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Rejsebreve fra ABSALON 2005 

ABSALON Navy News nr. 8 21-11-2005
Så er vi i Danmark, nærmere bestemt Korsør, og det er de fleste om bord ikke 
kede af. Det eneste der er lidt kedeligt ved at være hjemme igen, er vejret, 
men vi kan jo ikke være på Bermuda eller Tenerife hele tiden 

  

 
ABSALON Navy News nr. 7 28-10-2005
Så er det slut med det varme vejr vi har haft under ABSALONs anløb af 
Hamilton, Norfolk og Baltimore, for nu går turen til Halifax i Canada. 

  

 
Forsvarsminister Søren Gade besøger ABSALON under skibets anløb af 
Baltimore i USA. 

27-10-2005

Tirsdag den 25. oktober besøgte forsvarsminister Søren Gade Søværnets 
nyeste skib ABSALON, der i den seneste uge har været i USA. Under besøget 
var ministeren ledsaget af den danske ambassadør i Amerikas Forenede 
Stater, Friis Arne Petersen samt Departementschef Anders Troldborg. 

  

 
ABSALON Navy News nr. 6 11-10-2005
Absalon Navy News er tilbage med en ordentlig omgang artikler om alt det vi 
har oplevet i den forløbne måned, og det er ikke så lidt endda! 

  

 
Situationsmelding fra støtteskibet ABSALON 10-10-2005
Støtteskib ABSALON gennemfører for 2. gang siden det blev overdraget til 
søværnet fra Odense Stålskibsværft i oktober 2004 en testsejlads langt væk 
fra Danmark.  

  

 
ABSALON Nyhedsbrev nr. 5 26-08-2005
Dermed er ABSALON NAVY NEWS tilbage. Vi har blandt andet benyttet tiden 
siden sidste udgave til at uddanne os i at bevogte skibet i havn. 

  

 
ABSALON News nr. 4 02-05-2005
Efter de dejlige sommerlige dage på Tenerife blev vejret atter køligere 
efterhånden som ABSALON forlagde op mod Biscayen og videre gennem Den 
engelske Kanal mod London.  

  

 
Situationsmelding fra ABSALON 04-03-2005
Støtteskibet ABSALON ankom lørdag den 26. februar til London efter godt 4½ 
døgns sejlads i Atlanten og Biscayen samt Den Engelske Kanal. 

  

 
ABSALON News nr. 3 26-02-2005
Tirsdag d. 8. februar, en diset, blæsende og mørk vinteraften kom ABSALON 
omsider ud i rum sø i Atlanten via Den Engelske Kanal og Biscayen 

  

 
Situationsmelding fra ABSALON 24-02-2005
Efter 12 dage til søs under skibets klimatest med afprøvning af de tekniske 
installationer om bord, anløb ABSALON i perioden 19. til 22. februar Santa 
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Cruz de Tenerife på de kanariske øer for at ombordtage forsyninger i form af 
bl.a. brændstof og frisk proviant mv.  
 
Situationsmelding fra ABSALON 16-02-2005
Støtteskibet ABSALON er nået en vigtig milepæl under den omfattende 
klimatiske afprøvning, idet skibet tirsdag den 15. februar kl. 1246 har passeret 
ækvator. 

  

 
Situationsmelding fra ABSALON 14-02-2005
Under skibets testsejlads i Atlanten passerede ABSALON søndag den 13. 
februar Kap Verde øerne om styrbord og senere på dagen Dakar i Senegal om 
bagbord. Kursen er sat mod ækvator, der planlægges passeret tirsdag den 15. 
februar.  

  

 
ABSALON news nr. 2 10-02-2005
Efter at have ligget uden for dokken i Tees Port siden den 25. januar, havde 
vinden lagt sig så meget, at vi lørdag den 29. kunne gå i dok. 

  

 
Rejsebrev nr. 1 fra ABSALON 27-01-2005
Det er med stor fornøjelse, at vi her kan præsenterer Støtteskibet ABSALON 
første nyhedsbrev for vore læsere, som gerne skulle være jer derhjemme, 
familie, venner og kolleger samt andre der har interesse i Forsvaret, Søværnet 
og det maritime miljø. 
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Indledning

et er med stor fornøjelse vi her præ-
senterer  Støtteskibet  ABSALONs
nyhedsbrev for vore læsere, som ger-

ne  skulle  være  jer  derhjemme,  altså  familie,
venner og kollegaer samt andre med interesse
for Forsvaret, Søværnet og det maritime miljø.

D
Et kort tilbageblik

BSALON blev navngivet den 4. juni
2004  på  Odense  Stålskibsværft  af
Hendes  Majestæt  Dronning Margret-

he II. Afleveringen af skibet til Søværnet fandt
også  sted  på  Odense  Stålskibsværft,  hvor  be-
sætningen den 19.  oktober  2004 kl.  0845 for
første gang kunne hejse orlogsflag og gøs om
bord på ABSALON, der samtidigt indgik i Flå-
dens tal, som det hidtil største skib i Søværnet
nogensinde.

A

Der skulle nu følge en hektisk periode med
afprøvning og klargøring af skibet sideløbende
med flådestationernes  militære  installationsar-
bejder om bord. Som om at alt dette ikke var
nok,  så  skulle  værftet  med  en  større  mand-
skabsstyrke fortsætte deres arbejder om bord til
udgangen af året, da de ikke var blevet helt fær-
dige, mens skibet lå på værftet. Endnu et for-
hold skulle vise sig at gøre det hele endnu mere
stresset,  og det  var de mange besøgende som
meldte sig i et antal, der oversteg vore vildeste
forventninger med 2-3 større hold pr.  dag, så
det samlede antal besøgende ved årets udgang
nåede adskillige tusinder.

Orlogsflaget på ABSALON ses på flagspillet agter.

Der  første  test,  skibet  skulle  gennemgå  efter
overdragelsen  var  ”eksplosionschoktesten”,
som vi  alle  om bord var  både  spændte på  at
skulle deltage i, og samtidigt var vi nok lidt be-
tænkelige med hensyn til  risiko for skader på
vort helt nye skib. Til at gennemføre testen blev
vi assisteret af et større antal eksperter fra bl.a.
Forsvarets Forskningstjeneste, Søværnets Mate-
rielkommando  samt  Søværnets  Minørtjeneste.
Sidstnævnte,  som var  toptrænede  sprængstof-
eksperter, glædede sig tydeligt MEGET mere til
eksplosionschoktesten,  end  vi  gjorde  her  om
bord på ABSALON.

Detonation af en ladning sprængstof tæt på ABSALON
under ”eksplosionschoktesten”. Senere blev ladningerne
tre gange større, men disse sprængninger foregik i mør-
ke og blev derfor ikke fotograferet.

Den næste test vi skulle igennem med ABSA-
LON var knap så dramatisk, da den udelukken-
de havde til formål at måle og registrere skibets
evne til at reflektere radartransmissioner – altså
hvor ”Usynlig” eller  ”Synlig” skibet  er  på en
radar. ”Radar Cross Testen” forløb godt, og nu
er ABSALON blevet forsynet med et større an-
tal radarreflektorer, så noget kunne tyde på at
skibets  STEALTH-design  har  været  et  rigtig
godt valg.

I fortsættelse af ”usynlighedstesten” sejlede
vi ned til Fredericia, hvor den næste test skulle
tage sin start.  Det vi skulle afprøve var noget
helt nyt for os i Søværnet, nemlig en ”transport-
test”, hvor ikke mindre end 54 bælte- og hjul-



køretøjer, påhængsvogne samt ca. 80 af vores
kollegaer  fra  Hæren  skulle  ombordtages  og
transporteres til Rønne på Bornholm. Den sam-
lede vægt af køretøjerne var ca. 300 tons. Til
alles glæde forløb også denne test meget godt
og vore kollegaer kom planmæssigt og mætte -
efter at have nydt kabyssens dejlige mad - hjem
til  Bornholm efter  en rolig nat  på Østersøens
vande i  søværnets  varetægt.  Noget  der  tegner
rigtigt godt for fremtiden, og de opgaver vi ger-
ne  skulle  kunne  løse  med  ABSALON  ”wor-
ldwide” sammen med Hæren, Flyvevåbenet og
Beredskabskorpset. 

En EAGLE fra 1. Lette opklaringseskadron ses her køre
fra borde i Rønne.  

I perioderne, hvor skibet ikke deltog i diverse
afprøvninger, blev der monteret militært udstyr
i  skibet  som  f.eks.  Tunge  Maskingeværer
(TMG) og STINGER missilstyr samt meget an-
det. Først på Flådestation Frederikshavn og si-
den på Flådestation Korsør, det hele nogenlun-
de ligeligt fordelt mellem begge, retfærdig skal
man jo være, så alle kan være tilfredse! Kort før
jul  afsejlede  ABSALON fra  Korsør,  og  årets
sidste  test  blev  dagen  efter  påbegyndt  ved
Sjællands Odde, hvor skibet assisteret af Artil-
lerikurset på Odden, samt et patruljefartøj og to
orlogskuttere, skulle afprøve sin 127mm kanon,
et STINGER missil og alle TMGerne. 

ABSALONs 127 mm Kanon Mk45 Mod 4 skyder byger af
20 skud pr. minut.

Vi glædede os alle om bord meget til denne test
som på en eller anden måde skulle vise, at vi
var et rigtigt orlogsfartøj. 

Et Tungt Maskingevær skyder lange byger fra fordækket
på ABSALON.

Et STINGER missil affyres fra ABSALON ud i natten –
med sikker træfning i dronen kort efter.



Og DET ER VI for  alle  skydningerne  forløb
rigtig godt, og vi kunne derefter anløbe Flåde-
station Frederikshavn klar til - ikke at holde ju-
leferie, men at fortsætte med at klargøre skibet
til  de næste  afprøvninger  og sejlads.  Foruden
ventede nemlig vores store ”Klimaafprøvning”
med sejlads  på Atlanten  og anløb af  ukendte
havne i fremmede lande.

Det nye år 2005 startede næste som det gamle
var sluttet, med en test. Denne gang omfattede
testen ombordtagning af tungt grej, nemlig en
kampvogn LEO II på  62  tons  samt  en  SISU
pansret ambulance. 

Leopard-kampvogn kører om bord på ABSALON.

SISU pansret ambulance kører om bord på ABSALON.
 

Da denne test også blev gennemført til alles til-
fredshed,  var  tiden  nu  inde  til  at  Chefen  for
Søværnets Operative Kommando kunne erklæ-
re ABSALON for klar til  at  hejse kommando
for  første  gang,  hvilket  skete  den  10.  januar
2005 under overværelse af et større antal ind-
budte gæster på kajen i Frederikshavn.

Kommandohejsning på ABSALON i stormende kuling på
kajen i Frederikshavn.  

Chefen

Planlægning  contra  realiteter  på  ABSA-
LONs prøvesejlads

 dagene  efter  kommandohejsningen  på
ABSALON  den  10.  januar  gennemførte
skibets  besætning  en  forskolesejlads.

Forskolen tjente primært det formål at få indø-
vet de forskellige ”ruller” om bord, dvs. besæt-
ningsmedlemmernes  placering  og  funktion  på
skibet i forbindelse med havneanløb, i tilfælde
af havari, brand m.m. For ikke at sende skibet
direkte i favnen på en orkan, blev den planlagte
forskolesejlads  i  Nordsøen  erstattet  af  en  tur
gennem Storebælt til Bornholm.

I

Bjærgningsrulle for øvelse



Torsdag den 13. januar var vi tilbage i År-
hus-bugten,  hvor  vi  modtog  udsendinge  fra
Søværnets Operative Kommando, der skulle fo-
retage  en  sidste  inspektion  af  skibet  og  dets
funktioner,  inden  den  store  tur  på  Atlanten.
Desuden sejlede en journalist og en fotograf fra
Berlingske  Tidende  med  fra  Århus  til  Fre-
derikshavn.

Fredag den 14. januar forlod ABSALON så
Frederikshavn for at begive sig ud på sin første
større tur: klimatesten i forskellige farvande og
under  forskellige  temperaturforhold.  Forvent-
ningerne  var  naturligvis  store  i  hele  ABSA-
LONs besætning, der på klimasejladsen består
af  80  personer;  heriblandt  12  værnepligtige
samt læge og præst.

Turen var oprindeligt planlagt forbi Færøer-
ne, hvor vi  skulle have øvet lidt  med inspek-
tionsskibet  VÆDDEREN.  Derfra  skulle  turen
have gået videre til Halifax (Canada), og deref-
ter  Baltimore  og  Norfolk  (USA),  Charlotte
Amalie  (St.  Thomas),  Lissabon,  London  og
Oslo, inden vi kommer hjem den 7. marts.

Udkig fra broen

Men planlægning har det med at måtte vige
for livets barske realiteter. Allerede den 15. ja-
nuar om aftenen opstod der problemer med det
ene gear. Derfor valgte Chefen, at skibet ikke
skulle gå ud i Nordatlanten, hvor bølgerne den
nat  efterhånden  havde  nået  12  meters  højde,
men at vi i stedet skulle søge ly tæt på land for

at få uregelmæssigheden ved gearet bragt i or-
den. Vi ankrede ud for byen Kirkwall på Ork-
ney-øerne nord for Skotland, for at afvente den
fornødne ekspertise hjemmefra.

Kirkwall (Orkeney-øerne)
irkwall  er en lille by med kun 6500
indbyggere.  Byen  indbyder  derfor
ikke til  sight seeing eller udflugter i

større omfang – og da slet ikke på denne årstid,
hvor vejret skifter med lynets hast. Det ene mi-
nut regner det og det næste skinner solen, hvor-
efter det begynder at sne. Og hele tiden blæser
der en kold vind. Da det jo ikke var muligt at
lægge til ved kajen i Kirkwall, måtte besøg til
byen foregå med skibets gummibåd.

K

Skibsbesætningen  fik  sig  dog  hurtigt  en
”stampub”  inde  i  byen.  Flere  af  besætnings-
medlemmerne besøgte det lokale egnsmuseum
og vor præst arrangerede en rundvisning i by-
ens domkirke,  St.  Magnus Cathedral,  opført  i
1100-tallet  af  stormænd fra  Norge,  som Ork-
ney-øerne på dette tidspunkt hørte under.

St. Magnus Cathedral i Kirkwall

Da Norge i 1397 blev lagt ind under Dan-
mark, blev Orkney- og Shetlandsøerne danske.
Skotske  blev de,  da  Christian  I´s datter  Mar-
grethe  i  1469  skulle  giftes  med  James  III af
Skotland. Aftalen var, at den danske kongedat-



ter  skulle  have  en  medgift  på  50.000 gylden,
men da Christian I var i pengenød, valgte han i
stedet  at  give  den  skotske  konge Orkney- og
Shetlandsøerne i pant. Danmark fik aldrig pan-
tet indfriet, hvorfor øerne er forblevet skotske.
Det var således også et lille stykke Danmarks-
historie, vi fik genopfrisket under vort ufrivilli-
ge ophold på Orkney-øerne.

Edinburgh (Skotland)
or  at  få  lettere  adgang  til  reservedele
m.v.  valgte  Chefen  efter  tre  dage  ved
Kirkwall,  at  sejle  skibet  til  en  større

havn. Det endte med at blive Rosyth, der ligger
ca. 20 km. fra Edinburgh. Her blev gearet ord-
net. Til gengæld viste det sig, at to af skibets
ballasttanke havde utætheder, som skulle repa-
reres. Det betød et par ekstra dage i Skotland,
hvor besætningens medlemmer fik rig lejlighed
til at besøge Edinburgh med det berømte Edin-
burgh Castle – de skotske kongers gamle resi-
dens.

F

Edinburgh Castle

Trods en ihærdig indsats lykkedes det ikke at få
repareret revnerne i ballasttankene, mens vi lå i
havnen. Så der var ikke andet at gøre, end at få
skibet lagt i tørdok. Mandag den 24. januar for-
lod vi derfor havnen ved Edinburgh for at sejle
til  England  (Tees  Port).  Forhåbentlig  vil  alle
skibets  problemer  blive  løst,  når  vi  kommer
dertil.

På vej mod toppen af Edinburgh Castle

Om  besætningens  forventninger  stadig  er
store? Naturligvis er de det. Selvom både Hali-
fax  og  måske  Lissabon  nu  er  strøget  af
programmet, satser vi stadig på at kunne gen-
nemføre resten af sejladsen som planlagt. 

Torben (sikringsofficer) og Peter (orlogspræst)

Til fodboldkamp i Dunfermline
ørdag den 26. januar var vi 7 friske me-
nige gaster, som havde valgt at tage til
fodbold.  Solen skinnede,  men det  var

hundekoldt.  Kampen  skulle  stå  mellem  Dun-
fermline og Dundee United, et såkaldt bundop-
gør i den skotske Premier League. Da vi ankom
til  stadion besøgte vi  som det første hjemme-
holdets souveniershop, hvor der blev købt lidt
trøjer og halstørklæder. Derefter gik vi ind på
stadion, hvor vi valgte at placere os på det så-
kaldte "Main Stand" (hovedtribunen på den ene
langside). Vi havde store forventninger til at vi
nu skulle ind og have os en god fadøl og den
klassiske "stadionplatte" (pølse med brød), men
vi blev slemt skuffet.. der kunne hverken købes
øl eller pølser, så vi måtte i stedet nøjes med
kaffe og donuts!

L

Vi fandt hurtigt ud af at der faktisk var en
dansker ved navn Jesper Christiansen på Dun-
fermlines hold, så det måtte jo være det hold vi



heppede på. Vi allierede os med en af de skot-
ske officials og forhørte os om muligheden for
at hilse på ham efter kampen. Kampen sluttede
1-1 med danskeren som målscorer. 

Er der nogen der har set bolden?

Efter kampen fik vi så lejlighed til at få en
snak med ham, og han var glad for at der var
nogle  han kunne snakke dansk  med heroppe.
Der var 6500 tilskuere til kampen, hvis kvalitet
nok ikke lever op til  en god dansk superliga-
kamp,  men det  var  bestemt  en god oplevelse
som nok de færreste kommer til at prøve.

Michael (skriver)

læd dig til næste nummer af ”Absalon
News”, hvor du måske kan læse om
”Rejsen til  Amerika”. Vi vil  i  øvrigt

gerne opfordre læserne til at indsende forslag til
et  andet navn på vort  nyhedsbrev. Det  bedste
forslag vil naturligvis blive flot præmieret, og
vinderen  bekendtgjort  i  næste  nummer.  Vort
nyhedsbrev kan læses på http://www.sok.dk og
vi  kan  alle  om  bord  kontaktes  på  e-mail:
absl@ships.svn.dk

G

Redaktionen
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Inddokning
fter  at  have  ligget  uden  for  dokken i
Tees Port siden den 25. januar, havde
vinden lagt sig så meget,  at  vi lørdag

den 29. kunne gå i dok. Inddokningen foregik
ved at nogle slæbebåde positionerede os således
at skibet stævnede ind i dokken. Derefter sendte
vi  trosser  i  land,  to  fra  fordækket  (en i  hver
side)  og  to  fra  agterdækkene  (ligeledes  en  i
hver side). Derefter trak vi os selv ind i dokken
med vore spil. Det var meningen at det skulle
gå  lige  så  stille  og  roligt,  men  vi  var  nogle
stykker, der blev overraskede over hvor hurtigt
det  egentlig  gik,  da  først  skibet  kom  i
bevægelse.  Det  var  nu  også  godt,  at  det  gik
hurtigt,  for  i  modsætning  til  hjemme  i
Danmark, har tidevandet herovre faktisk en del
at  sige,  så  vi  havde  cirka  to  timer  omkring
højvande til  at få skibet i  dok, ellers ville det
grundstøde. 

E

Efterhånden som skibet  kom længere ind i
dokken  flyttede  vi  trosserne  længere  frem  i
dokken,  og  det  var  en  noget  forvirrende
oplevelse, for ikke nok med at en af trosserne
på  fordækket  gik  i  bekneb,  men  vi  fik  også
modsat  rettede  instrukser  fra  ”dockmasteren”
på kajen. Men selvom det var en noget hektisk
affære kom vi sikkert ind i dokken.

Formålet med at gå i dok var at få udbedret
nogle revner der er opstået i fem af skibets otte
søkasser. Søkasserne er placeret i skibets tanke,
og fungerer som en slags vandindtag, så det er
ikke direkte farligt når der kommer vand i dem!
Men vi vil gerne selv kunne kontrollere hvornår
der kommer vand i  dem,  og derfor  skulle  de
naturligvis  repareres.  Værftet  har  heldigvis
også  fundet  årsagen til  revnernes  opståen,  og
hvordan man forhindrer dem i at opstå igen. Så
de  har  fortalt  os  at  vi  roligt  kan  sejle  videre
når  de  har  fået  svejset  og  forstærket
søkasserne med noget mere stål.

Besøg til York
ørdag den 29. havde præsten arrangeret
en  bustur  til  den  gamle  engelske  by
York. Byen blev grundlagt af romerne

omkring 300 år f. Kr. Senere blev den erobret
af  vikingerne  som  døbte  den  Jorvik,  hvoraf
navnet York er afledt.

L

To ”vikinger” (Heise og Flemming)  og en romer i York.

Første  stop  på  turen  var  York  Minster,
Nordeuropas  største  katedral.  Kirken var med
præstens  ord  ”gennem-kommercialiseret”,  og
der  var  indrettet  flere  souvenirbutikker  inde  i
selve  kirken.  Entrebilletten  gjaldt  kun  selve
kirken,  ville  man  op  i  tårnet,  eller  ned  i
krypterne  skulle  man  betale  ekstra,  så  en
komplet tur rundt krævede tre billetter. Det er
nu ikke så mærkeligt at de er så ivrige i at få
nogle penge i  kassen,  vedligeholdelsen koster
mange  penge,  og  kollekten  er  vist  ikke  nok
alene.

Efter katedralen splittede selskabet op i flere
grupper.  Nogle  ville  se  vikingemuseet,  andre
ville  se  det  lokale  bryggeri  og  nogle  ville
shoppe. Uanset hvad man havde lyst til var der
nok at bruge tiden på. For på trods af årstiden



var byen fyldt med mennesker og alle butikker
og attraktioner holdt åben.

Michael og Stefan (med madpakke) på vej op ad de 275
trin i York Minsters tårn.

Vi  var  nogle  stykker  der  gerne  ville  se
vikingemuseet, men da vi kom frem, fandt vi
ud af at vi ikke var de eneste der ville se det, i
hvert fald var køen meget lang. Så vi droppede
det  og  spiste  lidt  frokost  i  stedet.  Efter
frokosten gik vi til det lokale bryggeri for at få
en rundvisning der, men der var allerede fyldt
op til den rundvisning som vi kunne nå at være
med  i,  så  i  stedet  smagte  vi  en  af  deres  øl
hvorefter vi gik tilbage til bussen og kørte hjem
for at komme i dok.

Søndag  var  der  arrangeret  en  ekstratur  til
York  for  dem  fra  gårsdagens  vagthold,  der
gerne  ville  se  byen.  Vi  ankom  til  katedralen
inden højmessen var slut og nåede at høre lidt
af den korsang, som den engelske kirke er så
berømt  for.  Derefter  var  der  almindelig
byvandring i  det  flotte  vejr,  der  nærmest  var
forårsagtigt.

Torben (sikringsofficer)

ABSALON på skolebesøg
orsdag  den  3.  februar  aflagde
kadetterne  Søren  og  Jacob  sammen
med  præsten  et  besøg  på  to  skoler  i

lokalområdet.  Skolebesøgene  var  formidlet  af
den lokale havnepræst.

T
Det  første  besøg fandt  sted  på  en  katolsk

skole. De uniformklædte skoleelever var samlet
i  skolens  kapel,  hvor  Jacob  fortalte  lidt  om,
hvem  Absalon  var,  mens  Søren  gav  en  kort
powerpoint-præsentation  af  skibet.  Bagefter
kunne  der  stilles  spørgsmål,  og  spørgelysten
blandt de engelske skoleelever var stor. Flere af
dem  var  også  meget  forbløffede  over,  at  vi
kunne tale engelsk!

Jacob og Søren er klar til at fortælle om ABSALON på
St. Peter´s School.



Det  næste  besøg  var  på  en  skole  for  mindre
børn (0.  –  3.  klasse).  Her  foregik besøget  på
den måde, at ”The Headmaster” tog os rundt i
de  forskellige  klasser  og  lod  børnene  stille
spørgsmål til os.

Denne  skole  gør  et  stort  arbejde  for  at
hjælpe børn, der kommer fra socialt belastede
familier,  og vi  var meget  imponeret  over den
nærmest  familiære måde,  som undervisningen
foregik på i de forskellige klasser.

Gymnastiktime på Caedmon Primary School.

Det  var  en  stor  oplevelse  for  alle  parter  at
besøge de to skoler. Det var tydeligt, at såvel
lærere som elever syntes det var spændende at
møde os,  ligesom vi  fik et  indblik  i  engelske
skoleforhold, som vi ellers ikke ville have fået.

Peter (orlogspræst)

Præsten,  Søren  og  Jacob  i  et  af  de  farverige
klasselokaler på Caedmon Primary School.

Livet i dokken
t  vi  skulle  havne  i  en  tørdok  på
ABSALONs første  store  sejlads,  var
vel  det  sidste,  besætnings-

medlemmerne havde forventet.  Ganske vist er
det et imponerende syn at se skibet i hele dets
figur. Men dels har de ”ældste” i besætningen
allerede haft lejlighed til det – og dels tager et
skib sig nu en gang bedst ud, når det ligger i
vand.

A

Ikke desto mindre blev tørdokken vilkåret i
en  god uges  tid,  og  nogle  vil  sikkert  spørge,
hvordan  livet  på  skibet  foregår  i  en  sådan
undtagelsessituation.

Der  var  naturligvis  stadig  en  lang  række
daglige rutiner, der skulle passes. Programmet
har  derfor  lignet  en  almindelig  arbejdsdag  –
med  frihed  (”landlov”)  fra  kl.  16.  Derefter
kunne man blive på skibet og tilbringe aftenen
med film, kortspil, computerspil, læsning eller
blot hyggeligt samvær.

Mange  valgte  dog  at  tage  ind  til  byen
Middlesbrough; en middelstor industriby. Med
sine  lige  gader  og  forholdsvis  mange  nyere
bygninger kan Middlesbrough godt minde lidt
om Esbjerg i en engelsk udgave.

Som alle engelske byer har Middlesbrough
flere store varehuse, hvor især musik- og dvd-
butikkerne blev flittigt  besøgt  af  ABSALONs
folk. Ellers er det begrænset, hvad byen kunne
byde på af seværdigheder – disse måtte derfor



søges i områder længere væk.

Rensning af tungt maskingevær.

Det kunne lyde som noget, der mest af alt
lignede en helt normal arbejdsuge derhjemme –
hvis ikke lige det var fordi, at vi højst ufrivilligt
var anbragt i tørdokken, og dagligt så frem til
meldingen  om,  at  skibet  kunne  erklæres  for
sejlklart igen.

Det var derfor en glædelig overraskelse for
alle, at vi den 7. februar kunne forlade dokken
en  dag  før  den  senest  fastsatte  dato  for
uddokning. Det er en rar fornemmelse, atter at
have  ”gyngende  grund  under  fødderne”,  som
driftsofficeren udtrykte det, da vi havde forladt
havnen i Teesside.

Peter (orlogspræst)

Durham
ord  for  Middlesbrough  ligger  de
gamle  byer  Newcastle  og  Durham,
som begge er et besøg værd.N

Søndag den 6. februar tog en gruppe på en
tur til Durham, der er omgivet af floden Wear.
Byen ligger på en bakke og øverst oppe troner
den 900 år gamle katedral sammen med slottet,
der  er  en  af  Englands  bedst  bevarede
middelalderborge.  Slottet  er  nu  dels  indrettet
som  museum,  dels  som  universitet.  Desuden

gav  byen  mulighed  for  slentreture  i  de  små,
hyggelige gader.

I katedralen gjorde nogle årvågne sergenter
den iagttagelse, at der i 1100-tallet havde været
en  ”biskop  Absolom”  i  Durham  (altså
nogenlunde på samme tid som ”vores” Absalon
levede).  Navnet,  der  kendes  fra  Det  Gamle
Testamente, har altså været internationalt brugt.

Peter (orlogspræst)

Den  imponerende  Durham-katedral:  “half  Church  of
God, half Castle against the Scot”.

På tur med fantastiske Ford Focus
i var fire gaster der havde besluttet os
for  at  bevæge  os  uden  for
Middlesbrough  på  vores  fridag,

lørdag:  Tømreren,  cafeteriabestyreren,  en  kok
og undertegnede.

V
Vi afgik fra vagt klokken 0900 og spiste en

solid  brunch  på  skibet.  De  medrejsende  fra
forplejningsdivisionen,  havde  pakket  en  kurv
med  drikkevarer  af  alskens  slags  og
selvfølgelig kort, kamera og regnjakker.
Vi startede ud klokken ti morgen med at tage
en taxa til et biludlejningsfirma. Her fik vi en
dejlig spritny Ford Focus, og trillede af gårde
med undertegnede ved pinden. Der var faktisk
ingen ben i at køre den (i den forkerte side af
vejen  –  red.),  bare  man  tænker  sig  om  hele
tiden. Nogen sagde dog at jeg var ved at klippe
en Volvo med mit venstre forlys, men jeg vil til
hver  en  tid  hævde  at  der  var  flere  milimeter
imellem bilerne.. Siden byttede vi chauffør, og
her gik det også helt  smertefrit,  bortset fra et
enkelt spørgsmål vi kunne have været foruden:



”Det er godt nok i den her side jeg skal køre,
ikke? Eller.. Nej det er vist den anden!”. Men
der skete ikke noget. 

Jeg vidste at vi skulle have taget en navigatør med!

Vi kørte først ud til en skov, hvor vi ville gå
en tur. Det viste sig dog at de tre jeg havde på
slæb  ikke  var  indstillet  på  at  gå  gennem
mudderhuller i deres hvide sko. Jeg var noget
skuffet.. Så det blev bare til at stikke næsen ind
i skoven og drikke en øl, og luske over nogle
pigtrådshegn, den korteste vej tilbage til bilen.
Men pyt, der var fuglesang og vi hyggede os.

Amfibiekøretøj model Ford Focus

Så  kørte  vi  mod  Hadrians  Wall,
rommerigets  gamle  nordgrænse,  halvanden
time  nordpå.  På  vejen  stoppede  vi  i  en
ældgammel  engelsk  by,  hvor  vi  havde  vores
første rigtig gode oplevelse med engelsk mad:
Et veldækket ”traditional afternoon”-bord med

sandwiches,  scones,  brød,  hjemmelavet
marmelade og lækker kage, selvfølgelig skyllet
ned med te  med mælk. At  det  ydermere blev
serveret  i  meget  hyggelige  omgivelser  i  et
anneks til et 600 år gammelt kloster med højt til
loftet,  tunge  egetræsdøre  og  møbler,  gotiske
hvælvinger  og  endda  meget  rimelige  priser
gjorde det jo ikke ringere.

Da  vi  nåede  Hadrians  Wall,  fik  vi  et  par
mindre skuffelser. De største stumper af muren
vi  fandt,  var blot  ca.  to  meter høje og meget
forfaldne,  og et  romersk tempel  vi  fandt,  var
stort set kun en bunke sten med et ikke særligt
informativt skilt. 

Siden  fandt  vi  et  museum  ved  en  større
udgravet  romersk  by,  men  her  lukkede  de
selvfølgelig i det vi trådte ind ad døren. Vi fik i
øvrigt at vide at alle museer lukkede på samme
tid, så vi kunne spare os at lede videre.

Resterne af et romersk tempel.

Da dagslyset begyndte at svinde og vi endnu
ikke var  mætte  af  oplevelser,  besluttede vi  at
køre til  York, hvor jeg havde hørt  løse rygter
om  en  Vikingefestival.  Den  havde  de  lokale
dog ikke  hørt  om,  og  følgelig  var  det  meget
svært at blive guidet til festivalpladsen.. I stedet
fandt vi en pub, der havde så meget øl, at de var
villige til at sælge fire af dem. Vi slog til med
det samme!

Efterhånden  kunne  vi  godt  mærke  at  vi
havde  fået  en  del  frisk  luft,  og  vi  trillede



hjemover efter et hurtigt MacAttack.
Vel hjemme i Middlesbrough afleverede vi

bilen i lufthavnen og tog en taxa hjem. Alt i alt
en pragtfuld dag i godt selskab.

Jeg skylder at fortælle at det viser sig at det
engelske landskab kan være både meget smukt
og  afvekslende,  med  lyngklædt  højland  og
stendige-omkransede  fåremarker  med  spredte
store gamle egetræer, kønne gamle stenhuse og
skovklædte dale med brusende fosse i bunden.
Det  eneste  vi  hidtil  havde  set  nede  fra
ABSALON  var  jo  mudrede  flodbanker  og
raffinaderiernes gasflammer bag smoggens dis.

Man kan jo prøve at forestille sig hvor kønt
det engelske landskab er om sommeren. Ellers
må man jo selv vende tilbage og opleve det en
anden gang.

Nikolas (sanit)

Fodboldkamp i Middlesbrough
ørdag  d.5  Februar  drog  vi  20  mand
afsted  mod  Riverside  Stadium.  Foran
os  ventede  et  stadion  med  plads  til

35.100  tilskuere,  og  en  kamp  mellem
Middlesbrough og Blackburn. Forventningen til
kampen var høj, da engelsk fodbold foregår på
et langt højere niveau, end det vi er vant til i
lille Danmark.

L
Vi mødte op på stadion en time før startfløjtet,
så vi var nogle der nåede en kold fadøl og en
burger, inden vi fandt vore pladser. Vi sad på
"East"  siden,  næsten  nede  i  hjørnet,  og  15
rækker oppe, udsigten var god. I den ende vi
var  placeret,  holdt  de  "hardcore"
Middlesbrough tilhængere til. 

Endelig  kom  startfløjtet,  og  foran  os
udspillede der sig en spændende kamp mellem
5.pladsen  (Middlesbrough)  og  et  af  bund-
holdene  (Blackburn)  i  den  bedste  engelske
league. 

Håbefulde  tilskuere  –  fra  venstre  mod  højre:  Pulver,
Nicholai, Michael og Brian (OPO).

Allerede fra start lagde Middlesbrough et solidt
pres på Blackburn. Dog blev det ikke til mange
farlige chancer, men et flot mål kom der dog i
første  halvleg,  1-0  til  hjemmeholdet.  Anden
halvleg var meget lig første, dog fik Blackburn
i  slutningen af  kampen presset  hjemmeholdet
længere  tilbage.  Det  resulterede  i  nogle  gode
afslutningen til Blackburn, dog uden udligning.
Kampen  endte  derfor  1-0  til  Middlesbrough.
Alt i alt en spændende fodboldkamp, med flot
fodbold  og  god  stemning  af  de  30.500  til-
hængere der overværede kampen.

Brian (DKB-A)

Ingen rejse til Amerika
ok  var  vi  alle  om  bord  glade  for
oplevelserne i  det engelske, men det
vigtigste var nu igen at komme i gang

med at få løst den stillede opgave; At afprøve
skibet under forskellige klimatiske forhold for
at se om det lever op til de stillede krav. 

N
Desværre stod det ved afgangen fra Tees Port
klart for os, at vi nu ikke længere kunne nå til
Amerika,  men  måtte  lægge  nye planer.  Først
skulle  reparationerne  dog kontrolleres  til  søs,
hvilket foregik i Nordsøen på vej fra værftet og
ned  til  Dover  i  Sydengland.  Vi  havde  til
lejligheden fået måleudstyr monteret forskellige
steder  i  skibet  og  dertil  en  medsejlende
specialist, som skulle sige god for søkasserne!



Heldigvis var man tilfreds med målingerne, så
vi sejlede via den Engelske Kanal videre ud i
Atlanten  med  kurs  mod  Ækvator,  hvor
ABSALON skal afprøves de næste par uger.

Chefen

Det var alt for denne gang
er er endnu ikke kåret nogen vinder af
konkurrencen om et nyt navn til vort
nyhedsbrev,  derfor  opfordrer  vi

endnu flere af vore læsere til  at  komme med
forslag.

D
Indtil  næste  nummer,  kan  dette  og forrige

nummer  læses  på  http://forsvaret.dk/sok.  På
denne side  er  det  også muligt  at  tilmelde sig
vort  nyhedsbrev,  på den måde modtager  man
vort nyhedsbrev i sin postkasse, så snart det er
lagt op på hjemmesiden.

Redaktionen
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Situationsmelding fra ABSALON 

Under skibets testsejlads i Atlanten passerede 
ABSALON søndag den 13. februar Kap Verde øerne 
om styrbord og senere på dagen Dakar i Senegal om 
bagbord. Kursen er sat mod ækvator, der planlægges 
passeret tirsdag den 15. februar. 
 
14-02-2005 kl. 12:53 

De meteorologiske forhold for afprøvning af skibet er 
optimale med skiftende vind- og vejrforhold med let 
sandfygning og stadigt stigende temperaturer, der søndag 
foreløbig kulminerede med en lufttemperatur på 23 grader 
og en havtemperatur på 20 grader. På tirsdag ved 
ækvator forventes havtemperatur at være nået op på ca. 
28 grader; Noget der bør gøre enhver hjemme i det 
vinterkolde Danmark misundelig! 

Sideløbende med afprøvningen af skibet og observationer 
i tilknytning hertil, forløber dagligdagen om bord for 
besætningen med uddannelse i alle skibets nye systemer og med militær træning bl.a. i 
brug af håndvåben. Søndag holdes der dog fri, og besætningen har kunnet dyrke idræt 
eller blot slappe af med et spil kort. Der har naturligvis også været afholdt gudstjeneste om 
bord i dag søndag, hvor der efter gudstjenesten blev serveret kaffe og hjemmebag fra 
kabyssen. 

 
Dagligdagen om bord på ABSALON bruges bl.a. til uddannelse i brug af håndvåben, som 
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de khaki klædte orlogsgaster flittigt træner i skydning med under sejladsen sydover langs 
den afrikanske kyst ud for Mauritanien. 

 
Besætningen iklædt khaki sommeruniform deltager i gudstjeneste om bord på ABSALON 

søndag den 13. februar, hvor skibet er for sydgående ud for Dakar i Senegal. 
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Situationsmelding fra ABSALON 
Støtteskibet ABSALON er nået en vigtig milepæl under den omfattende klimatiske 
afprøvning, idet skibet tirsdag den 15. februar kl. 1246 har passeret ækvator. 
 
16-02-2005 kl. 08:09 

Kursen er endnu for en kort stund sydgående og stik vest ligger nu Amazon flodens 
munding, ligesom Gabon i Afrika befinder sig et sted stik øst. 

Lufttemperaturen er på 35 grader og havtemperaturen er på 29 grader. Det betyder, at de 
klimatiske forhold er ideelle for afprøvning af skibets mange tekniske installationer, der 
gerne skulle kunne fungere under bl.a. tropiske forhold, når ABSALON engang i fremtiden 
skal sendes ud globalt i operationer lang væk fra Danmark. 

 
Støtteskibet ABSALON passerer ækvator den 15. februar kl. 1246, hvor forholdene er 

optimale for en klimatest med blankt hav og høje temperaturer og høj luftfugtighed. 

Afprøvningerne af installationerne ved ækvator omfatter bl.a. kølevandssystemet for 
skibets motorer og ventilationssystemer samt aircondition og isolering. Alt sammen noget 
basalt, der bare skal være helt i orden, før de planlagte installationer af højteknologisk 
militært udstyr om bord fortsættes til foråret på flådestationerne hjemme i Danmark.  

 
 
ABSALON passerer ækvator – 
endnu en kort stund for 
sydgående – mens stævnen 
tungt sætter sig i de store 
atlanterhavsdønninger. Dagen 
er tirsdag den 15. februar, luften 
er 35 grader og havet er 29 
grader. 
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Situationsmelding fra ABSALON 
Efter 12 dage til søs under skibets klimatest med afprøvning af de tekniske 
installationer om bord, anløb ABSALON i perioden 19. til 22. februar Santa Cruz de 
Tenerife på de kanariske øer for at ombordtage forsyninger i form af bl.a. brændstof 
og frisk proviant mv. 
 
24-02-2005 kl. 10:31 

Santa Cruz er en stor og moderne by med ca. 200.000 indbyggere, og den er da også 
hovedstaden på de kanariske øer med såvel regeringskontor som parlament og sågar en 
militærkommando. Alle personer og myndigheder i byen tog pænt imod skib og besætning, 
og parlamentet var så generøse at stille en bus til rådighed for skibet en hel dag, så den 
smukke og spændende ø kunne opleves af alle om bord, som ønskedes det. 

På Tenerife er der ca. 20 graders varme og solskin, besætningen er solskoldet og alle går 
i shorts og kortærmede skjorter. Det er svært at forestille sig, at der i Danmark er frost og 
sne, men snart skal det også blive besætningens tur til at føle det nordeuropæiske klima, 
for kursen sættes mod nord fra den 22. februar. 

 
Den store 127 mm Mk. 45 Mod. 4 kanon på ABSALON efterses og vedligeholdes under 

skibets anløb af Santa Cruz de Tenerife i perioden 19. - 22. februar. De lokale i byen 
påstod hårdnakket, at der aldrig tidligere havde været anløb af et dansk orlogsskib i 

havnen! 
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Besætning om bord på ABSALON vasker fint gult ørkensand af skibet, så det kan være 

præsentabelt og se flot ud før det planlagte anløb af Santa Cruz de Tenerife den 19. 
februar 2005. 
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Dagligdagen om bord under en klimatest

 al  ubemærkethed  fra  de  ellers  så
opmærksomme  militære
kommandomyndigheder  i  land  og  fra

pressen,  lykkedes  det  omsider  ABSALON  –
under  god  dække  af  Folketingsvalget
derhjemme – at slippe ud i rum sø i Atlanten
via  den Engelske Kanal  og Biscayen. Datoen
var tirsdag den 8. februar, en diset, blæsende og
mørk vinteraften, men stemningen om bord var
god, for  forude ventede  varmere himmelstrøg
og nye oplevelser.

I

Det spændende måtte nu vente lidt, mente i
hvert  fald  næstkommanderende,  for  der  stod
træning og uddannelse for hele besætningen på
hans  ”meterlange”  øvelsesprogram  den  første
uges  tid.  Det  der  skulle  øves  omfattede  dels
gentagelser  af  de tidligere afholdte  brand-  og
røgdykningsøvelser,  og dels  træning i  brug af
håndvåben  samt  indøvning  af  vagttjeneste  og
sikkerhedsprocedurer. 

Dagligdagen  om  bord  på  ABSALON  bruges  bl.a.  til
uddannelse i brug af håndvåben,  som de khaki  klædte
orlogsgaster  flittigt  træner  i  skydning  med  under
sejladsen  sydover  langs  den  afrikanske  kyst  ud  for
Mauritanien.         

Som om brandslukning og skydning ikke  var
nok, så skulle kokke og kabysgaster også øve

sig  i  sanitetstjeneste,  hvilket  var  ret  så
krævende, specielt når man er værnepligtig og
let kan føle ubehag ved at se nåle og ”rødt”.

Under anvendelse af høj koncentration forsøger Jens at
ramme  rigtigt  med  nålen  til  drop,  nøje  overvåget  og
rådgivet af Niklas.

For dem, der ikke lige har vagt, går aftenerne
om bord med at slappe af og se en film eller
dyrke idræt.  Der bliver dog også tid til  f.eks.
foredrag  for  besætningen,  og  her  var  især
præsten  aktiv  bl.a.  med  et  oplæg  med  titlen:
”Hvem var biskop Absalon?”. Det handlede om
Absalon  og  hans  samtid  i  1100-tallets
Danmark,  hvor  det  var  muligt,  at  en  biskop
også kunne være søkriger! Samt et oplæg med
titlen  ”Sandheden  om  Da  Vinci  Mysteriet”,
hvor  der  især  blev  fokuseret  på  de  specielle
teorier  om  kirken  og  kristendommen,  der
fremsættes  i  den  meget  læste  bog ”Da Vinci
Mysteriet”.

Efter en lang uge med øvelser var der dog
også andre lyspunkter, for det blev hastigt bedre
og bedre vejr i takt med, at ABSALON sejlede
sydover langs den afrikanske kyst, og der lå en
weekend forude. I søværnets skibe holder man
nemlig  ”weekend  rutine”  på  lørdage  og
søndage. Det betyder i al enkelthed, at alle om
bord  fortsætter  deres  vagttjeneste,  typisk  8
timer pr. døgn, og herudover er der for alle én
times rengøring af skibet om morgenen. Ellers
holder  man  fri  og  kan  dyrke  idræt  eller  blot
slappe af med et spil kort.  Som noget særligt



blev  der,  da  vi  har  en  orlogspræst  om  bord,
afholdt  gudstjeneste  om  søndagen,  og  efter
gudstjenesten  blev  der  serveret  kaffe  og
hjemmebag fra kabyssen. 

Besætningen  iklædt  khaki  sommeruniform  deltager  i
gudstjeneste  om  bord  på  ABSALON  en  søndag,  hvor
skibet er for sydgående ud for Dakar i Senegal.
 
En nye uge så dagen lys efter en rolig weekend
om  bord,  og  tro  det  eller  lad  være,  men
næstkommanderende ”barslede” med endnu et
”meterlangt”  øvelsesprogram  med  mere
uddannelse  og  træning  til  alle  om  bord.  Det
hele  var  nu  til  at  holde  ud,  for  ABSALON
nærmede  sig  for  alvor  ækvator,  hvilket
lufttemperaturen  på  35  grader  og
havtemperaturen på 29 grader ikke lod nogen
være i tvivl om. Med kursen stik syd, Amazon-
flodens munding stik vest og Gabon i Afrika et
sted  stik  øst,  nåede  ABSALON  en  vigtig
milepæl  under  den  klimatiske  afprøvning,  da
skibet  tirsdag  den  15.  februar  kl.  1246
passerede ækvator. 

ABSALON  passerer  ækvator,  hvor  forholdene  er
optimale  for  en  klimatest  med  blankt  hav  og  høje
temperaturer og høj luftfugtighed. 

Noget  en  skibsbesætning  i  søværnet  meget
sjældent eller aldrig får lejlighed til at opleve.

”Moksi” sveder  bravt  i  maskinværkstedet  og  må have
pandebånd på for at holde strømmen af sved fra hårdt
arbejde  væk  fra  øjnene,  mens  ABSALON  passerer
ækvator i 35 graders varme.   

Samme dag som ækvator  var  blevet  passeret,
blev kursen atter sat mod nord, og mens tiden
løb af sted med skydninger og øvelser nærmede
ABSALON sig – tæt under Afrikas kyst – sin
næste havn, der skulle være spanske Santa Cruz
de Tenerife på De Kanariske Øer. Anløbet var
nødvendigt,  for den lange sejlads havde tæret
godt  og  grundigt  på  skibets
brændstofbeholdninger, ligesom frisk mælk og
frugt var noget man kun drømte om. Men ingen
fornøjelser før arbejde, så alle måtte i gang med
at gøre rent og ”vaske ned”, som det kaldes i
søværnet,  før  ABSALON  var  klar  og
orlogsmæssig  præsentabel  til  anløb  af  Santa
Cruz.   

Chefen



En  solskoldet  besætning,  som  alle  går  i  shorts  og
kortærmede  skjorter,  vasker  fint  gult  ørkensand  af
ABSALON før anløbet af Santa Cruz de Tenerife, hvor
der er ca. 20 graders varme og solskin en dag i februar
2005.

Pirater og de rød/hvide farver

fter  værftsopholdet  i  det  kolde  og
disede  England,  blev  kursen  sat  mod
sydligere  himmelstrøg  og  et  varmere

klima, og det fik vi! For hver dag der gik, steg
temperaturen, alt imens sneen væltede ned over
Danmark.  I  de  daglige  nyheder  fra  Danmark,
har vi kunne læse om snestorm, samtidig med
at  vi  kunne vågne op til  30 graders varme,  i
både vand og luft.  Efter  at  have passeret  den
portugisiske kyst, begyndte solbadningen, i den
stadig  ”moderate”  sol.  Da  vi  nærmede  os
ækvator,  sneg  temperaturen  sig  op  over  40
grader, hvilket kræver, at man er forsigtig med
at gå ude, uden solcreme!!

E

På dagen, hvor ækvatorpassagen skulle finde
sted, var der højt solskin, samt en kølig brise.
Dette gjorde, at det ikke virkede så varmt, men
det var det, og da der var mange der ikke havde
brugt  solcreme,  kan  man  regne  resten  ud.
Dagen efter var der mange der gik rundt med
dannebrogsfarver på kroppen, og nogle var så
røde  i  toppen,  at  de  måtte  bære  tørklæde,
hvilket fik dem til at ligne en flok pirater. Om
solen bider mere på værnepligtige ved jeg ikke,

men mange var godt stegte. 

En del af den værnepligtige besætning nyder solen.

Hvis sommeren skulle kigge forbi Danmark
i år, så tror jeg der er en del der tænker sig om
en ekstra gang…

Jens (solbrændt værnepligtig) 

Santa Cruz de Tenerife

et  er  vist  ikke for  meget  at  sige,  at
højdepunktet  i  det  oprindelige
sejladsprogram  var  det  planlagte

besøg  i  Charlotte  Amalie  på  St.  Thomas  i
Vestindien. Da dette viste sig umuligt, blev der
lagt  en  alternativ  plan:  ABSALON  skulle  i
dagene 19. – 22. februar besøge Tenerife, med
ophold i hovedstaden Santa Cruz.

D
Tenerife er den største af De Kanariske Øer,

der  har  det  tilfælles  med  Jomfruøerne  i
Caribien, at de blev erobret af spanierne i 1490
´erne. De Kanariske Øer er forblevet spanske,
og  efter  en  anonym  tilværelse  gennem
århundreder kom øerne for nogle årtier siden på
verdenskortet  som  et  af  de  mest  attraktive
europæiske turistmål.

På  Tenerife  er  den  laveste  temperatur  i
januar  18  grader  og  i  august  er  den  højeste
temperatur 25 grader – altså et klima, som alle



kan  være  med  til.  De  badende  blandt
ABSALONs  besætningsmedlemmer  kunne  da
også konstatere, at stranden og vandet i februar
måned  er  som  en  god,  varm  sommerdag  i
Danmark!

Hovedstaden Santa  Cruz  har  over  200.000
indbyggere.  Det  er  en  smukt  beliggende  by,
med hyggelige gader og et  rigt  forretningsliv.
Som  resten  af  øen  har  byen  et  meget
internationalt  præg,  der  vidner  om beboernes
gæstfrihed. Den kan man også nyde godt af, når
man  med  kort  varsel  får  brug  for  et
havneophold til et dansk orlogsskib.

Peter (orlogspræst)

Sommer i februar

laya de  las  Americas  på  sydkysten  af
Tenerife  er  et  typisk  turiststed;
gadesælgere,  der  tilbyder  dyre

mærkevare-ure og solbriller til 5€, flokkes om
turisterne som gribbe om et ådsel. Overalt står
tjenerne  uden  for  restauranterne  og  forsøger
ihærdigt at få lokket forbipasserende ind. Der er
utallige  butikker,  der  sælger  alt  det,  som  en
turist  altid  lige  står  og  mangler:  hatte,  film,
kameraer,  batterier  og  alskens  forskellige
souvenirs.  Ligeledes  vrimler  det  med  barer,
restauranter og hoteller, hvoraf sidstnævnte alle
faktisk var fuldt bookede da vi var der. Der er
ikke  noget  at  tage  fejl  af,  Las  Americas  er
stedet  hvor man tager hen for at  bade, dase i
solen og feste om aftenen, der er nemlig ikke de
store historiske seværdigheder.

P

Det er måske heller ikke så mærkeligt at det
er  blevet  en  stor  turistattraktion,  klimaet  er
nemlig  dejligt  behageligt,  også  i  januar  og
februar måned. Temperaturen er hele året rundt
ca.  20  grader,  både  i  luften  og  vandet.  Dét
tiltrækker  en del  turister  fra  koldere lande,  ja

nogle nøjes ikke med at være turister,  en del,
pensionerede  englændere  især,  bosætter  sig
simpelthen.

Vi havde fået stillet en bus gratis til rådighed
af  det  lokale  militær  og  vi  var  ca.  20  der
benyttede  os  af  den,  til  at  komme  til  Las
Americas. 

En del af ABSALONS besætning på vej til stranden.

For de fleste af os var hovedformålet at komme
ned på stranden og tage forskud på sommeren,
så mens familie og venner i Danmark kunne få
varmen ved at skovle sne, kunne vi bare lægge
os på ryggen og lade solen klare resten.

Torben (sikringsofficer)

Frost i solen

fter  12  dage  på  havet  kan  man  godt
trænge til  at se noget andet end vand,
selvom klimatesten ved ækvator var en

stor og varm oplevelse. Som mange andre fra
besætningen havde vi aftalt at leje en bil, når vi
ankom til Tenerife.

E
Der var mulighed for at leje bil i to dage, det

er billigt i Spanien, så allerede ved ankomsten
lørdag  fik  vi  kontakt  med  en  udlejer,  som
lovede  at  der  ville  stå  et  køretøj  på  kajen
søndag morgen lige efter 8! – man er jo altid



lidt skeptisk, når man så mange gange har hørt
udtrykket  ”manana”,  men  bilen  var  der  som
lovet. Efter et solidt morgenmåltid var vi klar.
Tenerife  er  ikke  større  end  man  sagtens  kan
”se” hele øen på to dage i bil, det mente vi i al
fald.

Madpakke  og  drikkevarer  bør  vel  ikke
medbringes,  når  man  er  på  farten  i  Spanien,
som er kendt for de lækre Tapas retter, så det
valgte vi fra, hvilket var en fejl beslutning.

På vej ud for at se på vulkaner.

Ind i  en lille Fiat  og syd på af motorvejen
gik det, først nu tog vi stilling til rute og plan.
Det blev til, at vi ville på vulkaner!

De Kanariske  Øer er  opstået  som følge  af
vulkansk virksomhed og på Tenerife ligger en
af Europas højeste af slagsen (Teide), mere end
3700 meter er der til toppen. Både på selve øen
og set fra havet dominerer Teide Tenerife. Flot
knejsende  på  den sydlige del  med sne  og is,
dækkende en god del af toppen. Mig bekendt er
den ikke aktiv, der kom i al fald ikke røg op og
der  var  heller  ikke  som  på  Island  eller  Etna
damp og varme kilder i nærheden.

Turen op tog vi fra den sydlige del. Op ad en
times  tid,  gennem flere  klimatiske  zoner,  fra
troperne  til  arktisk.  Kaktus,  bananplantager,
forrevet  krat,  løvskov  og  nåletræer,  iblandet
blomstrende kirsebærtræer og en flora, som vi
ikke er vant til hjemme.

Oppe  under  toppen  dvs.  i  en  højde  af  ca.
2200  meter  var  der  koldt  og  blæsende,

fuldstændigt  tomt  for  vegetation;  enkelte
snedriver  lå  der,  mens  toppen  som  sagt
skinnede  i  solen.  Det  var  muligt  at  tage  en
svævebane  helt  op,  men  grundet  vores
påklædning  (korte  bukser  og  skjorteærmer)
fravalgte vi muligheden. I stedet blev en af de
allestedsnærværende  turistshops  besøgt  og
postkort  blev  valgt.  Der  var  mulighed  for  at
fouragere, men vi ville som alle gode turister
hellere  finde  et  ydmygt  sted,  hvor  de  lokale
kommer! Altså  nedad igen,  denne gang langs
med højderyggen nordpå.  Landskabet  her  var
meget  vildt,  lava  i  alle  former  og  mørke
farvetoner. Nogen steder forrevet og sprækket,
andre  steder  helt  fladt,  som  en  sø,  med  løst
fordelte formationer af lava.

Fremmed flora ved Teide.

Som vi bevægede os nedad kom der mere og
mere sne og flere og flere mennesker. Det var
søndag og det må have været den søndag, hvor



alle  lokalt  boende  havde  valgt  at  køre  på
bjerget.  Overalt  vrimlede  det  med  spaniere,
som  var  ude  at  nyde  sneen.  De  kælkede  på
medbragte plastikstykker, smed med snebolde
og byggede snemænd – de havde det tydeligvis
mægtigt.  For  nordboerne  med  et  anderledes
temperament, var nedturen ikke så pragtfuld. Vi
havde jo ikke fået frokost eller noget at drikke.
Vi holdt i kø i så lang tid, at det tog 2½ time at
køre ned.

Nedturen var også meget flot, masser af sne,
pludselige  lange  stykker  med  tæt  tåge  eller
fantastiske udsigter og på det nedre stykke tæt
skov af en art fyrretræ, som undertegnede ikke
havde set før.

Teide set fra syd.

Grunden  til  al  den  kø,  var  ganske  simpel
den, at man bare parkerer, hvor man nu synes,
at  det  er  passende.  Det  betyder,  at  det  bliver
meget vanskeligt at passere, når vejen kun lige
er to biler bred, og når så trafikken er tæt, så
kommer der lange køer. Man skulle jo tro at et
sydlandsk temperament ville koge over i sådan
en situation, nej slet ikke. Man stiger bare ud af
bilen, får sig en sludder, kaster lidt med sne og
er  klar  igen,  når  køen  rykker.  Det  skal  lige
nævnes, at alle andre end dem i den lille Fiat
var iklædt fuldt polardress, så de kunne jo også
sagtens. Vi sad og skumlede lidt – vi kunne jo
heller ikke så meget  andet,  vores frokost  røg,
for  vi  kom  ikke  forbi  nogen  små  ydmyge
steder, hvor kun de lokale kommer.

Vel nede i Santa Cruz lykkedes det os det at
finde et tilpas ydmygt sted, hvor vi fik spansk
mad og vin  efter  alle  kunstens  regler.  Vi  var
alle tre enige om, at vi havde haft en god dag
og var friske på en ny tur dagen efter.

Niels (læge)

Hvad bestiller en tømrer på et stålskib?

a vi rundede Biscayen, smuttede jeg
lige forbi Tømrershoppen for at få en
sludder  med  skibets  tømrer,  Morten

(”Tøms”),  og  for  at  I  derhjemme  kan  få  et
indblik i, hvad en tømrer laver på et stålskib.

D
Jeg lægger ud med at spørge:
Der er da ikke så meget  træarbejde  på et

skib som ABSALON?
”Næh, men der er  et  par billeder,  der skal

hænges op og nogle skabe, der skal justeres.”

Skibets  tømrer,  Morten,  i  skibets  nyindrettede
tømrershop.

Hvorfor har du så alt det værktøj?
”Jeg regner med, at der kommer nogle flere

opgaver med tiden.”
Hvilken  slags  opgaver  kunne  det  f.eks.

være?
”Jeg har lavet et par hylder til dagvagten og

nogle  til  skibets  ældste  elektriker,  Finn.  Det



bliver nok hovedsageligt opgaver i den dur.”
Er det virkelig alt, hvad du laver?
”Hov,  hov,  så  taler  vi  lige ordentligt,  min

lille ven!”
Jeg skynder mig at sige undskyld og spørger

videre:
Reparerer du aldrig noget?
”Jo... jeg prøver så vidt muligt at følge med,

for jeg synes ikke at inventaret om bord er af ret
god  kvalitet,  for  stolene  og  skabene  går  fra
hinanden.”

Jeg har hørt, at du også er gummibådsfører.
Hvad går det ud på?

”For det meste er det  transport  af personel
fra skibet til land og omvendt.”

Tøms som gummibådsfører.

Er  det  det  eneste,  I  bruger  gummibådene
til?

”Nej, de bliver også brugt, hvis der er nogen,
der falder over bord. Og hvis der er havari på et
andet skib, sejler vi over med førstehjælps-grej
og  grej  til  at  stoppe  huller  i  skibet  og  til  at
slukke brand.”

Hvor stor er sådan en gummibåd?
”Der kan være op til ti personer i den, og vi

må laste med op til 1000 kg. Og så har den to
påhængsmotorer på hver 60 hk.”

Så kunne jeg ikke finde på flere spørgsmål,
så jeg sagde `fortsat god dag´ til skibets tømrer.
Han havde desuden også rigtig travlt den dag.

”Det har en tømrer på et skib”, råbte han efter
mig, da jeg gik.

Chris (dagvagt)

På gensyn

i  takker  vore  to  læsere,  Jeppe
Donslund  og  Lars  Rohde,  for  deres
forslag  til  et  navn  på  nyhedsbrevet.

Selvom  ingen  af  forslagene  blev  til  det
egentlige  navn,  har  vi  alligevel  fundet
anvendelse for Jeppes grafik og Lars' navn, der
har  fundet  vej  til  en  lille  klumme  med
konkurrencer   og  andet,  der  ikke  lige  kan
komme ind under en artikel. Der er en præmie
på vej til Jer begge. Tillykke!

V

I  øjeblikket  forlægger  ABSALON  mod
London,  som  er  næstsidste  stop  før
Frederikshavn.  Vi  håber  på  at  kunne  bringe
mindst  et  nyhedsbrev  inden  vi  anløber
Frederikshavn. Så på gensyn i næste nummer af
ABSALON  NAVY  NEWS,  der  som  altid  kan
læses på http://forsvaret.dk/sok.

TRYK 16

Der er en lighter på højkant til en læser,
der kan svare på, hvad Finn og Kenneth er
i gang med på billedet.
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Situationsmelding fra ABSALON 

Støtteskibet ABSALON ankom lørdag den 26. februar til 
London efter godt 4½ døgns sejlads i Atlanten og Biscayen 
samt Den Engelske Kanal. 
 
04-03-2005 kl. 08:54 

ABSALON passerede lørdag sidst på eftermiddagen Tower 
Bridge på Themsen under overværelse af flere tusinde 
nysgerrige englændere og turister, som flittigt blitzede, mens 
skibet stille gled hen under den smukke gamle bro, der elegant 
havde åbnet sine broklapper. 

 
ABSALON passer Tower Bridge i London lørdag den 26. februar 2005. 

 
Kl. 1643 fortøjede ABSALON langs krydseren BELFAST midt i hjertet af London. 
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Med Tower Bridge i baggrunden ligger ABSALON vel fortøjet langs siden af krydseren BELFAST 

helt inde i hjertet af London. 

Under besøget har ABSALON været flittigt besøgt af militære samarbejdspartnere, som ved selvsyn 
kunne se skibets mange forskellige faciliteter. Udover disse personer, besøgte ca. 250 særligt 
inviterede gæster skibet mandag aften for at se den store danske industriudstilling, der flot var 
opstillet inde på ABSALONs overdækkede vogndæk. 

Da gæsterne havde set udstillingen og fået demonstreret det udstillede udstyrs mange 
fortræffeligheder, bød "kabyssen" på en buffet, der efter gæsternes udsagn var den flotteste og 
bedste set og smagt i London i mange år. 

En trist og regnfuld onsdag forlod ABSALON atter London og England for at sætte kursen mod 
Norge. 
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Ferien er slut

ermed  er  ABSALON  NAVY  NEWS 
tilbage!  Vi  har  benyttet  tiden  siden 
sidste udgave til bl.a. at uddanne os til 

at  bevogte  skibet  i  havn  og  til  at  holde  en 
velfortjent  ferie,  foruden  at  vi  har  arbejdet 
ihærdigt  på  at  nedbringe  vores  frihedspukkel. 
Derudover  har  der  i  løbet  af 
installationsperioden været et utal af forskellige 
besøg om bord, bl.a. har vi haft besøg af den 
kinesiske  forsvarsminister  og  en  chilensk 
militærdelegation,  erhvervsledere  og 
industriforetagender,  marineforeninger  og 
skoleklasser samt, selvfølgelig, personel fra alle 
niveauer  og  dele  af  forsvaret.  Disse  besøg 
skulle gerne medvirke til  at  gøre opmærksom 
på hvad Danmark har at  tilbyde i  forbindelse 
med  internationale  operationer,  og  hvad 
søværnet kan tilbyde hæren og flyvevåbnet.

D

Besøg af InteRforce Komiteen med blandt andet tidligere 
udenrigsminister Uffe Elleman-Jensen iblandt.

Alt dette har gjort at arbejdet med nyhedsbrevet 
har ligget stille. Men her er en lille let udgave, 
der beskriver de væsentligste begivenheder om 
bord i perioden.

Redaktionen

Bevogtningsuddannelse

or  en større del  af  besætningen gik det 
meste af maj og starten af juni, med at 
uddanne sig i bevogtning af et skib, når 

det ligger i havn. Uddannelsen har til formål at 
lære  besætningen,  hvordan  man  udfører 
effektiv adgangskontrol overfor personel, såvel 
som køretøjer. For at kunne udføre en effektiv 
adgangskontrol kræves det, at man kan betjene 
sit  personlige våben med stor fortrolighed,  så 
folk  med  ondt  i  sinde  kan  stoppes,  før  de 
kommer så tæt på skibet, at de kan udgøre en 
risiko.  Desuden  skal  man  lære  at  støtte 

F

hinanden  med  brug  af  våben  under  angreb, 
hvilket  er  en  genoptagelse  af  tidligere  tiders 
dyder,  som  i  nogle  år  har  været  nedtonet  i 
Søværnet.  Den  første  uge  gik  derfor  med  at 
lære,  hvordan  man  professionelt  anvender 
håndvåben,  mens  man  arbejder  sammen  i  en 
gruppe. Et andet formål med uddannelsen var at 
lære,  hvordan  vi  kunne  sikre  bygninger  i 
ukendte  havneområder,  som  vi  måtte  anløbe 
eller ligge i. Flere i besætningen var på forhånd 
lidt  skeptiske  med  hensyn  til  denne  del  af 
uddannelsen,  men  da  de  først  kom  i  gang, 
forstummede de fleste skeptikere hurtigt.
Til  at  gennemføre  uddannelsen  havde  vi  lånt 
Brikby i Oksbøllejren, hvor en dygtig instruktør 
fra Hæren skulle lære os, hvordan man ”renser” 
huse og bygningskomplekser for fjender. Dette 
foregik ved, at vi blev delt op i grupper, som så 
skulle lære at ”rense” flere huse hver især. For 
at gøre det så realistisk som muligt, blev andre 
fra de hold, der ikke var i aktion, udpeget som 
modpart. Deres opgave var så at gemme sig i de 
huse, der skulle ”renses” og forsøge at hindre, 
at det hus de nu var i blev ”renset”.

Selve  øvelserne  foregik  med  såkaldte 
FX-våben,  som  egentlig  er  magen  til  de 
håndvåben vi selv bruger, blot monteret med en 
anden pibe til brug for noget ammunition, der 
bedst  kan  sammenlignes  med  en  noget  mere 
hårdtslående  udgave  af  ”paint-ball”.  Vi  blev 
derfor alle  pakket  forsvarligt  ind  i 
beskyttelsesudstyr.  Alligevel  var  der  mange, 
som  fik  småskrammer  og  blå  mærker  fra 
”træffere”, men det var sjældent at man lagde 
mærke til det i kampens hede, for da pumpede 
adrenalinen i  kroppen. Det var først,  når man 
fik et lille hvil, at man ”ømmede” sig efter være 
blevet ramt.

Når enden er god..



Efter Brikby holdt vi en uges pause, så ”krigens 
sårede” kunne komme sig.  Derefter  tog vi  på 
skydelejr i Hevring på Djursland. Her lærte vi 
at  kaste  med skarpe  håndgranater  og  modtog 
intensiv  skydetræning.  Normalt  er  skydning  i 
Søværnet  noget  der  foregår  på  en  skydebane 
med stillestående mål; I Hevring var der også 
bevægelige mål og handlebaner, hvor man blev 
udsat  for  skydeskiver,  der  uden  varsel 
automatisk  vippede  op  fra  skovbunden.  Dette 
var  noget  mere  udfordrende,  end  det  man  er 
vant  til,  og  dertil  meget  spændende  og 
motiverende!

Den  sidste  uge  af  uddannelsen  omfattede  en 
øvelse på  Flådestation Frederikshavn,  hvor  vi 
skulle bevogte Minelæggeren MØEN. I løbet af 
et par dage blev MØEN udsat for alle mulige 
momenter,  lige  fra  meget  nysgerrige  og 
påtrængende personer over selvmordsbombere 
til egentlige angreb. Selvsagt ville øvelsen blive 
mere realistisk, hvis vi kunne sejle MØEN til 
en havn og så sikre denne og bevogte MØEN 
der.  Men  eftersom  MØEN  ikke  længere  er 
operativ  –  og  ABSALON under  installation  - 
måtte  vi  bruge  flådestationens  slæbebåd.  Den 
sejlede så med et bevogtningshold til Strandby 
havn, hvor en sikring af havnen blev iværksat, 
imens blev der etableret bevogtning af skibet.

Pludselig blev vi beskudt, og så var det 
ellers  med  at  få  bragt  sig  i  dækning  og  få 
besvaret  ilden.  Efter  flere  små skudvekslinger 
følte  fjenden  (i  form  af  hjemmeværnet)  sig 
tilpas  modig  til  at  iværksætte  et  egentligt 
angreb, og så var luften ellers tung af krudtrøg, 
alt  imens  den  lille  havn  genlød  af  ekko  fra 
skuddene, der fra begge sider blev afgivet i en 
lind strøm. Det var så afslutningen på øvelsen 
og tilbage var kun at indtage den obligatoriske 
krigskakao  med  dertil  hørende  ”døde  fingre” 
(kakao og røde pølser).

Bevogtningsuddannelsen  har  tjent  indtil  flere 
formål; Deltagerne er blevet væsentlig bedre til 
at betjene deres personlige våben, de har lært at 
optræde mere myndigt og bestemt. De har lært 
lidt mere om sig selv i pressede situationer, og 
de  har  lært  noget  mere  om  deres  kolleger  i 
pressede  situationer.  Men  ikke  mindst  har  de 
lært  at  samarbejde  under  stærkt  pres,  og 
derigennem har de opnået selvtillid og tillid til 
sidemanden.  Alt  i  alt  tror  jeg,  at  jeg  taler  på 
vegne  af  langt  hovedparten  af  uddannelsens 

deltagere,  når  jeg  siger,  at  bevogtnings-
uddannelsen  var  yderst  vellykket  og  værd  at 
gentage igen ved en senere lejlighed.

Torben (sikringsofficer)

Radio ABSALON

fter næsten 4 måneders installation hen 
over  foråret  og  sommeren  har 
ABSALON  nu  fået  sin  militære 

radiostation.  Der  mangler  dog  stadig  lidt 
”finpudsning”,  hvilket  vil  blive  ordnet  af 
Søværnets  Materielkommando  og 
flådestationernes dygtige teknikere inden for de 
næste par uger, hvor skibet skal en tur til søs. 
Turen vil også give kommunikatørerne om bord 
en  mulighed  for  bedre  at  lære  at  betjene  de 
mange  nye  systemer,  vi  har  fået. 
Kommunikationsmæssigt  er  ABSALON  unik, 
og  der  er  faktisk  ikke  noget  inden  for 
disciplinen militær kommunikation, vi ikke kan 
deltage i, når installation er helt tilendebragt!

E

Noget af radioens besætning i antenneskoven, fra venstre 
er det John, Renate og Erik.

Og der skal nok blive god brug for udstyret, da 
ABSALON  om  føje  tid  skal  kunne  indgå  i 
f.eks.  internationale  flådestyrker  rundt  om  i 
verden samt kunne medtage diverse  nationale 
eller multinationale stabe, afhængig af opgaven. 
Noget som er ganske nyt i søværnet er, at skibet 
også  er  klar  til  at  udnytte 
satellitkommunikationens  uendelige 
muligheder, og kommunikation over den halve 
verden vil ikke længere være et problem. Det 
vil bl.a. bliver muligt fra skibet via VTC (Video 
Tele  Conference)  at  se,  hvem  der  er  i  ”den 
anden ende” under samtaler og møder afholdt 
over  distancer  på  tusindvis  af  kilometer. 
Endelig har skibet fået et nyt bredbåndssystem, 



der gør det i stand til at sende med betydeligt 
mere effekt end tidligere set i søværnets skibe, 
ligesom  ABSALON  som  noget  helt  uvant  i 
orlogsskibe,  også  har  fået  kommunikations-
udstyr  om  bord  –  alene  til  anvendelse  for 
Hæren!
Alt  i  alt  må vi  sige,  at  ABSALON’s radio er 
enhver kommunikatørs ”drømme-radio”, der nu 
skal  stå  sin  første  egentlige  prøve  til  søs  i 
september  under  den  store  nationale  øvelse 
DANEX.

Radioen, ABSL

Platform for skift af kommando i SOK

amme  dag  som  installationen  af 
kommunikationsudstyr  var  blevet 
afsluttet,  stod  ABSALON til  søs  for  at 

klargøre  skibet,  der  var  blevet  udpeget  til  at 
virke  som  platform  for  skift  af  kommando  i 
SOK den 1. august. 

S

Kommandotegn skiftes

Arrangementet  skulle  afvikles  om  bord  på 
ABSALON  ved  Honnørkajen  i  Århus  med 
deltagelse af alle de militære og civile ansatte i 
SOK samt hertil en hel del VIPs, i alt ca. 200 
gæster. 
Det hele forløb godt og problemfrit i fint vejr, 
og  om  aftenen  kunne  besætningen  fortjent 
hygge sig med en lille bytur i den dejlige by, 
hvor  især  de  små  steder  langs  åen  havde 
gasternes opmærksomhed.

Redaktionen

Fra venstre er det forsvarschefen, tilgående chef SOK og 
afgående chef SOK.

Division 30 øvelse

orsidebilledet i denne udgave er fra den 
2. august, hvor Division 30 (ABSALON 
og  ESBERN  SNARE)  for  første  gang 

afholdt øvelse sammen til søs. Lejligheden blev 
benyttet  til  at  øve  formationssejlads  og 
Replenishment  At  Sea  (RAS)  opløb  samt 
helikopteroperationer  med en  Lynx helikopter 
fra  Søværnets  Helikoptertjeneste,  hvorfra  en 
medflyvende  fotograf  fra  Flyvevåbnet 
professionelt forevigede begivenheden. 

F

Chefen

Næste nummer

 næste nummer forventer vi at have artikler 
om  vores  tur  til  Bremerhaven.  Desuden 
bringer vi helt sikkert artikler om DANEX. 

Der  kommer  i  hvert  fald  ikke  til  at  mangle 
noget at skrive om, da ABSALON går en meget 
travl  periode  i  møde  indtil  midt  i  november, 
hvor  næste  installationsperiode  planlægges 
påbegyndt.

I
Som  altid  kan  nyhedsbrevene hentes  på: 
http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/

Redaktionen

http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/
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Situationsmelding fra støtteskibet ABSALON 

Støtteskib ABSALON gennemfører for 2. gang siden 
det blev overdraget til søværnet fra Odense 
Stålskibsværft i oktober 2004 en testsejlads langt væk 
fra Danmark. 
 
10-10-2005 kl. 08:10 

Under sejladsen er der planlagt en lang række 
afprøvninger af skibets tekniske installationer og 
fremdrivning samt søegenskaber. Afprøvningerne foretages indledningsvis under tropiske 
forhold med høje temperaturer og høj fugtighed, og senere under mere barske vejrforhold 
under vintersejlads i Nordatlanten. 

Formålet med afprøvningerne er dels at teste skibets 
udstyr generelt inden for garantiperioden, og dels at teste 
det nyinstallerede militære kommunikationsudstyr, før de 
videre installationsarbejder på flådestationerne hjemme i 
Danmark fortsættes til vinter.     

Testsejladsen blev påbegyndt fredag den 30. september, 
hvor skibet forlod Flådestation Frederikshavn. Herefter 
forlagde ABSALON sydvest over i Nordsøen og videre 
gennem den Engelske Kanal over Biscayen til Atlanten. 

Fredag 7. oktober passerede ABSALON Kap Verde øerne og Dakar i Senegal for 
sydgående med kurs mod farvandet ved Ækvator. De meteorologiske forhold for en 
afprøvning af skibet er optimale med skiftende vind- og vejrforhold og stadigt stigende 
temperaturer, der foreløbigt har nået 33 grader celsius i luften og 28 grader celsius i havet. 

Under afprøvningen af skibet og observationer i tilknytning hertil, forløber dagligdagen om 
bord for besætningen med uddannelse i alle skibets nye 
systemer og med militær træning. 

I fritiden dyrkes der flittigt solbadning, men idræt og kortspil 
bliver der også tid til, ligesom skibets præst, naturligvis har 
arrangeret gudstjeneste om bord om søndagen. 

Første planlagte havneanløb under testsejladsen bliver i 
Hamilton på Bermuda, hvor ABSALON forventer at være 
fremme fredag den 14. oktober. 
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uha! Det var hårdt! Absalon Navy News 
er  tilbage  med  en  ordentlig  omgang 
artikler om alt det vi har oplevet i den 

forløbne måned, og det er ikke så lidt endda!
P

August måned bød på en tur til Bremerhaven 
i Tyskland, hvor vi deltog i Bremerhaven Sail 
05,  en  tilbagevendende  begivenhed  for 
sejlskibe,  som  i  år  også  havde  inviteret 
orlogsfartøjer  for  at  fejre  det  tyske 
Bundeswehrs 50 års jubilæum.

September måned bød på øvelsen DANEX 
05, som i år var større end nogensinde før og 
omfattede  næsten  60  orlogsskibe  fra  14 
nationer,  plus  enheder  fra  flyvevåbnet  og 
hæren.  Det  var  også  under  DANEX  05,  at 
Hendes  Majestæt  Dronning  Margrethe  II, 
aflagde ABSALON et besøg.

Umiddelbart  efter  øvelsens  afslutning  den 
23. september skulle ABSALON for 2. gang ud 
på en testsejlads langt væk fra Danmark. Under 
sejladsen skal skibets tekniske installationer og 
fremdrivning  igen  afprøves,  såvel  under 
tropiske forhold med høje temperaturer og høj 
luftfugtighed,  som  i  mere  barske  vejrforhold 
under vintersejlads i Nordatlanten.

Formålet med afprøvningerne er som under 
den første ”Klimatest” i foråret, at teste skibets 
udstyr  generelt  inden  for  garantiperioden,  og 
samtidigt  at  teste  det  nyinstallerede  militære 
kommunikationsudstyr,  før  de  næste 
installationsarbejder  på  flådestationerne 
fortsættes til vinter.

Redaktionen

Bremerhaven

nsdag  den  10.  august  forlod 
ABSALON  Korsør,  for  at  sejle  til 
Bremerhaven, hvor skibet var inviteret 

til at deltage i fejring af det tyske Bundeswehrs 
50 års jubilæum, der var blevet slået sammen 
med  den  tilbagevendende  begivenhed 
Bremerhaven Sail.

O
Turen  ud  gik  med  at  øve  ruller 

(brandbekæmpelse og havariberedskab mv.), og 
vi  lagde  samtidigt  vejen  forbi  de  danske 
oliefelter i Nordsøen for at vise flaget. Det tog 
to dage at komme frem, så vi kom lige i rette 
tid til at fejre weekenden sammen med alle de 
andre deltagere. Nu var opholdet ikke kun for 
morskabens  skyld,  vi  skulle  også  afholde  en 
reception  for  at  vise  skibet  frem  til  vore 
samarbejdspartnere.  I  alt  besøgte  ca.  200 
gæster, militære såvel som civile, receptionen. 

På trods af at vejret ikke hele tiden var det 
bedste, formåede besætningen at få det bedste 
ud af det, og der var meget man kunne forlyste 
sig  med,  hvad  enten  man  var  til  sejlskibe, 
shopping eller kulinariske oplevelser.

DANEX 05

velsen  DANEX  er  en  årligt  tilbage-
vendende begivenhed, hvor forskellige 
landes  flådestyrker  inviteres  til  at 

deltage  i  en  ca.  2  uger  lang  øvelse  i  danske 
farvande.  I  år  var  DANEX  større  end 
nogensinde  før,  næsten  60  danske  og 
udenlandske  orlogsfartøjer  deltog,  foruden 
enheder fra hæren, og fly fra både Danmark og 
Tyskland. Scenariet  for dette års DANEX var 
en  strid  om  handelsruter  mellem  Islandia 
(Bornholm)  og  Dania  (resten  af  Danmark  og 
Rygen).  Scenariet  indeholdt  foruden 
traditionelle  flådestyrker  og  fly,  også 
assymetriske trusler i form af små både og fly.

Ø

Som  optakt  til  øvelsen  lå  de  fleste  af  de 
deltagende enheder i København i  weekenden 
9. - 11. september. Der blev lørdag og søndag 
holdt  åbent  skib  på  alle  danske  skibe,  og 
ABSALON  tog  mod  ca.  1/3  af  det  samlede 
antal besøgende (ca. 6000 i alt).

Efter  en  weekend  med  godt  vejr  i 
København,  stod  skibene  ud  mandag 
formiddag, for at indlede øvelsen. ABSALON 
havde et  specielt  program,  da  Forsvarschefen 
afholdt  sit  sikkerhedspolitiske  kursus  (SIKU) 
om bord om mandagen. Til dette var der invite-



Køen  til  ABSALON  var  meget  lang,  og  det  var  den 
allerede 30 minutter før skibet blev åbnet.

ret  ca.  30 deltagere,  som  fik  briefinger  om 
forsvaret,  søværnet  og  ABSALON.  Desuden 
overværede  de  forskellige  øvelsesmomenter 
som  simulerede  angreb  af  F-16  jagere,  og 
skydning  med  kanoner  fra  FLYVEFISKEN-
klassen, samt skydning med tungt maskingevær 
fra  ABSALON.  Dagen  blev  afsluttet  med  en 
middag om bord, hvorefter deltagerne blev sat i 
land i Århus med ABSALONs indsatsfartøjer.

Tirsdag  var  en  forholdsvis  rolig  dag,  hvor 
ABSALON  efter  bedste  evne  deltog  i  de 
almindelige øvelsesaktiviteter, men onsdag gik 
det løs igen.  Onsdag var  dagen, hvor Hendes 
Majestæt  havde  valgt  at  aflægge  øvelsen  et 
besøg.  Det  betød  at  ABSALON  fik  royalt 
besøg, hvor majestæten skulle se skibet.

Det  er  ikke  hver  dag  at  man får  besøg af 
majestæten,  så  der  var  lagt  op til  at  det  hele 
skulle være perfekt ned til mindste detalje. Det 
betød at mange i besætningen havde et meget 
hårdt program for at alle detaljer kunne falde på 
plads i rette tid. Skibet skulle tage sig ud fra sin 

allerbedste  side,  og  der  skulle  tilberedes  et 
måltid, der er en dronning værdig.

Torben, sikringsofficer

Dronningen besøger ABSALON

nsdag  den  14.  september  aflagde 
Hendes Majestæt Dronningen et besøg 
på ABSALON, der på dette tidspunkt 

lå  nord  for  Sjællands  Odde.  Dronningen  fik 
skibet  præsenteret  første  gang,  da  majestæten 
navngav det  i  Odense den 4.  juni  2004,  men 
ønskede altså at besøge skibet igen, naturligvis 
også  for  at  få  en  nærmere  orientering  om 
DANEX-øvelsen.

O

Dronningen ankom kl. 1030 fra Fredensborg 
med en  af  Søværnets  helikoptere,  ledsaget  af 
Jagtkaptajnen  (Chefen  for  Dannebrog). 
Majestæten  blev  modtaget  af  Chefen  for 
Søværnets  Operative  Kommando, 
kontreadmiral  Nils  Wang.  Efter  at  have 
inspiceret  skansevagten  i  Helikopterhangaren, 
overværede  Dronningen,  at  Kongestanderen 
blev hejst om bord.

Dronningen modtages med faldereb på helikopterdækket.  
Trods  det  blæsende  vejr,  forblev  alle  hatte  på  deres 
respektive hoveder!

Efter  modtagelsen  fik  Dronningen  en 
orientering  i  Chefmessen;  dels  om Søværnets 
fremtidige struktur og opgaver ved Chef SOK, 
dels om selve DANEX-øvelsen ved Chef STS, 
og selvfølgelig om ABSALON ved Chefen.

Derpå  var  Dronningen  på  broen  for  at 
besigtige øvelsen på nærmeste hold.



Christian,  Emil  og  Christian  klar  til at  servere  for 
Dronningen.

Efter  frokosten  i  officersmessen  gav  skibets 
Chef en kort orientering om den meget omtalte 
Hans Ø i Nordvestgrønland og om Tobias Ø i 
Nordøstgrønland. Dernæst var Dronningen atter 
en  tur  på  broen  for  at  overvære  en  øvelse. 
Besøget  sluttede  med,  at  Dronningen  talte  til 
skibets besætning. I sin tale sagde Dronningen, 
at det havde været en stor oplevelse at være om 
bord på ABSALON, og at hun gerne ville have 
set noget mere af skibet, hvis tiden havde tilladt 
det.

Dronningen  taler  til  skibets  besætning  i  
helikopterhangaren.

Da  Dronningen  havde  talt,  blev 
skansevagten  atter  inspiceret,  Kongestanderen 
halet  ned,  og kl.  1430 tog Majestæten afsked 
for at flyve tilbage til Fredensborg.

Selvom  Dronningen  ikke  havde  mulighed 
for  at  komme  rundt  på  hele  skibet,  var  alle 
enige om, at det kongelige besøg gjorde dagen 
til  noget  helt  specielt,  som vil  blive  husket  i 
skibets historie.

Sune,  Martin  og  Martin,  stod  for  tilberedning  af 
frokosten.

Da  det  ikke  har  været  muligt  at  læse  om 
Dronningens  besøg  på  ABSALON  i 
Billedbladet eller noget andet sted, bringer vi til 
slut  billeder  fra  den  menu,  Dronningen  fik 
serveret  ved frokosten om bord – også for at 
give  et  indtryk  af,  hvad  kabyssen  på 
ABSALON formår!

Forret: Jomfruhummerbisque med Læsøhummer.

Hovedret:  Dansk kalvemørbrad med foie gras, squash-
roulade, sellerikompot, kartoffelrose og morkel glace.



Dessert: Chokoladesymfoni  af  chokoladekage,  hvid 
kaffechokolademousse og appelsincoulis samt pysalis og 
granatæble.

Peter, orlogspræst

Mange gæster

BSALON har igen efter sommerferien 
haft  rigtigt  mange  gæster  om  bord, 
som  Forsvaret  i  den  ene  eller  den 

anden  sammenhæng  har  haft  behov  for  at 
fremvise  skibet  overfor.  Højdepunktet  var 
naturligvis  Hendes  Majestæt  Dronningens 
besøg,  men  herudover  har  33  deltagere  på 
Forsvarschefens  Sikkerhedspolitiske  Kursus 
sejlet  med  om  bord  på  skibet  under  en  af 
dagene  på  øvelse  DANEX.  Vi  har  også  haft 
besøg  af  en  delegation  på  11  personer  under 
ledelse  af  den  kinesiske  vicegeneralstabschef. 
Derudover  har  Mars  & Mercur  sammen med 
landets departementschefer - i alt 86 personer – 
besøgt  ABSALON,  og  fået  en  sejltur  med 
indbygget reception på Sundet. Der har også – 
udover ”Åbent Skib” arrangement i København 
- været afholdt styrkereception for den danske 
chef  og  den  tyske  chef  for  øvelse  DANEX i 
København,  hvor  der  deltog  255  gæster. 
Yderligere  har  NATO  Defence  Review 
Committee været om bord, og komiteen på 57 
personer,  som  ikke  havde  besøgt  Danmark 
siden 1988, fik en god dag til  søs i farvandet 
ved  Bornholm.  Endelig  har  de  skandinaviske 
Rigspolitichefer  samt  det  lokale 
katastrofeberedskab  i  Frederikshavn  m.  fl. 
været forbi og se skibet. 

A

Udover  egentlige  gæster  er  der  dog  også 
blevet udført operativt transportsejlads med 52 
kollegaer  fra  Garderhusarernes  Lette 
Opklaringseskadron  og  deres  20  pansrede 
køretøjer,  ligesom 28 kollegaer  fra  Søværnets 
Mobile  Base  og  deres  18  køretøjer,  heraf  de 
fleste store lastvognstog, har været til søs med 
ABSALON.      

Chefen

Klimatest II

estsejladsen blev påbegyndt fredag den 
30.  september,  hvor  skibet  forlod 
Flådestation Frederikshavn. ABSALON 

forlagde  derefter  sydvest  over  i  Nordsøen og 
videre  gennem  den  Engelske  Kanal  over 
Biscayen til Atlanten.

T
Fredag den 7. oktober passerede ABSALON 

Kap  Verde  øerne  og  Dakar  i  Senegal  for 
sydgående  med  kurs  mod  farvandet  ved 
Ækvator.  Vejrforholdende var  optimale  for  en 
testsejlads med vind og sø, der skiftede i styrke 
og  intensitet  og  med  stadigt  stigende 
temperaturer, der nåede op på 33 grader celsius 
i luften og 29 grader celsius i havet. 

Under afprøvningen af skibet registreres alle 
observationer flittigt af besætningen, således at 
de senere kan anvendes til at optimere skibet og 
dets  tekniske  installationer.  Ellers  forløber 
dagligdagen  om  bord  for  besætningen  med 
uddannelse i alle skibets nye systemer og med 
militær træning.

I fritiden dyrkes der flittigt solbadning, idræt 
og kortspil, mens alle så småt går og glæder sig 
til det første planlagte havneanløb, som bliver 
den 14. oktober i Hamilton på Bermuda.

Chefen

Fangerne på ABSALON

ørdag  den  8.  oktober  afholdt 
velfærdsudvalget  ombord  et  ar-
rangement benævnt ”Fangerne påL

ABSALON” (inspireret af ”Fangerne på fortet” 



fra  TV3).  ”Pinslerne” i  dette arrangement be-
stod af flere sømandskabsrelaterede prøver, her-
iblandt kastelinekast samt knob og stik.

Martin og Martin i disciplinen kastelinekast.

Dertil kom mere velfærdsorienterede aktiviteter
så som lerdueskydning og en musikquiz.

Muhammed og  Jan  i  gang med lerdueskydning.  Ingen 
lerduer blev skadet under disse optagelser...

Alt i alt deltog godt 50 besætningsmedlemmer i 
dette arrangement, der varede det meste af ef-
termiddagen.

Torben, sikringsofficer

Gudstjeneste

øndag den 9. oktober blev der for tredje 
gang  afholdt  gudstjeneste  om  bord  på 
ABSALON.  Der  blev  prædiket  over 

Markus-evangeliet  10,42-45.  Ved  samme 
lejlighed blev det nye skibskors indviet. Jørgen 
fra maskinen havde til lejligheden fremstillet et 
kors  i  jern  og  messing.  Dette  kors  vil  blive 
stillet frem ved alle fremtidige gudstjenester om 
bord.

S

Torben, sikringsofficer

Skibets nye kors og dets skaber, Jørgen.

Næste nummer

i forventer at være i luften med næste 
nummer omkring den 27. oktober, hvor 
vi håber at kunne bringe artikler fra 

vores ophold på Bermuda samt i Baltimore og 
Norfolk. Næste nummer vil blive lagt på den 
sædvanlige adresse: 
http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/ 
hvor også alle tidligere udgaver er at finde. 
Indtil da, håber vi her om bord, at I nyder det 
danske efterår.

V

Redaktionen

http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/
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Forsvarsminister Søren Gade besøger ABSALON under skibets anløb af 
Baltimore i USA. 

Tirsdag den 25. oktober besøgte forsvarsminister 
Søren Gade Søværnets nyeste skib ABSALON, der i 
den seneste uge har været i USA. Under besøget var 
ministeren ledsaget af den danske ambassadør i 
Amerikas Forenede Stater, Friis Arne Petersen samt 
Departementschef Anders Troldborg. 
 
27-10-2005 kl. 16:12 

Besøget fandt sted under skibets anløb af Baltimore i 
Maryland, USA, hvor mere end 100 repræsentanter fra 
den amerikanske forsvarsindustri, US NAVY, NATO og fra 
den amerikanske Kongres havde valgt at møde op om 
bord på ABSALON for at hilse på ministeren. Samtidigt fik 
gæsterne lejlighed til ved selvsyn at se såvel skibet, som 
en imponerende industriudstilling, Naval Team Denmark 
havde opstillet om bord. 

En halv snes danske virksomheder, heraf mange som har leveret udstyr til ABSALON, 
fremviste deres avancerede produkter til de synligt imponerede amerikanere, som gerne 
ville høre nærmere om hvad Danmark og dansk industri kan byde på netop nu, hvor den 
amerikanske flåde overvejer introduktion af en ny skibstype.     

Udstillingen på ABSALON har under hele besøget i USA været et tilløbsstykke og trukket 
mange interesserede forretningsfolk og beslutningstagere til, og når skibet forlader USA 
bliver det den 28. oktober canadierne, som kan glæde sig til at se industriudstillingen, når 
ABSALON anløber Halifax i Nova Scotia.      

 
Ambassadør Friis Arne Petersen i USA og Chefen for Søværnets Operative Kommando, 
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kontreadmiral Nils Wang til industriudstilling om bord på ABSALON i Baltimore, Maryland, 
USA.  

 
Forsvarsminister Søren Gade og Direktøren for Naval Team Denmark, Niels Mejdal 

orienterer tre af de besøgende amerikanske gæster om hvad Danmark og dansk industri 
kan byde på netop nu, hvor den amerikanske flåde overvejer introduktion af en ny 

skibstype. 

 
Forsvarsminister Søren Gade kigger på den en imponerende industriudstilling, Naval 

Team Denmark har opstillet om bord på ABSALON under skibet anløb af Baltimore i USA. 
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Repræsentanter fra de danske firmaer, som deltog i Naval Team Denmark udstillingen om 

bord på ABSALON i Baltimore, taler med Forsvarsminister Søren Gade. 

 
Søværnets nyeste skib ABSALON får besøg af Forsvarsminister Søren Gade, mens skibet 

er i Baltimore, USA 

 



Nr. 7, 2005



å er det slut med det varme vejr vi har 
haft  under  ABSALONs  anløb  af 
Hamilton, Norfolk og Baltimore, for nu 

går turen til Halifax i Canada. Halifax er sidste 
planlagte stop før Frederikshavn. Men inden vi 
kommer hjem til Frederikshavn, skal vi lige en 
tur over Nordatlanten. Formålet med turen over 
Nordatlanten  er  at  se,  hvordan  skibet  klarer 
voldsomme vejrforhold med høj sø.

S

Bermuda

lene  navnet  klinger  af  ferie  og 
afslapning, og sådan blev opholdet på 
Bermuda  også  for  ABSALONs 

besætning.  Bermuda  blev  et  yndet  ferie-  og 
turistmål  allerede  i  1880'erne,  da  dronning 
Victorias datter, prinsesse Louise, som var gift 
med  Canadas  generalguvernør,  tog  ophold  på 
øen for at slippe for den kolde canadiske vinter. 
I dag har en lang række berømtheder feriebolig 
på øen, der har 66.000 fastboende indbyggere. 

A

Bermuda  var  et  rekreationsophold  for 
besætningen,  hvor  der  ikke  var  officielle 
arrangementer, som involverede besætningen i 
noget  større  omfang.  Derfor  kunne  vi  bruge 
tiden på at nyde det gode vejr på Bermuda. Et 
oplagt  sted  at  tilbringe  tiden  var  på  en  af 
Bermudas mange strande. De to mest populære 
var Elbow Beach og Horseshoe Bay, der begge 
bød på det fineste sand og turkisblåt vand.

Men det kan hurtigt gå hen og blive me
get ubehageligt at tilbringe hele dagen på stran
den,  for  en sart  skandinavisk hud er  det  ikke 
sagen at ligge for længe i den meget stærke sol, 
der er på disse breddegrader. Derfor benyttede 
mange sig af lejligheden til at se nogle af de se
værdigheder Bermuda har at byde på.

Nattelivet  i  Bermudas  hovedstad, 
Hamilton, hvor vi lå, var også fint, selvom det 
var  uden  for  højsæsonen.  Der  var  masser  af 
hoteller, og der var en hovedgade med den ene 
bar efter den anden, lige ned til  havnen, hvor 

skibet lå.
Vort ophold på Bermuda varede til man

dag  den  17.  oktober,  hvor  vi  sejlede  mod 
Norfolk, Virginia i USA.

Norfolk

æste stop på turen var Norfolk i staten 
Virginia.  Norfolk  er  hjemstedet  for 
verdens  største  flådebase,  hvor  der 

arbejder  mere  end  275.000  mennesker. 
Adgangsvejene til  flådestationen var veje med 
3-5 spor i hver retning – næsten som at være 
hjemme på Europavej (hovedvejen der går forbi 
Frederikshavn Flådestation).

N
Der var rift om pladserne på sidedækket 

på  vej  ind  mod  Norfolk,  idet  vi  passerede 
masser af store hangarskibe og krydsere. Alene 
ét  hangarskib har  en besætning på over  5000 
personer.  Under  indsejlingen  så  vi  5 
hangarskibe  ved  kaj,  så  der  var  gang  i 
kameraerne.

Absalon ved kaj i Norfolk.

Vore amerikanske værter havde stillet 2 
minibusser  med  chauffører  til  vores  rådighed 
under hele opholdet.  Disse minibusser kørte i 
pendulfart  mellem skibet  og Norfolk by,  eller 
hvor nu folk gerne ville hen. Det var simpelthen 
super  service.  Det  primære  mål  de  første  par 
dage  var  NEX’en.  NEX  står  for  Navy 



Exchange, og det er et indkøbscenter for ansatte 
i  flåden,  hvor  man  ikke  betaler  skatter  og 
afgifter  på varerne.  Med indkøbscenter menes 
der  her  en  kæmpe,  kæmpe  butik,  hvor  alt  er 
samlet i den samme butik. Alt fra uniformer og 
legetøj til 
badeværelseinventar  og  sportsudstyr.  På  trods 
af de manglende skatter og afgifter var der 
dog stadig  nogle af  varerne,  hvor  man skulle 
holde øje med prisen.

Ville man hellere ind at se Norfolk, var 
der selvfølgelig også mulighed for dette. Der er 
dog  ikke  så  mange  butiksområder,  som  i 
Danmark.   Amerikanernes  idé  om  en  god 
oplevelse er,  at  gå i  indkøbscentre  –  såkaldte 
”malls” – hvor alt er samlet under ét tag. Det 
kan  bedst  beskrives  som  et  større  dansk 
indkøbscenter  a  la  Fisketorvet,  tilsat 
usandsynligt  store  mængder  forskellige 
parfumer,  der  skifter  mellem  de  forskellige 
sektioner  af  indkøbscentret.  Ikke  just  nogen 
behagelig duft,  men smarte marketingfolk har 
fundet ud af, at det får folk til at købe mere, så 
konceptet ”lugtes” nok snart i Danmark. 

Senere  på  aftenen  var  de  fleste  af  det 
vagtfri  personel inde for at få noget og spise, 
før  de  var  ude  og  hilse  på  nattelivet.  Igen 
sørgede vores dejlige chauffører for, at vi kom 
den rigtige vej til de gode spisesteder og sikkert 
hjem efter en munter aften.

Chris (sanit) og Torben (sikringsofficer)

USS WISCONSIN

å var der desuden mulighed for at køre 
over og se på USS Wisconsin, der blev 
bygget som ét slagskib ud af fire i 1942 

til 1943. (Egentlig blev der påbegyndt to mere, 
men  disse  blev  aldrig  bygget  færdige).  Disse 
fire blev de sidste af deres slags. Wisconsin var 
en del af flåden fra 1944 til 1991, men ligger i 
dag som museumsskib i Norfolk, hvor det har 
ligget siden 2000. 

S

Deres rolle under 2. verdenskrig var at 
deltage i beskyttelse af hangarskibene, samt at 
bombe  de  japanske  stillinger  på  øerne  i 
Stillehavet  før  landsætning  af  amerikanske 
tropper. Da japanerne overgav sig i Tokiobugten 
i 1945, var alle fire skibe tilstede, mens selve 
fredsaftalen blev underskrevet om bord på et af 
Wisconsins søsterskibe (Missouri).

Wisconsin har deltaget i 2. verdenskrig, 
Korea,  Vietnam og første  Golf-krig – men på 
trods af et tjenesteforløb der strækker sig over 
næsten 50 år, er det kun blevet ramt én gang – 
det  var  under  Korea-krigen,  hvor  skibet  blev 
truffet  af  en  155  mm  koreansk  granat  – 
Wisconsin  besvarede  med  6  skud  fra  en  16” 
kanon (405 mm), hvoraf de to skud var direkte 
træffere.

Martin og Heise, foran Wisconsins forreste batteri.

De  fire  slagskibe  (Wisconsin,  Iowa, 
New  Jersey  og  Missouri)  er  i  dag  alle 
nøgleskibe,  dvs.  de  ligger  stand-by  til 
udrustning,  som  en  del  af  den  Amerikanske 
reserveflåde. Det var derfor kun tilladt at gå på 
rundt på dækket  under besøget  på Wisconsin. 
Planen er dog at de udfases af reserveflåden, og 
når  indvendig  restaurering  er  færdig,  vil  det 
blive muligt at komme indenfor i skibet. 

Som  afslutning  kan  nævnes,  at  oven-



stående information ikke er noget jeg har slået 
op i en bog – det er en lille snak med Heise, 
som under  ankervagt  jo  godt  kunne  sidde  og 
fortælle mig lidt om Wisconsin – ovenstående 
er altså paratviden – og af hensyn til længden af 
teksten  har  jeg  fjernet  ca.  50%  af,  hvad  han 
kunne på stående fod!

Chris (sanit)

Baltimore

fter Norfolk gik turen til Baltimore, 
hvor programmet blandt andet stod på 
reception og besøg fra kongressen. Ved 

disse arrangementer er det forplejningssek-
tionen, der trækker det tungeste læs og vi brin-
ger her et mini-portræt af sektionen:

E
På togt med forplejningsdivisonen

eg  vil  gerne  skrive  lidt  om  personerne, 
som render rundt og søger for, at resten af 
besætningen ikke sulter.J

Lad mig starte med kokkene. Vi har tre kokke 
om bord: Sune, Martin H. og Martin J. Sune er 
den af kokkene, som har været om bord længst, 
men som han selv påpeger, er han kun på udlån. 
Sune  er  en  skæg lille  type,  der  som regel  er 
fyldt  med godt  humør,  og heldigt  nok er  han 
også skrap med en grydeske. Martin har været 
her næsten lige så længe. På Klimatest I var han 
med  som  værnepligtig  kok,  og  ikke  så 
mærkeligt kunne han slet ikke undvære os, så 
da  han  fik  chancen  for  at  komme  tilbage, 
meldte han sig straks, Martin er bidt af en gal 
joggingløber;  når  han har  lidt  fritid,  kan man 
altid finde ham i vores motionsrum. Martin J. er 
lige kommet om bord, så ham skal vi lige have 
formet, men det er vi også gode til. I det sidste 
stykke  tid  har  vi  lånt  bageren  fra  vores 
søsterskib,  og vi  er  ikke helt  sikre på,  om de 
kan få ham tilbage, da han ikke er nærig med at 
bage  kager  til  os.  Derudover  er  der  så 

undertegnede, der er slagter om bord.
”Nå, har de levende dyr med?”, er der sikkert 
nogen, der tænker, og nej, det har vi ikke, men 
det kolde bord til vores frokost og smørrebrød 
til  nattevagten  og  lidt  hjemmelavet  pålæg  er 
nogen af det, jeg går og hygger mig med. Jeg er 
også  den  eneste  foruden  proviantbefalings-
manden (The Big Chief), der har været med i 
kabyssen siden skibet kom fra værft.
Vores  daglige  leder  i  kabyssen  er  fra  Århus. 
Nogle siger, at hans rigtige navn er Henrik og 
det kan da godt være, at det er rigtigt, men ude 
hos os kalder vi ham ”Provi”. Han prøver i det 
daglige  at  styre  en  kødrand  af  mennesker. 
Foruden  os  autonome  i  kabyssen  er  der  en 
hovmester,  som  tager  sig  af  alle 
arrangementerne  i  chefmessen,  og  to  faste 
messegaster,  som  står  for  serveringen  i 
sergentmessen  og  officersmessen,  bistået  af 
marineelever på skift.

Artiklens forfatter i arbejde.

I Norfolk og i Baltimore har sektionen 
været særligt hårdt spændt for som følge af de 



officielle  arrangementer  (middage  og 
cocktailparties),  der  har  knyttet  sig  til 
havneopholdene  her.  Det  gælder  ikke  mindst 
den store reception i Baltimore med 105 gæster 
–  heriblandt  forsvarsministeren  –  hvor  to  fra 
kabyssen var indisponible på grund af sygdom, 
således  at  de  to  tilbageværende  kokke  måtte 
sørge for, at alt blev som det skulle være.

Martin J. ved receptionen i Baltimore.

Det  blev  det  også.  For  sådan  er  vi 
nemlig i forplejningsdivisionen!

Forsvarsminister  Søren  Gade  besøger  ABSALON  i  
Baltimore.

Jacob (slagter)

Udflugt til Washington D.C.

om tak for besætningens ekstraordinære 
arbejdsindsats  i  forbindelse  med 
udstillinger  på  skibet,  sponsorerede 

Naval Team Denmark en bustur fra Baltimore 
til  Washington  D.C.  For  at  alle  kunne  have 
mulighed  for  at  besøge  USAs  forbunds-
hovedstad,  blev der arrangeret en bustur både 
søndag og mandag.

S
Washington D.C. blev grundlagt i 1790, 

14  år  efter  dannelsen  af  USA  med 
Uafhængighedserklæringen i 1776. Det var dog 
først i sidste halvdel af 1800-tallet, at byen fik 
den  form,  som  kan  opleves  i  dag,  hvor  de 
forskellige monumenter og store museer ligger i 
et samlet område.

Peter , Chefen og Troels foran Washington Monument.

Således  er  det  muligt  at  begynde  ved 
Lincoln  Memorial og gå til  Vietnam Veterans 
Memorial,  en  V-formet  marmorvæg,  der 
rummer navnene på de 58.000 amerikanere, der 
omkom  under  Vietnamkrigen.  Videre  derfra 
kommer  man  til  National  World  War  II  
Memorial, der blev indviet af præsident Bush i 
maj 2004. Forbi det 170 meter høje Washington 
Monument kommer man til  museumsområdet, 
hvor  især  National  Air  and  Space  Museum 
tiltrak sig opmærksomhed blandt besætningens 
medlemmer. 

For enden af området ligger parlaments- 



og  kongresbygningen  Capitol med  den 
karakteristiske kuppel.

Og så var der naturligvis Det Hvide Hus, 
der også ligger på ruten. Det siger sig selv, at 
kameraerne fik særligt travlt netop foran denne 
bygning.

Peter (orlogspræst)

New York

andag den 24. oktober tog Søren og 
jeg,  en tur til  New York.  For mig 
var  det  første  gang  i  USA,  for 

Søren var det anden gang. Begge ville vi meget 
gerne  til  New York,  når  nu  vi  alligevel  var  i 
nærheden  (Baltimore).  Nu  er  nærheden  jo  et 
relativt begreb, og i USA er alting meget større, 
så nærheden var i vort tilfælde ca. 300km, der 
skulle  tilbagelægges  med  tog.  Her  kom  den 
første overraskelse: Det er dyrt at køre i tog i 
USA! Turen  tager  ca.  2½ time,  og  koster  80 
dollars,  hvilket  svarer  til  ca.  500  kr.  Det  er 
noget  dyrere  end  i  Danmark,  og  så  var  det 
hverken et lyntog eller på 1. klasse. Den anden 
overraskelse kom kort tid efter: DSB er faktisk 
ret gode til det der med tog til tiden, og de er 
faktisk  også  gode  til  at  informere  omkring 
forsinkelser i god tid. Det er ikke just tilfældet i 
USA, hvor forsinkelsen bliver annonceret,  når 
man  som passager  allerede  har  konstateret  at 
toget  er  forsinket.  Hvad  der  til  gengæld 
fungerer bedre på de amerikanske togstationer, 
er styringen af menneskestrømmen: Det er kun 
passagerer  som har  adgang til  perronerne,  og 
man bliver  kaldt  ud  til  disse  via  gates  som i 
lufthavnene. Det fungerer utroligt effektivt, og 
man er som passager fri for at skulle mase sig 
vej igennem en hob af pårørende, hvis man er 
lidt sent på den.

M

Togturen  var  som togture  er  flest,  lidt 
uinspirerende, de brunt-tonede ruder hjalp ikke 
på  oplevelsen  af  det  amerikanske  landskab 
under den skydækkede himmel. Til gengæld var 
medpassagerer  og  togpersonale  meget  høflige 
og  snakkesaglige.  Det  kan  godt  være,  at  vi  i 

Danmark  kalder  det  for  overfladisk,  men  det 
hjælper til at gøre togturen mere interessant, og 
man føler sig mere velkommen som turist.

”Nej skat, jeg kommer kommer altså ikke hjem til  
aftensmad” siger Søren til sin kæreste.

Efter 2½ time i  toget nåede vi  endelig 
frem  til  Pennsylvania  Station,  der  ligger  i 
forbindelse med Madison Square Garden, som 
er en gigantisk sports- og musikarena. Her fra 
gik turen ned mod Empire State Building, som 
vi dog ikke ville vente på at komme op i, men 
et blik udefra var da også nok til at konstatere, 
at Rundetårn ikke er verdens højeste bygning.

Fra Empire State Building gik vi ned ad 
Fifth Avenue til Times Square, hvor Søren fandt 
en  Toys  R  Us  med  et  gigantisk  indendørs 
pariserhjul.  Fra  Times  Square  gik  vi  ned  ad 
Broadway,  hvor  vi  mødte  en  nøgen  cowboy 
som sang og spillede på guitar. Det er åbenbart 
normalt  i  New  York,  i  hvert  fald  ænsede 



politibilen, der kørte forbi, ham ikke – så helt 
hysteriske er de altså ikke i USA.

Den nøgne cowboy.

For  enden  af  Broadway ligger  Central 
Park, som vi lige kiggede kort forbi, indtil det 
begyndte at regne. I stedet søgte vi ly for regnen 
i et fint indkøbscenter. Det tog os et par timer at 
komme  igennem  dette  center,  selvom  der 
egentlig  ikke  var  så  mange butikker.  Det  var 
faktisk  mere  få  eksklusive  butikker,  men 
alligevel  var  der  rigeligt  at  få  tiden  til  at  gå 
med,  især  den  store  boghandel  tog  lang  tid. 
Bøger kan det godt betale sig at købe i USA, og 
der er mange boghandler, og de er STORE. Da 
vi var færdige med at kigge i centret,  ville vi 
tilbage  til  området  omkring  Madison  Square 
Garden  for  at  finde  et  sted  at  spise,  men  i 
mellemtiden var regnen taget til i styrke, og vi 
blev derfor nødt til at finde et sted at købe nogle 
paraplyer til at skærme os for regnen. Efter at 
have  købt  paraplyer  på  et  af  de 

allestedsnærværende  apoteker,  gik  vi  ad  8th 
Street mod Madison Square Garden. 8th Street 
er en af de gader som stadigvæk har lidt mere 
”kulørte” butikker,  uden at  det dog kommer i 
nærheden af  stilen  på  Istedgade,  dertil  er  der 
simpelthen for meget andet.

Efter  at  have fundet en god restaurant, 
var  det  tid  til  at  reflektere  lidt  over  dagens 
oplevelser og indtryk. Vi var begge meget enige 
om, at det i hvert fald ikke var sidste gang, at vi 
hver  især  havde  besøgt  New  York.  Der  er 
simpelthen  så  meget  at  se,  opleve  og  købe  i 
New York, at man nemt kan bruge et par uger 
på det.  Vi fandt  da også ud af,  at  vi  egentlig 
ikke havde tilbagelagt en særlig stor distance i 
løbet af de 7 timer, vi havde gået rundt i byen. 
Men tiden går hurtigt, når man lige skal se en 
boghandel,  og  en  elektronik  butik,  og  tage 
billeder af dette og hint, og en kop kaffe, og.. 
De 9 timer vi i alt havde i New York, var i hvert 
fald  forsvundet  som  dug  for  solen,  som  slet 
ikke var der den dag.

Torben (sikringsofficer)

Marineelever på Absalon

i er 15 marineelever med på Absalons 
Klimatogt  II,  og  det  udgør  vores 
sejladsmodul i uddannelsen. Vi er det 

første  hold  marineelever  efter  at  det  nye 
forsvarsforlig trådte i kraft,  hvilket betyder, at 
uddannelsen består af en kun fire måneder lang 
uddannelse – sejladsmodulet medregnet.

V
Holdet  består  af  artilleritekniker-, 

kampinformations- og kommunikationselever. I 
løbet af de seks ugers sejlads skal vi arbejde i 
henholdsvis dæks- og forplejningssektionen i to 
uger  og  desuden  have  to  ugers  undervisning 
(forskellige  teoretiske  og  prak-tiske  fag)  med 
afsluttende prøve.

For  at  give  et  indtryk af  marinelevens 
hverdag om bord, vil jeg kort præsentere to af 



eleverne på vores hold.
Robert (”Papa”) er 24 år, civilt uddannet 

elektriker,  og  han  har  tidligere  været  i 
Livgarden. Den uddannelse, Robert gennemgår, 
er derfor lidt anderledes end resten af holdets, 
da han fremover skal fungere som elektriker i 
Søværnet,  og  derfor  kun  behøver  en 
”omskoling”. Robert begyndte i dækssektionen; 
et  arbejde,  der  mest  bestod  i  rengøring  og 
rustfjerning, hvilket måske ikke helt var, hvad 
han havde regnet med. Derefter har han siddet 
på  skolebænken  en  uges  tid  hos  holdets  to 
sergenter, Bendix og Jesper, og har bestået den 
nævnte  prøve.  Efter  planen  skulle  under-
visningen  vare  to  uger,  men  på  grund  af  de 
mange  opgaver  i  forbindelse  med  havne-
opholdene  i  USA,  valgte  man  at  koncentrere 
undervisningen til  kun at  vare en uge.  Robert 
blev  således  tidligere  end  beregnet  tilknyttet 
forplejningsdivisionen for at hjælpe til med de 
mange arrangementer. Det har været et stramt 
program.  Ind  imellem  med  nogle  lange 
arbejdsdage,  men  det  bliver  selvfølgelig 
anderledes,  når  de  officielle  arrangementer 
slutter i Halifax.

Marineelever  på  ekspedition  på  Bermuda.  Fra  venstre 
Lasse, Claus, Robert, Mathias, Klaes og Sven (”Kiwi”).

Sven  (”Kiwi”)  er  18  år  og  flyttet  fra 
New Zealand til Danmark for at uddanne sig i 
Søværnet.  Kiwi  havde  læst  om  den  danske 
frømandsuddannelse  og  syntes,  det  lød  til  at 
være noget, som han gerne ville prøve kræfter 

med.  Han  stiler  nu  efter  at  blive  optaget  på 
denne uddannelse efter nogle års tjeneste som 
kampinformationsgast.  Kiwi  begyndte  med  at 
have  undervisning  og  er  siden  kommet  i  F-
divisionen,  hvor  han  har  fungeret  som 
messegast.  De  øvrige  opgaver  i 
forplejningssektionen  for  eleverne  er: 
Medhjælper  hos  bageren,  arbejde  i  skylleriet 
(opvask) og så naturligvis forefaldende arbejde 
i forbindelse med de mange arrangementer om 
bord.

Marineelever trænes i skydning på helikopterdækket. Fra 
venstre Christian, Johnni og Stine.

Det er  vist  den generelle holdning hos 
eleverne, at de glæder sig til at komme hjem og 
hver  især  påbegynde  deres  funktions-
uddannelse. Det har dog samtidig været rigtig 
spændende at få lov til at komme med på sådan 
en tur,  hvilket  de færreste  af  os havde regnet 
med,  da  vi  begyndte  på  uddannelsen  i 
Søværnet.

Stine (marineelev)

Næste nummer

i forventer at være i luften med næste 
nummer  omkring  den  5.  november, 
hvor vi håber at kunne bringe artikler 

fra vores ophold i Halifax. Næste nummer vil 
blive  lagt  på  den  sædvanlige  adresse: 
http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/ 
hvor også alle tidligere udgaver er at finde.

V
Redaktionen

http://forsvaret.dk/SOK/Enheder/ABSL+05/
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Rejsebreve fra ESBERN SNARE 05 
 
Nyhedsbrev nr. 2 fra ESBERN SNARE til Trafalger Fleet Review 09-07-2005
Så kom vi i havn igen med ESBERN SNARE (ESSN). Ca. kl. 16,30 onsdag 29. 
juni lagde vi til kajs i Portsmouth. Men forinden skulle vi om morgenen sætte 
det hold i land, som skulle deltage i INTERNATIONAL DRUMHEAD 
CEREMONI. 

  

 
Nyhedsbrev fra ESBERN SNARE 30-06-2005
Mandag d. 20. juni sejlede ESSN fra Frederikshavn kl. 1300, ud mod 
spændende oplevelser. ESSN skulle bl.a. deltage i DEN INTERNATIONALE 
FLEET REVIEW i Portsmouth i anledning af 200 året for slaget ved Trafalgar. 

  

 
 
ESBERN SNARE og 200-året for Slaget ved Trafalgar. 28-06-2005
ESBERN SNARE passerede den 24. juni kl. 1130 mellem to gamle forter i The 
Solent, som er farvandet ud for flådebasen i Portsmouth, og er stedet, hvor 
ESBERN SNARE skal afgive en national salut. 

  

 
Solen står op for L17 14-05-2005
SKIFT FLAGET lyder kommandoen fra skibschefen. En kommando der 
markerer, at ESBERN SNARE nu indgår i Flådens tal. 

  

 
Uddrag fra ESBERN SNARE interne blad ”L17” om beredskabsøvelsen. 14-05-2005
   
 
Næstkommanderendes introduktion til det interne blad 14-05-2005
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Næstkommanderendes introduktion til det interne blad 

Når man står på helikopterdækket og kikker ud over havet hvor solen er ved at gå ned i 
horisonten og farver himlen og havet i mørkerøde 
nuancer,- Og det eneste man kan høre er de store 
motorer der brummer dybt nede og får vandet til at koge 
voldsomt bag hækken når alle godt 22000 hestekræfter 
bliver afleveret af de 4 meter store propeller....Så går det 
virkelig op for en, at NU har vi endeligt fået vores skib. 
Det giver en helt særlig fornemmelse når man ser solens 
stråler spejler sig dovent i kølvandet. Man bliver en 
anelse stolt over det vi indtil nu har opnået. 

5 måneder har vi ventet på at komme ombord, 5 måneder med kurser, seminarer, 
planlægning, tilrigning og venten. Trods forsinkelser, enkelte aflysninger og til tider lidt kort 
planlægningshorisont, så har vi bevaret vores sammenhold i besætningen og vores gode 
humør. Med de to ting i behold kan vi klare mange udfordringer. Og det er lige præcis det 
vi høster frugten af når vi nu endelig er kommet på havet og har tid til at finde vores egen 
skibsrytme og få pakket alt vores grej ud. Udfordringer kommer der flere af i de næste 
måneder, hvor vi lægger til på Flådestation Frederikshavn og hvor et mylder af teknikere 

kommer ombord for at skrue, skære, installere og bygge 
videre på skibet. 

For at bevare vores sammenhold og holde hinanden 
opdateret på hvad der sker med skibet og besætningen 
har vi underslået dette interne blad som vi har kaldt 
L17. Et navn der fungerer selv om der vendes op og ned 
på det... Og det er et meget godt billede af hvordan vi 
som besætning er i stand til at klare de fremtidige 
udfordringer. De kan tumle os rundt, men vi fungerer 
stadigvæk! 

Bladet er åbent for alle slags indlæg, og alle er velkomne med historier fra hverdagen. 
Også en lille billedserie med undertekster kan bruges. Hovedsagen er at vi har dette 
fælles blad til at holde hinanden informeret om store og små ting i skibet, helt i tråd med 
vores værdier. Vi planlægger at udkomme med bladet mindst en gang om måneden. 
Tillykke med skibet til os alle sammen. 

Dan B. Termansen 
Næstkommanderende 
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Uddrag fra ESBERN SNARE interne blad ”L17” om beredskabsøvelsen. 

ETAGE RENSET OG SIKRET lyder det høje råb inde 
fra den store rødstensbygning der står Rådhus på. 
Rundt om lyder kommandoer og skudsalver og 
eksplosioner fra kanonslag... Vi befinder os i BRIKBY, 
en kulisseby i hærens øvelsestærræn i Oksbøl. 

Umiddelbart skulle man ikke tro at det var en besætning 
fra Søværnets nyeste skibe Støtteskibet ESBERN SNARE. Men alle de mange marinere 
iklædt fuld kampuniform ”soldat 2000” med skudsikker vest og hjelm er faktisk alle menige, 

sergenter og officerer som skal udgøre den første 
besætning på ESBERN SNARE. 
LANG GANG, TO RUM TIL VENSTRE TRAPPE OG ET 
RUM TIL HØJRE-Gruppe DOUGLAS VENSTRE – 
GRUPPE CARSTEN TIL HØJRE lyder 
kommandoen....Og igen er der fuld aktivitet da grupperne 
samarbejder, dækker hinanden i arbejdet med at rydde 
bygningen for snigskytter. 

Det er ikke fordi ESBERN SNAREs besætning nu skal til 
at operere på land i konkurrence med hæren, men fordi ESBERN SNAREs opgaver 
omfatter besejling af områder i verden, hvor den lokale infrastruktur måske ikke muliggør 
en fuldstændig sikring af de havne og red som skibet skal anløbe. Derfor er det 
nødvendigt at kunne håndtere isolerede trusler i nærheden af skibet, som f.eks. en 

snigskytte i et nærliggende hus. 

BYGNING RENSET OG SIKRET råber 
gruppeføreren...Og gruppen trækker sig under gensidig 
dækning tilbage igen ud af bygningen. 
Meningen er nemlig ikke at skibet skal besætte og holde 
bygningen, men trække sig tilbage til skibet når truslen er 
elimineret. Det er nemlig alt for farligt for skib og 
besætning at ligge for længe i havn når der er en større 
defineret trussel mod skibet. Hurtig ind i en havn, 
aflevere eller ombordtage en evt. last og eller 
forsyninger, og derefter hurtigst muligt ud af havnen igen. 

 

 
Sikring af tilbagetrækning før 
afsejling 
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Skibet kan meget bedre sørge for sin egen sikkerhed 
når det er på havet. Men for at tage højde for at 
tilbagetrækning og afsejling kan ske mens man forsvarer 
sig selv, så er det nødvendigt at kunne agere på 
landjorden og i vandet lige omkring skibet. 

I BRIKBY har besætningen også modtaget briefinger om 
luremineringer, taktikker og procedurer for at kunne 
bevæge sig i bebyggede områder. Og med at bevæge 
sig rundt i sådanne omgivelser, så menes der både 
udenpå, ovenpå, opad, inden i, igennem og nedenunder 
bygninger!!! Hele besætningen gennemførte nemlig 
også en meget anderledes forhindringsbane der sendte 
dem ud på hustage, rygninger, op ad mure, gennem 
små tagvinduer, gennem ruiner og ned i kloaker og grøfter.   

 

En helt igennem anderledes oplevelse der sammen med 
de andre dele af BUES uddannelsen har skabt 
fundamentet til en velgennemarbejdet og sammentømret 
besætning. 

 
Bevæbnede gummibåde 
anvendes til at patruljere 

havneområdet omkring skibet 
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Solen står op for L17 

SKIFT FLAGET lyder kommandoen fra skibschefen. 
En kommando der markerer, at ESBERN SNARE nu 
indgår i Flådens tal. 
 
14-05-2005 kl. 12:09 

Det firkantede stutflag udskiftes med orlogsflaget som er 
et splitflag og har en dybere rød farve ,- orlogsrød hedder 
farven. Tidspunktet er den 18. april kl. 1130, og 
begivenheden foregår på skibet som ligger på 
Flådestation Frederikshavn.  

 

Der er deltagelse af bl.a. GL J. Sharling som repræsenterer Forsvarschefen, KA K.Winter 
Chef for Søværnets Materiel Kommando, KA K.B.Jensen Chef for Søværnets Operative 
Kommando og eskadrechef Carsten Munk. Fra Odense Stålskibsværft deltager direktør 
Torben Anker Sørensen og Produktionsdirektør John Skov Hansen med flere. 

På ESBERNS SNARE store helikopterdæk står også skibets besætning med Chefen KK 
S.Meyer i spidsen. Alle har taget kasket og hue af som er den sømilitære hilsen for flaget. 

Der er en helt speciel stemning blandt besætningen, for denne dag er første gang hvor vi 
endelig bliver os selv på ESBERN SNARE, og hvor vi nu skal på havet for at ”flytte ind” og 
lære skibets systemer at kende. 

Efter flagceremonien går Generalen og admiralerne samt værft og skibschefen til frokost 
på flådestationen, mens resten af besætningen har arrangeret en mindre reception med 
dejlig mad som kabyssen har tilberedt. 
 
De næste 9 timer er meget hektiske. Vi har i princippet overtaget et helt tomt skib på 
denne dag, og nu skal vi have vores forsyninger ombord. Alt lige fra håndsæbe, køjetøj og 
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håndklæder,- over proviant, porcelæn og rengøringsgrej,- til blyanter, papir, computere og 
maskinreservedele, værktøj, fendere og hvad der ellers skal til for at drive et 6300 tons 
stort skib. 

I 8 timer kører den ene lastbil efter den anden, læsset med gods, ind på det 900 
kvadratmeter store flexdæk. Tre gaffeltrucks er i gang for at laste og stuve godset på 
flexdækket. I pæn orden, - fordi vi over de næste mange døgn på havet skal pakke ud og 
lægge på plads. Godt hundrede tons forsyninger skal finde deres plads ombord. Men først 
skal alt registreres og derefter tastes ind i skibets lagersystem. 

Det er et stort skib med 289 rum fordelt på 11 dæk, eller etager hvis man var på land. Så 
det er vigtigt at vide præcist hvor hver enkelt møtrik, skruenøgle eller tovværk ligger 
ombord. Kl. 21 er alt stuvet og søsurret ombord. Vi kan nu gå på køjen efter en hård 
arbejdsdag, klar til at sejle tidligt næste dag. 

Endelig på havet. 

De næste 15 dage på havet går med at øve alle de 
forskellige opgaver, vi som skib skal kunne. 

Specielt de såkaldte skibsruller, som er en slags 
organisation i organisationen. Rullerne sikrer, at man kan 
udføre en specifik opgave samtidig med at skibets 
grundorganisation og beredskab stadig fungerer bl.a. 
med vagt på broen og i maskinkontrolrummet. 

Vi fik øvet skibets evne 
til at håndtere 
helikopteroperationer, 
landinger, tankning på 
dækket og i luften samt hoist fra dækket. Ikke mindst fik 
vi øvet evnen til at håndtere en situation, hvis 
helikopteren skulle få problemer i luften eller på dækket, 
den såkaldte Helikopter i Nød-rulle. 
 
Vi trænede både med Søværnets egen Lynx-helikopter 
og S61 redningshelikopteren fra Ålborg. 

Skibets evne til at kunne redde sig selv og redde 
overbordfaldne personer blev også trænet. 

Oven i al træningen, skulle vi samtidig pakke alle de mange tons gods ud vi havde 
modtaget lige inden afsejlingen. Det blev ind imellem nogle meget lange arbejdsdage, men 
tingene skred frem som planlagt, og det var samtidig rart at se skibet fik lidt mere sjæl 
efterhånden som vi flyttede ind. 

I København og Århus tog vi en enkelt overnatning i havn, dels for at puste ud og dels for 
at få lejlighed til at vise vores skib frem til vores pårørende. Både i havn og til søs. Det er 

  
 Skibet manøvrerer ofte under 
høj fart som her ca 24 knob 

  
Skumkanonerne på hangaren 
kan både sprøjte med skum, 

vand og lægge vandtåge 
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ofte svært at forklare dem derhjemme, hvad vores arbejde på skibet går ud på, bl.a. fordi 
man ikke kun kan nøjes med at fortælle om ens eget afgrænsede arbejdsområde. Men 
bliver nødt til at forklare det i sammenhæng med resten af skibet, da alle hver især har en 
afgørende rolle i skibets organisation. Er der blot én der svigter eller fejler, kan det 

mærkes i hele skibets evne til at 
løse sine opgaver.  

Det var en god fornemmelse 
endeligt at kunne vise vores 
skib frem. - Vise hvad vi bruger 
vores tid til på havet og hvad vi 
har gået og talt om i de 
måneder, vi har ventet på at 
komme ombord. Alle pårørende 
havde mange rosende ord til 
skibets udhaling og orden 
ombord og for arrangementet 
både i København og Århus. I 
alt over 160 pårørende var med 
os ude at sejle. 

Den foreløbige kulmination, Inspektionen. 

Gummibåden kan lige skimtes i tågedisen ved 
anduvningsbøjen ud for Frederikshavn. Det blæser en 
smule, 13 meter i sekundet, så de 8 personer i 
gummibåden får nogle ordentlige skumsprøjt ind 
imellem. Ombord i båden er 5 inspektører fra Søværnets 
Operative Kommando og Søværnets Havariskole med 
Søværnets Specialtjeneste Inspektør Kommandør 
Henrik Andersen i spidsen.  

De skal ud for at sikre 
sig at ESBERN SNARE er klar og kan løse sine opgaver 
tilfredsstillende. Denne gang er fokus for inspektionen 
primært søsikkerhed og skibets evne til at redde sig selv 
i tilfælde af havari. F.eks. ved at skibet bliver ramt af 
missiler, granater eller bliver udsat for en 
selvmordsterrorist tæt op ad skibssiden. 

Vi mener selv, at vi er klar til at blive inspiceret, fordi de 
sidste 15 dages træning og sejlads har givet os et godt 
kendskab til skibet, udstyr og organisation. 

 
Gummibåden gøres klar 

  
Røgdykkere klar til at bekæmpe 

ilden 
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Efter et møde med inspektionsholdet, hvor vi forklarer 
det forløb vi har været igennem for at overtage skibet og 
det uddannelsesprogram vi har gennemført, starter 
inspektionsholdet deres inspektion. Alt - lige fra måden vi 
bekæmper ildebrand ombord, til at redde en 
overbordfalden, til kabyssens hygiejne, røgdykkernes 
udstyr, - til godkendelser på redningsveste og dragter og 
mærkater på løfte og trækgrej samt sikkerhedsliner 
bliver checket og noteret. 

Det blev en ret travl dag, men vi var sat godt op til 
endelig at vise omverdenen hvad vi kan. 

Tilbagemeldingen fra Inspektøren var meget positiv og 
det, der nok lunede allermest var observationen om, at vi 
fremstod som en meget positiv, velsammenarbejdet 
besætning med høj moral og stort gå-på-mod - og som 
hjalp hinanden på tværs af alle faggrænser. 

Inspektionsholdet sejlede tilbage med gummibåd til 
Frederikshavn en time før aftenskafningen.  
Vi havde derefter lige to timer til at puste ud og rigge af 
efter dagens øvelser. Herefter blev planlægningen af de 
kommende uger ved kaj på Flådestation Frederikshavn 
indledt med 
koordinationsmøder i 
skibet. 

Koordination bliver 
nemlig afgørende ved 
de kommende uger 
ved kaj, idet der på 
samme tid skal foregå 

en masse ting. 

Omfattende militære installationsarbejder fra 
værkstederne på Flådestationen, nye forsyninger skal 
tages ombord, daglige vedligeholdelsesarbejder skal 
udføres og skibets almindelige vagt skal gås. 

  

I perioden skal vi derudover tre dage på havariskole, i bykamptræning i Oksbøl samt i 
skydelejr i Hævring på Djursland. Alt sammen for at vedligeholde vores uddannelse. 

 
Jesper kok forbereder 

aftenskafningen 

  
Gummibåden vender tilbage 

efter at have afleveret 
inspektionsholdet 

 
Efter vi havde lagt det meste 

gods på plads er der nu klar til 
at få nye forsyninger 
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Oven i dette er der i skibet bl.a. planlagt rundvisninger 
for både militære og civile grupper næsten hver anden 
dag. 
Det hele skal være afsluttet d. 17. juni hvor ESBERN 
SNARE hejser kommando som den næste store milepæl 
i skibet og besætningens historie. Vi sejler igen i 4 uger 
fra d. 20. juni mod Storbritannien for at deltage i en stor 
flådeparade sammen med krigsskibe fra over 40 
nationer. 

Mere om det senere. 

Besætningen, sammenholdet 
I 5 måneder har vi gået og ventet på at gå ombord i ESBERN SNARE. Da vi alle sammen 
mødtes første gang en kølig solskinsdag d. 1. november på Søværnets Grundskole i 
Auderød, havde skibet endnu ikke fået et navn. Vi kaldte det L17 som er skrognummeret 
på skibet. Et skrognummer der er standardiseret i NATO og benævner en gruppe af skibe 
der overordnet klassificerer landgangsskibe. 

Landgangsskib er faktisk blot én af rollerne for ESBERN SNARE, hvilket også blev 
gennemgået for besætningen af skibsledelsen på seminaret i november. 

Opgaverne for skibet er nemlig meget forskelligartede,- lige fra at sejle nødhjælp til 
katastrofeområder,- over embargooperationer, boardinger og sikring af infrastruktur til søs, 
til transport af militære enheder til indsatsområder og egentlige offensive operationer med 
indsættelse af specialstyrker som led i første bølge. 

Dette meget brede spænd af opgaver er noget nyt i Søværnet. Så nyt, at man ikke blot 
kan tage en kendt organisationen fra nogle af de andre skibe i Søværnet og kopiere. Ikke 
nok med at skibet er det største krigsskib Danmark 
nogensinde har haft, men bredden, og ikke mindst det 
nye i opgaverne gør, at her skal der tænkes afgørende 
nyt. 
Vi blev fra første færd også klar over at vi, -samtidig med 
alt det nye, også stod overfor en turbulent periode med 
ændringer i terminer, udskydelse af overtagelsesdato af 
skibet, og mange andre udfordringer i vores 
forberedelser. 

For at komme på forkant med de nye opgaver og holde sammen på besætningen, så vi 
den kommende periode, - som skulle vise sig at blive på knap 5 måneder -, som en unik 
chance for at samle op på de enkeltes faglige og militære uddannelse bl.a. skydning med 
karabin M96, 12,7mm maskingevær, Stinger luftværnsmissil, røgdykkeruddannelse og 
uddannelse i redningsmidler og sanitetstjeneste. Derudover var kabysfolkene på faglige 
kurser, ligesom der blev gennemført kommunikationsuddannelser, dykkeruddannelser og 
maskinfolkene blev samlet på værftet for at fordybe sig i skibets mange installationer. 

  
Efter vi havde lagt det meste 

gods på plads er der nu klar til 
at få nye forsyninger 
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Dæksfolkene tog truckførercertifikater så de kan håndtere gods på skibets store flexdæk 
og blev uddannet som førere af skibets gummibåde, og de 600 hk kraftige motorbåde, -de 
såkaldte indsatsfartøjer-, som kan skyde over 40 knob. 

Som noget afgørende nyt for en fast skibsbesætning, gennemgik vi alle en såkaldt 
beredskabsuddannelse. Den bragte os både på øvelse i bakkerne bag Frederikshavn, på 
skydelejr i Hævring på Djursland, i bykamptræning i Brikby i Oksbøl samt til Strandby for at 
sikre kajområdet. 

Læs uddrag fra ESBERN SNARE interne blad ”L17” om beredskabsøvelsen. 

Men et er uddannelse, noget andet er, at få det til at virke i en samlet og meget dynamisk 
organisation. Beredskabsøvelsen, hvor vi alle var sammen om samme opgave på tværs af 
faggrænser, lagde fundamentet til et unikt sammenhold og kammeratskab i besætningen. 

 

For at fastholde dette sammenhold, havde vi på forhånd besluttet at samles mindst én 
gang om måneden for bl.a. også at holde hinanden opdateret på hvad vi hver især havde 
oplevet. 

Seminarerne blev også brugt til at introducere ledelsesformen Værdibaseret Ledelse. En 
ledelsesform der overlader meget ansvar og initiativ til de udførende niveauer, og hvor 
selvkontrol i stort omfang afløser kontrol fra det overordnede niveau. 

Det kræver selvfølgelig at alle kender lige præcis deres egen rolle i det samlede hele, og 
at man selv kan identificere problemer og selv har kompetence til at tage fat og løse dem. 
Det kræver samtidig en høj grad af gensidig tillid, respekt, professionalisme og ikke mindst 
et højt informationsniveau. 

På et seminar i Fredericia og med assistance fra Forsvarsakademiets Institut for Ledelse 
og Organisation, blev ESBERN SNAREs værdier enstemmigt godkendt. Efter vi på kryds 
og tværs i besætningen, havde identificeret lige præcis hvilke ting i jobbet der gjorde os 
motiverede, tilfredse og i stand til at arbejde bedst muligt sammen og løse vores opgaver, 
formulerede vi et værdisæt. 
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Værdierne handler netop om de afgørende ting i Værdibaseret Ledelse, så som 
bl.a.gensidig respekt og selverkendelse, stolthed over jobbet, professionalisme, høj grad 
af rettidig information, omtanke og personligt engagement - ikke kun fagligt, men også på 
sociale plan. Værdierne er nu en fast del af hverdagen og er slået op forskellige steder i 
skibet, bl.a. i alle fælles opholdsrum. 

Sammenholdet, engagementet og den positive holdning i besætningen vil være afgørende 
i den kommende periode for ESBERN SNARE, hvor udfordringerne i nye opgaver, højt 
tempo på uddannelse, vagt, daglige arbejder samt militære installationsarbejder bliver 
hverdag. Dette ikke mindst kombineret med uundgåelige udskydelse af terminer, 
ændringer i planlægningsperioder og aflysninger. Ting som stiller store krav til 
udholdenhed, gensidig hjælpsomhed og information. 

Efter vores første periode på havet i april, føler vi os godt rustet til hvad der ligger og 
venter på os forude… Som logoet på vores interne blad illustrerer, så kan de vende op og 
ned på os, tumle os rundt, stille os på hovedet, - men vi fungerer stadig! 
Det vil i de kommende måneder blive afspejlet med uddrag fra det interne blad ”L17” 
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ESBERN SNARE og 200-året for Slaget ved 
Trafalgar. 

ESBERN SNARE passerede den 24. juni kl. 1130 
mellem to gamle forter i The Solent, som er farvandet 
ud for flådebasen i Portsmouth, og er stedet, hvor 
ESBERN SNARE skal afgive en national salut. 
 
28-06-2005 kl. 16:58 

GIV AGT! 
5 – 4 – 3 – 2 – 1 – Første skud! 

Salutten besvares af det engelske kommandoskib HMS INVINCIBLE. 
Og på denne måde indledtes ESBERN SNAREs besøg i Portsmouth i f.m. deltagelsen i 
”Trafalgar 200”. 

”Trafalgar 200” er højtideligholdelsen af 200 året for slaget ved Trafalgar; et søslag som 
englænderne vandt men også stedet, hvor den berømte Admiral Nelson døde. 

Arrangementet indeholder en række elementer men først 
og fremmest en international flådeparade den 28. juni for 
den engelske dronning. Flådeparaden finder sted i The 
Solent, hvor samtlige deltagende skibe ligger opankret, og 
den engelske dronning med et større følge sejler mellem 
skibene og modtager en hyldest i form af jubelruller. Ca. 
112 skibe fra 35 lande deltager, og herunder ESBERN 
SNARE og GEORG STAGE fra Danmark samt ESBERN 
SNAREs LYNX helikopter, som deltager i en samtidig Fly 
Past. 

Ud over flådeparaden indgår også en international ”Drumhead Ceremony” den 29. juni, 
som er en multireligiøs ceremoni med rødder langt 
tilbage i tiden, hvor man på slagmarken mindedes de 
faldne. I f.m. ceremonien opstilles soldaterne omkring et 
”alter” opbygget af trommer i en pyramide for; deraf 
navnet ”Drumhead Ceremony”. ESBERN SNARE stiller 
her med et nationalt fane kommando. 

Det sidste, som skal nævnes, er en international 
”Festival of the Seas”, som er en enormt maritim festival. 
Her indgår Tall Ships, flådeenheder, civile skibe, 
maritime udstillinger, optræden og anden underholdning og endelig er der åbent hus på 
flådebasen i Portsmouth. Der forventes i de fire dage festivalen finder sted, at der vil være 
over 100.000 betalende gæster og over 20.000 deltagere fra skibe m.v. 



 82

 

ESBERN SNARE ankom som nævnt den 24. juni, og vil 
deltage i alle de tre nævnte arrangementer. 
Det har været en travl men også meget spændene tid, 
hvor besætningen har været engageret i såvel de mange 
officielle opgaver, men så sandelig også i de mange 
uformelle arrangementer. Hvilket jo netop er et af 
formålene med ”Trafalgar 200”; at knytte nye og 
internationale bånd og venskaber. Og da ESBERN 
SNARE i de første dage af arrangementet lå på siden af 
en japansk fregat, var der rig mulighed for at knytte nye 

og sjældne bånd – til trods for en til tider ikke 
uvæsentlig sprogbarriere. 

ESBERN SNARE ligger for øjeblikket til ankers i The 
Solent, og har netop deltaget i selve flådeparaden. 
Igen afgav ESBERN SNARE salut, denne gang en 
kongelig salut for den engelske dronning. 
I morgen den 29. juni går skibet igen i havn i 
Portsmouth, og skal herefter deltage i ”Festival of the 
Seas”. 
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Nyhedsbrev fra ESBERN SNARE 

Mandag d. 20. juni sejlede ESSN fra Frederikshavn kl. 
1300, ud mod spændende oplevelser. ESSN skulle 
bl.a. deltage i DEN INTERNATIONALE FLEET REVIEW 
i Portsmouth i anledning af 200 året for slaget ved 
Trafalgar. 
 
30-06-2005 kl. 13:50 

Hold da op! 
Så kom ESBERN SNARE (ESSN) af sted! 
 
Mandag d.20. juni sejlede ESSN fra Frederikshavn kl.1300, ud mod spændende 
oplevelser. 
ESSN skal deltage i DEN INTERNATIONALE FLEET REVIEW i Portsmouth i anledning af 
200 året for slaget ved Trafalgar. Med en eller flere flådeenheder og sejlskibe er 35 lande 
repræsenteret ved denne stort anlagte begivenhed, som vi i skrivende stund befinder os 

lige midt i. 

Vi ligger nemlig til ankers på reden ud for Portsmouth 
omgivet af store og små orlogsskibe og ind imellem dem 
ligger det ene flotte og stolte sejlskib efter det andet, og 
det så langt øjet rækker. Fra skibenes agterstavn vajer 
snart kendte snart mindre kendte flag – her det britiske 
flag, her det tyske, dér det japanske, det russiske og det 
koreanske flag osv. Ja, det er et stort og spektakulært syn, 
der møder os, hvis vi går op på skibets bro eller ud på 

helodækket; navnlig er det flot efter mørkets frembrud, at se alle skibene illuminerede. 

Men lad os nu ikke tage løjerne på forskud. Lad os 
begynde med begyndelsen. Det hele begyndte fredag d. 
17. juni med kommandohejsning på ESSN. I øsende 
regn og til tamburkorpsets musik var der parade på 
kajen i Frederikshavn foran skibet. Mange mente, at 
regnen betød held og lykke for skibet, så den var kun 
vederkvægende. Vi kunne jo så også konstatere, at 
ingen i besætningen er lavet af sukker. Ingen smeltede i 
regnen, for derefter at måtte samles op i en kop. Efter 
endte taler af bl.a. CHEF SOK og efter at 
kommandotegnet for vores CHEF, KK. Stig Meyer, var hejst, var der reception på 
helodækket. Det var helt igennem en god dag om bord på ESSN. 

Og så kom vi af sted mandag. Nordpå gik det rundt om Skagen og ned i Nordsøen. Ud på 
aftenen kom helikopteren, skibets pipfugl, og landede på helodækket, og så var ESSN klar 
til at være klar med alt, hvad den pt. kan spille med. Et så sprit-nyt skib som ESSN har jo 
ikke endnu fået monteret al den teknik og alle de våbensystemer, som de kloge hoveder 
har tænkt skal være om bord, når skibet er fuldt operativt. Men derfor skal man ikke tro, at 
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ESSN bare er en ”riesen-baby”, der mangler meget i at være voksen. Som skibet er nu 
med sine ca. 50 mand om bord, kan det sagtens spille med musklerne og være særdeles 
operativt, sådan som det bør være, når man sejler af sted med flådens nyeste og største 
skib. 

Så gik det ellers sydover. Under denne forlægning handlede det om at træne alt, hvad der 
var muligt at træne med helikopteren, nu den var til rådighed. 
Det var havariruller, det var Helorulle HIFR, hvor helikopteren tager brændstof om bord fra 

skibet, mens den svæver i luften, det var Helikopter i nød. 

Alle ruller forløb fint – alle mand var på deres poster, hvor 
man udførte sine opgaver hurtigt og effektivt. Naturligvis 
skal sikkerheden om bord altid være i top. Derfor var det 
også vigtigt flere gange under forlægningen at træne 
bjærgningsrulle. På et så nyt skib er det af stor betydning, 
at man lige fra de første timer om bord får indøvet at 
tilbagelægge vejen til redningsvest og flåde på kortest 
mulig tid. 
Men pludselig blev det alvor og ikke ”for øvelse”. 

I Den engelske Kanal opdagede udkiggen onsdag omkring middag en motorbåd, der flød 
rundt på havet. Helikopteren kom på vingerne, men man kunne ikke få kontakt. Så måtte 
gummibåden af sted. Det viste sig, at man havde haft brand i maskinen på det lille fartøj, 
hvilket havde ødelagt så meget om bord, at 
radioforbindelsen til omverdenen var gået fløjten. 
Samtidig med, at vi fra ESSN fik tilkaldt den engelske 
kystvagt og anmodet om assistance til det lille skib, fik vi 
bragt noget proviant ud til de tre mand om bord. 
Selvfølgelig var de taknemmelige for vores hurtige 
hjælp, og da de blev slæbt bort af den engelske 
kystvagt, vinkede de glade til os. 

Så blev det fredag d. 24. juni, og ESSN skulle gå ind til 
Portsmouth. Festlighederne i forbindelse med fejringen 

af 200 året for slaget 
ved Trafalgar kunne 
tage sin begyndelse. 
England og Frankrig var 
i forbindelse med Den 
franske Revolution, 
begyndende i 1789, 
gået i krig med hinanden. England var aldeles overlegen 
til søs. Det kom til søslag mellem de to lande ud for 
Ægypten i 1798 – 99, men det afgørende slag, hvor 
Frankrig og dets allierede, Spanien, endelig blev slået til 
søs af englænderne, fandt sted ud for Trafalgar, et 
forbjerg på Spaniens sydvestlige kyst mellem Cadiz og 
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Gibraltar. 

Det var i oktober 1805, og i spidsen for den engelske flåde stod den berømte admiral, 
Horatio Nelson – Nelson, med det ene øje. Det andet havde han selvfølgelig mistet i et 
tidligere søslag. Han befandt sig om bord på HMS VICTORY, et skib, der nu ligger helt 
intakt i tørdok i Portsmouth havn og fungerer som museumsskib. Admiralen måtte betale 
sejren med sit liv, men sejren ved Trafalgar sikrede England overherredømme på 
verdenshavene helt frem til moderne tid. 

Dog var sejren ikke helt i hus med slaget ved Trafalgar. Frankrig havde nemlig en 
forbundsfælle mere, som havde en næsten lige så stor flåde som den engelske. Det var 
såmænd lille Danmark, som slet ikke var så lille for 200 år siden. Allerede i 1801 havde 
Nelson været i København med sin flåde for at give os en lektion, så vi kunne skifte hest i 
vadestedet. D. 2. april stødte den danske og engelske flåde sammen ude på reden. Vi 
vandt knebent, men Nelson fik det til over for en skræmt kronprins Frederik – senere kong 
Frederik d. 6. – at se ud, som om han havde vundet. Nelson turde dog ikke stille alt for 
urimelige betingelser over for os, så vi fik kun det gule kort: ”så kunne vi lære det”! Men vi 
lærte det ikke, så englænderne vendte tilbage til København med landtropper og en stor 
flåde i september 1807. Fra landsiden smadrede de København med brandbomber – 
verdens første bombardement på en civilbefolkning, og da vi endelig overgav os, tyvstjal 
de vores store, slagkraftige flåde. Siden har vi ikke kunnet hævde at eje en af Europas 
største flåder, men der er lys forude! Med skibe som 
ABSALON og ESBERN SNARE og kommende 
patruljeskibe, så ser det da ikke så ringe ud for vores 
flåde! 

Men nu, 200 år senere, var vi den fredag på vej ind i 
Portsmouth havn, og sammen med flådeenheder fra 35 
lande skulle vi nu med flådens nyeste og største skib i 
de kommende dage repræsentere Danmark ved 
fejringen af slaget ved Trafalgar 1805. Behøver jeg at 
fortælle, at det er vi stolte over om bord på ESSN. Her er 
alle vennerne fra dengang, men så sandelig også 
fjenderne, samlede. Ud over os selv er der af sidst 
nævnte kategori både Frankrig og Spanien til stede. Og så alle de andre – naturligvis. 

Ved indsejlingen til havnen afgav vi en salut på 21 skud. 
Festligt og flot var det! Aftenen gik med grill-party for hele 
besætningen. Dog måtte festen holdes i cafeteriet, for et 
gevaldigt tordenvejr trak hen over vores syndige hoveder, 
hvilket umuliggjorde, at den kunne holdes udendørs. 
Det blev en weekend fuld af gode oplevelser. Vi fra ESSN 
var med, hvor der skete noget, når vi var vagtfri. Vi 
besøgte museer, restauranter, pubs og forretninger, you 
name it!  Det svirrede i luften med invitationer snart til 
reception på det skib, snart til det og det arrangement. 
Havnen i Portsmouth, ja, centrum af byen med, summede 
af liv hele weekenden. Alle sprog kunne man høre lige fra 
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engelsk til japansk og koreansk og arabisk. Alle former for flådeuniformer var at se, men 
de ligner i grunden meget mere hinanden, end de forskellige sprog gør. Men festligt, flot 
og farverigt var det! 

Om lørdagen deltog vi i DRAGON BOAT RACE i et af havnebassinerne. Vores DKO, PL 
Pernille Elgaard, skulle som en anden galejslavemester 
slå takten på en tromme i bådens agterstavn, så 
åretagene kunne blive rytmiske og stærke. Desværre 
viste vores ”drage” sig at være temmelig genstridig, og 
derfor ikke nem at styre, så ESSN kom ikke først i mål, 
men man lagde i hvert fald mærke til os, og det er jo i 
grunden også vigtigt. 

Mandag d. 27. juni var havneopholdet slut. 
Vi sejlede ud af havnen og fandt vores ankerplads ud for Portsmouth. 
Her ligger vi nu i skrivende stund med udsigt til byen på den ene side og til Isle of Wight på 
den anden. 
En del af mandag eftermiddag gik med indøvning af jubelrulle, som vi afgav for HM 
Dronning Elisabeth, da hun med følge tirsdag eftermiddag sejlede imellem alle de 35 
landes skibe, der ligger til ankers ud for Portsmouth. Her handler det også om at være 
rytmisk. Hurraråbene skal afgives taktfast og samtidigt, så det lyder af noget, samtidig med 
at man skal styre huen rigtigt, så den hvide puld vender ud mod majestæten. Ja, det 
kræver øvelse. Generalprøven foregik i knaldende solskin, så alle var vi temmelig tørstige 

efter to timer på de forskellige dæk, hvor vi nu var placeret. 

Så skulle jubelrullen løbe af stablen i dag tirsdag d. 28. 
juni. Vorherre var med os. Solen kunne ikke rigtig trænge 
igennem et tyndt skylag, og det blæste en måske lidt for 
kraftig vind, så det var ikke så ringe et vejr til den 
begivenhed. 
Alle var vi på vore pladser iført paradeuniform klar til 
jubelrulle. Vi afgav salut på 21 skud, og endelig kom den 
engelske dronning så sejlende forbi os på et fungerende 
kongeskib, stående på allerøverste dæk. Alle kunne vi se 

hende iført en blå dragt. 

Vores jubelrulle blev afgivet præcist og flot! 

Kontreadmiral K.B. Jensen, CHEF SOK, befandt sig på 
et af de skibe, der fulgte i dronningens kølvand. 

Han kvitterede for vores indsats hurtigt og kontant ved at 
ringe CHEFEN op og rose os. Den jubelrulle kunne vi 
godt være bekendt. Det var derfor dejligt at kunne 
gentage succesen, da dronningen på tilbagevejen 
passerede os igen. 
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Dagen sluttede med et kæmpe fyrværkeri, som kunne ses fra alle skibene, et fyrværkeri, 
der varede i tre kvarter. Det var en flot dag! Nelson må 
have glædet sig over den i sin himmel! 
I morgen går det atter ind til Portsmouth, hvor et nyt og 
spændende havneophold venter os. 

Der er ingen tvivl om, at det vil give stof nok til 
nyhedsbrev nr. 2. 
Besætningen på ESBERN SNARE sender med dette 
nyhedsbrev glade hilsner til alle i Danmark. 

Eigil Andreasen 
Orlogspræst. 
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Nyhedsbrev nr. 2 fra ESBERN SNARE til 
Trafalger Fleet Review 

Så kom vi i havn igen med ESBERN SNARE (ESSN). 
Ca. kl. 16,30 onsdag 29. juni lagde vi til kajs i 
Portsmouth. Men forinden skulle vi om morgenen 
sætte det hold i land, som skulle deltage i 
INTERNATIONAL DRUMHEAD CEREMONI. 
 
09-07-2005 kl. 13:08 

Støtteskibet ESBERN SNARE fredag 8. juli 2005. 
Nordsøen ud for Esbjerg. 

Nyhedsbrev nr. 2. 

Iført de fine Anders And uniformer og tjenestefrakke og 
sabel, rene og vandkæmmede drog de af sted. 
Højtideligheden skulle finde sted kl. 11,00. 

Omkring 10 000 mennesker sad tæt i arenaen ved Southsea Common for at overvære 
højtideligheden, og næsten alle 36 nationer, som deltog i THE INTERNATIONAL FLEET 
REVIEW for fejringen af 200 året for slaget ved Trafalgar (se nyhedsbrev nr. 1), var 
repræsenteret. THE DRUMHEAD CEREMONY er en religiøs begivenhed, som man har 
fejret i århundreder. Højtideligheden var og er til ære for dem fra alle nationers flåder, som 
har betalt den ultimative pris i tjeneste for deres fædreland. Derfor var der også mindst 
5000 veteraner fra mere end 30 lande til stede. 

Repræsentanterne fra flådeenhederne blev linet op til parade, og der blev bygget et alter i 
form af en pyramide af trommer fra de forskellige enheder, hvorpå enhedernes faner blev 
lagt, fuldstændig som traditionen foreskriver. Biskoppen af Portsmouth Dr. Kenneth 
Stevenson celebrerede højtideligheden, men da det var en multireligiøs gudstjeneste, 
deltog også både en imam og en rabbiner. Det engelske kongehus blev repræsenteret af 
prins Andrew og prins Michael af Kent. Alle fra ESSN, som deltog i denne højtidelighed, 
syntes, at det havde været en stor og flot oplevelse.    
Jamen altså, vi kom i havn! 

Vi lå vældig centralt til kajs i det område på flådestationen, hvor også alle de smukke, 
farverige sejlskibe lå. Der var sejlskibe fra hele verden lige fra vores eget GEORG STAGE 
til det russiske MIR til sejlskibe fra Norge, Indien, Brasilien osv. Derudover havde vi udsigt 
til adskillige af de andre flådeenheder. 

Kort tid efter at vi var gået til kajs, lagde et koreansk skoleskib sig på siden af os. Aldrig så 
snart besætningen dér var klar, myldrede det med koreanske gaster over vores helodæk 
for at komme i land. Det var som havde vi kradset i en myretue. De var alle vegne, og vi 
undrede os over, at der kunne være så mange mennesker om bord på den ”kriger”. 
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Så var festlighederne for slaget ved Trafalgar ellers i gang, og de skulle vare helt frem til 
og med søndag. Og hvor der blev festet! For 22 £ kunne man som civil borger komme 
igennem flådestationens porte og træde ind i en broget verden, hvor man både kunne 
opleve fortid, nutid og måske lidt fremtid. Vi på ESSN var nu mest omgivet af nutid. Ved 
vores kaj havde man indrettet et ørkenlandskab med ruiner af huse og oven over det 
knejsede en storskærm. Hver anden time dagen igennem bekæmpede man her terrorister, 
erobrede bygningerne og sikrede dem, akkurat det samme, som vi på ESSN er uddannet 
til i BUES, så den forestilling kunne vi også have kørt. 

På storskærmen viste man film fra hærens meget virkelighedsnære øvelser i 
terroristbekæmpelse, og det hele blev krydret af bemandede tanks og kampvogne, der 
kørte larmende ind i landskabet, hvor soldaterne viste, hvad de formåede med deres 
våben og isenkram. Et af højdepunkterne var en bil, der blev sprængt i luften rent 

bogstaveligt. Hver dag måtte man indhente et nyt bilvrag 
til formålet. 

Se det var på landsiden. Til søs blev der ud for ESSN 
hver dag afviklet et søslag ved 14 tiden. Her deltog små 
hurtiggående flådeenheder, helikoptere og jagerfly. Der 
blev skudt med TMG ´er, bomberne faldt tæt og det 
bassin, ESSN lå i, blev fyldt med ild, røg og damp. 
Efterhånden vænnede vi os til at være midt i krigen til 
lands, til vands og i luften. Vi var også nødt til langt hen 
ad vejen at ignorere det, for krigen udspandt sig på alle 
sider af os samtidig med, at vi havde åbent skib. 

Tusindvis af mennesker invaderede ESSN hver 
eftermiddag og var dybt imponerede over, hvad de så og 
hørte om skibet. Fra en bod ved falderebet fik vi solgt en 
masse ball caps, t-shirts og zippo lightere med vores 
våbenskjold på, så mange mennesker - børn som voksne 
- vandrer nu rundt i Portsmouth og omegn med ESBERN 

SNARES navn på brystet eller i panden. Tillægsgevinsten var, at der kom vildt mange 
penge i velfærdskassen ved den handel. 

Torsdag eftermiddag var der i silende regn kongeligt besøg på vores kaj. En stor parade af 
Royal Navy gaster ført an af det engelske svar på vores eget Tamburkorps linede op 
neden for ESSN. 

Minsandten om ikke prinsesse Anne kom forbi og inspicerede tropperne. Det var en 
smilende prinsesse iført buksedragt og paraply, der gik en tur rundt mellem geledderne og 
talte venligt med gasterne. Derefter forsvandt hun med sit følge ind til det store militære 
show. Vi må håbe, hun havde ørepropperne parat. 

Også den begivenhed overværede vi fra orkesterplads på ESSN. 

Men lad os gå en tur rundt på flådestationen. Midt i folkemængden kunne man møde 
flådeofficerer fra 1805. Man kunne møde adelige personer, menige fra flåden, sømænd, 
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arbejdere og slyngler, fine ladies, madammer og kællinger, alle var de fra begyndelsen af 
1800 tallets England. Der var boder, hvor man kunne købe madvarer og andre ting som 
blev falbudt dengang. Der var gadekunstnere som underholdt med deres kunst, 
gadesangere som sang smædeviser om magthaverne, præcis som det foregik i 1805. 

På pladsen foran HMS VICTORY blev en dukke, udklædt som forbryder, hængt hver time 
af bødlen, som udi detaljer forklarede de gysende tilskuere, hvordan det føltes at blive 
hængt dengang i 1805 (hvor han så vidste det fra). Og sidst, men ikke mindst kunne man 
såmænd møde selveste Admiral Nelson, som i anledning af jubilæet havde taget turen fra 
sin himmel tilbage til jorden. 

Nutidens købmænd holdt sig sandelig ikke tilbage. Midt i hele det historiske show havde 
de slået deres boder og telte op. Her kunne man købe pølser, øl, fish and chips, bøger, 
fotoudstyr, souvenirs af en hver slags, you name it. Ind imellem underholdt forskellige 
militære musikkorps. F.eks. var det jo festligt at opleve skotterne spille på deres 
sækkepiber. Så var der scener, hvor folkemusikere underholdt og andre, hvor man 
spillede rockmusik. Der var også rundt om andre militære opvisninger, hvor soldater viste 
deres fysiske formåen og deres dygtighed i at håndtere deres våben. 

Søndag eftermiddag var der et stort optog gennem området, som viste Admiral Nelsons 
sejre. København 1801 blev vist som en flok slagne vikinger, der sejlede slukørede hjem 
på et vikingeskib lavet af gamle cykler. Bedst som vi skulle til forlegne at bøje vores 
hoveder, lød der fra tilskuerne ikke spor ironisk et Hail to the Danish Navy. Så kunne vi 
rette ryggen igen. 

Mon ikke denne lille spadseretur har givet et indtryk af, hvad der foregik på flådestationens 
område. Alle sejl var virkelig sat til, og der var fest og farver, glæde, støj, musik, krig, fred, 
lugte af mad, krydderier, og krudtrøg, legende børn, støjende voksne, elskende par, 
ærværdige, borgerlige familier, alle aldre og alle slags mennesker var repræsenteret. Jeg 
behøver vist ikke at understrege, at vi, besætningen på ESSN, har deltaget i en stor 
historisk begivenhed, som vi nok aldrig vil glemme. 

Blandt de mange besøgende på ESSN var der også 
prominente gæster. Bl.a. forsvarsattacheen KD. N. A. K. 
Olsen fra den danske ambassade i London med følge og 
biskoppen af Portsmouth, som er nævnt ovenfor. 
Biskoppen har nemlig danske aner og besøger tit 
Danmark, derfor ønskede han sig særligt at blive 
modtaget på det danske skib. 

 

Men nu var det dejligt at komme på havet igen. Mandag 4. juli afgik vi fra Portsmouth, og 
vel ude i Den engelske Kanal holdt vi gudstjeneste. Igen skrev vi historie på ESSN, for det 
var den første gudstjeneste overhovedet på vores dejlige skib. Til højtideligheden havde 
MSPC. Karl-Erik Andersen fremstillet et kors af havaritømmer næsten i mandshøjde, 
skåret det smukt til og udsmykket det med flagline kunstfærdigt knyttet efter bedste 
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sømandstraditioner. Dette smukke kors dannede altertavle ved gudstjenesten i cafeteriet, 
og skal naturligvis gøre det ved alle gudstjenester på 
ESSN ud i al fremtid. 

Pateren prædikede over et stykke fra Bjergprædiken, hvor 
temaet var lov og evangelium, et godt grundlag at sejle ud 
i den store verden på for ESSN og dens besætning. 

Over halvdelen af besætningen havde fundet vej til 
cafeteriet for at deltage i denne skibets første 
gudstjeneste. 

I NK ´s løbende ordrer kunne vi så læse, at nu skulle vi ligge til ankers ud for Ostende, 
Belgien, hvor vi i dag skulle have afgivet jubelrulle for den belgiske konge i anledning af 
175 året for kongeriget Belgiens oprettelse. Det havde været en smal sag for os at 
gentage succesen fra sidste uge, men desværre syntes de høje herrer i Belgien, at vejret 
var for dårligt til jubelrulle, så den blev aflyst. 

Hvad kunne vi så gøre andet end at begynde sejladsen hjemover. I skrivende stund ligger 
vi ud for Esbjerg i det dejligste sommervejr, og ”Lillebror” har lige været i havn med to 
civilarbejdere, vi har haft om bord. 

Ellers skal sejladsen op igennem Nordsøen naturligvis 
udnyttes til at få gennemført så mange øvelser som 
muligt. Det kan være bjærgningsrulle. Den kan ikke øves 
for tit af hensyn til sikkerheden om bord. Det kan være 
gummibådssejlads, skydeøvelser med TMG og 
håndvåben, bjærgemærsrulle osv. Og så er der 
vedligeholdelse af skibet. Selv om ESSN er sprit ny, så 
begynder vedligeholdelsen jo fra det øjeblik, skibet 
sejler. Ja, der er nok at tage fat på om bord de sidste par 
dage, inden vi søndag går ind til Frederikshavn. 

Det har været et kanon flot togt!! ESSN har skrevet historie flere gange, og alt det har vi, 
besætningen, deltaget i! Man må knibe sig i armen en gang imellem for at mærke efter, 
om det er sandt, at man er til stede. Er det så underligt at humøret er højt om bord! Glade 
vender vi tilbage til en anden virkelighed, nemlig virkeligheden i land. Men glæden over 
dette herlige togt vil sikkert hurtigt vække udlængslen igen i os alle sammen. Længslen 
efter at sejle ud med ESSN for at løse nye og spændende opgaver. 
Men nu glæder vi os til at se jer alle sammen på søndag! 
Besætningen på ESBERN SNARE sender hjertelig hilsen til alle i Danmark. 

Eigil Andreasen. 
Orlogspræst. 
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Rejsebreve fra inspektionsskibet VÆDDEREN 2005 

Polarstjernen nr. 12 13-11-2005
Sidst vi lod høre fra os, var vi på vej over Atlanterhavet fra Grønland til 
Færøerne. 

  

 
Polarstjernen nr. 11 fra VÆDDEREN 06-09-2005
I forbindelse med Forsvarsministerens ophold i Grønland besøgte han 
sammen med sit følge VÆDDEREN. Forsvarsministeren hejste 
kommandotegn den 29/8 om formiddagen, da VÆDDEREN lå i Nuuk.  

  

 
Polarstjernen nr. 10 29-08-2005
Hej alle sammen! Så er det tid til endnu et nyhedsbrev her fra HDMS 
Vædderen. I denne omgang skal I, som lovet, høre lidt om sejladsen med den 
danske Forsvarschef (FC) og hans svenske kollega (ÖB). 

  

 
Polarstjernen nr. 9 23-08-2005
Så er det igen tid til at høre lidt fra VÆDDERENS B-besætning, som i denne 
omgang er på 3 måneders patrulje - indledningsvis i farvandene omkring 
Grønland. 

  

 
Polarstjernen nr. 8  22-06-2005
Siden sidst er vi rykket fra Grønlands vestkyst over til østkysten for at foretage 
fiskeriinspektion for Grønlands Kommando. 

  

 
Polarstjernen nr. 7 23-05-2005
Efter afgang var der et par dage med sejlads i fjorde for at træne kadetterne på 
broen. 

  

 
Polarstjernen nr. 6 05-05-2005
I forbindelse med en fiskeriinspektion fik vi en fisker ombord med en brækket 
hånd. Han var ombord i to dage, inden vi var indenfor rækkevidde af et 
sygehus, hvor han kunne behandles videre. 

  

 
Polarstjernen nr. 5 23-04-2005
Turen til den grønlandske fiskerizone foregik i et lavtryk, som medførte hårdt 
vejr og enkelte søsyge om bord. Søsurringen var helt i top, og der var derfor 
ingen materielskade undervejs.  

  

 
Polarstjernen nr. 4 fra VÆDDEREN 07-04-2005
Foråret er på vej til Danmark og det er vi også. Vi ligger i Reykjavik og har fuld 
fart på klargøringen inden A-besætningen tager over den 7. april.  

  

 
Polarstjernen nr. 3 23-03-2005
Så er det atter tid til, at I hører lidt fra VÆDDEREN-B. Efter en veloverstået 
mellemperiode var det tid for VÆDDEREN-B til endnu engang at overtage 
skibet.  

  

 



 93

Polarstjernen nr. 2 16-02-2005
Efter en dejlig weekend i Thorshavn stod vi atter til søs mandag den 24. januar 
om eftermiddagen. Aftenen gik med at øve landing med helikopteren i mørke. 

  

 
Polarstjernen nr. 1 fra VÆDDEREN 26-01-2005
VDRN A’s besætning tiltrådte skibet fredag den 7. januar med VDRN B’s 
chef´på ”udlån”. Dagen gik med at finde sig til rette, få udleveret personligt grej 
og møde de nye om bord, der var bl.a 14 VPL, og tre kadetter, to fra de 
baltiske lande, René Kalmaru fra Estland, Uldis Seglins fra Letland samt M. 
Bisgaard. 
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Halløj til alle hjemme i Danmark. 
 

Afgang fra Frederikshavn. 
VDRN A’s besætning tiltrådte skibet 
fredag den 7. januar med VDRN B’s chef 
på ”udlån”. Dagen gik med at finde sig til 
rette, få udleveret personligt grej og møde 
de nye om bord, der var bl.a 14 VPL, og 
tre kadetter, to fra de baltiske lande, 
René Kalmaru fra Estland, Uldis Seglins 
fra Letland samt M. Bisgaard.  
Lørdag og søndag var der forskole langs 
kaj, her fik nyt personel brandrundering 
og der blev indøvet ruller. 
Mandag d. 10. januar stod vi til søs og 
forskolen fortsatte med øvelser i 
bjærgningsrulle, helikopterflyvning, 
styresvigt og manøvresvigt. Ved aftenstid 
var kursen sat mod Færøerne.  
 
Sejlads til Færøerne. 
Vejrkortene varslede at vi på turen ville 
møde et kraftigt lavtryk. Lavtrykket 
medførte vindstød op til orkanstyrke, 
dette resulterede i at der natten mellem 
d.11 og 12. januar opstod flere skader på 
skibet. I skibslasten havde nogle 
containere revet sig løs, et skab, et tv, en 
kopimaskine og en bar havde rykket sig 
løs. Den værste skade var, at en rude i 
CH-messen var slået ind af en skæv sø. 
Der var saltvand på dørken og skottet og 
alt elektronik var ødelagt. Derfor måtte 
officersmessen yde assistance til 
hjemløse skibschefer og byde dem 
velkommen. 
På grund af disse voldsomme skader blev 
det besluttet at omlægge ruten. I stedet 
for at sejle syd om Shetlandsøerne, gik 
ruten nu nord om, for at få den mest 
rolige sejlads. Skibet lå roligere i søen 
men rulningerne var stadig kraftige. Med 
en blød bue på søkortet kom vi endeligt til 
Færøerne. Det kunne mærkes på folk 
med det samme: der kom vitser i luften 
og smil var noget man mødte ofte igen. 
De plastrede mennesker kom ud af 
hullerne til at se lyset og møde verdenen.  

 
 
 

 
Mindeplade for Ova Joensen, som roede fra Nölsø til 
Langelinje i København på 41 dage. 

 
Langesand. 
Vi ankom til Langesand d. 14. januar. 
Opholdet i Langesand bragte ikke de helt 
store oplevelser med sig. Tiden gik i 
stedet med at nyde det vandrette plan, og 
få repareret skaderne på skibet. 
Reparationerne med bl.a. efterspænding 
af alle ruderne på broen tog lidt længere 
tid end beregnet, så vi blev i Langesand 
en ekstra dag.  
Fra den 16-18. januar blev sejlet 
navigationsøvelser, rundt om Færøerne 
og ind i de forskellige fjorde, hvor 
kadetterne også øvede forskellige ruller, 
blandt andet med helikopteren.  
 
Sørvág. 
Chefskiftet skete d. 20. januar i Sørvág. 
Den afgående Chef holdt afskedstale for 
besætningen, under talen frembragte han 
vores flag-agter som under turen herop 
var blevet forvandlet fra nyt til meget 
hærget, på kun fem dage. Dette flag skal 
vidne om den hårde tur og vi gemmer det 
på Vædderen som minde. 
Næste dag sejlede vi igen. Der var vi ude 
for at lave noget fiskeriinspektion, nord for 
øerne, men vejret var desværre ikke 
særligt venligt mod os. I stedet for 
fiskeriinspektionen blev det besluttet at 
sejle patrulje langs 12 sømils-grænsen.  
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Vi nåede dog kun lidt sydover før det 
dårlige vejr tog til, og kursen igen gik mod 
land og læ. Så blev der trænet 
radarsejlads mellem øerne med 
kadetterne. 
 

 
Fællesbillede fra vandretur på Nölsø. 

 
Thorshavn. 
Fredag eftermiddag d. 21. januar ankom 
vi til Thorshavn, først fik vi bunkret ved 
oliekajen og forhalede så til den 
antiterrorsikrede kaj. 
Samme dag havde vi brevafstemning til 
folketingsvalget i Danmark den 8. februar. 
Rigsombudet hjalp til med den praktiske 
gennemførelse af afstemningen. 96,9 % 
af de stemmeberettigede besætnings-
medlemmer valgte at stemme. 
Til aften holdt John Ærø vores "gamle" 
TKO en afskedsfest for skibet . Næste 
dag gik han og DKB Bendix Munk fra 
borde. De blev noget overrasket over at 
der var arrangeret faldreb for dem. Det 
kunne ses på det balletagtige og tøvende 
hop ved kommandoen "faldreb!". 
Lørdag var den store udflugtsdag.  
Der var arrangeret bowlingkonkurrence, 
og det var forplejningsdivisionen der 
vandt. Desuden var der udflugt på Nölsø, 
hvor vi blev fløjet ud med helikopter. 
Vejret var godt og det blev til en smuk 
fjeldvandring på godt 10 kilometer. 
 
 
 
 

 

 
Den lokale ’gør det selv’ brandstation på Nölsø. 

 
Der var besøg på den lokale kaffestue, og 
’gør-det-selv-brandstationen’. Princippet 
er at nøglen til stationen hænger på 
døren, og i tilfælde af brand kan man 
bare lukke sig ind og tage hvad man skal 
bruge. Aftensarrangementet var 
fællesspisning for officerer og sergenter, 
senere på aften blev bylivet i Thorshavn 
nydt i fulde drag. 
 
Indlæg fra VPL Anika R. Grønbæk 
 
Da jeg mødte på Vædderen fredag 7. 
januar 2005 var det med blandede 
følelser af både spænding og rædsel for 
hvordan jeg ville reagere. Jeg skulle leve 
på lidt plads med mange mennesker, og 
hvad var det for nogle mennesker?! 
Vi fik tildelt lukaf’er, og jeg kom til at bo 
sammen med Louise, som jeg kendte fra 
SGS, Søværnets Grundskole. Der boede 
vi også sammen. Der blev taget meget 
godt i mod os. Både fra de menige, 
sergenterne og officerernes side. 
Jeg blev messegast, hvilke jeg er meget 
glad for. Alle var villige til at hjælpe os 
med det hele. Jeg er faldet godt til, folk er 
nemme at snakke med, og jeg er glad for 
at være her. 
 
Hermed slut fra os på VÆDDEREN og de 
bedste hilsner til Jer alle derhjemme i 
Danmark.   
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Halløj til alle hjemme i Danmark. 
 
Så er vi nået frem til det sidste 
nyhedsbrev fra os for denne gang. 
 
Siden sidst. 
 
Efter en dejlig weekend i Thorshavn stod 
vi atter til søs mandag den 24. januar om 
eftermiddagen. Aftenen gik med at øve 
landing med helikopteren i mørke. 
 
Da vejret var fint, sejlede vi ud på åbent 
farvand øst for øerne for at lave fiskeri-
inspektioner. 
Onsdag den 26. januar fik vi udskiftet 
helikoptergruppen, vi fik altså én ny læge, 
én ny pilot og to nye helikopterteknikere.  
Dagen efter var vi ombord på en fisker for 
at lave inspektion. 
 
Vi sejlede mod land igen og foretog 
øvelser i ankring og bjærge mærs øvelser 
for kadetterne, før vi kastede anker i 
Skaalefjord den 29. januar. 
 
Da vi den 31. januar lettede anker, 
sejlede vi ud i Nolsø fjord, hvor vi havde 
en øvelse med det Færøske 
inspektionsskib Brimil.  
Øvelsen gik ud på, at vi skulle slukke en 
”for-øvelse” brand på Brimil, som var 
forårsaget af en gasflaskeeksplosion. Der 
var to tilskadekomne, så vores læge, 
sanitetsmanden og vores to 
brandmandshold blev sejlet over til Brimil 
i gummibåden. Vi fik slukket branden, og 
øvelsen blev afsluttet. 
 
Den 2. februar lavede vi et taktisk anløb i 
Thorshavn, det vil sige at vi kun lå inde i 
syv timer for at få forsyninger og 
brændstof ombord. 
 
 
 
 
 

Adoptionsbesøg og fastelavn i Tværå 
 
Den 4-6. februar havde vi 
adoptionsbesøg i Tværå. 
 
Efter ankomst om fredagen var der 
inviteret nogle fra hver gruppe fra den 
vagtfrie del af besætningen til frokost 
sammen med kommunens folk. Vi var 4 
menige, 2 sergenter og 6 officerer. Vi blev 
hentet i bus lidt i tolv, hvorefter vi blev 
kørt hen til rådhuset.  
Vi blev budt på snaps i det samme øjeblik 
vi kom ind af hovedindgangen, som 
færøsk tradition byder. 
Efter den lille skarpe velkomst blev vi 
budt ind i deres kantine til en ”julefrokost-
lignende” buffet, der var det hele. 
Der blev snakket gamle dage, om den 
gamle Vædderen og de mange forrige 
vellykkede fastelavnsarrangementer i 
gennem tidens løb. 
Der blev holdt to taler og udvekslet gaver. 
Borgmesteren fik et billede af Vædderen 
og skibet fik et udstoppet Vædderhoved. 
Til aften var der inviteret 29 
repræsentanter til buffet på fordækket. 
Det var meget festligt. 
 
Lørdag aften var 10 
besætningsmedlemmer inviteret til 
spisning på hotel Tværå, med 
efterfølgende fest og dans i klubben. Det 
var en meget hyggelig og skæg aften. 
Traditionen tro blev vi budt velkommen 
med et glas snaps, som da det var tomt 
blev fyldt igen og givet videre til den 
næste gæst. Middagen bød på forskellige 
gode færøske retter. Under middagen 
sang vi mange færøske sange, det var 
med til at give en rigtig god stemning. Der 
var også en enkelt dansk sang imellem, 
som vi bedre kunne synge med på. Efter 
middagen gik vi ned i klubben, her 
mødtes vi med flere andre fra skibet. Det 
var en rigtig vellykket fastelavnsfest. 
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Her ses nogle af deltagerne i konkurrencen om bedst 
udklædte. 
 
Søndag var der arrangeret tøndeslagning 
på skibet for byens børn.  
Traditionen, at et af inspektionsskibene 
arrangerer tøndeslagning, stammer 
tilbage fra 50erne. Lige som hvert år, var 
arrangementet en klar succes, der kom 
ca. 300 børn med deres forældre. 
Børnene blev delt op i tre alders grupper 
og hver gruppe fik sin egen tønde til at slå 
på. Der blev uddelt slikposer til alle børn 
og som traditionen tilskriver, blev der 
udvalgt en kattekonge og kattedronning 
fra hver alders gruppe. Præmien for dem 
var en flyvetur over Færøerne med 
skibets helikopter. Efter tøndeslagningen 
var der fastelavns boller og varm kakao til 
gæsterne.    
 

 
Kattedronning og –kongekroning, det er Chefen der 
overrækker præmierne. 

 
 

 
Lidt sport skal der til. Her spiller vi mod et oldboys hold fra 
byen. 

 
Eftersøgning ved M/S JOKULFELL 
forlis. 
Vædderen modtog den 7, februar en 
besked fra det færøske skib Brimil, at 
skibet sejler mod en formodet havarist. 
Kort tid efter modtog Vædderen en 
MAYDAY RELAY melding om et 
havareret skib fra Torshavn Radio. Med 
det samme rettede Vædderen kursen 
mod den sidst kendte position på 
havaristen, som senere viste sig at være 
et dansk bygget skib, lejet at en islandsk 
selskab og havde en estisk besætning på 
11 mand. En time efter modtagelse af 
MAYDAY RELAY signalet, fangede 
Torshavn Radio signalet fra en nød 
positionerings sender (EPIRB), hvorefter 
Vædderen besluttede at sende 
helikopteren af sted hurtigst muligt. Da 
helikopteren nåede havaristen, var selve 
skibet allerede kæntret og lå et stykke 
under vandet. Desuden lykkedes det 
helikopter besætningen at redde fem 
overlevende fra det forliste skib. Efter den 
femte mand var bjerget returnerede 
helikopteren til Vædderen, hvor efter den 
færøske rednings helikopter overtog 
eftersøgningen. Da de fem overlevende 
nåede til skibet, var de alle sammen 
kraftigt afkølet og var tæt på et 
kuldechok. De overlevende fik 
førstehjælp og en kop varm kakao, 
hvorefter de langsomt begyndte at 
komme til sig selv igen. Eftersøgningen 
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efter de resterende 
besætningsmedlemmer fortsatte videre i 
to dage. Desværre blev der ikke fundet 
andre overlevende. Vædderen ankom til 
Torshavn om morgenen den 9. februar, 
hvor de fem overlevende blev sat i land. 
Den dag var pressens interesse om de 
overlevende samt forliset stor. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Besøg på Victor Mironov. 
Et par dage senere gennemførte vi 
fiskeriinspektions besøg på det samme 
russiske trawler, der deltog meget 
vellykket i eftersøgningsoperationen. 
Heldigvis var alt det, vi skulle kontrollere i 
orden, og grund til sure ansigter blev ikke 
fundet. I stedet blev der snakket om 
eftersøgningen i meget venlig atmosfære. 
Kaptajnen på Victor Mironov var meget 
rørt over for vores taknemlighed samt den 
lille gave i form af skibets våbenskjold. 
Gæstfriheden var vældig stor, der blev 
dækket bord, men desværre arbejde er 
arbejde og fest er fest. Søens Taxa, der 
også bliver kaldt gummibåd, blev tilkaldt 
og fiskeriinspektions holdet kom hjem 
igen. 
 
Hermed slut fra os på VÆDDEREN-A for 
denne gang. Vi sender igen fra d. 7/4-05 
og de bedste hilsner til Jer alle 
derhjemme i Danmark.   
 



 

 
 

 
Ankomst Vagar Færøerne 
Så er det atter tid til, at I hører lidt fra 
VÆDDEREN-B. 
Efter en veloverstået mellemperiode 
var det tid for VÆDDEREN-B endnu 
engang at overtage skibet. 
Forkommandoen rejste op den 14. februar 
for at forberede den faste del af 
VÆDDEREN-B’s ankomst. 
De ankom den 17. februar i højt humør, 
klar til at tage endnu en tørn på bølgen blå 
i Nordatlanten. 
Skibets læge (Doc) samt helikoptergruppen 
med helikoptergruppelederen (piloten) og 
de to helikopterteknikere blev også skiftet 
ved denne lejlighed, blot nogle få dage 
senere. 
De værnepligtige, der plejer at følge med 
ved omskiftningen, var allerede ombord og 
havde fået deres ilddåb i Nordatlanten med 
VÆDDEREN-A og man kunne forstå på 
dem, at Nordatlanten ikke havde vist sig 
fra sin pæne side i den periode. 
VÆDDEREN-A havde venligst udlånt 
deres chef til os, da vores egen chef var 
forhindret i at komme op sammen med 
besætningen den 17. februar. Han ville 
først komme 14 dage senere. 
Den første dag gik med at blive installeret 
ombord, få pakket ud og finde sig til rette. 
De personlige redningsveste og andet grej, 
som skulle bruges til forskellige ruller, blev  
udleveret. Brandronderinger for 
besætningsmedlemmer, der ikke havde 
været ombord før, blev gennemført, og 
fordelingskort, hvor folk kan se, hvor de 
skal møde ved de forskellige ruller, blev 
også udleveret.  
Det hele blev afsluttet med en brandøvelse 
om aftenen for de folk, som havde vagt på 
skibet den dag. 

De følgende to dage fortsatte vi forskole 
ved kaj, hvor de forskellige ruller blev  
trænet. Her kan nævnes Helikopter i nød, 
Havarirulle eget skib, Havarirulle andet 
skib osv. 
 
Så til søs 
Den 20. februar stak vi så til søs. Nu skulle 
det, vi havde øvet ved kaj, prøves ude på 
havet, så de næste to dage øvede vi løs og 
fik alle rullerne ”banket helt på plads”. 
Efter de to dages intense øvelser, gik vi i 
gang med at patruljere i de forskellige 
fiskefelter rundt om øerne og holdt i det 
hele taget øje med, at ingen 
uvedkommende krænkede farvandets 
suverænitet. 
 

 
Der sættes gummibåd i forbindelse med fiskeriinspektion. 
 
Samtidig nåede vi at øve en masse 
helikopterflyvning, både nat- og dag-
flyvninger, for der var jo lige kommet en 
ny helikoptergruppe ombord og de ville 
naturligvis gerne lufte helikopteren og 
holde deres flyvestatus ved lige. 
Vejret var med os med lav sø, så vi nåede 
at gennemføre syv kontrolbesøg på flere 
forskellige fiskere, såvel færøske som 



udenlandske, der lå og fiskede på færøsk 
fiskeriterritorium, og heldigvis var alt, 
 

 
Øvelse i hoist af Doc, reddere og fiskerikontrolpersonel. 
 
som det skulle være, så det var ikke 
nødvendigt at sætte ind med sanktioner. 
Alt i alt må man sige, at der var nok at se 
til for hele besætningen på havet omkring 
Færøerne. 
 
Chefskifte, skydning og Bergen-ophold 
Den 1. marts anløb vi Torshavn for at få 
forsyninger samt foretage chefskifte. Vi 
sagde pænt farvel til vores ”vikar-chef” fra 
A-besætningen og sagde pænt velkommen 
tilbage til vores egen chef. 
Med chefen vel installeret ombord, sejlede 
vi mod Bergen, hvor vi skulle foretage en 
avanceret luftmåls-skydning med skibets 
76 mm. kanon. Men, som det desværre 
nogen gange sker, var der faktorer uden 
for vores kontrol, der kom i vejen for 
 

 
Der bliver skudt med skibets 76 mm. kanon. 

 
skydningen. Vejret drillede, så 
flyvesikkerheden for slæbemålsflyet kunne 
ikke opretholdes. Men så let giver 
våbenfolkene ikke op. Som et nyttigt 
alternativ blev der i hast arrangeret en 
skydning efter overflademål i form af et 
skydemål, der blev slæbt efter et norsk 
hjælpefartøj. Skydningen blev dog fastsat 
til den kommende mandag – vi skulle på 
weekend-visit i Bergen først. 
Vores omsorgsfulde, ja nærmest hjertelige, 
velfærdsofficer og hans ivrige 
velfærdsudvalg havde via den norske 
forbindelsesofficer skaffet brochurer og 
andre oplysninger om de forskellige 
seværdigheder i den smukke by Bergen.  
Det resulterede i en række underholdende 
og tiltrængte adspredelser så som skiture, 
shopping, biografbesøg samt besøg ved 
nogle af den spændende bys ”små listige  
steder”. 
 

 
Der bliver kørt på ski på pisterne uden for Bergen. 
 
Men alt skal jo have en ende, og den 7. 
marts forlagde vi igen ud mod skydefeltet 
for at afvikle vores skydning. 
Det blev en spændende skydeoplevelse for 
hele besætningen og så var alle glade. 
Efter at have rigget af efter skydningen 
vendte vi atter stævnen mod Færøerne for 
at genoptage vores patruljering på felterne, 
og allerede et døgn efter var vi tilbage i det 
færøske område. Vi måtte dog lige besøge 
Torshavn en dags tid for at få omskiftet 
kanonens skjold – skjoldet, som har til 
formål at beskytte kanonen mod havets 
vildskab. Det havde skjoldet faktisk gjort 



med det resultat til følge, at skjoldet var 
revnet under sejlads i hårdt vejr. 
Efter det korte ophold stod vi til søs med 
nyt kanonskjold og tilbragte weekenden på 
havet. Noget af tiden lå vi til ankers i 
Skaalefjorden, hvor en kraftig snestorm 
imidlertid tvang og til at lette anker og søge 
til havs igen. I den kraftige blæst med 22 
m/s kunne ankeret ikke holde vores næsten 
4000 tons tunge skib. Pga. risikoen for at 
komme i utilsigtet nærkontakt med det 
færøske kystfjeld, sejlede vi derfor ud af 
fjorden og fortsatte sejladsen på de ydre 
farvande, vel klar af kysten. 
 

 
Klippeformationer på Færøerne: Risin og Kellingin. 
 
I den efterfølgende uge havde vi fuld fart 
på uddannelserne i skibets mangfoldige 
funktioner. Derudover foretog vi et 
kontrolbesøg ombord i et norsk fiskefartøj, 
som ikke gav anledning til nogen 
sanktioner. Om onsdagen den 16. marts 
havde vi et kort ophold i Sørvaag for at 
omskifte helikoptergruppen og Doc. I en 
hård kuling fik vi manøvreret os ud af 
havnen og genoptog patruljen i 
Nordatlantens høje bølger. 
 
Venskabsbesøg i Klaksvik 
I den netop overståede weekend, 18.-21. 
marts, besøgte vi Klaksvik. VÆDDEREN 
er jo adopteret i Odense, og Odense og 
Klaksvik er officielle venskabsbyer. Derfor 
var det helt oplagt, at vi med vores 
”Odense-rødder” skulle besøge Klaksvik. 
Om fredagen var repræsentanter fra 
Klaksvik Kommune og Havn med 
borgmesteren i spidsen til frokost i 

chefmessen, hvor selskabet havde nogle 
dejlige timer sammen. Der blev udvekslet 
gode historier om Odense, Klaksvik og 
VÆDDEREN, ligesom hilsner fra vores 
fælles bekendte blev udvekslet. Borgmester 
Steinbjørn O. Jacobsen overrakte chefen 
for VÆDDEREN en meget smuk gave. 
Gaven var et ur elegant indsat i en massiv 
og helt gennemsigtig glasblok med byens 
navn og vartegn indgraveret. Chefen 
overrakte VÆDDEREN’s våbenskjold til 
borgmesteren og Havnemester Jógvan 
Klakkstein, og alle var enige om, at vi 
snarest måtte ses igen – gerne i ramme af 
venskabssamarbejdet med Odense. 
Om lørdagen holdt vi ”åbent skib”, som 
118 af byens borgere benyttede til et 
nærmere bekendtskab med VÆDDEREN. 
Det var dejligt inspirerende for 
besætningen at mærke den store interesse 
for skibet og vores tjeneste ombord. 
Samme dag havde de lokale 
fodboldstjerner udfordret os til en 
fodboldkamp på byens stadion. Og hvad 
skal vi sige om resultatet? Vi fik da ikke et 
”æg”. Det lykkedes os at score et enkelt 
mål, mens de dygtige værter scorede 15 
gange… 15-1! Ja, vi må se at komme i 
træningslejr, så vi får et bedre resultat, når 
vi mødes til en tiltrængt revanche en anden 
god gang – måske til efteråret, hvis 
sejladsen giver mulighed for det. 
 
Påske til søs 
Mens vi glæder os over, at vores kære 
derhjemme nyder påskeferien og slapper af 
og måske sender os nogle kærlige 
påsketanker, vil vi ”holde fuld skrue på” 
hele påsken med patruljevirksomhed og 
uddannelse i skibet. I øjeblikket har vi for 
en sjælden gangs skyld relativt stille vejr, 
så det er om at nyde det ”lige så længe det 
varer” – og det gør vi så. 
Ellers har vi travlt med den sædvanlige 
skibsadministration, der skal være klaret, 
inden omskiftningen i Reykjavik den 7. 
april. Ja, nu der kun godt to uger, til vi ses 
igen. Det glæder vi os til. Især de 
værnepligtige, som har været hjemmefra 
siden den 7. januar og i den periode har 



oplevet nogle voldsomme storme og andre 
barske begivenheder i den lunefulde 
Nordatlant. Til de værnepligtiges 
pårørende kan redaktionen kun sige: Glæd 
jer til at se jeres piger og drenge igen. De 
har fået tre måneders personlig 
”opgradering”, så I utvivlsomt vil kunne 
mærke, at de er ”vokset” en hel del. 
Vi er så heldige, at otte ud af 
VÆDDEREN’s 14 værnepligtige kvinder 
og mænd har søgt og fået kontrakt som 
marinekonstabler, mens yderligere to har 
de samme overvejelser, hvilket vidner om 
et værnepligthold af en helt særlig kaliber. 
Det var så lidt om, hvad vi har fortaget os 
det sidste stykke tid. Vi vender selvfølgelig 
frygtelig tilbage med flere historier fra 
vores færd her i Nordatlanten, når der er 
nyt og spændende at berette. 
 
De bedste hilsner og god påske fra alle os 
på VÆDDEREN-B til alle jer derhjemme. 
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Sidste nyt for denne gang
Foråret er på vej til Danmark og det er vi
også. Vi ligger i Reykjavik og har fuld fart
på klargøringen inden A-besætningen
tager over den 7. april. Med et lille
tilbageblik over de sidste to ugers
begivenheder, vil redaktionen runde togtet
af, inden vi siger på gensyn den 7. juli, hvor
vi atter er tilbage ombord.

Orlogspræsten til søs
Den 21.-22. marts fik vi gejstligt besøg
ombord. Orlogspræst Meinhard Bjartalid
sejlede med et par dage for at få et indtryk
af vores arbejdsopgaver og vilkår under
sejlads ved Færøerne. Det var et glædeligt
gensyn med orlogspræsten, som jo i
julemåneden sidste år havde forestået den
smukke julegudstjeneste i Havnar Kirke i
Torshavn under vores juletogt ved
Færøerne.
I de følgende dage blev vi begunstiget af
relativt roligt vejr med kun små bølger, så i
skibet bredte der sig en iver for at
kontrollere fiskerne i de færøske
fiskefelter. I løbet af få dage gennemførte
fiskeriofficeren og hans friske
fiskeriassistenter – ofte ledsaget af
”velfærdsgaster” – et utal af kontrolbesøg
– i alt ni kontroller på få dage.
Ved togtets afslutning kunne det samlede
antal kontrolbesøg opgøres til 16
bordinger, som i de fleste tilfælde udløste
mindre anmærkninger vedr. bl.a.
beregningsmetoder ved opgørelse af den
fangede fiskemængde.

Øvelser, øvelser og øvelser…
Samtidig med de mange fiskerikontroller
var der lagt et intensivt ugeøvelsesprogram
for hele skibet. Ugeøvelsesprogrammet

udarbejdes hver søndag og indeholder
skibsledelsens plan for den kommende uge.
Chefen og skibsledelsens forventninger til
os voksede under togtet ”til uanede højer”
og efterhånden havde vi rigtigt mange
”bolde i luften” – og helikopteren – på en
gang. Vi øvede helikopterflyvning samtidig
med, at fiskerikontrolholdet bordede løs på
de nærliggende fiskere. Så var der
havariøvelse, inden vi skulle teste vores
slæbesonar, inden vi gik i gang med at tælle
skibets ufattelige mængde af grej og udstyr
op, for så om natten at foretage den helt
store hovedrengøring inden
besætningsomskiftning. Jo, der var nok at
se til, men vi klarede den. Så måske var
skibsledelsens høje forventninger til os
alligevel ikke for høje, men ”blot” høje.

Og så skal der flyves helo.

Lørdag den 26. marts sagde vi farvel til
vores tre estiske, lettiske og danske
kadetter fra Søværnets Officersskole. De
havde været ombord i knap tre måneder og
blev til sidst udchecket som selvstændige
vagtchefer (navigatører m.m.) i Søværnets
skibe. Tillykke med det og på gensyn på
bølgen blå en skønne dag.
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Grottesejlads ved Vestmanna
Senere samme dag havde velfærdsudvalget
arrangeret et spektakulært
velfærdsarrangement, nemlig grottesejlads
med skibets gummibåde. På øen Streymoys
Atlanterhavskyst vest for Vestmanna ligger
det fantastiske og berømte grottekompleks
Vestmanna Bjørgini. Det skulle vi opleve!
Vores to gummibåde sejlede først alle os
forventningsfulde naturbeundrere til en af
Færøernes mest særprægede bygder
Saksun (bygden, hvor en del af filmen
"Barbara" blev optaget). Bugten ind til
Saksun er fuld af det fineste sand og
danner sammen med de høje fjeldsider et
flot skue ind mod den smukke dal, der
bugter sig fra havet op til Saksun. Herfra
sejlede vores lille ekspedition videre til
selve grotterne.

På vej ind i en af Vestmanna Bjørgini grotterne.

Det var en fantastisk oplevelse, som ingen
af os vil glemme. Fjeldsiderne ved
grotterne er flere hundrede meter høje og
tjener som yngleområde for de tusinder af
fugle, som har indtaget fjeldene som
kolonipladser. Vi så tusindtallige flokke af
mallemukker og rider, samt mindre flokke
af flyvende og svømmende lunder, lomvier,

strandskader, svartbag og stenvender. Det
var helt fantastisk, især når vi mellem de
flere hundrede meter høje fuglefjelde, der
er så høje, at vi faktisk ikke kunne se deres
toppe pga. skyerne, nærmest blev
overdøvet af de skingre fugleskrig. Og
naturligvis var vi helt alene i det
ufremkommelige grotte- og fjeldlandskab,
så vi kunne blot stoppe gummibådenes
motorer og læne os tilbage og nyde
oplevelsen – sådan helt for os selv.

Udsigt fra grottedybet mod Atlanterhavet.

Vi sejlede videre gennem en få hundrede
meter lang og mørk tunnel-grotte, hvor vi
dog kunne skimte lyset for enden af
tunnelen. I tunnel-grotten kunne vi se,
hvordan vandspejlet med dønningens
bevægelse hele tiden løftede sig op og ned
et par meter – nærmest som et fortryllet
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gulvtæppe. Vi måtte afpasse sejladsen, så vi
blev ført med udad på det skrå vandspejl,
men det var heldigvis ikke noget problem
for vores to gummibådsførere, der elegant
snoede bådene rundt mellem brænding og
strømhvirvler. Men det var en temmelig
mærkelig og fantastisk fornemmelse, sådan
at se vandet bevæge sig rytmisk to meter
op og ned, mens vi susede igennem med
gummibåd. I en af de mere åbne grotter
gjorde vi holdt ved et meget højt og
fantastisk smukt vandfald, som vi
naturligvis også måtte lytte til uden
motorlarm - enestående naturoplevelse.
Desværre kunne vi ikke sejle ind bag
vandfaldet pga. dønningerne, som blev
forvandlet til vrede brådsøer, når de blev
bremset brat op af det hårde fjeld. Jo, det
var en oplevelse for livet, som vanskeligt
kan gengives i ord og billeder, men vi nu
har vi altså prøvet alligevel.

Spækhuggeropvisning syd for Island
Da vores tid ved Færøerne med såvel
hektisk øvelses- som fiskerikontrolaktivitet
var overstået for denne gang, satte vi
kursen vestover mod Reykjavik. Endnu en
gang skulle vi blive vidner til et af naturens
scenerier. Først på aftenen den 2. april
kunne vagtchefen melde i skibet, at
udkiggen havde set hvaler. Den 2. april var
jo 200 årsdagen for H.C. Andersen, og gad
vide, hvad han havde fundet på af eventyr
og digte, hvis han set, hvad vi nu skulle
være vidner til…?
På nogle få minutter blev kommandobroen
fyldt med forventningsfulde
besætningsmedlemmer, som fuldt ud fik
opfyldt deres forventninger om endnu en
naturoplevelse. I den næste times tid fulgte
vi en stor flok spækhuggere, der
tilsyneladende var i gang med et af deres
berømte festmåltider i en stor fiskestime.
Spækhuggerne lå i en nærmest cirkulær
formation med flere hundrede meters
afstand og gennede angiveligt fiskene
sammen. Vi regner så med, at der inde i
cirkelen har været en kæmpestor
fiskestime, som spækhuggerne på skift
kunne guffe løs af, for hen over denne

stime svævede og dykkede et stort antal
suler efter fisk. Sulerne er nogle fantastiske
søfugle, som med deres imponerende
flyveegenskaber, smukke aftegninger og
store vingefang aftvinger en enorm
respekt. Sulen er vel nærmest at betragte
som en slags ”Nordatlantens albatros”.
Det var et spændende skue, som de
færreste af os havde set før.
Vejret undervejs til Island var smukt, og
på stor afstand kunne vi se de sneklædte
vulkaner. Om natten kunne vi selvfølgelig
ikke se vulkaner, men til gengæld blev
himlen dekoreret med et smukt og
langstrakt grønlig farvet nordlys, som viste
os vejen det sidste stykke til Reykjavik. Det
var der en god symbolik i, at vi sådan
kunne afslutte et hektisk og spændende
togt med at få vist vej af et af naturens
smukkeste fænomener.

Hjem igen
Nu ligger vi så i Reykjavik og har haft
travlt med at gøre skibet klar til
besætningsomskiftningen i morgen.
Alligevel har der været tid til, at vi på skift
kunne få lov til at besøge nogle af Islands
særlige attraktioner, herunder de udendørs
svømmebade og den berømte Blå Lagune.

Redaktionen slutter hermed af for denne
gang og siger tak til alle, som har fulgt os i
tekst og tanker på dette vintertogt. Vel
mødt igen til juli.

Mange venlige hilsner fra os alle i
VÆDDEREN’s B-besætning.
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Halløj til alle hjemme i Danmark. 
 
 
Sidste nyt fra Vædderen 
Efter nogle travle dage med 
omskiftning fra VDRN-B til VDRN-A, 
hvor der blev afleveret et flot rengjort 
skib af VDRN-B, var der forskole ved 
kaj i Reykjavik for den normale 
besætning plus to kadetter på 
vagtcheftogt, tre til helikoptergruppen, 
een læge, een ny bager og tretten 
værnepligtige, der gennemgår 
sejlende tjeneste efter den gamle 
værnepligtsordning. 
Herefter var der forskole til søs i 
Faxafloi, hvor forskellige ruller blev 
trænet for at være helt på plads. 
 
 

 
Træning med gummibåde 
 
 
 
 
Derefter gik sejladsen vestover mod 
den grønlandske fiskerizone (GFZ). 

Turen derover foregik i et lavtryk, som 
medførte hårdt vejr og enkelte søsyge 
om bord. Søsurringen var helt i top, og 
der var derfor ingen materielskade 
undervejs.   
 
 
I GFŹ en blev der foretaget 2 
inspektioner af fiskeskibe, inden en 
fejl på helikopteren gjorde en 
forlægning mod Island nødvendig.  
Efter at en tekniker fra Danmark med 
reservedele fik udbedret fejlen, tog vi 
atter af sted mod GFZ’en, hvor vi 
straks lokaliserede to fiskere, der 
skulle kontrolleres. Den første vi fandt, 
havde så mange forhold, der ikke var i 
orden, at skibsføreren måtte til 
afhøring på VDRN. Vores fiskeriofficer 
(FIO) havde på det tidspunkt været 
ombord på trawleren i over 8 timer. Da 
det endeligt var overstået blev der 
dagen efter foretaget kontrol af det 
andet fartøj i 7 timer samtidigt med, at 
vores læge ombord (DOC) fik 
undersøgt en tilskadekommen fisker.  
De første 14 dage sluttede med en 
større havariøvelse ombord for at teste 
og træne beredskabet. 
 
For nye ombord var synet af hvaler, 
der passerede skibet på 200 meters 
afstand, en stor oplevelse. 
 
 
 
 
 
 
Værnepligtig på Vædderen 
Både Jimmy (396) og Daniel (199) 
meldte sig mere eller mindre frivilligt 
som værnepligtige. Jimmy trak til 
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sessionen nummer tre, og 
sandsynligheden for, at der kun skulle 
indkaldes to værnepligtige det  
år var nok forholdsvis begrænset. 
Valget faldt på søværnet, som var 
kendt territorium pga. familie her.  
Da Daniels nummer også var lavt, 
valgte han at aftjene sin værnepligt i 
søværnet med det ønske, at det skulle 
forgå på et inspektionsskib på togt ved 
Grønland. Tanken bag var, at når nu 
værnepligten var uundgåelig, kunne 
man ligeså godt for så mange 
oplevelser ud af den som muligt, og så 
mange hvaler er der nok ikke i et 
skyttehul. 
 
 
Da Jimmy er uddannet tjener var det 
ganske ligetil at få tjansen som 
messegast, mens Daniel, der er HTX´er 
helst ville have været i maskinen, men 
efter nogle dage med at vænne sig til 
arbejdsrutinerne og livet ombord og 
med tanke på, at der for messegaster 
ingen havnevagter er, virker de 
kommende måneders arbejde som 
messegast helt i orden. 
 
 
Daniel og Jimmy har været meget 
glade for, at det har været let at finde 
sig til rette og føler sig velkomne 
ombord, selvom det til tider ikke altid 
er helt simpelt at finde rundt på 
Vædderen, hvilket Daniels måde at 
finde fra officersmessen til broen 
vidner om; fra officersmesse til 
stirrids, ned ad lejderen, gennem 
kabyssen og cafeteriet, ud på gul 
gang, finde tårntrappen og gå opad til 
den slutter, gennem døren til venstre 
og så er man ved at være der. Efter at 
have været her i omkring en uge, er 
det nu så småt ved at gå op for Daniel, 
at tårntrappen nok også leder til rød 
gang. 
 

 
Jimmy og Daniel i officersmessen 
 
At gå i gang med den helt store 
hvervekampagne over for Daniel og 
Jimmy er der ingen grund til, FVR har 
allerede haft fingrene i dem. Jimmy 
havde, allerede inden han havde sat 
benet på skibet, skrevet under på sin 
kontrakt, og Daniel overvejer at søge 
ind på officersskolens tekniske linie. 
Så med håbet om en god værnepligt 
og fremtid i søværnet ønskes I 
velkommen ombord og god vind 
fremover. 
 
 
 
Velfærd ombord 
Med en meget aktiv besætning, er 
faciliteterne ombord ikke helt i top. Der 
arbejdes på at gøre dette bedre og 
samtidigt skabe nogle udfordringer for 
de interesserede. Med ENA-Søren, der 
er formand for idrætsudvalget, som 
spydspids bliver der under togtet lagt 
op til mange sportslige arrangementer 
både ombord og når skibet er i havn.  
Så hvis alt går godt, kommer 
besætningen hjem i bedre form, end 
da den tog af sted. 
 
Velfærdsudvalget har arrangeret 
kampludo-, poker-, dart- og 
backgammonturnering. 
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Det vil der selvfølgelig blive fulgt op på 
med resultater i kommende numre af 
Polarstjernen. 
 
 
Maritime udtryk og indtryk. 
For kort sejlads 
Er et maritimt udtryk som dækker over 
det at have for få mand ombord i 
forhold til det normerede antal.  
 
Ledelsen bragte ”for kort sejlads” op 
på et talsmandsmøde og fik straks at 
vide fra besætningen, at man bestemt 
ikke var interesseret i togter af 
længere varighed……….!!! 
 
 
 
KI - Karsten fortæller 
Når man starter som værnepligtig 
kampinformationsgast (KI’er) kan det 
godt virke en anelse forvirrende, da 
der er mange nye ting, som man skal 
lave, og selvom man har lært det 
meste på taktisk kursus (AIS/TAK), er 
der nu alligevel en del, som man ikke 
lærer på skolen. Det er nu rart endeligt 
at komme ud at sejle, efter at man har 
været i søværnet i 6 måneder uden at 
have prøvet at sejle. Men da vi endelig 
kom af sted efter 3 dage i Island, blev 
jeg søsyg allerede efter en times 
sejlads, så de første par dage var jeg 
ikke så meget værd.  
Efterhånden som jeg fik det bedre, 
begyndte jeg at komme ind i en rytme 
med mine vagter, selvom den ene er 
midt om natten.  
Der er en god stemning. Når man er på 
vagt på broen, er de mere erfarne 
venlige til at hjælpe en, hvis man ikke 
lige laver det helt rigtigt, så man føler 
hurtigt, at man er en del af holdet.  
Det er spændende at være på broen, 
for der kan man følge næsten alt, hvad 
der sker, så det er et godt job at være 
KI’er!!! 

 
 
Hermed på gensyn fra besætningen på 
VÆDDEREN-A og de bedste hilsner til 
Jer alle hjemme i Danmark.   
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Så er der nyt igen. 
 

Siden sidste nyhedsbrev fik vi i 
forbindelse med en fiskeriinspektion 
en fisker ombord med en brækket 
hånd. Han var ombord i to dage, inden 
vi var indenfor rækkevidde af et 
sygehus, hvor han kunne behandles 
videre. DOC havde lagt gips på hans 
arm, og helo-gruppen sørgede for den 
sidste transport.  
 
Vi forlagde ned langs Grønlands 
østkyst til et punkt, hvor området var 
aflyst for andre således, at vi kunne få 
kastet dybdebomber.  
Dette skete på en flot solskinsdag med 
rolig sø. 
 

 
 
Dybdebombe kastet. Farvemarkør 
smidt efter sidste bombe. 

Det blev filmet fra helo’en, som 
samtidigt sørgede for en udmærket 
flyvedemonstration, til stor jubel på 
hele skibet.   
 
Vi sejlede mod Prins Christians Sund, 
som blev besejlet dagen derpå.  Synet 
af de høje vældige klipper, der rejser 
sig, når man kommer tættere på, er en 
fantastisk oplevelse for specielt de 
uerfarne nye Grønlands-sejlere 
ombord. 
 
Herfra gik turen mod Grønnedal 
(Dalen), hvor der blev set frem til et 
lille ekstra ophold.  
Den 26. ankom vi til Dalen i et vejr, der 
var fantastisk. Skyfrit og vindstille. 
Bedre kunne det ikke gøres. 
Inden vi dagen efter om aftenen skulle 
forlade Grønnedal igen, havde alle haft 
muligheden for at nyde området. 
 

 
 
Der var bl.a. arrangeret sport mod den 
faste stab i Dalen, vandretur i området, 
fisketur og sejltur. Den 27. april var der 
velfærdsflyvning for dem, der havde 
lyst til at se området oppefra.  
Det var to rigtigt gode dage.  
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Efter afgang var det sejlads i fjorde og 
smalle stræder for træning af 
vagtchefselever og derefter et taktisk 
anløb af Julianehåb. 
 
Derfra sejlede vi til de varme kilder ved 
Sydprøven, hvor vi lagde os for anker 
og fragtede besætningen i land i tre 
skifter. 
 

 
Lasse og Michael fangede som de 
eneste fisk i Dalen, og der var en del 
der forsøgte ! 
 
 
Vi forlod de varme kilder for at sejle 
nord på mod Søndre Strømfjord, en 
lille sejltur på 1000 km. Undervejs 
skulle Sigrid, den ene af skibets to 
vagtchefselever, trænes i at gå tæt på 
fiskere for at se kaldesignal på siden 
af disse.  
Dette udviklede sig til en 
fiskeriinspektion, da der ikke var 
tydelig afmærkning på en fisker. 

Det viste sig, at fiskeren brugte en 
licens fra et ophugget skib og derfor 
ikke fiskede lovligt. Så VDRN måtte 
eskortere skibet til Frederikshåb havn 
og overgive sagen til de lokale 
politimyndigheder. 
Herefter fortsatte vi nord på. 
 
 
 
 

 
De varme kilder nydes. 
 
Efter ankomst til Søndre Strømfjord og 
ved møde med isen sejlede vi ind og 
lagde os stille for natten. Det blev en 
fantastisk oplevelse især pga. det 
gode vejr. Vi fik taget billeder, og 
maskinfolkene spiste  frokost på isen. 
Desuden blev der afprøvet det 
medbragte golfudstyr. 
Helogruppen var sammen med DOC 
taget af sted dagen før for at blive 
udskiftet med nye fra Danmark. Så 
med to nye DOC’s sejlede vi så af sted 
mod Godthåb. 
Helogruppen måtte blive i lufthavnen 
indtil sidste mand ankommer den 
5.maj. 
 
Med de sidste indtryk fra vores togt 
ind i isen siger VDRN-A tak og på 
snarligt gensyn. 
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Vædderen foreviget på isen i Søndre Strømfjord. 
 

 
 

Kan Chefen sætte skibet fast i isen, må han også skubbe hende fri igen. 
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NYHEDSBREV FRA VÆDDEREN-A PÅ TOGT I NORDATLANTEN 
 
 
Hej hjemme i Danmark. 
 
Så er vi nået frem til det tredje 
nyhedsbrev, som dækker perioden fra d. 
06-05 til d. 20-05-2005. 
 
Vi ankom til Nuuk (Godthåb) den 4. maj.  
Her lå vi indtil lørdag d. 7., hvor der igen 
var afgang.  
Dagene i Nuuk blev brugt til at handle, få 
slappet af, tage på bustur arrangeret af 
velfærds-udvalget og benytte den nye 
flotte svømmehal. 
Efter afgang var der et par dage med 
sejlads i fjorde for at træne kadetterne på 
broen. Samtidigt blev den nye DOC 
(PapaDOC) trænet med helikopteren, 
mens hans kollega DOC-A (BabyDOC) fik 
lov at se på fra broen.  
Der blev øvet hoist med patient til og fra 
dæk, både på for- og helodæk. 
 
 
D. 9 blev der holdt en større 
havariøvelse, hvor elektronikofficeren 
(ELO) havde planlagt en del udfordringer. 
Her bredte en øvelsesbrand opstået i 
maskinen sig, så der blev blandt andet 
trænet i at oprette  brandgrænser. 
Helikopteren blev sendt af sted med en 
simuleret tilskadekommen og PapaDOC 
for at træne evakuering med helikopter. 
Herefter forlagde vi mod Grønnedal 
(Dalen) for at hente passagerer, der 
skulle til Nuuk og hjem til DK derfra. 
De blev afhentet under et ophold d. 10., 
der varede 4 timer, hvorefter vi igen var 
på vej mod Nuuk. 
Ved ankomst til Nuuk d. 11. blæste det 
kraftigt, og vi fik skibet fortøjet til kajen.  
Det skulle dog vise sig, at det ikke helt 
var tilstrækkeligt med skibets 
standardfortøjning.  

Efter få timer var vinden yderligere 
tiltaget, og vi måtte have ekstra trosser i 
land.  
 

 
PapaDOC flyver med drage på 
fordækket!!!! 
 
Sidst på dagen var vinden oppe i 
stormstyrke, og vi havde ud over de 
normale trosser fortøjet med to ekstra  
slæbetrosser og én wire for at sikre skibet 
mod at blive skubbet fri af kajen.  
Vinden var årsag til, at lufttrafikken på 
Nuuk blev indstillet, hvilket forsinkede vor 
afsejling. Afgang fra Nuuk blev først d. 
13. om aftenen, da både de nye 
passagerer og gods endeligt var kommet 
ombord. 
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Herefter sejlede vi til Dalen, hvor godset 
blev losset og passagererne sat af. Her 
fik vi en lille pause til bl.a. at se på 
moskusokser for så at begive os mod 
Nuuk igen. Der afhentede vi Chefen for 1. 
Eskadre, Søværnets 
Specialtjenesteinspektør (SPI) og 
inspektionshold , der skulle inspicere 
skibet i bl.a. sikkerhed til søs.  
 

 
Så var der hippiekøer tæt på i Dalen. 
 
Lige inden ankomst til Nuuk blev vi sendt 
på en søredningsopgave ovre mod 
Canadas kyst, hvor en fisker formentligt 
havde fået en hjerneblødning. Med fuld 
kraft sejlede vi mod fiskeren, men på 
grund af tæt tåge var vi indledningsvis 
forhindret i at sende helikopteren af sted. 
Da sigten efterhånden blev bedre kunne 
helikopteren med PapaDOC flyve fra 
VÆDDEREN, og patienten blev bragt 
ombord til observation. Da tåge fortsat 
forhindrede helikopterflyvning forblev 
patienten ombord, indtil vi ankom til Nuuk 
om aftenen. Her blev patienten overført til 
hospitalet for videre behandling. Så fik vi 
inspektionsholdet om bord, og vi forlagde 
igen mod Dalen. 
Der blev d. 17 om morgenen gennemført 
inspektion af skibet og afholdt forskellige 
øvelser. Søværnets 
Specialtjenesteinspektør kunne senere 
meddele Chefen, at Vædderen havde 
fået karakteren TILFREDSSTILLENDE. 
Efter at have sat inspektionsholdet i land i 
Dalen sejlede vi mod Ilulissat 
(Jakobshavn), ca. 600 sømil mod nord. 

Her var vi fremme d. 19 om morgenen, og 
det var stadig tæt tåge. Mens vi ventede 
på at kunne gå i havn, fik vi et nødopkald 
fra en jolle, der var løbet tør for 
brændstof. 
Det meste af dagen gik med at lokalisere 
jollen i et isfyldt område for derefter at 
aflevere den ud for Ilulissat. 
 

 
Jollen ”Hans Peter” tages ombord i 
VÆDDEREN  
 
Tiden nu var så fremskreden, at vi ikke 
kunne nå at komme ind til Ilulissat, og vi 
påbegyndte forlægningen mod syd for i 
stedet at gå i havn i Sisimiut 
(Holsteinsborg). 
Og her ligger vi nu den 20. maj om 
morgenen. 
 
Indtil næste gang. 
 
God vind fra Vædderen-A. 
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NYHEDSBREV FRA VÆDDEREN-A PÅ TOGT I NORDATLANTEN 

 
 

Så er vi tilbage igen 
 
Så er vi nået frem til det fjerde 
nyhedsbrev fra os. 
Dette brev dækker fra d. 21-05-2005 til d. 
16-06-2005. 
 
Siden sidst er vi rykket fra Grønlands 
vestkyst over til østkysten for at foretage 
fiskeriinspektion for Grønlandskommando 
(GLK). Opholdet på vestkysten sluttede vi 
af med et ophold i Grønnedal på to dage, 
hvor der var mulighed for at gense natur 
og Dalshoppen, som blev ivrigt besøgt. 
Den 27. forlagde vi østover mod Island og 
Danmarksstrædet. Her blev der foretaget 
fiskeriinspektioner i to dage inden den 
videre forlægning til Reykjavik. 
Vi ankom til Reykjavik den 31. for 
ombordtagning af forsyninger og tre 
tekniske kadetter. 
 

 
Lidt af den vilde natur på Island 

 
Under opholdet i Reykjavik blev de lokale 
golfbaner og seværdigheder flittigt besøgt 
af besætningen. Enkelte valgte endda at 
drage ud i landskabet omkring Reykjavik 
for at se nogle af de flottere 
naturoplevelser som Island byder på. 

 
164 Michael brugte flere minutter på at 
indfange dette øjeblik 
 
Efter endnu et par dage med 
ombordtagning af proviant og reservedele 
stævnede VDRN ud i Danmarksstrædet 
for at påbegynde et par ugers 
fiskeriinspektion. Den første fisker, som vi 
blev anmodet om at inspicere af GLK, var 
en tysk trawler, hvor vi indsatte 
fiskeriinspektionsholdet (FI-holdet) på 
med HELO om morgenen den 4. juni. 
Trawleren opererede ikke helt i 
overensstemmelse med reglerne og 
kaptajnen måtte over på VDRN for en 
nærmere afhøring. Trawleren måtte 
endda undvære deres kaptajn i lidt over 
et døgn, idet vejrforholdene – efter vi 
havde overført ham til afhøring på VDRN 
– umuliggjorde, at vi kunne levere ham 
tilbage på sit eget skib, før det bedre og 
roligere vejr indfandt sig. Inspektionen 
medførte en klækkelig bøde til trawlerens 
ejer og konfiskation på i alt ca. 240.000 
kroner. I alt inspicerede VDRN i denne 
omgang to tyske, en norsk og en russisk 
trawler. Den anden tyske trawler modtog 
en bøde og konfiskation af lasten på ca. 
440.000 kroner. På de to sidste fartøjer 
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fandt kontrolholdet ingen overtrædelser af 
fiskerilovgivningen.  
 
Imens vi har sejlet rundt i 
Danmarksstræde for at kontrollere 
fiskerne, har der selvfølgelig også været 
plads til lidt adspredelse. En af de 
aktiviteter, som besætningen har kastet 
sig over med stor iver, er rapelling. Under 
kyndig vejledning af KIO-A, Thomas, har 
en (efterhånden) stor del af besætningen 
frygtløst kastet sig ud fra istønden og, kun 
understøttet af en tynd line, ladet sig 
nedfire de 20-30 meter til dækket 
nedenunder. 
 

 
NK er blevet hængt ud af KIO-A og 

kaster sig frygtløst mod jorden 
 
Der er undervejs også blevet tid til en 
enkelt brandøvelse, som blev planlagt af 
to af de ivrige tekniske kadetter og 
medførte en god times tid, hvor hele 
skibets brandberedskab blev prøvet af, 
HELO-en blev rykket for at gøre plads til 
brandgrænser, og hospitalet fik gang i 
udstyret med flere tilskadekomne – 
heriblandt ELO, som bagefter stolt 
fremviste sit nylavede elektrokardiogram 
til alle.  
 
Sidst på turen har der også været tid til at 
introducere besætningen for 
tjenestepistolens finesser, med en derpå 
følgende velfærdsskydning, hvor alle fik 
lejlighed til at afprøve eller genopfriske 

deres evner indenfor den fine disciplin 
pistolskydning med forsvarets pistol M/49. 
Det blev til en kølig og overskyet dag på 
HELO-dækket, hvor der blev skudt en hel 
del skarpe skud af. De fleste ramte 
skiverne, men Nordatlanten har vist også 
modtaget sin andel af ammunitionen i 
løbet af de par timer som 
velfærdsskydning nu tager, når godt 50 
mand m/k skal instrueres forsvarligt i 
kontrol- og ladeprocedurer. 
 

 
Endnu et skydehold forsøger at give 
Atlanterhavet blyforgiftning 
 
Nu er vi så nået frem til den 16. juni og 
ligger igen i Reykjavik for at få lidt friske 
forsyninger, reservedele og muligvis lidt 
landlov. 
 
Til næste gang, god vind og en smuk 
Sankt Hans 
- Vædderen – A  



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Så er det igen tid til at høre lidt fra VÆD-
DERENS B-besætning, som i denne om-
gang er på 3 måneders patrulje - indled-
ningsvis i farvandene omkring Grønland. 
 
Første møde ombord 
 
Det hele startede torsdag d. 7. juli i Rey-
kjavik, hvor besætningen med nye gaster, 
ny helikoptergruppe, ny læge, samt 12 
værnepligtige i ledtog med en skifteassi-
stent, igen mødte ombord for klargøring til 
3 måneders oplevelser af forskellig art. 
De første par timer var lidt anstrengende 
for de nye ombord, da de endnu ikke kend-
te til skibets indretning og rutiner. 
Men efter et stykke tid havde alle fundet 
deres køje. 
Helikoptergruppen tog videre til Keflavik 
samme dag, da helikopteren stod til efter-
syn der. 
 

 
HDMS VÆDDEREN VED KAJ I REYKJAVIK. 
 
 
De efterfølgende dage gik med interne 
øvelser, træningstilstandsprøver, 
ombordtagning af proviant, reservedele 
mm. og efter udskejning kunne den 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
vagtfrie del af besætningen besigtige Rey-
kjavik på nærmere hold. 
 
Forskole i Faxafloi 
 
Mandag formiddag afgik VÆDDEREN så 
fra Reykjavik for at påbegynde sejlende 
forskole i fjorden Faxafloi, som ligger nord 
for Reykjavik. 
Alt blev afprøvet - lige fra havari eget skib 
til bjærgningsrulle mm. 
Hele tiden var der interne øvelser for at få 
besætningen op på mærkerne igen.  
Desværre kunne vi ikke gennemføre heli-
kopterforskolen, da helikopteren stadig 
stod på Keflavik med lidt tekniske proble-
mer. Vejret var ikke helt godt, en del vind 
og mellemstore dønninger. 
Det bevirkede, at der var en masse plads 
ved skaffetid, da enkelte var gået til køjs 
pga. akut søsyge. Men, som alle jo nok ved, 
så får man sø-ben efter kort tid, så nu er 
alle på benene igen. 
 
Fiskeriinspektion og SAR. 
 
Efter et par dages forskole og ilandsætning 
af folk begyndte VÆDDEREN sin rejse 
mod den Grønlandske fiskerizone (GFZ). 
Vi startede op med kontrol på østkysten, og 
der gik ikke længe før vi havde spottet en 
kandidat til en fiskerikontrol. 
Og da vi jo ikke havde helikopteren om-
bord, måtte FI-holdet udføre kontrol i 
gummibåd. 
Men det var nu ej heller noget problem, da 
vejret artede sig til alles tilfredshed og før-
ste kontrolbesøg blev en kendsgerning. 
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Senere samme dag modtog VÆDDEREN 
melding om en nødstedt kutter med 3 
mand ombord, 130 sømil fra VÆDDEREN. 
Hurtigt satte VÆDDEREN kursen mod 
havaristen med bedste fart. Senere samme 
dag blev vi informeret om via Grønnedal, 
at kutteren var bragt flot og alle 3 om-
bordværende var reddet og ved godt mod. 
VÆDDEREN genoptog da sin patrulje 
sydvest over for at foretage endnu et par 
fiskerikontroller på en norsk linefisker og 
en russisk trawler som befandt sig i områ-
det. 
 
14. juli vil nok huskes ombord i et stykke 
tid. 
Kl. 1100 lokal tid blev der afholdt 2 minut-
ters stilhed i skibet til minde om ofrene for 
bomberne i London, og mange fik den fø-
lelse, at terroraktionerne lige pludseligt var 
meget nær ”lille” Danmark, og tænkte der-
for en ekstra gang på de kære, som er der-
hjemme. 
 
Helikoptergruppen havde nu kontaktet 
skibet og meldt helikopteren klar, så nu 
ville de gerne tilbage til VÆDDEREN, 
Og det passede lige ind i vores planlæg-
ning, da vi alligevel skulle til Island for at 
hente nogle reservedele til skibet. 
Turen gik nu mod Islands kyster, og dagen 
efter ankrede vi op syd for Akranes for 
afhentning af helikopteren og noget perso-
nel til skibet. 
 
Helikopter ombord 
Over middag blev der prajet ”på post for 
helikopterflyvning” og helikopteren kunne 
nu lande ombord VÆDDEREN for første 
gang i 12 dage. 
Og straks efter at helikopteren var landet, 
begyndte Matrosen og teknikerne fra heli-
kopteren at undervise de nye gaster på 
dækket i at folde helikopter ud og ind, samt 
ud- og indkøring af hangar. 
De efterfølgende dage stod i helikopterens 
tegn. 
Alt blev prøvet, helikopter i nød, rotors 
running refueling, hoist med DOC og fiske-
riinspektionshold, dækslandinger til træ-
ning af flydækkets personel mm. 
 

 
MATROSEN INSTRUERER NYE FOLK I FLAG SIGNALER, 
SOM BRUGES UNDER HELOFLYVNING. 
 
Efter endt træning forlagde VÆDDEREN 
mod den Grønlandske GFZ, hvor vi gik i  
gang med fiskerikontrol i den sydlige del af 
Dohrn Banke. 
 

 
DER ØVES I FOLDNING AF HELIKOPETER FOR NYT 
PERSONEL. 

 
Patientevakuering   
Det blev dog kun til en enkelt kontrol af en 
norsk fisker, før VÆDDEREN blev kaldt 
op af Grønlands Kommando, som var ble-
vet kontaktet af en færøersk trawlerskip-
per, som havde et besætningsmedlem om-
bord, der var blevet alvorligt syg. 
Kommandoen bad nu VÆDDEREN om at 
kontakte den pågældende trawler for assi-
stance. 
DOC (VÆDDERENS læge) talte med fi-
skeskipperen angående det syge besæt-
ningsmedlem, og sammen besluttede de at 
evakuere pågældende til land. 
Helikopteren blev klargjort, og kort efter 
tog den af med kurs mod den færøske 
trawler. 



Patienten blev afhentet, og efter et kort 
tjek på VÆDDEREN blev patienten fløjet 
til Ammassalik sygehus for videre behand-
ling. 
 
Fisker med urent mel i posen 
Den næste kontrol, som vi skulle udføre, 
viste sig at være en smule speciel. 
Det var ombord på en portugisisk linefi-
sker. 
Det viste sig nemlig, at fiskeren ikke havde 
rent ”fiskemel” i posen. 
 

 
ET STK. FISKER MED URENT ’’ FISKEMEL I POSEN’’. 

 
Mængden af fisk i lasten, samt typen af 
samme, svarede ikke til det, som der var 
opgivet i fangstloggen. 
Det endte da også med, at fiskeskipperen 
blev idømt en større bøde, hvilket han tø-
vende accepterede. 
Et par dage efter blev en norsk trawler så 
kontrolleret, og han havde også lidt pro-
blemer med at læse den grønlandske fiske-
rilovgivning, og det endte med et mindre 
bødeforlæg. Ca. 130.000 kr. kom der i sta-
tens kasse som følge af de to kontroller. 
 
Weekendophold i Reykjavik    
Efter veludført fiskerikontrol var det nu 
tid til, at VÆDDEREN kunne holde en 
længe ventet weekend, hvor skib og mand-
skab kunne få noget strøm på batterierne. 
Da vi skulle være i Reykjavik fra fredag til 
mandag, blev der arrangeret forskellige 
aktiviteter for besætningen. 
Nogle tog imod tilbudet om en tur i den blå 
lagune/Keflavik basen, mens andre bare 
slappede af og udforskede byen. 
Lørdag var der bl.a. arrangeret fodbold-
kamp mellem stambesætningen og de vær-

nepligtige og resultatet af denne kamp blev 
en lille sejr til de værnepligtige. Revanche-
kamp? 
 
Mandag morgen var der så afgang fra 
Reykjavik igen, og VÆDDEREN påbe-
gyndte sin sejlads tilbage til GFZ. 
 

 
MORGENSTUND I DANMARSKSTRÆDET. 

 
De næste dage gik med helikopterflyvning, 
interne øvelser, uddannelser i divisionerne, 
fiskerikontrol i området syd for Grønland. 
 

 
JA, - DER ER JO NOGEN, DER MÅ ARBEJDE, SÅ ANDRE 
KAN SLAPPE AF. 

  
I det næste nummer af POLARSTJER-
NEN kommer beretningen om sejladsen 
med den danske og svenske forsvarschef. 
Glæd jer.  
 
Mange hilsner fra besætningen ombord 
VÆDDEREN-B 



   
   
Afgang Reykjavik. 
 
Hej alle sammen! Så er det tid til endnu et 
nyhedsbrev her fra HDMS Vædderen. 
I denne omgang skal I, som lovet, høre lidt  
om sejladsen med den danske Forsvarschef 
(FC) og hans svenske kollega (ÖB). 
Men, vi er lige nødt til at starte lidt før. 
Den 29. juli lå vi stadig i Reykjavik og fik 
forsyninger og nyt personel ombord, bl.a. 
tre kadetter som skulle op og være 
vagtchef-elever, samt officeren for de 
værnepligtige, som skulle op og have et 
indtryk af, hvordan det kørte med dem 
heroppe, da det er det første hold som 
kører efter den nye værnepligtsordning i 
søværnets skibe. 
Med det nye personel vel ombord stak 
Vædderen til søs for at sejle ud på GFZ, 
(den grønlandske fiskerizone), for at 
patruljere i nogle dage, før forlægning mod 
Grønnedal på Grønlands vestkyst. 
 
Hvalsabotage??????? 
 
Efter et par dages patrulje forlagde 
Vædderen mod Narsarsuaq. Her skulle vi 
afhente nogle reservedele og to teknikere til 
skibet og derefter til Grønnedal for at 
afhente chefen for Grønlands Kommando 
(CH GLK), som skulle være officiel vært 
ved det forestående forsvarschefbesøg i 
bl.a. Vædderen. 
Kap Farvel blev rundet og Vædderen 
forlagde mod Narsarsuaq. Under 
forlægningen blev det konstateret, at den 
bagbords stabilisatorfinne ikke kunne slås 
helt ind. 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
En undersøgelse blev sat i gang, men det 
konstateredes, at det pågældende bro 
personel, som havde vagt, ikke havde set  
noget usædvanligt, hverken is skosser sort-
is drivgods eller andet, som kunne have  
ødelagt finnen, dog havde der på et 
tidspunkt lydt et svagt bump i skibet, men 
det blev i første omgang opfattet som en sø, 
der havde ramt skibet, hvilket ikke er 
usædvanligt i disse farvande. 
Et par dage senere fandt vi ud af, at 
pressen derhjemme havde fået en historie 
om, at en hval havde ramt vores finne og 
på den måde beskadiget denne. Vi var 
selvfølgelig noget overraskede, da vi ikke 
lige selv havde nogen klar idé om, hvad det 
kunne have været, der havde ramt os, og 
da vi ikke selv havde taget kontakt til 
pressen. Vores chef besvarede et opkald fra 
Fyens Stifttidende og sagde, at han hverken 
kunne bekræfte eller afkræfte historien om 
den mulige hvalkollision, men at vi havde 
ramt et eller andet, som betød, at vi måtte i 
dok for at få repareret stabilisatorfinnen. 
 

 
EN PUKKELHVAL I SIT VANTE ELEMENT. 

 



Nå, men nok om hvaler og ”stabs”, vi fik 
afhentet både reservedele og teknikere til 
skibet og sejlede nu til Grønnedal, hvor vi 
skulle hente CH GLK. 
Vi ankom Grønnedal den 6. august, og blev 
der til den 7. August om aftenen. Under 
opholdet blev der mulighed for personellet 
at dyrke sport, bl.a. fodbold i sportshallen i 
Grønnedal, samt en masse fisketure og 
vandreture i naturen, hvor der var masser 
af fisk at fange og moskusokser at se. 
Det blev også til nogle hyggelige stunder 
med personellet på Grønnedal, hvor folk 
blev inviteret rundt i de forskellige messer 
og klubber, både på skibet og i land. 
 

 
Udsigt over Grønnedal set fra ’’Brættet’’. 
 
Forsvarschefbesøget. 
 
Den 7. August om aftenen, efter at have 
fået CH GLK vel ombord med både 
faldereb, skansevagt, parade og 
kommandoskifte vel overstået, vendte 
Vædderen stævnen mod Narsarsuaq igen 
for at afhente FC og hans svenske kollega 
med følge dagen efter. Efter en stille sejlads 
igennem natten ankom vi til Narsarsuaq 
om morgenen den 8. august i høj solskin, vi 
fik dog os en overraskelse da den kajplads 
som vi havde fået, var optaget af 
krydstogtskibet ’Discovery’, så vi måtte 
holde den gående på reden, og afhente FC 
og hans følge med gummibåd. 
Alt var klargjort og da det blev tid, kom 
FC ombord. Der blev afgivet faldereb, 

skansevagt, parade og foretaget 
kommandoskift mellem CH GLK og 
Forsvarschefen. Resten af formiddagen og 
eftermiddag gik med frokost for FC og 
følge, samt en tur til Erik den Rødes 
boplads, som ligger lige i nærheden af 
Narsarsuaq. 

 
HDMS Vædderens gummibåd sejler den danske og den 
svenske forsvarschef med følge ud til Vædderen 
 
Da eftermiddagens program var til ende, 
blev der sat damp under kedlerne og 
Vædderen steamede mod Julianehåb, hvor 
der var inviteret gæster til middag ombord. 
Tidlig næste morgen ankom vi så til 
Grønnedal, hvor værten for besøget, CH 
GLK, viste rundt. 
 

 
Chef GLK og Chef Vædderen byder forsvarscheferne og 
bl.a. direktøren for Dansk Industri velkommen ombord. 
 
Hen ad eftermiddagen kom FC ombord 
igen, og vi forlagde nu mod Nuuk, hvor vi 
skulle aflevere FC og hans følge. 
Efter skift af kommandotegn mellem 
Forsvarschefen og vores chef holdt FC en 
tale for besætningen, hvor han sagde tak 
for opholdet og udtrykte sin tilfredshed og 



roste os. Det luner jo altid lidt, så der var 
store smil hele vejen rundt efter det 
fornemme besøg. Derefter fik FC med følge 
faldereb og gik fra borde.  
 
Pax sejlads for GLK. 
 
Efter et veloverstået FC-besøg var vi nu 
alene igen. Vi havde fået af vide, at vores 
beskadigede finne skulle repareres, og at vi 
skulle forlægge til Hafnarfjördur på 
Island. Der har de en dok, som kan tage et 
skib af vores størrelse, så vi vendte stævnen 
mod Island. Det gik dog ikke lige som 
planlagt, da vi fik kontaordre fra 
Grønnedal. Det viste sig, at den helikopter, 
der skulle hente det personel, der skulle 
hjem fra ”Dalen”, ikke kunne flyve som 
planlagt, og GLK bad derfor Vædderen om 
at assistere ved at transportere de rejsende 
til Narsarsuaq, så de kunne nå deres fly. 
Selvfølgelig sejlede vi til Grønnedal og fik 
mange folk ombord – både store og helt 
små. Der blev rigget madrasser til og sat 
tegnefilm på det store 42’’ fjernsyn i 
mandskabsklubben til børnene, som efter 
sigende havde en herlig tur. Tidlig morgen 
den 12. august fik vi sat PAX’erne fra 
Grønnedal i land, og vi forlagde nu igen 
mod Island for at blive repareret. 
 
Dokopholdet i Reykjavik.   
 
Den 14. august var vi så nået frem til 
Hafnarfjördur på Island, hvor vi lå med 
styrbord side til kaj og ventede på at dokke 
ind. 
Den 15. august gik vi i så i dok, og det blev 
meddelt, at vi det ville tage alt fra få til 
mange dage for enten at pille finnen af, 
eller reparere den. 
 

 
 HDMS Vædderen uden vand under kølen. 
 
Enden på det hele blev, at finnen blev taget 
af og der blev svejset en plade på, der hvor 
den havde siddet, så den 22. august 
dokkede vi ud og lagde os til kaj for at få 
friske forsyninger ombord samt bunkre 
olie. 
 
Search and Rescue på Lystfartøjet Daisy 
 
Vi var akkurat lige kommet til kaj, da vi 
blev kontaktet af GLK. Det viste sig, at  
man havde modtaget et elektronisk 
nødsignal fra en hollandsk lystsejler, hvis 
sidste kendte position var øst for Prins 
Christians sund på sydspidsen af 
Grønland. Man havde ikke haft kontakt 
med skibet i to dage, og vejret havde været 
meget dårligt i området. 
Vædderen fik bunkret det meste af den 
bestilte olie, de sidste forsyninger kom 
ombord, og så gik det ellers med fuld kraft 
ud mod den sidst kendte position, man 
havde på lystsejleren. Det skal siges, at der 
allerede var både krydstogtskibe og 
britiske search and rescue fly ude og lede 
efter dem – alt sammen koordineret fra 
MRCC Reykjavik, (Maritime Rescue 
Coordination Center Reykjavik), som har 
kommandoen over den slags operationer 
på Island og østkysten af Grønland. 
Heldigvis fandt Vædderen den savnede 
sejlbåd, ”Daisy”, i god behold. Den havde 
været ude i meget dårlig vejr og i kampen 
mod elementerne, som kan være meget 
voldsomme på de kanter, havde sejlbåden 
mistet sin EPIRB (en nødsender). Den var 



blevet skyllet over bord i de høje bølger. De 
ombordværende havde forsøgt at kontakte 
land, men havde ikke haft held med det. 
Heldigvis havde alle det godt ombord og de 
var nu på vej mod Reykjavik for at hvile 
ud efter den barske oplevelse. Vi kunne nu 
melde til den islandske redningscentral, at 
eftersøgningsaktionen kunne aflyses, 
hvorefter vi fortsatte den planlagte patrulje 
ved Grønlands østkyst, herunder et 
nærmere kig på Ammassalik. 
Ifølge forlydender oplevede Vædderen i 
øvrigt endnu en gang en kort berømmelse i 
medierne, da bl.a. de islandske 
morgennyheder den følgende dag kunne 
berette om den lykkelige udgang på endnu 
et drama i Nordatlanten. 
 
Det var så alt for denne gang. Når vi 
vender tilbage, vil det være med vores 
oplevelser fra Forsvarsministerens besøg 
på Grønland og Vædderen. Til dette besøg 
er forberedelserne allerede i fuld gang, og 
vi er spændte på endnu en gang at få fint 
besøg ombord. 
Ellers er det bare at sige: kan I have det så 
godt derhjemme, til vi høres ved igen. 
På gensyn. 
Hilsen Vædderen-B 



 

 

 
 
 
Så er der endnu engang nyt fra VÆDDERENs B-
besætning, som nu befinder sig på Grønlands 
vestkyst og i denne udgave af Polarstjernen både 
får besøg af Forsvarsministeren samt 
tilkommanderet et hold nye værnepligtige. 
 
Forsvarsministerens besøg 
 
I forbindelse med Forsvarsministerens ophold i 
Grønland besøgte han sammen med sit følge 
VÆDDEREN. Forsvarsministeren hejste 
kommandotegn den 29/8 om formiddagen, da 
VÆDDEREN lå i Nuuk.  

 
Forsvarsministeren modtager faldereb. 
 
Efter mødeaktivitet med grønlandske politikere 
afholdt ministeren en reception om bord på 
VÆDDEREN. Om aftenen blev kursen sat mod 
Grønlands Kommandos hovedkvarter i Grønnedal. 

 
Forsvarsministeren med følge klar til at modtage gæster. 
 
Efter planmæssig ankomst i Grønnedal tog 
ministeren og følge i land for at følge et program 
tilrettelagt af Grønlands Kommando. 

 
 

 
 
 
Besætningen hyggede sig med lidt hockey i 
Grønnedals sportshal og der blev samtidig afholdt 
træningstilstandsprøve. Derudover var der åbent 
for handel i Dalshoppen og de ombordværende 
kadetter fik en flyvetur i helikopteren. 
Om aftenen den 30/8 afgik VÆDDEREN fra 
Grønnedal med planlagt ankomst Narsarsuaq den 
efterfølgende morgen. Her gik Forsvarsministeren 
med følge fra borde for at fortsætte deres tur mod 
Thule. 
Forsvarsministeren nød godt af det gode vejr, og 
gav udtryk for stor begejstring for turen og det 
professionelle arbejde, der bliver udført på 
VÆDDEREN. I forbindelse med ministerens 
besøg havde alle divisioner arbejdet hårdt for at få 
det hele til at hænge sammen, så det var en stor 
lettelse og glæde at erfare, at ministeren og hans 
følge havde været tilfreds med opholdet ombord. 
Nu så alle frem til et par rolige dage i Nuuk, hvor 
der skulle samles kræfter til næste opgave. 
 
Nyt værnepligtshold 
 
Da Forsvarsministeren var fløjet til Thule, ankom 
det nye værnepligtshold til VÆDDEREN. Holdet 
består af 16 værnepligtige samt en skifteassistent. 
De startede opholdet med skibskendskab, 
undervisning i sømandskab og en rolig forlægning 
mod Nuuk. Allerede efter aftenskafning fik de 
mulighed for at se deres første hval. Hvalerne var 
ret nærgående, hvilket tydeligt ses på billedet, hvor 
en pukkelhval pludselig dukker op af dybet for 
straks at dykke igen få meter fra skibssiden. Den 
nåede at blæse en tågesky ind over dækket, inden 
den forsvandt fra overfladen og gik på ”sikker 
dybde”. 

 
Nærgående pukkelhval tæt på VÆDDEREN. 



 

 

Havneophold i Nuuk 
  
Med det nye værnepligtshold vel ankommet og 
installeret ombord i VÆDDEREN, ankom vi til 
Nuuk den 1. september. Undervisningen fortsatte 
for de værnepligtige, alt imens den faste del af 
besætningen fik mulighed for at få lidt fast grund 
under fødderne. 
Mens vi lå i Nuuk, lagde den canadiske fregat af 
Halifax-klassen, HMCS FREDERICTON til kaj 
foran VÆDDEREN for at bunkre olie til dens 
videre sejlads i Davis Strædet mellem Canada og 
Grønland. FREDERICTON var på vej ind gennem 
Nuuks skærgård blevet eskorteret af 
Inspektionskutteren TULUGAQ, men sejlede dog 
efter sit kortvarige ophold og bunkring i Nuuk 
tilbage til Davis Strædet uden ledsagerfartøj. 
 

 
Den canadiske fregat FREDERICTON til kajs i Nuuk. 
 
Lørdag gik blandt andet med en fodboldkamp 
imod det Nuuk’ske politi. Kampen blev spillet i et 
hæsblæsende tempo med kun få sårede som følge 
af grusunderlaget. VÆDDEREN måtte desværre 
se sig besejret 5-3. 
Umiddelbart efter kampen mod Nuuk politi var 
store dele af besætningen samlet i cafeteriet for at 
støtte det danske fodboldlandshold i deres forsøg 
på at kvalificere sig til VM i Tyskland næste år. 
Det gik, som de fleste nok allerede ved, 
nogenlunde. Det blev til 2-2 i en svær 
udebanekamp mod Tyrkiet. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Afgang Nuuk 
 
Efter et godt havneophold, stævnede 
VÆDDEREN atter ud, denne gang med kurs mod 
Ilulissat (Jakobshavn) for at modtage en delegation 
fra Folketinget. 
De værnepligtige fik deres første møde med gode 
dønninger og lidt efter lidt fik flere af dem en 
pludselig trang til frisk luft, grundet nautisk 
utilpashed, men alle er ved godt humør. 
 
I næste udgave af Polarstjernen vil der bl.a. være 
mulighed for at læse lidt om besøget af 
Folketingsdelegationen, samt hvordan det videre 
togt forløber. 
 
De bedste hilsner fra VÆDDEREN-B. 



 

Hej alle sammen 
 
Så er det sidste gang, vi lader høre fra os i denne 
omgang. 
 
Sidst vi lod høre fra os, var vi på vej over Atlan-
terhavet fra Grønland til Færøerne. 
 
Øvelser under vejs. 
På vejen fik vi lejlighed til at afprøve vores kanon. 
Det er altid et tilløbsstykke om bord, og det var det 
samme denne gang. Det lykkedes os at ramme en 
lille isskosse, der var udpeget som mål, og vi satte 
derpå kursen østpå. Men sådan skulle det ikke væ-
re. Grønlands Kommando ønskede, at vi kontrolle-
rede en trawler, der lå lidt nord for vores position. 
 
En sidste kontrol. 
VÆDDEREN svingede derfor nordover, og vi 
sejlede mod positionen på trawleren. Sidst på ef-
termiddagen fik vi trawleren i sigte, og fiskerioffi-
ceren og hans assistent gjorde sig klar sammen 
med gummibådsbesætningen, der skulle sejle dem 
det sidste stykke. Vel om bord begyndte inspekti-
onen så. Det viste sig, at ikke alt var lige meget i 
orden, og efter en lang nat, hvor der måtte yderli-
gere folk fra VÆDDEREN om bord i trawleren for 
at tælle last op, blev det besluttet at overføre traw-
lerkaptajnen til VÆDDEREN for afhøring. Efter at 
kaptajnen var blevet afhørt, måtte vi konstatere, at 
det var nødvendigt, at tilbyde at give en bøde og 
konfiskere den ulovlige del af lasten. Da det er 
vanskeligt at have så mange rejer om bord på vo-
res skib, fik kaptajnen tilbuddet om at købe den 
konfiskerede del af lasten tilbage til dagspris. Kap-
tajnen accepterede både bøden og at tilbagekøbe 
lasten – i alt en udskrivning på 175.000 kr. 
 
Det sjældne møde. 
Vi fortsatte østover, og da fiskerikontrollen havde 
varet længere end planlagt, blev vores møde med 
vort søsterskib HVIDBJØRNEN udskudt. Vi skul-
le møde HVIDBJØRNEN, fordi vi skulle bytte 
helikopter, og samtidig have et inspektionshold 
ombord, der skulle undersøge, hvordan vi opererer 
med vores helikopter. Det var hyggeligt, sådan at 

få gæster om bord midt ude i Nordatlanten. Ende-
lig dukkede HVIDBJØRNEN op i disen. Det var 
en underlig fornemmelse at se, hvordan vi selv ser 
ud udefra, sådan på afstand midt i Nordatlanten. 
Det var et smukt syn, og efter at have udvekslet 
den traditionelle hilsen mellem to orlogsfartøjer 
”Front om bagbord” og solid afprøvning af begge 
skibes kraftige tågehorn, fortsatte vi mod Færøer-
ne. 
 
Færøerne. 
Vi skulle ikke være så længe ved Færøerne, idet 
der var en øvelse i Norge, der ventede os. Men vi 
fik da lejlighed til at besejle de færøske fjordsy-
stemer, så kadetterne og vagtcheferne igen kunne 
træne i at have land på begge sider. Et ophold i 
Langesand/Kollafjord og et ophold i Torshavn 
blev det da til og vi fik sagt farvel til helikopter-
inspektionsholdet. I den forbindelse kom vores nye 
eskadrechef om bord. Eskadrechefen fik lejlighed 
til at tale med alle grupper i skibet, inden næste 
hold gæster dukkede op. Det var Søværnets Speci-
altjenesteinspektør (SPI), som ankom med et følge 
på tre officerer for at se vores uddannelse af vær-
nepligtige. Med alle gæsterne vel om bord fortsatte 
vi så mod nye oplevelser i den norske skærgård, 
hvor vi sammen med norske skibe skulle træne 
kommende ubådschefer. 
 
Norsk ubådschefkursus. 
Normalt er vore opgaver koncentreret om patrulje-
tjeneste i Nordatlanten, men vi skal også være klar 
til andre opgaver, og det kræver som regel samar-
bejde med andre skibe, fly mv. Derfor var det 
spændende at få testet, om de tidligere indlærte 
færdigheder stadigvæk kunne huskes, når vi skulle 
i gang med øvelserne med den norske undervands-
båd og de norske skibe. 
Først skulle vi dog have briefinger og møder med 
repræsentanter fra den norske marine, så vi ankom 
til Bergen fredag morgen. Det betød, at vi havde 
en weekend til at gå på opdagelse i denne hyggeli-
ge by. De fleste benyttede chancen til at komme i 
land i den spændende by, og velfærdsudvalget 
havde arrangeret water-rafting, fodbold, svømning, 



 

vandreture mv., så alle der ønskede det, fik en travl 
weekend. 
Mandag morgen stod vi så ud mod øvelsesområ-
det, hvor vi resten af ugen skulle sejle i et forudbe-
stem mønster, og dermed træne de kommende 
ubådschefer i at bestemme skibes kurs og fart ude-
lukkende ved hjælp af periskopet. Om natten skul-
le vi holde øvelser for operationsdivisionens per-
sonel, der i samme anledning var blevet forstærket 
med specialister udefra. 
Det blev en travl tid for alle på broen, i operations-
rummet og på radiostationen. Men vi klarede det, 
og efter en travl uge var det så tid til et weekend-
ophold i Bergen. Den følgende uge var en genta-
gelse, hvor sværhedsgraden på såvel sejladsmøn-
strene som de øvrige øvelser bare steg yderligere. 
Vi nåede også at kaste 6 dybdebomber, der detone-
rede med vældige brag og høje vandsøjler, ligesom 
vi endnu en gang havde ild i kanonen, da vi var tæt 
på at skyde et luftmål ned, som et norsk fly slæbte 
for os i passende højde. 
 
Hjemme igen. 
Med afslutningen af øvelsen var vi næsten også 
kommet til afslutningen af et 96 dage lang togt. 
Mandag morgen står vi Flådestation Frederikshavn 
ind, efter at have ligget til ankers og klargjort ski-
bet til A-besætningen. Det har på alle måder været 
et begivenhedsrigt togt, som nok mest vil blive 
husket for det ualmindeligt gode vejr, vi har haft. 
Tre dage med dårligt vejr på et 96-dages togt er en 
rekord, der bliver svær at slå. 
Nu glæder vi os til at komme hjem til venner og 
familie, og se om potteplanterne har overlevet. 
 
Vi høres ved til næste år. 
 
De allerbedste hilsner fra os alle i 
VÆDDEREN-B. 
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Rejsebreve fra inspektionsskibet HVIDBJØRNEN 2005 
 
 
 
HVIDBJØRNENs nyhedsbrev nr. 5 03-10-2005
Denne udgave af TOWN er lidt anderledes end sædvanligvis, da der er to indlæg fra 
gæsteskribenter; først en artikel fra to af de værnepligtige og dernæst en artikel skrevet af en af 
de tre kadetter ombord. 

  

 
HVIDBJØRNENs nyhedsbrev nr. 4 06-09-2005
Hermed er fjerde udgave af TOWN på gaden. Heri fortælles der om HVIDBJØRNENs 
værftophold i Danmark og om overvågningen af en russisk flådeøvelse ved Shetlandsøerne.  

  

 
HVIDBJØRNENs nyhedsbrev nr. 3 06-09-2005
Nu er TOWN tilbage med 3. udgave, hvori der berettes om vores ophold i Thorshavn under 
Olaifesten, og om Hvidbjørnens tur til Cork i Sydirland. 

  

 
HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 2 11-08-2005
Første januar 2005 trådte en ny værnepligtsordning i kraft som følge af det seneste forsvarsforlig. 
Dette betyder, at værnepligtige nu kun skal tjene i 4 måneder stort set overalt i forsvaret. 

  

 
Nyhedsbrev nr. 1 fra HVIDBJØRNEN 27-07-2005
I juli, august og de to første uger af september skal vi være ved Færøerne, hvorefter vi sejler 
længere vestover for at bruge de sidste tre uger, inden A-besætningen tager over, ved Grønland. 

  
 
 
 



   
 

HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 1 
uge 28-30 
 

ermed er første udgave af TOWN 
på gaden. Redaktionen har 
egenhændigt valgt at videreføre 

nyhedsbrevet under samme navn som på 
Triton. Dels med henblik på at videreføre 
ånden fra Triton på Hvidbjørnen, og dels 
fordi redaktørens fantasi ikke rakte til 
noget bedre. Men hvis I derhjemme har 
bedre forslag er disse velkomne, dog er 
de ellers oplagte navne Nordlyset og 
Polarstjernen optaget af Hvidbjørnens 
søsterskibe. Mon der er andre særlige 
nordatlantiske astronomiske fænomener 
tilbage? 
 
Hvad der skal ske 
 

en 7. juli 2005 mødte 
HVIDBJØRNEN- B på Flåde-
station Frederikshavn for tilrigning 

af skibet til tre måneders togt i 
Nordatlanten.  
 
I juli, august og de to første uger af 
september skal vi være ved Færøerne, 
hvorefter vi sejler længere vestover for at 
bruge de sidste tre uger, inden A-
besætningen tager over, ved Grønland. 
Selve besætningsskiftet foregår som det 
plejer efter Grønlandstogter i Island.   
 
Da der er andet i verden end Færøerne 
og fiskeriinspektion, skal vi som en 
forsødelse af  
dagligdagen i Nordatlanten besøge Cork i 
det sydlige Irland i begyndelsen af 
august. Cork har i 2005 status som 
europæisk kulturby, og om vi kan bibringe 
irerne noget dansk kultur må tiden vise. 
 

Forinden turen sydpå mod Cork skal vi på 
besøg i Thorshavn i slutningen af juli 
måned. Grunden til besøget er, at den 29. 
juli er færøsk nationaldag, og vi på 
Hvidbjørnen skal deltage i Olaifesten, 
som ligger i forbindelse med denne dag. 
 

 
Arbejde til sen og varm sommeraften 

 
Tilrigning med problemer 
 
At overtage et skib, der ikke har været på 
havet i over to år gjorde, at der var 
masser af arbejde at tage fat på i alle 
divisioner, så alle knoklede fra morgen til 
aften for at gøre Hvidbjørnen klar til 
afgang, inden vi mandag den 11. juli med 
et døgns forsinkelse sejlede mod 
Færøerne.  
 
 
Efterhånden som vi kom længere og 
længere væk fra Danmark, blev det klart, 
at skibet ikke fungerede optimalt. Set fra 
et operativt synspunkt var det især en 
defekt stabilisatorfinne, der var det mest 
presserende. Stabilisatorfinnerne (stabs) 
får, som navnet antyder, skibet til at ligge 
mere stabilt i søen, og de bruges derfor 
også, når Hvidbjørnens fiskeri-
inspektionshold ved hjælp af helikopter 
eller gummibåd skal over på fiskefartøjer 
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for at kontrollere, om de fisker efter 
bestemmelserne.  
 
Vi lagde til i Sund – nogle kilometer uden 
for Thorshavn – torsdag d. 14. juli. 
Skibets teknikere skulle finde ud af, hvad 
der var galt med stabs´en. Det lykkedes 
også, men samtidigt blev det desværre 
konstateret, at den anden nu også var i 
stykker. Vi blev liggende i Sund til lørdag, 
alt imens der næsten i døgndrift blev 
arbejdet på at få løst problemerne med 
stabsene.  
 
Lørdag eftermiddag sejlede vi i de 
færøske fjorde som træning af skibets 
vagtchefer, hvorefter ankeret ved 22-tiden 
blev kastet. Efter to dage for anker med 
masser af arbejde i divisionerne, sejlede 
vi mandag aften ud, men dønningerne 
gjorde, at vi hurtigt søgte læ på østsiden 
af øerne, hvor vi lå roligt i vandet. 
Dønningerne havde da den effekt, at det 
hurtigt blev gjort klart, hvor på skibet, der 
ikke var tilstrækkeligt søsurret. Det er 
siden hen kommet på plads. 
 
Tirsdag aften kom vi til Langesand, da to 
teknikere, der skulle reparere stabsene 
var ankommet til Færøerne fra Danmark. 
De arbejdede indtil torsdag formiddag, 
hvorefter vi stadig med de to teknikere 
ombord sejlede af sted, og stabsene 
virkede, så helikopteren tog af med 
teknikerne ombord og fløj til lufthavnen i 
Vagar, så de kunne returnere til 
Flådestation Frederikshavn.  
 
 
 

 
Tåge – et ikke ukendt fænomen ved Færøerne 

 
 
Nu sejler vi langs Færøernes ydre 
fiskerizone, som strækker sig 200 sømil 
fra øerne. Vi skal i gang med at 
kontrollere de trawlere, som ligger på 
felterne, inden vi på onsdag d. 27/7-05 
returnerer til Færøerne for at være i havn 
til fejringen af deres nationaldag. 
Men mere om det i næste nummer af 
TOWN. 
 

OBS – E-mail – OBS – E-mail – OBS 
 

il du skrive til en af dine kære 
ombord på HVIDBJØRNEN, kan 
du gøre det på mailadressen: 

hvbj@ships.svn.dk 
 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og helst i form af en ved-
hæftet tekstfil. 
 
 
 

 
Med venlig hilsen 

HVIDBJØRNEN-B 

V 



 
 
HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 2 
 

t planlægning netop er 
planlægning og dermed tentativ, 
må TOWNs redaktør sande. Løftet 

om i denne anden udgave af TOWN at 
skrive om den veloverståede Olaifest er 
brudt, men men men kun fordi et par af 
skibets 14 værnepligtige gaster har brugt 
deres fritid på at skrive en artikel om den 
nye værnepligt til TOWN, så her er Hans 
Henrik og Anders´ artikel om forsvarets 
nye værnepligtsordning. 
 

Ny værnepligt prøvesejles 
 

ørste januar 2005 trådte en ny 
værnepligtsordning i kraft som 
følge af det seneste forsvarsforlig. 

Dette betyder, at værnepligtige nu kun 
skal tjene i 4 måneder stort set overalt i 
forsvaret. I søværnet hedder den 
uddannelse, de værnepligtige skal 
gennemgå, Søværnets Basisuddannelse 
eller SBU. Denne uddannelse består af 
tre moduler: først gennemgås 
Grundmodulet, som foregår i Auderød og 
er det samme som det altid har været. 
Dernæst Totalforsvarsmodulet, som har 
til hensigt at give de værnepligtige 
grundlæggende kvalifikationer inden for 
katastrofeberedskab således, at de vil 
kunne deltage aktivt i Danmarks 
nærforsvar i tilfælde af terrorisme, 
miljøkatastrofer og deslige. Sidste modul, 
som kan betegnes som det vigtigste, er 
Sejladsmodulet, hvor de værnepligtige 
kommer til at opleve, hvorledes det er at 
sejle på søværnets skibe over længere 
tid. Om end togtet for de værnepligtige 
kun varer omtrent 6 uger, er det mere end 

rigeligt til at opfylde modulets formål; at 
give de værnepligtige en forsmag på, 
hvad der er i vente, hvis man skulle få lyst 
til at skrive kontrakt. Umiddelbart kunne 
det lyde som om dette modul er én lang 
erhvervspraktik, hvilket det i grunden 
også er, hvis man ser teoretisk på det, 
men det ville være alt for konkret at 
benævne det som noget sådant. 
Sejladsmodulet er bygget op således, at 
de værnepligtige følger en konstabel fra 
hver division, tørner hver uge og følger en 
ny konstabel. Derved får de deltaget i 
flest mulige funktioner om bord. Det er 
dog begrænset i hvilke funktioner, man 
kan placere en værnepligtig, da de under 
den nye værnepligt ingen 
funktionsuddannelse har fået.  
                                      
 
Afgang eller ej 
 

en anden maj 2005 startede det 
første hold 4-
månedersværnepligtige, som 

skulle få den ære at sejle inspektionsskib 
i Nordatlanten. Ét 
hold skulle sejle 
med Vædderen på 
Grønland og et 
andet skulle med 
Hvidbjørnen til 
Færøerne. Torsdag 
den 7. juli 2005 
ankom så det 
sidstnævnte hold, 
på 14 mand, 

nærmere betegnet os, til Frederikshavn, 
hvorfra det var meningen, Hvidbjørnen 
skulle sejle om lørdagen. Men ét er 
planer, noget andet er søværnets 
tentativitet. Til vor og stambesætningens 
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store overraskelse og ærgrelse var vi 
kommet til et skib, som var alt andet end 
sejlklart, skønt det just havde været på 
værft og prøvesejlads med en anden 
besætning. Grundet det ene tekniske 
problem efter det andet blev afgangen 
gentagne gange udskudt indtil Chefen om 
mandagen mente, det forsvarligt at sejle. 
Men her var det skam ikke slut med 
maskinelt lurendrejeri. Da skibet ankom til 
Færøerne havde det vist sig, at man sad 
med noget af en gordisk knude, som 
straks måtte opgøres for at skibet kunne 
udføre dets funktion. Problemet var 
skibets stabilisatorvinger, som nægtede 
af virke, hvilket betød at man ikke kunne 
bruge hverken helikopteren eller 
gummibådene. De forskellige fejl blev 
efterhånden udbedret så vidt muligt, og 
man kunne gå over til en mere normal 
arbejdsgang. For os værnepligtige betød 
det undervisning og arbejde i 
divisionerne.  
 
 
Hverdagen som værnepligtig 
 

en første uges tid lå 
undervisningen om formiddagen 
og arbejdet om eftermiddagen, 

men anden uge blev der byttet om på 
placeringen af undervisningen, da der i 
visse divisioner, ikke rigtigt var noget 
arbejde, man kunne deltage i om 
eftermiddagen. I princippet må 
værnepligtige ikke deltage i arbejdet og 
skal som sådan blot kigge deres 
konstabel over skuldrene og forsøge at 
undgå at stå i vejen, men således 
fungerer det dog ikke i realiteten, hvilket 
må siges at være det eneste rigtige, hvis 
man fra begge parters side ønsker at få 
noget ud af samarbejdet frem for at skulle 
være nødsaget til tåle hinandens selskab. 
Ydermere kan stambesætningen nyde 
godt af vore kvalifikationer, som for 
eksempel ligger i, at de alle, i tilfælde af 
havari, kan indgå i skibets beredskab, 

som med stambesætningen alene 
mangler en del mand, idet de alle er 
uddannet røgdykkere. Derudover har tre 
af os faglige uddannelser, som kan 
bruges direkte om bord; Det drejer sig om 
en kok, en elektriker og en skibsassistent.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Disse tre er derfor blevet taget ud af 
rotationen mellem divisionerne og bruger 
nu al deres tid på deres respektive 
fagområder. Undervisningen, der 
gennemgås om bord, 
som en teoretisk del 
af sejladsmodulet, 
består primært af 
sømandskab, hvor 
der læres knob, 
taklinger, splejsninger 
og bændsler i 
tilføjelse til, hvad der 
stod på programmet 
under grundforløbet i 
Auderød, men der er skam også andre 
fag så som skibskendskab, 
tjenestekendskab og anatomi.  
 
 
Fordomme aflives 
 

elve mødet med skibet ansporede 
mange forskellige indtryk os 
iblandt. Der var flere som havde 

svært ved at adaptere til den måde en 
arbejdsuge er organiseret om bord på 
Søeetatens krigsskibe, hvilket resulterede 
i adskillige strenge påtaler fra 
Skolebefalingsmanden og et par missede 
skaffepauser. Fra vor side set, var den 
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føromtalte forsinkelse af afrejsen fra 
Frederikshavn nok mere at betegne som 
en fordel, end det var en ulempe, da vi 
derved modtog alt det nye i mindre 
bidder, som var lettere fordøjelige. Der 
var en overvældende positiv indstilling til 
både logering og forplejning ombord, da 
vi havde hørt diverse skrækhistorier om 
kantinemad og banjelignende forhold. 
Modtagelsen af os fra stambesætningens 
side var, til at begynde med, en anelse 
kølig, men så snart vi var blevet set an og 
overvejende bedømt tilfredsstillende, 
varmedes forholdet lige så stille op 
mellem vore to grupper. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
”Solen reiser sig bag mit kjære Jylland; 
dens Gjenskin lægger sig langs hen over 
det rolige Hav som en uendelig Ildvej. Jeg 
tykkes den hilser mig fra mit Hjem.”, skrev 
en kendt dansk digter om den første rejse 
over havet, væk fra det trygge hjem og 
videre ud i den vide verden. Dette havde 
været en yderst rammende beskrivelse af 
det vue, nogle af os oplevede da 
morgenen gryede den første dag efter 
skibet havde kysset sin Moder Danmark 
farvel. Knap så poetiske øjeblikke meldte 
sig hos visse af os, som i stedet for at 

prise himmellegemernes skønhed 
gavmildt ofrede deres galde til havguden 
og efterfølgende villigt opdagede 
søsygepillernes dulmende virkning. Da 
der var gået en uges tid og 
forskoleaktiviteterne ophørt var de 
værnepligtige blevet en del af 
besætningen som hverandre. 
Nu, efter nær en måneds sejlads, er 
situationen den, at tre af os har søgt 
kontrakt og ønsker at fortsætte i flådens 
tjeneste. 
 
Forfattet af: 
705 Hans Henrik Juhl 
408 Anders Straarup 
 
 
I næste udgave 
 

ngen løfter denne gang, men kun en 
formodning om, at den næste udgave 
vil omhandle Olaifesten og turen til 

Cork i Irland. 
  

 
OBS – E-mail – OBS – E-mail – OBS 

 
il du skrive til en af dine kære 
ombord på HVIDBJØRNEN, kan 
du gøre det på mailadressen: 

hvbj@ships.svn.dk 
 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og helst i form af en ved-
hæftet tekstfil. 

 
 

 

 
Med venlig hilsen 

HVIDBJØRNEN-B 
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HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 3 
Uge 29-33 
 

u er TOWN tilbage med 3. udgave, 
hvori der berettes om vores ophold 
i Thorshavn under Olaifesten, og 

om Hvidbjørnens tur til Cork i Sydirland. 
 
Olaifest 
 

nsdag den 27. juli var der fælles 
udpurring allerede klokken 6.15 
om morgenen. Grunden til, at alle 

skulle op så tidligt var, at vi klokken 7 
skulle ankomme til Thorshavn, og 
årsagen til dette tidlige ankomsttidspunkt 
var, at der var en uheldig person ombord, 
der en uges tid forinden havde brækket 
en tand, og da alle tandlæger på nær en 
enkelt på Færøerne holdt sommerferie, 
henviste samtlige telefonsvarere til 
øernes eneste åbne tandlægeklinik, der 
heldigvis lå i Thorshavn. At der kun var 
én åben tandlægeklinik på øerne var 
ensbetydende med, at det ikke var helt let 
at få en tid, så da skibets uheldige 
”tandbrækker” kun kunne få en aftale i 
stand til den 27. juli klokken 8 om 
morgenen, måtte Hvidbjørnens 
ankomsttidspunkt tilpasses dertil. 
 
Sightseeing for de værnepligtige 
 

n stor passion på Færøerne er 
kaproning. Under Olaifesten dyster 
de forskellige byers vindende 

mandskaber mod hinanden, og der findes 
en endelig færøsk mester. 
Rokonkurrencerne fandt sted om 
torsdagen, og da skibet lå lige, hvor 
tilskuerne skulle stå, måtte vi sejle ud i 
ca. 6 timer, så da vinderen var fundet og 

kajen atter tømt for tilskuere lagde 
Hvidbjørnen endnu engang til.  
Det var dog ikke alle, der deltog i 
dagssejladsen. Skibets 14 værnepligtige 
var på sightseeing rundt på Færøerne. 
Turen gik blandt andet til Mørkedal; 
flyvevåbenets og søværnets fælles 
radarstation 14 kilometer uden for 
Thorshavn, der trods navnet ligger højt 
hævet over byen, og hvor det er muligt, 
når vejret tillader det, at overskue øerne 
fra syd til nord. Derefter gik turen videre til 
diverse udsigtspunkter, og de medbragte 
madpakker blev spist siddende på et 
stykke græs ved foden af et højt vandfald. 
Græsstykket blev nøje inspiceret for fårs 
efterladenskaber, inden det blev fundet 
godkendt til skovtursbrug. Turen gik også 
til en kløft, hvor de papegøjelignende 
fugle, lunder, yngler. De medbragte 
kikkerter gjorde gavn, da fuglene lige den 
dag åbenbart ikke brød sig om at stå til 
rådighed for nysgerrige turisters blikke. 
Fuglene lå (eftersigende) et godt stykke 
ude på vandet, så om det rent faktisk var 
lunder eller bare de sædvanlige måger, vi 
så, lader vi stå hen i det uvisse. 

 
VPL´ere på udflugt 
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Nationalfest 
 

en 29. juli er selve nationaldagen. 
Den blev fejret med et optog 
gennem Thorshavns 

menneskefyldte gader. Alle deltagerne i 
optoget havde nationaldragter på. 
Derudover var der taler, og et kor sang en 
masse færøske sange. Det 
bemærkelsesværdige ved festlighederne 
var, at så mange og især unge 
mennesker havde iført sig nationaldragt. 
Et hurtigt gæt lyder på ca. 20% af 
deltagerne i fejringen af nationaldagen. 
Det så lidt pudsigt ud, når færingerne 
kom gående ad Thorshavns hovedgade i 
fuld folkedragt med en halv liter fadøl i 
plastickrus i den ene hånd.  
I bund og grund er der ikke, udover det 
med nationaldragterne, den store forskel 
på en dansk og færøsk folkefest; en 
masse mennesker samlet på et lille sted, 
hver især med en fadøl til overpris i 
hånden. 
Festlighederne sluttede ved midnatstide, 
hvorefter gaderne lå næsten  
mennesketomme hen. Det var også ved 
at være på tide, at Hvidbjørnen sejlede af 
sted på fiskeriinspektion, hvilket skete 
lørdag den 30. juli lige efter 
aftenskafningen. 
 
Cork 
 

fter en overnatning i Sørvåg, som 
ligger tæt på Færøernes lufthavn i 
Vagar, hvor vi fik en ny 

helikoptergruppe, ny matros og tre 
kadetter fra Søværnets Officersskole 
ombord, begyndte forlægningen mod 
Cork. Forlægningen tog et par dage, og 
torsdag den 4. august klokken 15 lå 
Hvidbjørnen så ved Roches Point ved 
indsejlingen til Cork, og lodsen kom 
ombord for at guide os ad floden Lee ind 
til selve byen. De ca. 15 sømil på floden 
var spændende, da sejlrenden visse 
steder ikke var meget bredere end skibet. 

Men det lønnede sig, for vi fik kajplads 
midt i Cork centrum med alting inden for 
gåafstand. 

 
Hvidbjørnen i Cork 

 
Reception ombord 
 

redagen startede som almindelig 
arbejdsdag, men der blev allerede 
givet landlov for vagt- og arbejdsfrit 

personel ved middagstid. I 
forvaltningsdivisionen (F-div), hvor 
messegaster og kokke blandt andre er 
tilknyttet, var der ikke noget, der hed 
landlov, for aftenens reception på 
fordækket skulle forberedes.  
Der var inviteret ca. 80 gæster deriblandt 
den danske konsul i Cork, Freddie 
Pedersen. Alle gæsterne blev budt 
velkommen med faldrebshonnør.  For at 
forklare det kort, består det af to menige, 
én sergent og én officer. Alle fire står i 
retstilling og afgiver honnør ved faldrebet, 
mens sergenten på samme tid også piber 
en bestemt række toner i sin 
bådsmandspibe. Gæsterne var helt 
benovede over at blive modtaget sådan, 
hvilket også resulterede i, at flere gik i stå 
midt på faldrebet, så den fløjtende 
sergent var tvunget til at holde tonen og 
dermed også vejret i temmelig lang tid. 
Receptionen var en stor succes, og der 
blev sat pris på F-divisionens 
arbejdsindsats.  
Lørdag var helt arbejdsfri, i hvert fald for 
de fleste. Mange valgte at sove længe og 
udnytte, at der blev serveret brunch helt 
til klokken 11.  
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Fodbold 
 

ørdag var også dagen for 
giganternes kamp eller med andre 
og mere beskedne ord; 

fodbolddysten mellem Irish Naval Service 
og Hvidbjørnens besætning. De to hold 
gik til opgaven med noget forskellige 
indstillinger; irerne var dybt seriøse og 
opsatte på at vinde, mens Hvidbjørnens 
hold bare ville spille noget fodbold. Den 
ordinære spilletid endte 2-2, og da ingen 
af parterne ville ende kampen med et 
uafgjort resultat men heller ikke gad 
forlænget spilletid, gik man straks til at 
afgøre kampen ved straffespark. 
Hvidbjørnen vandt fodboldkampen 8-7, 
men hvorvidt scoren, var et udtryk for et 
bedre spillende hold, er det vist rimeligt at 
sætte spørgsmålstegn ved, men i 
statistikken er en sejr jo en sejr. 
 
Udflugt 
 

åde lørdag og søndag var der 
arrangeret bustur til Midleton 
Whiskey Distillery og Cobh 

Heritage Centre. Besøget på destilleriet 
varede en times tid, og på den time blev 
der i alt fire gange fortalt, at amerikansk 
bourbon destilleres én gang, skotsk 
whisky to gange, mens irsk whiskey – 
hold nu fast – destilleres hele TRE gange, 
så blev vi da så meget klogere! Efter 
destilleriet kørte bussen til Cobh Heritage 
Center. Da Cobh eller Cove, som byen 
hedder på engelsk, var Titanics sidste  
havn, var der selvfølgelig en Titanic-
udstilling, som fortalte om selve forliset i 
1912, men som også på en spændende 
måde kædede det sammen med en 
udstilling om den store udvandring af 
fattige irere, der rejste fra Irland for at 
prøve lykken i USA.  
 
 
 
 

Besøg hos konsulen 
 

m søndagen inviterede den 
danske konsul deltagerne på 
busturen hjem til sig selv til en øl 

eller sodavand, efter vi var færdige med 
selve udflugten. At det kun var en øl eller 
sodavand havde flere taget lidt for 
bogstaveligt, da en del spiste frokost i 
Cobh. Det var en rigtig dårlig ide, for 
konsulen og hans hustru bød os 
velkommen med diverse drikkevarer, 
laksemadder og stor grillbuffet, helt 
overdådigt. Vejret var godt, så 
arrangementet foregik på terrassen. Vi 
blev også vist rundt i den kæmpestore 
have eller park, om man vil, der hører til 
huset. Før i tiden var der ansat tre 
gartnere til at passe haven, men nu var 
det konsulens kone og til tider en 
havemand, der tog sig af den. Konsulen 
fortalte om havens forskellige træer og 
planter, og selvom rundvisningen varede 
45 minutter nåede vi kun at se en del af 
haven. Alt i alt varede besøget hos 
konsulen og hans hustru tre timer, selvom 
det egentligt var planen, at det kun skulle 
vare en times tid, men da alle hyggede 
sig, var der ingen grund til at jage af sted. 
Det var en helt utrolig gæstfrihed og 
varme vi oplevede, og vores 
taknemmelighed over for konsulparret 
kan ikke gentages ofte nok.  

 
På besøg hos konsulen 
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Afgang 
 

andag aften var det så på tide at 
sejle fra Cork. Igen kom lodsen 
ombord og gelejdede os ud på 

åbent farvand, hvorefter sejladsen tilbage 
til Færøerne begyndte.  
På vej ad floden Lee, blev der fløjtet og 
afgivet honnør for de slagne 
fodboldspillere fra Irish Naval Service, da 
vi sejlede forbi deres flådestation. 
Desuden vinkede vi også til et dansk par 
bosiddende i Cobh, der havde været med 
til Hvidbjørnens reception og også deltog 
i konsulens grillarrangement. De stod 
som lovet ved deres hus og vajede med 
et stort Dannebrog. 
Alt i alt var havde vi en rigtig god tur til 
Cork, og byens invitation til endnu et 
besøg af Hvidbjørnen, bør da tages op til 
overvejelse. 
 
HCO? 
 

u er vi så tilbage i mere kendt 
farvand ved Færøerne. 
I den kommende uge skal vi have 

5 HCO-elever ombord. HCO er en 
forkortelse for Helicopter Control Officer, 
og er benævnelsen på den person 
ombord, der fra sin plads på 
kommandobroen bag en radarskærm og 
med et headset på hovedet har kontakt 
med skibets helikopter og delvist dirigerer 
den, når den er ude at flyve. De 5 elever 
har netop overstået et to ugers ophold på 
taktikskolen på Flådestation 

Frederikshavn, og de skal nu prøve det 
lærte stof i praksis, og forhåbentligt ender 
det med, at alle 5 bliver udchecket til at 
arbejde selvstændigt som HCO, held og 
lykke fra redaktionen, og god arbejdslyst 
til piloterne, der nok skal få fløjet en del i 
den kommende uge. 
HCO-udcheckningen slutter ifølge planen 
fredag den 19. august, hvorefter 
Hvidbjørnen påbegynder forlægningen 
mod dansk farvand, da det nu er endeligt 
besluttet, at skibet skal i dok på Ørskov 
Værft i Frederikshavn mandag den 22. 
august. Så de tre måneder i Nordatlanten 
bliver afbrudt af et kort ophold på dansk 
grund.   
 
 

å mon ikke vi fra redaktionens side 
kan afslutte denne udgave af 
TOWN med at sige: ”’Vi ses om 

ikke så længe!” 
 
 
OBS – E-mail – OBS – E-mail – OBS 
 

il du skrive til en af dine kære 
ombord på HVIDBJØRNEN, kan 
du gøre det på mailadressen: 

hvbj@ships.svn.dk 
 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og helst i form af en ved-
hæftet tekstfil. 

 
 
 
 

 
Med venlig hilsen 

HVIDBJØRNEN-B 
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Udsigt over Sund fra FRK 

 
HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 4 
Uge 34-36 
 

ermed er fjerde udgave af TOWN 
på gaden. Heri fortælles der om 
Hvidbjørnens værft ophold i 

Danmark og om overvågningen af en 
russisk flådeøvelse ved Shetlandsøerne. 
 
Helikopter morgen, middag og aften 
 

 sidste nummer skrev vi om den 
gruppe af HCO-elever, vi skulle have 
ombord. Altså elever, der skulle lære at 

dirigere helikopterpiloten fra skibet, så 
helikopteren kan lette og lande sikkert.  

De fire dage eleverne var på Hvidbjørnen 
gik med helikopterflyvning morgen, 
middag og aften, og da helikopteren kun 
måtte flyve i forholdsvist klart vejr, forløb 
nætterne med at lede efter tågefri 
områder, hvilket lyder let, men kan være 
ganske besværligt på Færøerne eller 
Øerne med megen tåge, som de også 
kaldes på inspektionsskibene.  
HCO-eleverne blev færdige en dags tid 
tidligere end beregnet, så for at få et 
velfortjent hvil, blev skibet lagt for anker 
natten over, inden forlægningen mod 
Danmark og Ørskov Værft i 
Frederikshavn kunne begynde.  
 

H 
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a vi sejlede blev der over skibets 
højttaleranlæg spillet Rod 
Stewarts ”We are Sailing” hvilket 

er en fast tradition, når man sejler hjemad 
mod Danmark. Det er også en fast 
tradition for alle ombord at tage en sten 
med fra Færøerne, som man så smider, 
når skibet runder bøje 1 ved Skagen, som 
et symbol på, at man ønsker øerne 
tættere på Danmark. Der er så lige den 
lille hage ved traditionen, at bøje 1 er 
blevet sejlet ned så mange gange, at 
Farvandsvæsenet har opgivet at blive ved 
med at sætte en erstatning ud.  Heldigvis 
var der en anden bøje i nærheden, som 
gjorde det ud for bøje 1, da vi sejlede 
forbi tidligt søndag den 21. august.   
Til traditionen hører sig også kransekage, 
så klokken syv om morgenen mødtes 
størstedelen af besætningen på 
helikopterdækket for at spise kransekage 
og smide sten efter en bøje. 
 
Doksætning 
 

 
HVIDBJØRNEN i dok 

 
i sejlede ikke direkte i dok, da al 
ammunitionen først skulle i land, så 
i første omgang gik turen til 

Flådestation Frederikshavn, hvor hele 
søndag formiddag og det meste af 
eftermiddagen blev brugt på 
ammunitionstransport, hvorefter der blev 
prajet udskejning for vagt og arbejdsfrit 
personel. Herefter blev skibet næsten 
tømt, da det nu kun var vagtholdet på ca. 
ti personer, der forblev ombord. Det var 
også sidste dag for skibets 12 
værnepligtige, som afmønstrede. Eller 
mere korrekt bør der stå 10, da vi har fået 
to af de 12 med ud at sejle igen, denne 
gang dog som konstabler; Carl i 
kabyssen som bager og Kristian som 
officersmessegast, velkommen tilbage. 
 
Onsdag morgen skulle vi så bugseres 
over på Ørskov Værft. Der var udpurring 
klokken 5.20, da de to slæbebåde og 
lodsen, der skulle bringe Hvidbjørnen 
over på værftet ankom klokken 6, og 
klokken 6.50 lå vi så i dokken. Normalt er 
der ca. 65 personer ombord, der under 
ankomst til og afgang fra havn er fordelt 
på alle mulige poster over hele skibet, 
men da vi under bugseringen kun var 
vagtholdet på ca. ti personer, blev folk 
udstukket til andre opgaver, end de var 
vant til, men det hele gik gnidningsfrit lige 
efter bogen. Som noget helt nyt, blev der 
endda serveret kaffe på fordækket under 
manøvren, hvilket det tidlige tidspunkt 
taget i betragtning, var helt perfekt.   
 
Værftsopholdet var sat til at vare til 
weekenden den 27/28. august, men 
lækagen på stabilisatorfinnen, som var 
årsagen til værftsopholdet, var større en 
forudset, så turen tilbage til flådestationen 
blev udsat til mandag eftermiddag, efter 
hele besætningen igen var mødt ombord.  
Vi sejlede fra Flådestation Frederikshavn 
tirsdag aften efter endt bunkring og 
ammunitionstransport. Forinden havde 
kommandør Peter Stehr, der er chef for 1. 
Eskadre, som Hvidbjørnen hører under, 
aflagt skibet et besøg og ønsket 
besætningen et fortsat godt togt.  
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Russisk flådeøvelse 
 

en første lange del af 
forlægningen var som sidst, vi 
sejlede mod Færøerne i juli 

måned, men da vi kom i nærheden af 
Shetlandsøerne, drejede vi til styrbord, da 
vi skulle finde nogle skibe fra den 
russiske Nordflåde, der var på øvelse i 
området. Vi var blevet bedt om at tage 
billeder af skibene, men trods daglige 
opdateringer på russernes positioner, var 
de ikke så ligetil at finde. Vejret var 
bestemt heller ikke egnet til 
fotooptagelser, da sigten som oftest var 
nedsat på grund af tåge. Men efter noget 
tids higen og søgen dukkede skibene op.  
 

 
Hangarskibet KUZNETSOV 

 
De 6 skibe lå for anker og det var derfor 
ligetil at tage nogle gode billeder af dem.  
Hvidbjørnen spurgte pænt, om vi måtte 
gå ”close”, hvilket vi fik lov til af en venlig 
styrkechef. Især hangarskibet Kuznetsov 
på ca. 300 m var et imponerende syn, 

men også russernes andre skibe var et 
kig værd.  
Da vi sejlede rundt om Kuznetsov blev 
der frontet, altså en hilsen de to skibe 
imellem. Efter at have færdiggjort 
fotoopgaven, aftalte vi med styrken, at 
vores helikopter fløj lidt rundt mellem dem 
for at få nogle gode billeder fra luften. 
Herefter påbegyndte vi atter forlægningen 
mod Færøerne, og vi sejlede ind på den 
færøske fiskerizone om aftenen fredag 
den 2. september. 
Lige nu er vi så tilbage i vores vante rolle 
som fiskeriinspektionsskib, og snart går 
turen vestpå mod Grønland, forinden skal 
vi til Thorshavn på weekendophold med 
ankomst fredag i denne uge og afgang 
igen mandag. 
 
 

et var alt for denne gang, men 
TOWN vender tilbage, inden turen 
atter, med fly denne gang, går 

mod Danmark.  
 
 
OBS – E-mail – OBS – E-mail – OBS 
 

il du skrive til en af dine kære 
ombord på HVIDBJØRNEN, kan 
du gøre det på mailadressen: 

hvbj@ships.svn.dk 
 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og helst i form af en ved-
hæftet tekstfil. 
 

 
 

 
Med venlig hilsen 
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Indlandsisen i Prins Christianssund 

 
HVIDBJØRNENs Nyhedsbrev Nr. 5 
Uge 37-40 
 

å er sidste udgave af TOWN på 
gaden. Vi er i gang med 
forlægningen mod Reykjavik, og 

alle ombord har travlt med at klargøre 
Hvidbjørnen til overleveringen, så der 
møder Hvidbjørnens anden besætning et 
skib, der er klar til tre måneders togt ved 
Grønland. Vejret er ikke lige med os, idet 
lavtrykkene på det nærmeste konkurrerer 
om pladsen i Danmarksstrædet, men 
eftersom vejret de forløbne 3 måneder 
har været overraskende godt, er lidt 
gyngen de sidste dage til at leve med. 

Inden Hvidbjørnen afgik fra 
Frederikshavn efter endt værftsophold, fik 
vi et nyt værnepligtshold ombord 
bestående af 13 drenge og 3 piger, 
derudover fik vi også tre kadetter fra 
Søværnets Officersskole med ud at sejle. 
I foråret afsluttede de deres 
skibsførereksamen, og de er nu på det, 
der kaldes navigationstogt for at øve 
deres færdigheder som navigatører. 
Denne udgave af TOWN er lidt 
anderledes end sædvanligvis, da der er 
to indlæg fra gæsteskribenter; først en 
artikel fra to af de værnepligtige og 
dernæst en artikel skrevet af en af de tre 
kadetter ombord. 
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Værnepligtig på Hvidbjørnen 
af Peter Jonstrup og Kristian Würtz 
 

i har i de sidste 4 uger været 
ombord på inspektionsskibet 
’HDMS Hvidbjørnen’. Vores togt 

startede i Frederikshavn, hvor skibet 
havde været i dok. Den faste besætning 
var halvvejs gennem deres 3 måneders 
togt, og vi fik æren af at deltage i de 
sidste 6 uger af togtet, som skulle sejles 
på Færøerne og Grønland. 
Hele 1. deling fra søværnets grundskole i 
Auderød havde set meget frem til turen, 
dog uden at vide hvordan livet ombord 
ville være, eller hvad vi egentlig skulle 
lave oppe i det kolde nord. Der skulle ikke 
gå ret lang tid før vi fandt ud af det. Med 
den fornødne basisviden om knob og stik 
og om hvordan man sætter en fender, 
blev 16 gæve sømænd – og kvinder – sat 
i gang i deres respektive divisioner. Nu 
skulle teorien fra Auderød pludselig 
omdannes til resultater på et skib. ”Real 
Life”. 
 
Dagligdagen som sømand 
 

rbejdet i de forskellige divisioner 
ombord varierer meget, så der er 
god mulighed for at finde noget 

man kan lide. Personligt faldt jeg for 
operations-divisionen, O-div. Det meste 
af arbejdet i O-div foregår på broen. Det 
kan bestå i alt fra at kigge efter is, over at 
lave kaffe, og til at lære militærstrategier. 
Det er svært at sætte finger på, hvad der 
er så fascinerende ved at stå på broen, 
men umiddelbart vil jeg nok sige at det er 
følelsen af at styre hele skibet. 
 
Ud over O-div, huserede vi værnepligtige 
også i de tre øvrige divisioner; i kabyssen 
i maskinen og på dækket. Alle divisioner 
har deres charme. Og som værnepligtig 
er vi ikke blevet skånet for noget som 
helst. Hvis der skulle være noget, vi ikke 
har kompetence til at ”ordne”, er vi mere 

end velkomne til at se, hvordan det skal 
gøres. Det er en af de ting der gør 
arbejdet utroligt spændende. Man kan 
selvfølgelig ikke undgå at kede sig 
engang imellem, men det er absolut ikke 
det, der præger livet ombord. 
 

 
Gummibådssejlads i Prins Christianssund 

 
Ingen mobildækning 
 

om splinterny sømand skal man 
også vænne sig til at være væk fra 
dem derhjemme. Selvom mange 

fra delingen i Auderød var langt 
hjemmefra, er det ikke noget at 
sammenligne med det her, da 
mobiltelefoni ikke kan lade sig gøre, når 
først vi er ude at sejle, for midt ude på de 
syv verdenshave har Sonofon endnu ikke 
fået banket deres antenner op. Heldigvis 
har vi kunnet kommunikere via e-mails, 
der bliver sendt to gange om dagen; 
morgen og aften. 
 
Fred og ufred… mest fred 
 

år vi er på arbejde, følger vi gerne 
en fra den faste besætning, og 
ofte er det en konstabel, det 

betyder, at det er dem, vi lærer bedst af 
kende. Og efter 4 uger på søen er det 
sociale liv her på skibet gået hen og 
blevet rigtig godt. Når man er så meget 
sammen, og bor så tæt, kan man ikke 
undgå at blive meget gode venner. Men 
ligeså nemt er det at blive lidt uvenner. 
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Man bliver dog hurtigt klar over, at man 
bliver nødt til at give sig for at gøre alle 
glade og tilfredse. Det er vi enige om, at 
vi har været det meste af tiden her på 
skibet. Selvom der har været noget knas 
ind i mellem. 
 

 
Værnepligtige på løbetur 

 

ivet på et inspektionsskib som 
værnepligtig, er spændende og 
udfordrende. Og hvis man er frisk 

på at tage kampen op mod bølgerne, et 
utal af knob og en garvet flok sømænd, 
så er man sikker på ikke at blive skuffet. 
 
Kadet på navigationstogt 
af Laura Sejrup 
 

et er mandag morgen, klokken er 
0600, og jeg sidder i toget fra 
København på vej til 

Frederikshavn, hvor jeg skal påmønstre 
I/S Hvidbjørnen. Ca. seks timer senere, 
kl. 1200, ankommer toget til den 
nordjyske by, men i stedet for at begive 
mig ned på flådestationen, går turen til 
Ørskov Værft, hvor Hvidbjørnen ligger i 
dok. 
Ombord tager alle godt imod mig og det 
virker allerede nu, som om det bliver et 
spændende og lærerigt togt. Første dag 
går med forhaling til flådestationen samt 
bunkring og ombordtagning af stores. 
 
 
 

Mødet med Færøerne 
 

et bliver tirsdag og vi afgår fra FLS 
FRH kl. 2000 med retning mod 
Færøerne. Vejret er fint, og det 

tegner til at blive en stille og rolig tur 
nordvest over. Men den betragtning viser 
sig hurtig at være helt forkert. Jo 
nærmere vi kommer Færøerne, jo værre 
synes vejret at blive. Men derop kommer 
vi, og selv om det er diset og regner 
udenfor, kan man ikke få øjnene fra den 
storslåede natur som kendetegner disse 
smukke øer. Dette er mit første møde 
med Færøerne og jeg må ærligt 
indrømme, at det overgår mine 
forventninger. Vi sejler ind i fjordene, i læ 
for vind og sø, og træner de navigatoriske 
evner inden for kystnær sejlads, samtidig 
med at der på livet løs bliver taget billeder 
af den flotte natur. Når tiden ikke bliver 
brugt i læ af øerne, ligger vi ude i den 
færøske fiskerizone og patruljerer for at 
kunne inspicere ”særlig interessante” 
fiskere. Efter 14 dage omkring Færøerne , 
hvor vejret ikke har vist sig fra sin bedste 
side, forlægger vi mod den grønlandske 
fiskerizone og dermed Grønland. Vi sejler 
på den samme kurs i næsten 3 dage, og 
det går efterhånden op for mig, hvor stort 
det hele er. Vejret, til gengæld, bliver 
bedre jo længere vestpå vi kommer; lidt 
imod mine forventninger. 
 

 
Udsigt fra Grønnedal 
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Grønland i sigte 
 

n tidlig morgen omkring kl. 0500 er 
der land i sigte. Det er Grønland, 
der kommer til syne, større end jeg 

nogensinde kunne forestille mig. Vi 
stævner mod Prins Christians Sund, en 
smutvej gennem sydspidsen for at undgå 
Kap Farvel, og pludselig er vi ved 
indsejlingen alt i mens de første isbjerge 
dukker op. 

 
Laura - Artiklens forfatter 

 
Sejladsen langs vestkysten og i de 
grønlandske fjorde er meget udfordrende, 
ikke mindst pga. isen, så man får virkelig 
afprøvet sine evner. 
Dagene går hurtigt, snart anløber vi 
Narsarsuaq, så Grønnedal nogle gange, 
og endelig bliver det Nuuk, som er et tegn 
på, at vi snart skal til vende snuden mod 
Reykjavik. 
Nu er vi på vej til Island og torsdag d. 6. 
oktober går flyveren til Danmark. Det har 
været et rigtig spændende og lærerigt 
ophold på Hvidbjørnen, men jeg glæder 
mig nu til at komme hjem igen. 
Vil slutte af med at sige tak til hele 
besætningen for en god oplevelse 
ombord på I/S Hvidbjørnen. 

 
Afsluttende bemærkninger 
 

er på redaktionen vil vi gerne sige 
gæsteskribenterne tak for deres 
artikler om livet som henholdsvis 

værnepligtig og kadet på Hvidbjørnen.  
Med de positive ord in mente vil 
redaktøren minde om, at hvis en læser 
eller to har fattet interesse for et liv som 
sømand i Nordatlanten kan det herfra 
anbefales at kontakte Forsvarets 
Værnepligt og Rekruttering på www.fvr.dk  
Lidt reklame for egen arbejdsplads skal 
der også være plads til. 
Alt i alt har det, trods det uventede 
værftsophold, været et godt togt, hvor 
vejret, trods ordene i Lauras artikel, 
absolut har været med os. 
For de, der interesserer sig for tal, kan 
det oplyses, at Hvidbjørnen på disse tre 
måneder har udsejlet næsten 12 000 
sømil svarende til ca. 22 000 km. 
Uden at love for meget, vender denne 
besætnings udgave af TOWN tilbage i 
januar måned. Indtil da ønskes 
Hvidbjørnens A-besætning et godt 
juletogt. 
 
OBS – E-mail – OBS – E-mail – OBS 
 

il du skrive til en af dine kære 
ombord på HVIDBJØRNEN, kan 
du gøre det på mailadressen: 

hvbj@ships.svn.dk 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og helst i form af en ved-
hæftet tekst fil. 

 
Med venlig hilsen 
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Rejsebreve fra inspektionsskibet TRITON 2005 

"Nordlyset" er fra TRITON A-besætning. 
"Top of the World News" er fra TRITON B-besætning. 
Rejsebrevene er sammensat af artikler fra forskellige dele af besætningerne. 
Artikeloverskrifter er medtaget i oversigten. 

Nordlyset nr. 3 fra TRITON 11-12-2005
Efter vi mødte i Frederikshavn den 11. oktober og fik at vide vi skulle skifte til 
TRITON, har vi haft rigeligt at se til. 

  

 
Nordlyset nr. 2 fra TRITON 19-05-2005
Opgaverne har været mangeartede og TRITON har indtil videre kontrolleret 23 
trawlere, gennemført samarbejdsøvelser med det færøske 
fiskeriinspektionsskib BRIMIL og med redningshelikopter fra Atlantic Airways. 

  

 
Top of the World News nr. 2 07-04-2005
Halløj derhjemme, så er TRITON-B atter på banen efter kun 5 uger derhjemme 
siden sidste togt. Dette togt er på 7 uger og det startede således: 

  

 
Nordlyset nr. 1 fra TRITON 11-02-2005
Efter afslutning på dette togt går jeg i land for at blive chef for Søværnets 
Sergent- og Grundskole. Tiden som chef for TRITON-A har været en god og 
oplevelsesrig tid. Jeg går i land med mange gode minder 

  

 



 
NYHEDSBREV NR. 1 - 2005 ÅRGANG 3 FRA INSPEKTIONSSKIBET TRITON 

 
 

CHEFSKIFTE 
 
fter afslutning på dette togt går jeg 
i land for at blive chef for Søvær-
nets Sergent- og Grundskole. Ti-

den som chef for TRITON-A har været en 
god og oplevelsesrig tid. Jeg går i land 
med mange gode minder. 
Det har været kendetegnende for denne 
besætning, at opgaverne er blevet løst 
professionelt, hurtigt og effektivt. Alle om-
bord har ydet en konstant god og solid 
indsats. Samtidig har alle bidraget til en 
god stemning og atmosfære. Det er mit 
håb, at alt dette vil blive videreført også 
når der skiftes til HVIDBJØRNEN den 
kommende sommer. 
 
Jeg overdrager et velfungerende skib og 
besætning til min afløser KK Mogens 
Maschoreck. Jeg ønsker både ham og alle 
øvrige i besætningen alt godt for fremti-
den. 

 
Helge Christensen 

CH TRIT-A 
 
 
 
 

 
 

Uventet velfærdstur i Helo. 
 

en 22 januar stod jeg som jeg havde 
gjort hver morgen og lavede daglig 
eftersyn på vores gummibåde, da jeg 

var nød til at stoppe, da de skulle køre helo`en 
ud. Der var ikke andet at tage sig til end at 
snakke med helogruppen. Efter 15 min. snak-
ken fandt jeg ud af, at de skulle flyve en ind til 
Angmagssalik så han kunne møde sin far. Der 
gik det op for mig, at det var mig de talte om 
og så fik jeg ellers travlt med at få kontakt til 
min far for at fortælle ham nyhederne. Det vi-

ste sig at da jeg aftenen forinden havde stået 
på broen og udtrykt min ærgrelse over at vi 
havde sejlet frem og tilbage uden for Ang-
magssalik i fire fem dage, uden at jeg kunne 
komme ind og besøge min far. Da Chefen 
hørte det, tog han aktion, og da piloten skulle 
have flyvetimer, fik han planlagt en flyvetur 
derind med mig.  
Så inden jeg fik set mig om, var jeg på vej der-
ind. Da vi landede stod han der og tog imod 
os. Efter rundturen i byen, hvilket ikke tog så 
længe, da der kun er 1800 indbyggere tog vi 
hjem til ham og fik en kop kaffe og et par 
rundstykker. 

  
Politistationen i Angmagssalik  
 
Da vi var færdige med at drikke al hans kaffe 
gik helogruppen en tur i byen, og jeg blev 
hjemme ved farmand så vi kunne få snakket 
 lidt om alt muligt. 

  
HELO-gruppe på tur. 

 
Da klokken var ved at nærme sig to tiden, kør-
te han mig tilbage til ”lufthavnen”, og vi fløj til-
bage til Triton. Der var ikke andet for mig at 
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gøre end at gå til de personer som havde gjort 
det muligt og sige tak for denne unikke mulig-
hed, de havde sørget for blev før ud i livet.  
Atter en stor tak til disse personer!! 
 
Af: Morten Olsen   
 
 

Gensyn med nye venner 
 
Selv en stille og rolig eftermiddag med week-
endhvil i Reykjavik kan hurtigt give anledning 
til besøg fra nær og fjern.  
Det var en noget forvirret vagtchef der – en ro-
lig lørdag eftermiddag - tog imod en telefonop-
ringning fra politiet i Angmagssalik. 
Det viste sig dog blot at være faderen til Mor-
ten – en af vores maskinkonstabler. Tre be-
tjente fra Angmagssalik, deriblandt stationsle-
deren, var strandet i Reykjavik på grund af det 
dårlige vejr. De savnede lidt adspredelse fra 
hotellet og havde så set Triton ligge langs kaj.  
Det tog ikke lang tid at arrangere en rundvis-
ning og en kop kaffe om bord. På kun halvan-
den time havde vi således fået nye venner, 
som vi glæder os til at hilse på, næste gang vi 
selv kommer til Angmagssalik.  

Carsten S. Hansen 
VBO 

 
 

Livet på Triton set med nye øjne 
 

vordan klarer jeg nu denne nye ud-
fordring? tænkte jeg ved mig selv. 
Bliver tiden lang og er jeg søstærk og 
hvorfor snakker alle om at jeg skal 

huske at købe lakrids piratos?  
Dette var kun nogle af de mange spørgsmål 
jeg havde i mine tanker inden jeg forlod min 
trygge hverdag som flymekaniker i Hangaren 
ved Søværnets Helikopter Tjeneste i Karup. 
Forhåbentlig ville de næste 19 dage give mig 
en del svar. 
Jeg skulle på prøvesejlads. Min første tur med 
inspektionsskib til Grønland og første gang på 
søen i længere tid. En tur der skulle give mig 
indblik i arbejdet som besætningsmedlem på 
Søværnets Lynx helikopter og mine kollegaer 
en ide om jeg ville egne mig til dette job. Dette 
var jo noget helt andet en den sædvanlige 
hverdag fra 7-15 og fri i weekends og kære-
sten lige ved hånden. 

I starten var alt jo nyt så de første dage gik ret 
hurtigt. Skibet lå i havn i Reykjavik og alle ste-
der myldrede besætningen rundt. Der skulle 
ordnes forsyninger, nye værnepligtige og un-
dertegnede skulle vises på plads osv. Der 
blev også tid til at kigge lidt på byen og kom-
me i svømmehallen og ikke mindst var der 
mobildækning så man kunne ringe hjem. Men 
en ting undrede mig; Alle snakkede om nu 
ville det være rart snart at komme på søen 
igen. Dette forstod jeg ikke helt for så ville det 
jo kunne gynge med fare for søsyge, man ville 
være afskåret fra byen og ikke mindst mobil-
dækningen ville forsvinde. 
De næste par dage gik med lidt stille forskole-
sejlads i Faxafloi med øvelse af div. Ruller 
mm.   
Her var vejret fint og ikke de store bølger. Vi 
fik fløjet en del og trænet de fleste rutiner for 
Helikoptergruppen samt klaret et par mellem-
store eftersyn på ”HELOen” så nu var vi efter-
hånden klar til Grønland og Danmarks Stræ-
det i januar måned.  
Jeg var stadig en smule skeptisk for der var jo 
det med de såkaldte ”søben” og mysteriet om 
lakrids piratoserne og hvorfor ville de så gerne 
der ud. 
Ud kom vi da der pludselig kom en live SAR 
(search and rescue) anmodning fra en trawler 
i fisketerritoriet ud for Grønlands østkyst. Fuld 
damp i seks timer og derefter HELOen af 
sted. En fisker havde fået en krankrog i hove-
det og måtte flyves ind til hospitalet i Reykja-
vik. 
De næste par dage begyndte der stille og ro-
ligt at komme en smule rytme og dagene be-
gyndte så småt at ligne en hverdag. Jeg væn-
nede mig langsomt til rutinerne, reglerne og 
traditionerne ombord og langsomt gik det op 
for mig hvorfor disse folk kunne lide at sejle. 
Dette lille sociale samfund hvor alle har sin 
plads og opgave og ingen der skal nå toget 
hjem kl. 15.27 osv. Dertil for en ny mand som 
mig den spænding om hvad morgendagen vil 
bringe af oplevelser. 
En smule hård sø blev det også til. Der kunne 
jeg jo få svaret på et af mine spørgsmål. Kun-
ne jeg klare det uden at blive søsyg? Det gik 
fint længe men da det havde stået på det me-
ste af natten og op til skafning kl. 11.30 hvor 
der blev serveret varmt mad måtte jeg konsta-
tere at appetitten var forsvundet. En halv time 
på køjen kunne det dog klares med og jeg var 
frisk igen.  

H



Side 3 af 5 

Tiden gik pludselig stærkt. Nu er der efterhån-
den kun et par dage tilbage af de ”uoverskue-
lige 19 dage” det startede med. Jeg har også 
fået svar på en del af mine mange spørgsmål. 
Jeg har kun mødt venlige og hjælpsomme 
mennesker hvilket har efterladt et positivt ind-
tryk hos mig og jeg nu glæder mig til næste 
gang jeg forhåbentlig skal med ud og sejle. 
Med tiden skal jeg nok få det lært. 
  

 
 
Tak til Triton A for tålmodigheden og den 
hjælp jeg har fået og forhåbentlig på gensyn, 
 
Svend E. Møller. 
Flytek 3 (3 mester Knud)    
 
PS. Til dem der ikke ved det eller har gættet 
det så er det fordi lakrids piratos smager af 
det samme uanset om de skal op eller ned… 
 
 

En ekspedition krydser sine 
spor… 

 
ens Triton havde forsyningsanløb i 
Reykjavik 25. -28. januar fik vi 27. 
januar besøg af repræsentanter for 
det islandske blindeforbund. Her 

fik CH på vegne af hele besætningen overrakt 
et diplom samt T-shirts fra ”Greenland Blind 
Kayak Expedition 2004”.  
Forhistorien er den, at Triton i september 
2004 var involveret i en redningsaktion, hvor 
to blinde og deres hjælpere blev reddet fra en 
jolle med motorstop ud for Prins Christians 
Sund. De havde på det tidspunkt tilbagelagt 
strækningen Angmagssalik – Prins Christians 
Sund i kayak, en rejse på i alt 935 km. En stor 
bedrift, især af de to blinde. Da Triton reddede 
dem, havde de afsluttet den egentlige ekspe-

dition, og var blevet hentet af en hyret motor-
jolle, der skulle fragte dem til nærmeste luft-
havn, og det var den motorjolle, der fik havari. 
Det svarer lidt til, at man efter at have løbet et 
maraton sætter sig ind i en taxa, der kører galt 
på vejen hjem… 
Efter at have vendt hjem til Island havde de 
ventet på en lejlighed til at sige besætningen 
tak. Det var også en god fornemmelse for os 
på Triton, for det er sjældent vi får mulighed 
for at snakke med folk vi har reddet ”i ro og 
mag” bagefter, og høre om deres oplevelser. 
De ville også meget gerne fortælle os om sel-
ve ekspeditionen, fordi de var bange for, at 
indtrykket af deres mislykkede hjemtur skulle 
overskygge den kæmpe præstation de jo hav-
de bedrevet.  Det sidste nåede vi desværre 
ikke, men vi har fået en aftale om, at de vil 
komme forbi Triton når vi er tilbage i Reykjavik 
for besætningsomskiftning 14. – 17. februar.  

Nanna Rønne 
KKO 

 
Overrækkelse af diplom  og gaver 

 
 

Øvelse med Den islandske Kystvagt 
 

Det har længe været vores ønske at gen-
nemføre øvelser med Den islandske Kys t-
vagt (ICG) i forbindelse med vore anløb af 
Reykjavik. Den 28. januar lykkedes det 
endelig at arrangere øvelser med to af de-
res helikoptere. I forbindelse med afslut-
ningen vores forsyningsanløb inviterede vi 
direktøren for ICG og tre fra hans stab 
sammen med den danske Forsvarsche-
fens repræsentant i Island om bord til ori-
entering og overværelse af øvelserne fra 
TRITON.. Først gennemførtes nogle an-
flyvningsøvelser med den islandske Super 
PUMA helikopter. Disse blev afsluttet 
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med, at helikopteren hejste en brændstof-
slange op og fyldte brændstof mens den 
fløj lang skibet. Det kaldes "HELO in-flight 
refuelling eller HIFR.  
Herefter gennemførtes tilsvarende øvelser 
med deres helikopter af typen DOLPHIN. 
Øvelsen blev afsluttet med, at helikopte-
ren landede på vores helikopterdæk. Det 
var første gang i meget lang tid, at dette 
skete.  

 
Nu var der mulighed for at tage den lille 
helikopter i nærmere øjesyn. Den var lidt 
mindre end vores egen LYNX, men stort 
set lige så rummelig. Efter at besætningen 
havde fået en kop kaffe var det tid til 
afflyvning og man tog vore gæster med 
ind til Reykjavik. 

 
 Fra ICG udtrykte man meget stor tilfreds-
hed med forløbet af øvelserne, og der var 
meget stor interesse for at udbygge sam-
arbejdet og gennemføre sådanne øvelser 
jævnligt, når inspektionsskibene alligevel 
befinder sig i området. 
 

Torleif Poulsen 
NK 

 
NORDLYSETS redaktion takker af for 
denne gang og siger på gensyn i april 
2005. I mellemtiden kan TRITON B ny-
hedsbrev T.O.W.N. læses på 
WWW.SOK.DK indtil vi vender tilbage. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 
 

Natsejlads i is 

 
 

Solopgang på Østkysten 
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 Aftagende orkan 

 
 
 



 
 

 
Solopgang i Danmarksstrædet 

 
 
TRITONs Nyhedsbrev Nr. 2 uge 7-14 
 
 
 
Atter på banen… 
 
 

alløj derhjemme, så er TRITON-B 
atter på banen efter kun 5 uger 
derhjemme siden sidste togt. Dette 

togt er på 7 uger og det startede således: 
Sædvanlig opkøring i Reykjavik og så af 
sted til østkysten. En fæl influenza havde 
fat i flere besætningsmedlemmer, selv 
”den gamle” gik ikke ram forbi, men ud 
kom vi og denne gang havde vi 
vejrguderne med os. Et stabilt højtryk 

havde valgt at placere sig over området 
omkring Ammasalik. Det betød næsten 
havblik og samtidig lå der 6 fiskefartøjer 
og trawlede efter rejer i området. Rent guf 
for TRITON, der straks gik i gang med 
fiskerikontrol. Der var bid med det 
samme. En færøsk trawler kunne ikke 
klare fiskeriofficerens minutiøse 
gennemgang og måtte have tegnebogen 
frem med 50.000 kroner i bøde. Resten af 
trawlerne, nordmænd, havde rent mel i 
posen og kunne få det blå stempel i 
bogen. Da storisen hastigt prøvede at 
omringe os, var det på tide at trække 
længere østover.  
Nu skulle vores 76mm kanon vise, om 
den kunne levere varen. Vi fandt et 
passende isbjerg, som skulle stå for skud. 

H 



Systemerne blev kørt op og skydningen 
blev gennemført uden problemer. Men 
isbjerget er der stadig, dog med et par 
huller i. 
 

 
Skydning med kanonen 

 
14 dage var gået og TRITON havde 
planlagt et weekendophold i Akureyri på 
nordkysten af Island. Men ak – iskortene 
viste nedslående realiteter. Storisen 
havde lagt sig ind mod hele nordkysten, 
så det var ikke muligt at gå nordover og 
komme i havn. Vi skal vist helt tilbage til 
70’erne for at finde lignende tilfælde. I 
stedet blev det atter Reykjavik, men det 
er nu heller ikke det værste sted at ligge. 
Som sædvanlig var ambassaden i byen 
meget hurtig og hjælpsom med at skaffe 
kajplads og få omdirigeret det gods, som 
var planlagt til Akureyri. En stor tak til 
dem for en altid udstrakt service. 
Efter dejlige dage i ”hovedstaden” gik det 
mod vestkysten gennem det altid skønne 
Prins Christianssund. Dennegang dog i 
en østenpivert, der fulgte os hele vejen 
igennem. Rundt til vestkysten i dejligt 
solskin og roligt vand. 
Opgaverne var her at hjælpe Grønnedal 
med personeltransport til og fra 
Narssarssuaq samt at sejle Chefen for 
Grønlands Kommando til Nuuk, for at 
sige farvel til den afgående 
Rigsombudsmand og også hilse på den 
tiltrædende. Det blev kun til 1½ dag i 
byen og så gik det ellers mod Grønnedal 
igen. Vejret i Grønnedal var pragtfuldt 
med sol og ingen vind, så en stor del af 
besætningen tilbragte tiden i naturen, når 
der var lejlighed til det. 

Togtet lakker mod enden og TRITON 
forlægger til den sydlige del af 
Vestkysten, hvor der lige er tid til et kort 
ophold i Julianehåb (QQQ) inden kursen 
atter sættes mod Prinsen. Vejrkortene ser 
lovende ud, og det ser ud til, at vi kan gå 
mod Færøerne med vind og sø agten ind 
hele vejen. Vi kan næsten ikke få armene 
ned. MEN… 
 
 
Udkald til SAR (søredning)… 
 

m aftenen, da vi er på vej ind i 
Prins Christianssund ringer 
telefonen og vagthavende officer 

fra Grønnedal er i røret. ”Jeg har en 
kedelig opgave til jer” siger han. ”En 
motordreven jolle med to personer om 
bord savnes ud for Ammasalik. Man kan 
ikke nå dem med både fra land på grund 
af storisen og helikopteren i området kan 
ikke gå i luften på grund af sne og dårligt 
vejr. De driver med isen, har motorstop, 
og man kender ikke deres nøjagtige 
position.”  
 

 
 

TRITON bliver bedt om at forlægge mod 
området. Der er god tid til at forberede 
aktionen, idet vi nu skal ud på en 
forlægning på over 400 sømil! 
Rundt til østkysten og derefter nordpå. 
Vejret er i starten fint, så hestene bliver 
spændt for og yder det bedste. Men 
vejrkortene lyver desværre ikke denne 
gang. Da vi 1½ døgn senere nærmer os 
Ammasalik har vi en fuld storm fra 
nordøst lige imod med vindstød på 67 
knob.  
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På vej ind i stormen 

 
Helikopteren kan ikke tage af med den 
vindstyrke, så vi kravler længere ind mod 
land og kommer da også i læ af iskanten 
og vinden begynder at tage af. 
 

 
Vindstød på 67 knob 

 
Hen på eftermiddagen lykkedes det at få 
helikopteren i luften og eftersøgningen 
kan starte. Efter ca. 4 timer er der 
lykkeligvis gevinst. TRITON’s 
redningsmand opdager de to fangere på 
en lille isflage, hvor de har søgt tilflugt 
med deres jolle. De bliver hurtigt hoistet 
og fløjet ud til skibet. Begge er i 
forbavsende god form efter 2 døgn i det 
fri, men det grønlandske folk er altså lavet 
af noget andet materiale end vi er. De er 
naturmennesker og seje. Heldigvis havde 
de masser af tøj på og var ikke våde. Det 
har nok gjort en del. Om bord blev der 
hurtigt sat masser af varm kakao og 
sandwich til livs hos DOC i konsultationen 
og efter en times tid kunne helikopteren 
så flyve et par lykkelige mennesker ind til 
familie og venner i Ammasalik. 
 

 
2 fanger fanget på isen 

 
Klokken 2200 samme dag kunne TRITON 
atter sætte næsen mod Færøerne – 
troede vi. Det grimme vejr lurede stadig 
derude, så chefen besluttede at sætte 
kursen sydover i stedet for østover. Det 
betød, at vi kunne gå med søerne agten 
ind og en fart af 19 knob i stedet for 7 
knob mod søerne. Lavtrykket skulle 
omsejles. En stor bue senere mod øst og 
vi havde retning mod Torshavn, hvor 
forsinkelsen alt i alt ”kun” kom til at 
betyde 6½ time senere i havn end 
planlagt. Og ikke mindst en god 
fornemmelse i kroppen – nemlig at det 
virkelig nyttede noget at forlægge de 
mange sømil. To menneskeliv blev 
reddet! 
 
 
Skriver på T RITON 
 

å var dagen endelig opranden, hvor 
jeg, efter lidt over 2 års 
landtjeneste, igen skulle påmønstre 

et af flådens skibe, Inspektionsskibet 
Triton, i Reykjavik. Ved ankomst til Triton, 
blev jeg hurtig sat ind i mine placeringer, i 
de forskellige ruller og i arbejdet på 
skibskontoret. Arbejdet som skriver 
består af diverse administrative opgaver, 
som indregistrering og afsendelse af post, 
udlevering af kontorartikler og den 
vigtigste: udbetaling af MUG til 
stambesætningen. Tjenesten foregår på 
skibskontoret, skibes hjerte. Der 
administrerer jeg sammen med banje-
mesteren, administrationsbefalings-
manden og sanitten. Udover arbejdet har 
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der været mange spændende oplevelser. 
Naturen heroppe er jo helt fantastisk, lige 
fra Islands lavaørkener til deres varme 
kilder og til Grønlands enorme fjorde og 
mægtige isbjerge. En stor oplevelse! På 
det sociale plan er jeg blevet rigtig godt 
modtaget af den menige del af 
besætningen, om det gælder et spil kort 
efter arbejde eller en tur i byen, bliver 
man godt modtaget og taget med!           
 
 
Tiden som værnepligtig 
Af værnepligtig Thomas Lyngsø 
 

ogtet er ved at være slut og 
værnepligten er snart aftjent. Vi kan 
se tilbage på 9 måneder med 

masser af nye udfordringer, nye 
venskaber og oplevelser man bestemt 
ikke får i det civile liv.  
At ha' aftjent de sidste 3 måneder af 
værnepligten ombord på Triton, har 
bestemt været en oplevelse af de store. 
At få lov til at komme til Grønland 'helt 
gratis', ja endda få penge for det, det er 
der ikke mange der kan prale af. Sejle 
rundt i fjordene, se på den storslåede 
natur og nyde det gode vejr. Noget 
amerikanske turister betaler i dyre 
domme for. Det har i det hele taget været 
3 fantastiske måneder ombord, det er der 
ingen tvivl om, men at komme hjem og 
gense familie, kærester og vennerne 
hjemme i Danmark, det bliver nu også 
rart.  
Vi værnepligtige kom ombord den 7. 
januar med A-besætningen i Reykjavik. 
Efter en uges tid med klargøring og 
forskole blev kursen sat mod Grønlands 
Østkyst for at lave fiskeriinspektioner. 
Inden vi kom derover skulle vi dog lige ha' 
lov at mærke Nordatlantens barske vinde. 
Vi ramte lige ind i en orkan. Vindstød op 
til 42 meter per sekund og 15 meter høje 
bølger der fik skibet til at krænge op til 48 
grader. Noget af en start og få på turen, 
for sådan nogle nyudklækkede sømænd 
som os, men alle holdt skansen oppe og 
idag er der intet der kan slå os ud. 

Bedre held med vejret har vi haft her på 
anden del af togtet med B-besætningen. 
Det var sådan, at da vi kom hen midt i 
februar tog A-besætningen hjem og B-
besætningen kom op og overtog. Vi 
værnepligtig skulle jo ikke med hjem, vi 
skulle stå 3 måneder ud og det er så 
næsten gjort nu. 
Tilbage til vejret. Vi skulle også på 
fiskeriinspektion med B-besætningen på 
Østkysten. De dage vi lå derovre var der 
ikke en vind der rørte sig, der var havblik 
de fleste af dagene, hvilket er et meget 
smukt syn, især når man tænkte tilbage 
på hvordan det var sidst vi lå der. 
Et andet smukt syn var da vi sejlede 
igennem Prins Christians Sund for at 
komme over på Vestkysten. Kom ude fra 
lidt uroligt vejr i Danmarksstrædet og går 
så ind til det fineste vejr med høj solskin, 
ingen skyer og og et par plus grader, 
mens man sejler op af stejle klippevægge 
med sne på toppen, det var et virkelig flot 
syn. 
 

 
Værnepligtige der fører sig frem i Grønnedal 

 
Oplevelsen at komme til Nuuk, har osse 
været helt speciel. Tror alle vi 
værnepligtige virkelig så frem til at 
komme op og opleve deres væremåde. Vi 
havde hørt mange historier om 
grønlændere inden vi satte vores ben der. 
Nogle dårlige, nogle vanvittige, nogle 
sjove og andre gode. Og vi er bestemt 
ikke blevet skuffet, de har deres helt egen 
levemåde, hvilket vi bestemt ikke kan 
tage fra dem. Nogle historier er blevet 
aflivet, men der er bestemt osse nogle 
der er blevet bekræftet.  
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Er sikker på jeg taler på alle de 
værnepligtiges vegne når jeg siger at vi 
har haft et rigtig godt og spændende togt 
ombord på Triton de første 3 måneder af 
2005. 
Selvfølgelig har alt ikke været rosenrødt 
hele tiden, men er sikker på at vi bagefter 
vil se tilbage på det som en rigtig god tur 
og noget vi kan fortælle om meget længe 
ud i fremtiden. 
 
 
Ny læge om bord 
Af Claus Malta Rlg-1 
 

år man, som jeg, kommer fra det 
jordbundne infanteri, er det en 
behagelig omvæltning at komme 

om bord på Triton. Her går man i ”pænt” 
tjenestetøj det meste af dagen - dog ikke 
under øvelser. Og sløringsstift og 
foldespade er meningsløse begreber. Til 
gengæld mødes man af en veritabel 
ordskat af maritime udtryk og vendinger. 
Som medlem af helikoptergruppen er der 
nogle procedurer, især med op og 
nedhaling af lægen og patienterne 
mellem skib og helikopter, som skal 
holdes ved lige. Så ibland får man lidt 
frisk luft… 
 

 
Helikopterhoist 

 
Udover tilsyn og beredskab, er der ikke 
meget arbejde for en skibslæge hér. Det 
giver dejlig meget tid til at følge med i 
sejladsen, nyde udsigten fra broen og 
belemre de stakkels sømænd med nogle 

grønlandske brokker, indlært under mine 
tidligere, civile, ansættelser i Grønland. 
Når man sejler i det sydlige fjordland, kan 
man ikke undgå at tænke på vore 
norrøne forfædre, som kom til disse lune 
og solfyldte fjorde, efter ugers 
strabasserende sejlads i åbne både, fra 
især Norge og Island. Det er nu mere end 
1000 år siden de første kom og formentlig 
4-500 år siden de sidste forsvandt. 
Hvorhen er der adskillige teorier om. 
Nogle mener de uddøde af sult og 
sygdom. Andre at de blev dræbt af 
inuitstammer, der kom med den sidste 
Thuleindvandring fra nord, som også 
fandt sted på dette tidspunkt. Endeligt er 
der dem der mener at kunne 
sandsynliggøre, at i hvert fald 
vestbygdens folk (beboelserne omkring 
Nuuk) udvandrede til vin- eller ildlandet 
(det senere Amerika). 
I dag ligger fjordbundene næste uden 
beboelser, og ingen slår sig ned i 
indlandet. Inuit bosatte sig yderst i 
fjordsystemerne, med let adgang til 
fangststederne. Og dér ligger også de 
grønlandske byer den dag i dag. 
Men en gang var her summende af liv på 
markerne og i fjordene. Alene i området 
omkring Narsarsuaq og Qaqortoq findes 
mere end 100 ruiner – hustomter, 
markskel, vandingskanaler etc. Nogle få 
af de gamle storgårde drives i dag som 
fåreholdersteder af grønlændere. Og 
selvom der nu findes store byer her på 
kysten (med op mod 3-4000 indbyggere) 
er dette intet at regne mod de norrøne 
grønlændinges samfund med storfamilier, 
trælle, overvintrende gæster og 
skibsbesætninger samt gejstlige. Her 
fandtes flere klostre og sågar et 
bispesæde i området. 
Tilbage på skibet har det været en blød 
start, op og ned ad Grønlands 
Sydvestkyst. Hidtil har sejladsplanerne 
været ”med mig”. Nu må vi så se, når 
turen snart går østover på åbent vand til 
Færøerne. 
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remover vil man skulle tilmelde sig 
dette nyhedsbrev ved at gå ind på 
SOK hjemmeside på 

http://forsvaret.dk/SOK 
 
Her vil der være et link til TRITONs egen 
side hvor man skal klikke på ”Tilmeld 
Nyhedsbrev”. Man vil derefter blive bedt 
om at indtaste sin e-mail adresse og man 
vil derefter modtage nyhedsbrevet når det 
bliver sendt fra skibet. 
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il du skrive til en af dine kære 
ombord på TRITON, kan du gøre 
det på mailadressen: 

trit@ships.svn.dk 
 
Husk at påføre skibsnr. på modtageren i 
emnefeltet, og at du ikke må sende bille-
der, sjove programmer og lign. Kun tekst 
accepteres, og he lst i form af en ved-
hæftet tekstfil. 
 
I næste nummer:  
Næste del af togtet skal foregå med 
TRITON-A besætningen

 
 
 

 
Med venlig hilsen 

TRITON-B 
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Chefens faste: 

elkommen til en ny udgave af nyheds-
brevet ”NORDLYSET”. A-besætningen 
overtog skibet i Thorshavn den 7. april, 

i hvilken forbindelse jeg tiltrådte som chef. 
Efter en kort periode med forskole i havn og 
til søs var TRITON hurtigt klar til at løse på-
lagte opgaver. Opgaverne har været mange-
artede og TRITON har indtil videre kontrolle-
ret 23 trawlere, gennemført samarbejdsøvel-
ser med det færøske fiskeriinspektionsskib 
BRIMIL og med redningshelikopter fra Atlan-
tic Airways. Endelig har vi i perioden fra den 
6. til 9. maj haft fornøjelsen af et ophold i 
Newcastle for at deltage i højtideligholdelsen 
af afslutningen på 2. verdenskrig for 60 år 
siden. 
Vi er nu tilbage i færøske farvande, som vi 
forventer at forlade således, at TRITON 
kommer tilbage til Flådestation Frederikshavn 
den 19. maj med henblik på at besætningen 
skifter til HVIDBJØRNEN. 
Jeg kan således melde ”alt vel om bord” til jer 
derhjemme og håber at vi med dette nyheds-
brev kan fortælle lidt om vores oplevelser på 
togtet. 
 
Venlig hilsen 
 
MOGENS MASCHORECK 
kommandørkaptajn 
 

 
 

Helikoptergruppens tur til 
Stornoway på Hebriderne 

 
 

n af TRITONs opgaver i Nordatlanten 
er at agere som redningsskib i tilfælde 
af forlis, grundstødninger, flystyrt etc. 

Ombord findes helikopteren som er et fanta-
stisk redskab til sådanne operationer. I lan-
dene omkring Færøerne er der også statione-
ret landbaserede redningshelikoptere, hvis 
rækkevidde strækker sig langt ind i det færø-
ske område. I aktuelle redningsaktioner ar-
bejder skibets helikopter jævnligt sammen 
med typisk redningshelikopteren fra Sum-
burgh på Shetlandsøerne eller fra Stornoway 
på Hebriderne. 
   Da skibet alligevel befandt sig stort set 
halvvejs mellem Færøerne og Skotland for at 
udføre kontrolbesøg på fiskefartøjerne i om-
rådet, lettede helikopteren med kurs mod 
redningstjenesten på Stornoway, som blot var 
en god times flyvning ret syd for TRITON. 
Kort efter afgang fra TRITON kunne helikop-
terbesætningen høre at redningshelikopteren 
fra Stornoway var på vej ud mod et fiskefartøj 
for at undsætte en russisk fisker, som havde 
en formodet sprængning af mavesækken.  

 
   Men vi landede på Stornoway og fik en 
glimrende rundvisning af det tilbageblevne 
personel, som stolt fortalte om deres meritter. 
Efter et par timer returnerede den skotske 
helikopter med en træt besætning, som hav-
de fløjet en lang men veludført redningsakti-
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on. Der blev snakket om løst og fast besæt-
ningerne imellem, og udvekslet erfaringer 
omkring redningsarbejdet i Nordatlanten. 
   Her skal det indskydes at det er et civilt 
firma, Bristow Helicopters, som har en kon-
trakt med den skotske coastguard om udfø-
relse af redningstjenesten i den nordlige del 
af Skotland. Firmaet har måttet få en speciel 
godkendelse fra de engelske luftfartsmyndig-
heder for at udføre operationer, som normalt 
ikke ligger inde for rammerne af civil luftfart. 
De fleste af både piloter og besætningsmed-
lemmer har dog erfaring fra militæret. 
 
   Efter at have modtaget en kort briefing om 
lokale områder af interesse begav vi os igen 
tilbage mod TRITON – dog ikke uden at over-
flyve de nævnte lokaliteter og med kameraet 
ud af kabinedøren at have foreviget et besøg 
i Stornoway på Hebriderne – et sted man ikke 
umiddelbart lige kommer forbi 
 
HELIKOPTERGRUPPEN   

 
 
 

...Og maskinen donter 
 

or navigatørerne ombord er maskinfol-
kene bare nogle sortfingerede bødere 
nederst i skibet, som man kan ringe til, 
når der skal bruges flere hestekræfter, 

eller når et af broens apparater går i stykker. 
Vover man derimod pelsen og begiver sig 
ned i agterskibet – naturligvis iført smudsafvi-
sende tøj, sikkerhedssko og høreværn – vil 
man opleve en del af skibet som aldrig står 
helt stille.  
Teknisk divivsion (T-DIV) består af maskin-
folk, elektrikere, elektronikfolk, automatikme-
kanikere såvel som vores dæksfolk og endda 
også skibets læge og sanit. Dertil kommer 
befalingsmænd og officerer til at holde lidt 
styr på gasterne. 
I store træk er det T-DIV som sørger for, at alt 
fra læselamper til skibets hovedmotorer vir-
ker. Selv vandforsyningen og toiletsystemer-
ne er en del af maskinens område. Derfor ser 
man da også tit personel fra T-DIV overalt i 

skibet. Det er næppe en overdrivelse, når 
man siger at maskinen (heldigvis) bruger me-
re tid på at lave eftersyn og vedligeholde ma-
skiner der virker, end på at reparere maskinel 
som ikke virker.  

 
Men selvfølgelig opstår der af og til fejl og 
havarier som skal repareres. Det er i disse 
tilfælde, at maskinfolkene i arbejdstøjet og 
knokler indtil fejlen er udbedret – nogle gange 
til langt ud på de små timer.  
Også på dette togt har der naturligvis været 
små problemer som har taget en del af ma-
skinfolkenes tid, men alt i alt har vi været for-
skånet for de værste havarier. 
 
Som navigatør vil jeg sige tak for lån af to 
hovedmotorer og alt det andet, I har stillet til 
rådighed. 
Og så vil vi gerne have stabs i manuel 6 
knob. 
 
KIO 
 
Skydning med håndvåben 
 

dover vore mere slagkraftige våben 
som kanon og maskingeværer er Tri-
ton udrustet med det vi kalder hånd-

våben. Det drejer sig om våben som pistol og 
karabin. Besætningen er selvfølgelig uddan-
net til at betjene og skyde med disse våben; 
men en sådan uddannelse skal selvfølgelig 
vedligeholdes, ellers går færdighederne i 
glemmebogen. Derfor øver vi os med mel-
lemrum i at betjene og skyde med vore hånd-
våben. Personer, som ikke er uddannet i be-
tjening af den enkelte våbentype, kan også få 
lov at prøve under kyndig vejledning. Nu er 
skibet jo ikke bygget med skydebane, men 
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der er til gengæld masser af plads på havet, 
så derfor foregår skydningerne på eller fra 
helikopterdækket. Til skydning med pistol 
rigges et par skiver op i nettene, så vi skyder 
ud over agterenden af skibet. Det giver mu-
lighed for at tælle point, så der kan holdes 
små indbyrdes konkurrencer skytterne imel-
lem.  
Skydning med karabin, som er en halvauto-
matisk riffel, foregår også fra helikopterdæk-
ket, men mod et mål som trækkes på hav-
overfladen i en passende afstand efter skibet 

 
Da selve skydningen ikke kan blive som på 
en rigtig skydebane er skydningerne ikke 
gældende i forhold til registrering og tildeling 
af skydemærker, men det at man vedligehol-
der sine færdigheder i håndtering og betje-
ning af sit våben gør anvendelse mere sikker 
for skytten og omgivelserne. 

 
Til velfærdsbrug er skibet også udrustet med 
et par haglgeværer. Disse kan anvendes til 
jagt, hvis man er i besiddelse af jagttegn. De 
kan dog også bruges til fornøjelse for andre, 
da vi også er udrustet med kasteapparat og 
lerduer. Vi gennemfører derfor også lerdue-
skydning som ren fornøjelse med deltagelse 
af alle interesserede. 
NK 
 

 

 Besøg i Newcastle 
 

 forbindelse med 60-året for 2. Verdens-
krigs afslutning besøgte TRITON fra 6. – 9. 
maj Newcastle-upon-Tyne i England. 

Under krigen blev Newcastle centrum for de 
danske krigssejlere. Krigssejlerne var danske 
søfolk, som under Danmarks besættelse kom 
til allieret havn og derfor ikke kunne vende 
hjem før krigen var ovre. 
De gjorde så til gengæld en stor indsats i de 
allieredes skibe. Både ombord i de handels-
skibe, som sejlede i konvoj under konstant 
trussel fra tyske ubåde og fly, og som tjene-
stegørende ombord på Royal Navy’s skibe. 
Hvert år mødes krigssejlerne i Newcastle den 
første hele weekend i Maj. Her er der i St. 
Nicholas Cathedral midt i byen et mindes-
mærke for de mange ud af i alt 6000 krigssej-
lere, der tjeneste. Mindesmærket var først 
placeret i Den danske Sømandskirke i Com-
mercial Road i London, men da den kirke 
blev lukket og solgt, fandt man – meget natur-
ligt – et blivende sted til det i den by, som var 
centrum for det hele under krigen. 
Lørdag aften holdtes reception for krigssej-
lerne ombord på TRITON. Der var folk både 
fra Danmark, Færøerne og England, og en-
kelte af krigssejlerne havde taget turen hele 
vejen over Atlanten fra Canada og USA for at 
være med. 
Søndag middag var der mindehøjtidelighed i 
Domkirken, hvor den danske ambassadør og 
forsvarsattaché sammen med lokale honora-
tiores deltog. Fra TRITON stillede vi med en 
honnørkommando og skibets fane. Efter 
gudstjenesten, som også havde indslag ved 
Københavns Drengekor, var der kransened-
læggelse med kranse fra både det officielle 
Danmark, fra Færøerne, krigssejlernes for-
ening, Sømændenes forbund og de danske 
kirker i Nordengland. 
Det var en bevægende oplevelse at være 
vidne til, at disse gamle søfolk mindedes de-
res kammerater og hinandens indsats i allie-
ret tjeneste 
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Søndag aften deltog i alt 35 besætningsmed-
lemmer fra TRITON i den officielle middag i 
Centre for Life. Midt imellem mad og taler 
blev der snakket livligt ved de runde borde, 
hvor de gamle krigssejlere var blandet med 
nutidens noget yngre orlogsgaster. Det virke-
de som om det bekom både de gamle og de 
nye søulke. 
Selvom programmet for havneopholdet var 
tæt spækket med officielle arrangementer, så 
blev der dog også fleste lejlighed til at se lidt 
nærmere på byen, som blandt meget andet 
huser Nordeuropas største shoppingcenter. I 
nærheden af Spillers Wharf, hvor vi lå i gå-
afstand til centrum, var også den temmelig 
nye gangbro, ”Millennium Bridge”, der fører 
over floden Tyne til et nyt galleri. 
Da vi mandag eftermiddag lod trosserne gå 
for at sejle tilbage til Færøerne og genoptage 
vores opgaver omkring øerne, ankom krigs-
sejlerne i bus for at kunne vinke til os fra ka-
jen og ønske os god tur nordpå. 
 
Jens Elkjær Petersen 
OPR 
 
 

Tak for denne gang. 
 

iden ombord i Triton er ved at være 
forbi for besætningen. Vi skal nu over i 
Hvidbjørnen som skal køres op efter en 

længere periode langs kaj og et længere 
værftophold.  
 

Nordlyset vender tilbage på næste togt, den-
ne gang fra Hvidbjørnen. 
 
-Redaktionen 
 
I mellemtiden kan TRITON B / HVBJ B ny-
hedsbrev T.O.W.N. læses på 
http://forsvaret.dk/SOK indtil vi vender tilbage. 
 
 
 
Assistance fra TRITONs dykkere får en lystfi-
skerhistorie til at blive virkelighed. 
 
For 164 startede TRITONs sidste havneop-
hold med stille fiskeri fra helikopter-dækket. 
Men fiskeriet ændrede sig næsten til et mare-
ridt da en kæmpe havtaske bed på krogen. 
Desværre er der ingen vidner på hvad der 
derefter sker. Men ifølge 164’s eget udsagn, 
kæmper han et godt stykke tid med fisken, og 
får endda også gjort den træt. Da 164 er klar 
til at hive havtasken sker ulykken. Linen 
knækker og havtasken glider ned i vandet 
igen. Stærkt frustreret prøver 164 at få vagten 
på sidedække til at tro på at han rent faktisk 
har fanget en krabat af en fisk. – Desværre 
uden held. 
Næste dag får 164 overtalt skibets dykkere til 
at dykke ned til bunden af havnen for at se 
om fisken ligger der endnu. Stor er deres 
overraskelse da de finder havtasken nøjagtigt 
samme sted som 164 har fortalt. T 
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Med hjælp fra gummibådsbesætningen bjær-
ger dykkerne havtasken og 164 får bevist sin 
noget vandede lystfiskerhistorie. 
Tillykke herfra redaktionen, det blev en fisk 
på 8 kg. 
 
 

BILLEDGALLERI 
 

 
 
 

 

 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 

Det kan vi gøre bedre!!! 

Færøvejr 

Millennium Bridge 
Newcastle 

Reception i hangaren 
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Opstart 
 

å er nyhedsbrevet startet op igen. 
Efter vi mødte i Frederikshavn den 
11. oktober og fik at vide vi skulle 

skifte til TRITON (TRIT), har vi haft 
rigeligt at se til. TRIT skulle gøres klar til 
sejlads, VÆDDEREN skulle afrigges. 
Mandag den 14. november var vi klar, 
som planlagt. Med megen hjælp fra 
flådestationens personel, SMK og 
arbejdere fra Korsør lykkedes det os at 
overholde tidsplanen. Dermed ikke sagt 
at der ikke var ting der skulle justeres. 
Dette måtte dog ske under gang. Alle 
glædede sig meget til at komme af sted, 
væk fra den mere kaotiske opstart og ud 
til den roligere søvagt. 
 
 
Forskole 
 

et første som skulle ske efter vi 
havde forladt Frederikshavn, var at 
en såkaldt forskole skulle 

gennemføres. Når et skib påbegynder et 
nyt togt skal alle fordeles på de forskellige 
poster under øvelser. Alle bliver udstyret 
med en fordelingsliste som fortæller hvor 
de skal møde i forskellige situationer. 
Hvis for eksempel skibet grundstøder og 
springer læk skal havarirullen startes og 
alle skal vide hvor de skal møde. Det er 
blandt andet det skibet øver på forskolen 
så ingen er i tvivl, hvis det utænkelige 
skulle ske.  
 
 
 
 

Unit evaluation 
 

nder forskolen skulle også en unit 
evaluation gennemføres. Denne 
unit evaluation planlægges af et 

evalueringshold, som kommer til skibet 
og gennemfører forskellige øvelser, som 
blandt andre var, brand-, havari-, 
lækstopnings-, mand over bord-, 
assistance andet skib- og helikopter i 
nød-øvelse, samt mange andre. På 
dagen, hvor vi lå ud for Sjællands Odde, 
ankom evalueringsholdet om morgenen. 
Dette bestod af blandt andre chefen for 1. 
Eskadre. Umiddelbart efter deres 
ankomst blev der holdt et kort møde, så 
skibsledelsen kunne snakke med dem 
om, hvad der skulle ske i løbet af dagen. 
De fortæller selvsagt ikke præcist, hvad 
der skal foregå, men bare hvordan de 
ønsker dagen skal forløbe. Efter dette 
møde var der en slags stilhed før 
stormen. Vi sad bare og ventede på at 
noget skulle gå galt, rent øvelsesteknisk 
selvfølgelig. Kort tid efter kom den første 
alarm, der var brand i forskibet. Alle 
hastede på deres pladser og meldingerne 
begyndte at løbe ind. Alle mødt på deres 
post, og vi var klar til at starte indsatsen. 
Den første brand var kun iscenesat for at 
få os i gang, og var hurtigt erkendt, 
bedømt og slukket. Der var ingen 
problemer, men det var også en 
ukompliceret lille brand. Den næste brand 
var i maskinrummet og det er som regel 
en forholdsvist nem brand at slukke da 
skibet er udstyret med 
brandslukningsanlæg, som man kan 
benytte, men øvelsesledelsen havde 
naturligvis planlagt, at det system var i 
stykker. Det betyder så at vi blev nødt til 
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at rykke ind med røgdykkere. 
Besætningen er godt uddannet og denne 
brand blev også slukket trods 
komplikationerne med det defekte 
system. Ligesom skibet var færdigt med 
at slukke brand i maskinrummet fik vi at 
vide, at vi havde en læk i forskibet, for 
øvelse naturligvis, og at vi skulle have 
nogle ud for at kigge på skaden. Det viste 
sig at en luge var blevet trykket ind og 
denne skulle afstives med noget tømmer. 
Straks gik et besætningsmedlem (Kubik) i 
gang med en elektrodesvejser, som 
øvelsesledelsen ikke havde overvejet 
kunne bruges pga. vandet, men som de 
bagefter sagde, så måtte de jo hjem og 
skrive bøgerne om. Dette beviser bare at 
øvelsen bliver holdt for at alle kan lære 
noget, ikke kun skibet. Der blev også 
foretaget skydning med tungt 
maskingevær, hvor skytterne fik lejlighed 
til at vise deres færdigheder på dette 
område.  
Til trods for den hurtige opstart fik TRIT 
den samlede bedømmelse 
”tilfredsstillende” og klar til at gå på togt. 
Dette skyldes ikke mindst besætningens 
færdigheder og evne til omstilling. 
 
 
Besøg af CH SOK 
 

andag aften blev CH SOK fløjet 
ombord af skibets helikopter. Han 
holdt i løbet af aftenen en række 

møder med alle personelgrupper ombord 
og fik forklaret helt præcist, hvad hans 
visioner er for søværnet, og hvordan han 
mente, at vi sammen skulle bidrage til 
opgaveløsningen. Admiralen lagde blandt 
andet vægt på Søværnets indsats overfor 
havmiljøet, hvilket for ham er en 
mærkesag og han fortalte levende om de 
tiltag, der gøres og kommer på dette 
område. Han gav også besætningen en 
generel orientering om GALATHEA 3 
ekspeditionen, der naturligt nok optager 
mange ombord. Admiralen blev tirsdag 

morgen fløjet til Vedbæk for at fortsætte 
sit tæt besatte program. Efter disse 
begivenhedsrige dage, blev kursen sat 
mod Færøerne. På vej derop, mødte vi 
kommandoskibet THETIS, som var på vej 
til Danmark. 
 

 
       Kommandoskibet THETIS vest for Norge 
 
Thorshavn 
 
 
 

redag var der ankomst til 
Thorshavn, hvor vi fik besøg af 
Færøernes Kommando. Hver gang 

et inspektionsskib ankommer til 
Færøerne vil kommandoen briefe om de 
forhold som gør sig gældende indenfor 
deres ansvarsområde. Det er meningen, 
at vi skal foretage fiskeriinspektion inden 
for Færøernes Fiskerizone og dermed er 
det relevant at få at vide hvor fiskerne 
opholder sig. Det og andet orienterer 
kommandoen om. Efter dette var der 
spadseretilladelse, og dermed lejlighed til 
at kigge lidt på byen. Kadet R. S. Jensen 
fortæller herefter om sit første møde med 
Thorshavn. 
  

Det har faktisk tidligere naget mig 
lidt at jeg aldrig har fået set lidt af 
Færøerne. Det er trods alt en særegen 
del af Danmark som enhver bør se. Det 
første man lægger mærke til er det flotte 
landskab. Det er utroligt smukt at se 
husene ligge op ad skråningerne til hvad 
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der i dansk optik må siges at være bjerge. 
Det næste er de mange forskelligt 
farvede huse. Så vidt jeg kan forstå har 
de alle pga. det nogen gange lidt ”friske” 
vejr, bølgemetal på ydersiden af huset for 
at beskytte træværket. Jeg har ikke selv 
endnu oplevet de kraftige storme som jeg 
har hørt om heroppe, men det siges at 
regn og storm ikke er noget de er ukendte 
med. På vej op i byen går man forbi frit 
liggende klipper som jeg kun før har set 
det på Bornholm eller i Sverige. Længere 
inde i byen kommer vi forbi en hyggelig 
lille café, Café Natùr. Pga. beredskabet 
heroppe var det dog ikke et sted, vi blev 
hængende særligt længe. Vi skal hele 
tiden være klar til at hjælpe eventuelle 
nødstedte skibe. Længere endnu oppe i 
byen ligger ”SMS” som er deres 
indkøbsmagasin. Det svarer til et 
mellemstort indkøbscenter i Danmark. 
Der lå vel omkring 15 – 20 butikker lige 
fra Tops 
Sko til Bageren. Jeg skulle lige ud og se 
prisniveauet i forhold til hjemme i 
København. De betaler ikke 
overraskende lidt mere for deres varer 
her end der hjemme, så det blev ikke til 
større indkøb i denne omgang. Om 
aftenen tog vi igen ned til Natùr. 

 

Thorshavn ”by night” 
 
 

 Thorshavn lå vi fra fredag til søndag 
og modtog varer, hvorefter vi sejlede 
ud for at patruljere på 12-sømil 

grænsen for at lave 
suverænitetshåndhævdelse. Mandag 
morgen den 21. november skulle der 
trænes med helikopter for både læge, 
assistancehold for andet skib og 
fiskeriinspektionshold.  
Den 24. november modtager vi 
værnepligtige ombord som skal sejle med 
til den 5. januar 2006. Opholdet ombord 
er de værnepligtiges sejladsmodul, som 
er på 6 uger. Hensigten er, at de skal 
lære at begå sig ombord, lære praktisk 
sømandskab og få en præsentation af en 
sejlende enhed. Vi håber selvfølgelig, at 
opholdet ombord vil friste en række af 
dem til at fortsætte i Søværnet efter 
værnepligten. Men det vil tiden vise.  
 
Sydpå 
 

redag den 25. november bød på 
pludselige forandringer. 
Besætningen, som ellers havde 

vintertøjet med og som var beredt på de 
korte dagtimer i det færøske, fik pludselig 
at vide, at turen nu skulle gå sydpå, 
nærmere bestemt til Biscayen. Den slags 
nyheder frembringer selv sagt jubel 
ombord, da udsigten ellers var "tur-de-
Færøerne" frem til den 8. december. 
Bedst som folk diskuterede ophold i 
Spanien og indkøb af sommertøj, viste 
det sig, at turen ikke ville byde på nogle 
havneophold. Formålet med turen var, at 
eskortere korvetten NIELS JUEL(NIJU) 
hjem fra de sydlige farvande, da skibet 
havde problemer med gearet, og således 
rekvirerede assistance fra sine kollegaer i 
det høje nord. Den efterfølgende sejlads 
sydpå, var præget af en god stemning, da 
besætningen var glad for at skulle en rask 
lille tur sydpå, på trods af de manglende 
havneophold. De stakkels nye 
værnepligtige, som havde travlt med 
diverse uddannelser på turen sydover, 
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måtte til stadighed lægge ører til 
skræmmehistorier om hvor store bølger vi 
sandsynligvis ville møde i Biscayen. 
Disse pessimistiske forudsigelser, blev 
dog bragt til skamme, da vi mandag 
morgen vågnede til solskin, og 
fuldstændig lunt vejr i den berygtede 
Biscay. Ikke mange lod chancen for at 
sole sig på helikopterdækket sidst i 
november måned, gå deres næse forbi. I 
en periode, lod det til at skibet var opslugt 
af den behagelige sydlandske stemning.  
 

 
Korvetten NIELS JUEL under sydlige himmelstrøg 
 
Efter at have mødtes med (NIJU), gik 
turen hjemad. Grundet Korvettens 
gearproblemer, foregik hjemturen i et 
noget mere langsomt tempo. For at 
udnytte de lange timer, fik dele af 
besætningerne lejlighed til at besøge det 
andet skib, således at de fik en indsigt i 
teknikken, og operationerne på denne 
meget anderledes enhed. På (NIJU) 
fremragende initiativ, foranstaltede vi jule-
jeopardy mellem de to skibe over radioen, 
det er vel nærmest overflødigt at nævne 
(TRIT) overlegende sejr, i denne 
forbindelse. På hele hjemturen, tilsmilede 
vejrguderne os, og det blev aldrig 
nødvendigt med nogen direkte støtte til 
Niels Juul, som ellers kunne have været 
nødvendig, i tilfælde af hårdt vejr.  
På hjemturen, havde besætningen også 
den at glæde at kunne udnævne Jose 
Kramers og Christian K. Andersen til 
marinekonstabler, og således byde disse 
to velkomne, som nye kollegaer. 

 
Udnævnelse af Christian K. Andersen og Jose  
Kramers den 1/12. 
 
Efter fem dages sejlads i følgeskab med 
(NIJU), ankom vi om sider til Skagen, 
hvorfra denne valgte at fortsætte alene 
mod Korsør. Inden vores videre færd 
tilbage til Færøerne, benyttede vi 
lejligheden til at sætte nogle folk af i 
fædrelandet. 
 
 
Nordpå igen 
 

fter denne ekstraordinære tur 
sydpå, var det på tide at genoptage 
vores egentlig opgave, med at 

patruljere de færøske farvande. Som 
afløsning til sydens sol, var der 
efterhånden bredt sig en hyggelig 
julestemning om bord, og rundt omkring 
blev der hængt diverse julepynt op. Som 
kompensation for den hjemlige hygge, 
bliver der her i juleperioden vist ”jul på 
slottet” hver aften. 
Tirsdag den 6/12 og onsdag den 7/12, 
foretog skibet nogle fiskeriinspektioner i 
området omkring Færoerne. I denne 
forbindelse, fik vores nyuddannede 
fiskeriofficer Thomas Letholm mulighed 
for at omsætte teori til praksis, på nogle 
russiske trawlere.  
 

E 
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45 tons fisk, som netop er trukket om bord, på en 
russisk trawler, under en fiskeriinspektion. 
 
Senere onsdag aften lagde vi til i 
Torshavn, og torsdagen gik med at 
genforsyne skibet, og generelt arbejde. 
Fredag den 9/12 var det tid til den 
smukke, og længe ventede 
julegudstjeneste i Havna kirke i Torshavn, 
ved sogne- og orlogspræst Meinhard 
Bjartaliq. Ved gudstjenesten, var vore 
kollegaer fra Færøskommandoen også at 
finde blandt de forventningsfulde 
deltagere. Samme eftermiddag havde 
vort højt værdsatte velfærdsudvalg 
arrangeret en bowlingturnering for hele 
skibets besætning, hvor de enkelte 
sektioner kunne kæmpe mod hinanden. 
Ikke overraskende blev der gået til spillet 
med stor entusiasme og megen 
konkurrence-ånd. I skrivende stund er 
stillingen dog ikke gjort op, hvorfor 
resultatet må tilgå i næste nyhedsbrev.  
 
Fremtiden 
 

enere i dag lørdag den 10/12, går 
vi atter til søs, for at sætte kursen 
mod Bergen, hvor vi har reserveret 

et skydeområde. I forbindelse med 
skydningen, skal vi ligge i havn nogle 
dage, hvorefter turen atter går til 
Færøerne, hvor besætningen også vil 
holde jul og nytår.    
 
 

 
a næste nyhedsbrev først vil blive 
udsendt i det nye år, ønsker 
besætningen en god jul, samt en 

behagelig og festlig passage til det nye 
år, til alle jer derhjemme. 
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Rejsebreve fra inspektionsskibet THETIS 2005 
 
Kommandoposten nr. 10 13-10-2005
Vi befinder os nord for Hebriderne og er i færd med årets sidste togt til Færøerne og Skotland.    
 
Kommandoposten nr. 9 22-09-2005
Vi har fået taget fat på efterårssæsonen og har allerede været i gang en måned efter 
sommerferien.  

  

 
Kommandoposten nr. 8 24-06-2005
I 2005 har THETIS været på den nationale øvelse SQUADEX i uge 5, øvelse PLAYEX i uge 11 
og øvelse LOYAL MARINER i ugerne 15-17. 

  
 
 
 



Kommando-Posten 
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Velkommen til 2005s første nummer af 
nyhedsbrevet "KOMMANDO-POSTEN"  
fra kommandoskibet THETIS. Lidt sent på 
året kunne man med god ret sige, men 
det er dog først nu, at THETIS er på læn-
gere togt igen. THETIS sluttede 2004 
med patrulje ved Færøerne i november. 
Vi fik ikke helt så meget hvil over vinte-

ren, som 
vi havde 

forestillet 
os. De 

første 
uger efter 
hjemkom-

sten blev 
anvendt til 
udbedring 

af mang-
ler, som vi 

konstaterede under vores øvelsesvirk-
somhed. Starten af januar blev præget af, 
at søværnet havde peget på THETIS som 
et dansk bud på et bidrag til hjælp efter 
Tsunami-katastrofen i Asien.  
I 2005 har THETIS været på den nationa-
le øvelse SQUADEX i uge 5, øvelse 
PLAYEX i uge 11 og øvelse LOYAL MA-
RINER i ugerne 15-17. I fire af de fem 
uger har THETIS fungeret som komman-
doskib for Søværnets Taktiske Stab. Der 
blev også lejlighed til en sejlads til Kø-
benhavn i uge 10. Tak til de familiemed-
lemmer, der tog sig tid til en tur med ski-
bet ved den lejlighed.  
Den 18. maj indledtes sommerens lange 
togt til Færøerne og Skotland, der afslut-
tes medio juli. Efter sommerferien venter 
et besøg i adoptionsbyen Svendborg, den 
store øvelse DANEX og endnu et længe-
re togt til Færøerne og Skotland.  
Jeg håber, at I alle må få fornøjelse af 
dette nummer af KOMMANDO-POSTEN. 
 

Peter Tolderlund 
chef  

Sommertogt og øvelse NEPTUNE 
WARRIOR 
Den 18. maj indledtes sommerens 8-
ugers togt til Færøerne og Skotland . Tog-
tet indledtes ved Færøerne, hvor den før-
ste uge gik med patruljering og fiskeriin-
spektion. Ligeledes forberedte vi os sam-
tidigt til deltagelse i øvelsen NEPTUNE 
WARRIOR (tidligere JMC), hvorunder 
bl.a. alle våben blev afprøvet.  
 

 
Dybdebombesprængning. 
 
Med kort varsel fik THETIS dog endnu en 
opgave, da Norge havde inviteret til fej-
ring af det norske søværns 100-års dag i 
Oslo i weekenden den 3. – 6. juni. THE-
TIS skulle have været til Glasgow som en 
del af øvelse NEPTUNE WARRIOR men 
blev omdirigeret til Oslo.  
Med 1½ dags forsinkelse nåede THETIS 
frem til øvelse NEPTUNE WARRIOR, der 
er en stor international øvelse med delta-
gelse fra bl.a. USA, UK, Australien, New 
Zealand, Sverige, Tyskland, Frankrig, 
Holland, Norge og Belgien. Øvelsen var 
en spændende udfordring og foregik i 
farvandet afgrænset af Hebriderne, Irland 
og Skotland. I efteråret 2004 medbragte 
THETIS Søværnets Taktiske Stab hertil, 
men denne gang indgik vi blot som FFH 
(fregat med helikopter). Som søværnets 
kommandoskib var øvelsen en excellent 
træningsmulighed, hvor vi under et vist 
pres kunne få lejlighed til at raffinere vo-
res gøren og laden i et internationalt tak-
tisk-operativt miljø, og blive endnu bedre 
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til at løse vores primære opgave som 
kommandoskib.  
NEPTUNE WARRIOR er en af de bedste 
øvelser søværnet kan deltage i. Kom-
mandoskibet THETIS er meget ofte med i 
disse øvelser, der afholdes 3 gange årligt.  
 
 Første "Replenishment At Sea" 
(RAS) med THETIS-kl. 
Internationale flådestyrker skal kunne 
forsyne sig selv i længere tid ad gangen 
med bl.a. olie, vand, ammunition og føde-
varer. Derfor medsejler der altid forsy-
ningsskib(e) i moderne flådestyrker. Men 
det er også nødvendigt, at fregatter og 
destroyere er i stand til at modtage ek-
sempelvis olie.  
 

 
RAS med FRANKFURT AM MAIN. 
 
Operationen kaldes RAS og kræver en 
vis portion godt sømandskab, samt at 
besætningerne er godt trænede. THETIS 
har netop i år fået monteret en såkaldt 
PROBE-kobling, hvori tankfartøjets probe 
med olieslange kan indføres. 
Det betyder, at THETIS nu kan bunkre 
(modtage olieforsyning) i søen, hvor man 
tidligere var nødt til at anløbe en havn for 
at få brændstof. Det lyder måske ikke 
som noget særligt, men det er faktisk en 
ganske mærkbar opgradering, der har 
stor betydning for enhedens operative 
anvendelighed. Chefen kan nu stille ski-
bet til rådighed i et operationsområde 
uden at skulle begrænses af behovet for 

at genforsyne, forudsat at der i styrken er 
et tankskib, hvilket som regel er tilfældet. 
 

 
Proben er på vej til THETIS. 
 
RAS er ikke nogen ukompliceret operati-
on og kræver god forberedelse. Under en 
tidligere øvelse i år aflagde THETIS der-
for korvetten PETER TORDENSKIOLD et 
studiebesøg. Erfaringerne dannede 
grundlag for uddannelsesmateriale til 
briefing af THETIS besætning, inden vi 
skulle til ”svendeprøve” på NEPTUNE 
WARRIOR. 
 

 
Proben er "connected". 
 
De blev til i alt to RAS’er. Den første med 
FRANKFURT AM MAIN (GE), og den 
anden med ZUIDERKRUIS  (NL). 
Al begyndelse er som bekendt svær, og 
den første RAS gik langsomt men sikkert 
og gav mange praktiske erfaringer. An-
den RAS blev udført, som om besætnin-
gen aldrig havde lavet andet, og det var 
en kæmpe belønning for den flid og om-
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hu, som er blevet udvist fra alle poster i 
skibet. Det er nemlig ikke kun på dækket 
ved selve probe-koblingenen, at besæt-
ningen skal være oppe på mærkerne. 
Også for broen og maskinen er det et 
stykke præcisionsarbejde. Det gav et 
mærkbart løft i humøret hos alle, og der 
var sågar så løssluppen en stemning, at 
der blev sunget på RAS-dækket. Det var 
en meget speciel og helt perfekt afslut-
ning på dette års første JMC. 
 

Brian Larsen 
dæksofficer 

 
 

Kongedeling 
Igen i år har THETIS fået til opgave at 
støtte Kongehuset. Hendes Majestæt 
Dronningen, Hans Kongelige Højhed 
Prinsgemalen, Hans Kongelige Højhed 
Kronprinsen og Hendes Kongelige Høj-
hed Kronprinsessen aflægger her sidst i 
juni besøg på Færøerne med Kongeski-
bet DANNEBROG.  
 

 
THETIS udfører paradering. 
 
Kommandoskibet THETIS indgår i skri-
vende stund i Kongedelingen som eskor-
te for DANNEBROG og har i den forbin-
delse også en række sikkerhedsmæssige 
og praktiske opgaver. Som traditionen 
bød, saluterede THETIS og udførte para-
dering for den Kongelige familie ved vort 
første møde. Siden varetog THETIS Fæ-
røernes salut under DANNEBROGs an-
komst til Thorshavn.  

 
Tøms og 167 ved STBD salutkanon. 
 
THETIS eskorterer DANNEBROG til be-
søgets forskellige havne, Thorshavn, 
Klaksvik og Tveraa, indtil den Kongelige 
familie rejser tilbage til Danmark. 
 

Peter Tolderlund 
chef 

 
 

 
DKO og DKB styrer salutbatteriet. 
 
Undervisning under sejlads. 
THETIS har rigtigt mange sejldage hvert 
år. I år er det ca. 154. Derfor vil så mange 
som muligt gerne kunne holde fri og være 
ved deres familie i skibets hjemmeperio-
der. Men vi skal også fortsat uddanne os 
og udvikle vore kompetencer. Vort mate-
riel er komplekst og omfattende, og det er 
de færreste, der kan håndtere alting alle-
rede, når de kommer ombord.  Det bety-
der, at der også skal bruges tid i hjem-
meperioderne til nogle af de mange kur-
ser som søværnet tilbyder.  
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Men man kan også arrangere kurser un-
der sejlads.  Det kræver, at personellet 
kan friholdes fra den daglige tjeneste i et 
vist omfang, hvilket eksempelvis en for-
lægning til Færøerne er velegnet til.  
På dette togt har THETIS med instruktør-
assistance fra Forsvarets skoler gennem-
ført "helikoptertankningskursus" og "på-
hængsmotorkursus" for det meste af tek-
nisk divisions befalingsmænd og menige 
besætningsmedlemmer. Kommandoski-
bets fine faciliteter til STS fungerede i den 
sammenhæng godt som ramme for un-
dervisningen. THETIS håber, at alle sko-
ler også i fremtiden kan hjælpe med så-
danne arrangementer.     
 

P. G. Paulsen 
teknikofficer 

 
Vagtchef til udcheckning. 
Efter næsten 5 års uddannelse er det en 
meget speciel følelse at være tæt på må-
let – nemlig udcheckningen som vagtchef 
i flådens skibe. Efter at have tilbragt halv-
anden måned på TRITON med fiskeriin-
spektion ved Færøerne blev det på THE-
TIS, at den endelige udcheckning skulle 
finde sted, da TRITON skulle hjem og på 
værft. 
De første par dage på THETIS gik med at 
vænne sig til skibet, for det kan godt væ-
re, at kommandoskibet til forveksling lig-
ner et inspektionsskib, men det er kun til 
man kommer indenfor. En af de første 
ting jeg fik udleveret ombord var anti-flash 
grej og en fragmentationsvest! – til brug 
ved "klart skib" og 2. beredskabsgrad? 
Det tyggede jeg lidt på, da "klart skib" ab-
solut ikke var noget, jeg var vant til fra 
fiskeriinspektion i Nordatlanten. Generelt 
minder stemningen og holdningen på 
kommandoskibet om den, man kan for-
vente at finde på en kampenhed fra 2. 
Eskadre. 
Programmet for de første to uger stod 
dog på noget så fredeligt som fiskeriin-
spektion, samt navigationssejlads inden-

skærs ved Færøerne og et fire dages 
havneophold i Thorshavn. Jeg skal love 
for, at der var gang i inspektionerne. På 
en dag nåede vi fem fiskeriinspektioner, 
men så havde vi også to inspektionshold, 
helo og gummibåd i sving. Jeg tror fak-
tisk, at det er rekorden for antallet af in-
spektioner udført på en dag af et af sø-
værnets skibe. 
Som vagtchefelev, får man sømand-
skabsmæssigt et stort udbytte af disse 
fiskeriinspektioner. Man må ofte manøv-
rere temmelig tæt op af en gruppe trawle-
re (op til en 10 -15 stk.) samtidig med, at 
man skal operere med gummibåd og he-
lo. Dette giver en god indsigt i skibets 
manøvreevne.  
Efter de første fjorten dage skulle vi have 
været til Glasgow til briefing for 
JMC/NEPTUNE WARRIOR, men af di-
plomatiske årsager blev vi nød til at slå et 
smut omkring Oslo først.  
Det blev besluttet, at det var under ind- 
og udsejling af Oslo-fjorden, at min ende-
lige udchekning skulle finde sted. Så selv 
om vi skulle have lods om bord, brugte 
jeg mange timer på minutiøst at planlæg-
ge sejladsen i dette på steder snævre 
farvand. 
 

 
KIO-A – nyudchecket vagtchef. 
 
Indsejlingen forløb i roligt tempo og godt 
vejr. Med gode råd fra lodsen var der ikke 
de store problemer. 
Efter en afslappet weekend i Oslo var det 
tid til at sejle igen, og det betød altså den 
endelige eksamen for mig. 
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Jeg havde brugt en god portion af sønda-
gen ti l at planlægge turen ud, og da lod-
sen kom ombord, fik han besked på at 
træde i baggrunden, da dette var en ek-
samenssejlads. Vejret var atter med os 
på vejen ud, og sejladsen var også uhyre 
interessant. På grund af trafikseparation 
følger man ikke helt samme rute ud af 
fjorden, som den man sejler ind ad. Turen 
ud byder på nogle steder, der bedst kan 
beskrives som ”trange”. Sejladsen gik fint, 
og et par timer efter at jeg og vagtchefen 
var blevet afløst, blev jeg kaldt op til che-
fen. Her fik jeg at vide, at jeg nu var ud-
chekket, ikke længere var kadet om bord 
men slet og ret KIO A.  
Senere samme dag kunne jeg så gå op 
på broen for at tage min første vagt på vej 
mod JMC, hvor jeg efter aftale med che-
fen skulle fungere som vagtchef under 
den 2 ugers lange øvelse. 
Efter næsten 5 års skolegang og praktik 
var det en fed fornemmelse efter endt 
overlevering fra foregående vagtchef, at 
kunne sige ordren: ”KIO A HAR DEN”. 
 

Sune Kinnerup 
kadet fra Søværnets Officersskole 

 

 
Kend dit skib – opgave i sømandsskab for KIO 
& VLO. 
 
Kend dit skib. 
Hvis man er søkriger, er det nødvendigt 
at efterleve det gamle udtryk: "Know your-

self – know your enemy". Med andre ord: 
Man kan ikke klare sig i krig, hvis man 
ikke ved præcist, hvordan ens eget skib 
virker, og hvad man kan gøre med det. 
Omvendt er det også vigtigt at have et 
godt kendskab til fjendens muligheder.  
For at forbedre besætningens kendskab 
til dels THETIS indretning, men også til 
det, der foregår andre steder i skibet end 
der, hvor man selv arbejder, har THETIS 
på togtet gennemført en holdhandlebane i 
skibet.  
Konkurrencen kaldte vi for: "Kend dit 
skib", og de 9 discipliner var: 
 
1. Modtagelse af blink – besvarelse med 

signalflag. 
2. Opgave i søkort, udregn distance og 

ankomsttidspunkt. 
3. Start af nødgenerator. 
4. Start af brandpumpe. 
5. Trinvis førstehjælp til bevidstløs. 
6. Splejsning af tovværk, knob & stik på 

slæbetrosse. 
7. Apparatkendskab – hvor er de forskel-

lige apparater placeret i skibet. 
8. Udregning af variable ydelser. (Her 

kan man med fordel vælge et hold til 
udbetaling og et andet til indbetaling.) 

9. Borddækning – opdækning til 4-retters 
menu med vine. 

 

 
306 Anders Gajhede laver pælestik på slæbe-
trossen.  
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Alle opgaver skulle løses på max. 15 mi-
nutter. Der var sammensat hold fra alle 
personelkategorier og divisioner, og hol-
dene skulle løse en rebus, medens de 
bevægede sig rundt i skibet. Anvisninger-
ne var naturligvis samtidigt indrettet som 
en træning i forståelse af skibets sekti-
onsinddeling. Det gav mange morsomme 
situationer, og det var spændende for alle 
at komme ud i andre kroge af skibet end 
normalt. 
 

Bent A. Skjøth 
KIB 

 

 
Kend dit skib - borddækning i Chefmessen. 

 
 

Adoptionsbesøg i Svendborg 
Det har i mange år været en tradition, at 
søværnets skibe adopteres af danske 
byer og efterfølgende aflægger byerne 
jævnlige besøg. THETIS er adopteret af 
Svendborg, hvor skibet også blev bygget i 
1991. Imidlertid har THETIS tidligere tje-
neste i Nordatlanten som bl.a. havunder-
søgelseskib medført, at THETIS desvær-
re ikke har været i Svendborg siden 1996. 
Nu er der imidlertid lys forude, idet THE-
TIS i samarbejde med Svendborg kom-
mune har fået planlagt et besøg i adop-
tionsbyen den 26.-29. august. Ved adop-
tionsbesøget vil THETIS afholde en re-
ception for byen, og besætningen vil blive 
modtaget af borgmesteren på NATURA-
MA. Der vil blive holdt åbent hus ombord, 

gummibådssejlads, opvisning af en LYNX 
helikopter og Tattoo med Tamburkorpset. 
Endvidere er der planlagt sportsaktiviteter 
og socialt samvær med marineforeningen 
og lokale sportsklubber. Flaget vil dagligt 
blive hejst til kanonsalut og spil fra tam-
burkorpset, ligesom stolte traditioner som 
Tapto kl. 2200 om aftenen vil blive de-
monstreret.  
 

Peter Tolderlund 
chef 

  

Kend dit skib –maskinofficererne VLO og DTO 
arbejder i søkort. 

 
Af redaktionen: 
Alle udgaver af "KOMMANDO-POSTEN" 
fra Kommandoskibet THETIS kan findes 
på Søværnets Operative Kommandos 
hjemmeside:  
 
www.sok.dk via link "Rejsebreve fra 
THETIS". 
Samt Færøernes Kommandos hjemme-
side: www.frk.fo. 
 
 

 
THETIS i øvelse LOYAL MARINER (nr. 2 
fra venstre i forreste linie). 
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Velkommen til endnu et nummer af ny-
hedsbrevet "KOMMANDO-POSTEN" fra 
kommandoskibet THETIS. Vi har fået ta-
get fat på efterårssæsonen og har allere-
de været i gang en måned efter sommer-
ferien. I slutningen af august aflagde 
THETIS adoptionsbesøg i Svendborg, og 
ugen efter holdt vi øvelser i Storebælt 

med andre 
af søvær-
nets enhe-
der. Det var 
en god op-
varmning til 
øvelse DA-
NEX, der er 
den store 
årlige dan-
ske øvelse, 

som blev gennemført fra den 9. til den 23. 
september. Under DANEX fungerede 
THETIS atter som kommandoskib for Sø-
værnets Taktiske Stab (STS). DANEX 
blev i år til den største danske øvelse no-
gensinde med deltagelse af NATO-
styrker og skibe fra bl. a. Norge og Tysk-
land. I alt 65 skibe var tilmeldt øve lsen, 
der indledtes med et havneophold i Kø-
benhavn. 
Den 8. oktober indledes efterårets lange 
togt til Færøerne og Skotland, som afslut-
tes medio november.  
Herefter er det tid til at besætningen skal 
afvikle optjent frihed efter et intenst år 
med i alt 161 sejldage. Men helt så enkelt 
er det nu ikke, for vinteren bliver også 
tiden, hvor mange skal på kurser, og der 
skal gås vagt ved THETIS på Flådestati-
on Frederikshavn. Endelig skal skibet 
vedligeholdes, så der bliver fortsat meget 
at se til. 
Jeg håber, at I alle må få fornøjelse af 
dette nummer af KOMMANDO-POSTEN. 
 

Peter Tolderlund 
chef  

Familiesejlads fra Frederikshavn 
Torsdag den 25. august fik THETIS lejlig-
hed til at invitere familie og venner til en 
lille sejltur, hvor vi demonstrerede lidt af 
vores hverdag.  
Til vores glæde havde ca. 30 gæster de-
dikeret denne dag til at se nærmere på 
søværnets virke – og de fik en spænden-
de dag med mange aktiviteter ombord. 
Under sejladsen kom Søværnets Helikop-
tertjeneste (SHT) og demonstrerede de-
res LYNX-helikopter, der naturligvis lan-
dede på THETIS og kunne beses nærme-
re. Endvidere demonstrerede vi skibets 
sikkerhedsudstyr, og hvorledes besæt-
ningen er udrustet og påklædt under 
"klart skib". Gæsterne fik også et godt 
indtryk af, hvorledes det foregår, når min-
dre mål engageres med et tungt maskin-
gevær. Endvidere demonstreredes røg-
dykning, inden gæsterne atter blev retur-
neret til Frederikshavn, og THETIS for-
lagde mod Svendborg. 
 
Adoptionsbesøg i Svendborg 
Det har i mange år været en tradition, at 
søværnets skibe adopteres af danske 
byer og efterfølgende aflægger byerne 
jævnlige besøg. THETIS er adopteret af 
Svendborg, hvor skibet også blev bygget i 
1990. Imidlertid har THETIS' tidligere tje-
neste i Nordatlanten som bl.a. havunder-
søgelseskib medført, at THETIS desvær-
re ikke har været i Svendborg siden 1996. 
Derfor var det en stor glæde for både 
adoptionsbyen og besætningen, at vi at-
ter kunne vende tilbage til Svendborg den 
26.-29. august.  
Besøget blev indledt fredag den 26. au-
gust kl. 0830 ud for Slipshavn, hvor 5. A 
fra Byskolen blev ombordtaget for at sejle 
med det sidste stykke tilbage til Svend-
borg.  
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5. A på manøvre. 
 
Sejladsen blev spændende for børnene, 
men også for vagthavende navigatør 
(dæksofficeren - Brian Larsen), idet 
Svendborgsund altid er en udfordring for 
store og små skibe. 
Ved ankomsten afgav THETIS "dansk 
løsen" med 3 salutskud, der blev besvaret 
af Marineforeningen fra kajen. Samme 
aften afholdt THETIS en reception for 
byen, og besætningen blev om lørdagen 

modtaget af 
borgmester Jør-
gen Henningsen 
på det naturhisto-
riske museum, 
NATURAMA.  
Chefen overrakte 
her en gave fra 
THETIS. Besæt-
ningen spillede 
om lørdagen fod-
bold mod et ud-

valgt hold fra boldklubben "STJERNEN", 
og om søndagen var 12 gaster til søs 
med den lokale sejlklub og forsøgte sig 
med kapsejlads. 
THETIS havde helikopter med under hele 
besøget, og det blev til opvisning og 
SAR-demo både lørdag og søndag. Også 
tamburkorpset deltog med march gennem 
byen om søndagen og musik på kajen. 
Ældrecentret "Frøavlen" fik endvidere 
glæde af en lille koncert. Efter de bedste 
orlogsmæssige traditioner blev flaget 

hejst og nedhalet til musik fra tamburerne 
og markeret med skud fra salutkanonen. 
Endvidere blev der blæst TAPTO fra 
stormasten kl 2200. Blandt de festlige 
aktiviteter kan også nævnes besøg i den 
navnkundige Martha-stue og kammerat-
skabsvisit hos Marineforeningen. 
 

 
 
Det var derfor en træt besætning – men 
med smil på læben, der sagde farvel til 
Svendborg mandag morgen den 29. au-
gust. Turen gik til Lindholm havn og med 
som gæster var bl.a. borgmesteren og 20 
mand fra Marineforeningen. 
 

Peter Tolderlund 
chef 

 
Flådebesøg – øvelse DANEX i 
København. 
Traditionen tro når flåden samles, gen-
nemføres ”åbent skib”. Således også un-
der DANEX styrkens besøg i København 
den 9. - 11. september 2005. Formålet 
med besøgene var at vise flådens enhe-
der frem for publikum.  
 

 
THETIS på Langelinie. 
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For mange besøgende var det første 
gang man var ombord på et flådefartøj, 
og interessen var stor. Kommandoskibet 
THETIS lå til kaj ved Langelinies nordlige 
ende sammen med de tyske fregatter 
HAMBURG og KÖLN, og med flag over 
toppen var de tre skibe et flot skue. Sø-
værnets Tamburkorps musicerede på 
kajen foran veloplagte besætninger og 
gæster.  

I alt besøgte 
over 2000 

mennesker 
THETIS i de 
to dage, ski-
bet var åbent 
for publikum, 
og hvor de 

besøgende 
gennem en 
planlagt rute 
kunne iagtta-
ge bro og 
dæk. THETIS 

var ”armeret” til ”tænderne”, og publikum 
kunne se og føle på skibets bevæbning, 
herunder også den taktiske LYNX heli-
kopter fra SHT. Mange besøgende spurg-
te undrende hvorfor, der mon var vand i 
helikopterdækkets ”surringshuller” – for 
søfolk om bord på THETIS en naturlig 
følge at det ”barske liv” til søs! 
THETIS og resten af DANEX styrken for-
lod hovedstaden mandag den 12. sep-
tember og satte et punktum for et flot og 
velgennemført flådebesøg. 
 

Thomas Bo Jeppesen 
næstkommanderende 

 
DANEX Naval Olympics 
Under DANEX styrkens ophold i Køben-
havn den 9. – 12. september blev der 
gennemført ”DANEX NAVAL OLYM-
PICS”. THETIS vandt for andet år i træk 
den flotte og eftertragtede pokal (hmm 
den er også meget stor!). De Olympiske 
Lege omfattede tovtrækning, stafet og løb 

med svømmefødder, udholdenhed med 
spring fra skib og svømning, "knob og 
afstand" (Binde knob og bedømme a f-
stande) samt roning. Flot gået THETIS! 
 

 
Stabschefen ved STS, KK Gustav Lang over-
rækker pokalen til holdet fra THETIS, der såle-
des genvandt den. 
 
Gudstjeneste til søs ved orlogs-
præst Henning Nielsen 
To stearinlys sænker deres bløde skær 
ud i det store rum. Til daglig bruges rum-
met her som cafeteria, også kendt som 
mandskabsmessen ombord på THETIS. 
Men denne søndag formiddag tjener det 
et helt andet formål. 
Lysene står på et bord med en dug og en 
bibel, for der skal være gudstjeneste om-
bord. Det er ikke nogen tilfældig dug, men 
derimod skibets eget fartøjstæppe, der i 
årtier har været til rådighed netop for or-
logsgudstjenester. 
"- Det er en skik vi gerne følger, når vi har 
en orlogspræst ombord", fortæller KK Pe-
ter Tolderlund, chef for THETIS.  
Gudstjenesten følger en almindelig søn-
dagsgudstjeneste om end i en lidt kortere 
udgave. Men udvalgte salmer, dagens 
tekst, fadervor, trosbekendelsen og den 
gamle velsignelse er sammen med en 
prædiken fast ingrediens. 
Kim, kaldet ”Spacey” og til daglig kok 
ombord, indleder gudstjenesten med en 
kort og fyndig indgangsbøn. De mere end 
tredive fremmødte lytter intenst, og der er 
helt stille i det lavtloftede rum, mens han  
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Kordegn og præst. 
 
fremsiger ordene. Alle synger med på 
første salme. ”Se nu stiger solen” lyder 
fra de ru mandsstemmer, mens solen rent 
faktisk prøver at trænge gennem tunge 
grå skyer udenfor koøjet. Knap 
en halv time varer gudstjenesten, og me-
nigheden nyder stemningen og højtiden, 
der uvilkårligt præger begivenheden.  
Så slutter skibschefen af med det obliga-
toriske: "Gud bevare Dronningen", der 
gentages af alle som med een røst. 
 

Helle Kolding 
STS SPAO 

 
En teologisk flue på væggen i 
THETIS 
Kan man forstille sig større afstand i geo-
grafi, klima, påklædning eller fysiske 
rammer end en dansk feltpræst 1800 me-
ter over havet i det uvejsomme Afghani-
stans hovedstad, Kabul og en gammel, 
garvet orlogspræst om bord på et yderst 
velfriseret og veldisciplineret skib i det 
danske søværn? Nej, vel? 
Og alligevel: i 2003 var jeg udlånt i seks 
måneder til hæren, hvor jeg forrettede 
tjeneste som feltpræst blandt de danske 
soldater i Kabul. Det var en støvet affære, 
og der var ikke noget, der hed weekend-
havn, havnemanøvre, talje til styrbord 
eller bagbord. Der var i stedet bjerge, ud-

bombede huse og stor fattigdom. Daglig-
livet foregik i det danske forsvars vel-
kendte kampuniform de første tre måne-
der, medens vi benyttede den mere be-
hagelige ørkenuniform (sommeruniform) 
de sidste tre måneder, hvor temperaturen 
ofte nåede op over de 50 grader midt på 
dagen. Men det blev seks meget spæn-

dende måneder 
i det fjerne 
støvhelvede, og 
jeg følte det 
som et udsøgt 
privilegium at 
kunne få lov til 
at være præst 
for de danske 
”jens’er” fjernt 
fra hjemmet. 
Godt to år efter 
nyder jeg et helt 
andet privilegi-
um som tjene-

stegørende orlogspræst om bord på kom-
mandoskibet THETIS .  I min egenskab af 
nytilkommen orlogspræst for STS er jeg 
for første gang ”på arbejde” med staben. 
Jeg har glædet mig meget til at deltage i 
arbejdet i staben i DANEX 05, men jeg 
har glædet mig mindst lige så meget til, 
igen, at skulle sejle.  
Da jeg i begyndelsen af 1970’erne aftjen-
te min værnepligt i søværnet, forrettede 
jeg tjeneste som sanitetskorporal på ”den 
gamle” HVIDBJØRNEN i et lille års tid. 
Og man må nok sige, at der er sket for-
andringer til det bedre, hvad angår de 
fysiske rammer. For 35 år siden var det 
kun officerer og befalingsmandsgruppen, 
der havde noget, der lignede privatliv om 
bord. De menige, som jeg tilhørte, boede 
på tre banjer med 18 mand på hver ban-
je. Dengang hed det underste, mellemste 
og øverste køje. I dag bor alle tjenestegø-
rende under forhold, der nærmest ligner 
et flydende hotel! 
Fra samme øjeblik, jeg tog det første 
skridt op ad landgangen ved Langelinie i 
København, har jeg følt mig velkommen 



Side 5 af 8 

om bord. Hvad enten det er i mand-
skabsmessen (eller cafeteriet, som det 
hedder i vore dage), i sergentmessen 
eller officersmessen møder man glade og 
imødekommende mennesker. Af forskel-
lige årsager har jeg ikke været på længe-
re sejladser siden midten af 1990’erne, så 
dels skal man lære døgnrytmen om bord, 
dels skal man lære et helt nyt skib at 
kende. Men den store hjælpsomhed og 
imødekommenhed gør, at man ikke er så 
bange for at spørge sig for, hvis man 
pludselig ikke kan finde sin messe eller sit 
lukaf. 
 

 
Gudstjeneste i cafeteriet 
 
Som ny om bord gør man dog klogt i at 
være en flue på væggen de første par 
døgns tid, så man ikke unødigt kvajer sig 
med alt for dumme spørgsmål. En flue på 
væggen med øjne på stilke og alle anten-
ner ude. Min hverdag om bord foregår 
mest i stabsfaciliteterne på 2. dæk, hvor 
jeg skal forsøge at finde mine egne ben i 
den nye sammenhæng. Jeg kunne derfor 
benytte lejligheden til at aflure teknikken 
hos et par stabsfluer, der igen og igen 
overlevede de hyppige angreb, når en 
stabsofficer eller -sergent jagtede fluen 
med et sammenfoldet eller sammenrullet 
signal og med dræberblik i øjet. Kom ikke 
og sig, at man ikke kan lære af en ganske 
almindelig, irriterende flue! Men jeg har 
også fået tid til at stikke hovedet ind i de 
forskellige vagtrum og værksteder; i ka-
byssen og andre steder. En tur på broen, 
hvor man kan få lejlighed til at kigge på 

de forbisejlende enheder gennem en af 
søværnets fortræffelige kikkerter, er nu 
heller ikke at foragte. En diskret smøg på 
sidedækket giver også god anledning til 
at komme lidt tættere på besætningen og 
mulighed for at finde ud af de mange, 
forskellige funktioner om bord. I kontrol-
rummet hersker der, som altid, en herlig 
atmosfære, hvor alle gør deres yderste 
for at leve op til den gængse omgangs-
form i søværnet: ”Den rå men kammerat-
lige tone!” 
Det har været en udsøgt fornøjelse at ”få 
sø-ben” igen på jeres herlige skib. Det 
har varmet mit gamle, maritime hjerte at 
møde et top-professionelt mandskab på 
kommandoskibet. Et herligt gensyn med 
”det fri og kammeratlige samvær blandt 
mænd i uniform” – som vi sagde engang. 
Jeg takker for den fornemme modtagelse 
af den klerikale gæst lige fra kaptajn til 
menig om bord.  
Jeg håber på engang, inden alt for længe, 
at få lejlighed til at sejle med igen – uden 
”min stab”, så jeg kan få endnu bedre 
mulighed for at lære jer at kende! 
Endelig har det været herligt at gense 
den gamle kultfilm, MARTHA, som røg på 
DVD’en forleden aften i messen. 
 

Henning Nielsen 
orlogspræst SOK/STS 

 
 

 
Kirkemarch i København 
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CH SOK besøger THETIS  
Mandag den 12. september ankom kon-
treadmiral Nils Wang, chef for Søværnets 
Operative Kommando (SOK) til komman-
doskibet THETIS, hvor han blandt andet 
fik en briefing om øvelsens fortsatte ind-
hold og begivenheder. 
Kontreadmiral Nils Wang havde roser til 
såvel chef som besætning, inden han 
tirsdag morgen forlod THETIS og straks 
gik ombord på MAKRELEN, der i mellem-
tiden havde lagt sig på siden af THETIS.  
Inden han forlod kommandoskibet, fik han 
dog lejlighed til at takke THETIS’ chef og 
besætning: 

 
 "-THETIS har en 
nøglerolle som 
kommandoskib, og 
det er mig en stor 
glæde at se, hvor 
godt man løser sine 
opgaver om bord - 
det er med en stor 
professionalisme."  
 
 

Med besøg på næsten hvert eneste af de 
deltagende danske flådefartøjer, ventede 
der CH SOK et par travle dag. Men travl-
hed eller ej, så så admiralen frem til at 
møde både skibe og ikke mindst besæt-
ninger. 
 
 

 
CH SOK taler til besætningen 
 
"Jeg kunne godt tænke mig, at være læn-
gere tid ombord og komme rundt til alle 

på skibet, men det tillader min tid mig 
desværre ikke. Jeg har jo også andre 
ting, der skal gøres. Men jeg prioriterer 
disse besøg meget højt", sagde kontre-
admiralen. 

Helle Kolding 
STS SPAO 

 
Chefen for 1. eskadre besøger 
THETIS 
Øvelse DANEX er også besøgenes øvel-
se. Den 14.-15. september besøgte Che-
fen for 1. Eskadre, kommandør Peter 
Stehr også THETIS. Eskadrechefen til-
trådte den 1. august 2005 og havde der-
for et ønske om at se kommandoskibet i 
aktion. I forbindelse med besøget udtalte 
eskadrechefen: 

"Jeg fik et indtryk af 
en meget velfunge-
rende, engageret og 
topprofessionel en-
hed og besætning. I 
løser alle pålagte 
opgaver, som det 
kan forventes, og I 
er efter min bedste 
vurdering klar til 
"hvad som helst"". 

 
Eskadrechefen fik under besøget ombord 
lejlighed til at føre drøftelser med samtlige 
personelgrupper ombord.  
 

Thomas Bo Jeppesen 
næstkommanderende 

 
Hvad er en ALO? 
En ALO står for ”Air Liasion Officer”. I 
DANEX 05 deltog to officerer fra flyve-
våbnet - PL Marianne Stæhr og PL Bo 
Christoffersen, begge udlånt fra Kontrol- 
og Luftforsvarscenter Øst. ALO funktio-
nen er særdeles vigtig for STS i forbin-
delse med koordinering af defensive og 
offensive fly, og binder DANEX styrkens 
operationer sammen med tildelte flystyr-
ker. ALO I beretter: 
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Stivede hvide skjorter, blanke sko, smil 
på læben, gæstfrihed og ikke mindst tra-
ditioner. Disse ord er nok det, der beskri-
ver kommandoskibet. Jeg har gennem 2 
uger haft fornøjelsen at være om bord på 
THETIS i forbindelse med øvelse DANEX 
05. Det har været 2 spændende uger, 
som har efterladt et rigtig godt af indtryk 
af søværnet. Kommandoskibets opgaver 
er mangeartede og anderledes. 
 

 
ALO-ette (kvindelig ALO opkaldt efter søvær-
nets gamle helikopter ALOUETTE). 
 
Alt kan ske, og dette stiller krav om stor 
omstillingsparathed til personellet. De 
formår dog, set ud fra mit synspunkt, at 
løse opgaven med stor professionalisme. 
Viljen til at løse opgaver, stillet af staben 
og andre, er høj, og der arbejdes hårdt for 
at tilfredsstille alle. Stemningen, jargonen 
og ikke mindst humøret gør, at man føler 
sig velkommen, og når dagen, hvor man 
skal forlade THETIS , kommer, er det da 
også med et håb om, at det ikke er sidste 
gang, man ser disse mennesker. 
Til slut vil jeg gerne sige tak til alle om 
bord på THETIS for jeres gode humør og 
gæstfrihed. 
 

Marianne Stæhr 
ALO-I 

 
25 års sejlende jubilæum!!! 
Det var med nogen overraskelse, men 
også stor glæde, at THETIS’ teknikofficer 

(TKO), orlogskaptajn P.G.Paulsen, den 
12. september blev kaldt op til chefen - 
umiddelbart efter en krævende øvelses-
aktivitet. 
 

P.G. med CH SOK 
 
Her ventede ikke alene skibschefen, 
kommandørkaptajn Peter Tolderlund, 
men også kontreadmiral Nils Wang (CH 
SOK) samt flotilleadmiral Lars Rosendahl 
Christophersen (CH STS) og komman-
dørkaptajn Gustav Lang (STCH STS). Og 
CH SOK havde en overraskelse i de hvi-
de ærmer. Nemlig et erindringsdiplom, 
der kunne dokumentere, at orlogskaptajn 
P.G. Paulsen kunne fejre sit 25 års jubi-
læum - ikke alene i søværnet, men også 
som sejlende ansat i det maritime værn. 
Mange søfolk sejler i nogle år, for så at få 
mere landfaste stillinger i søværnet, men 
P.G. Paulsen lægger ikke skjul på, at sø-
en er hans hjertebarn og derfor også 
hans naturlige arbejdsplads. 
Han kunne da også fortælle, at han gen-
nem årene har sejlet med mange forskel-
lige skibe og i endnu flere forskellige far-
vande. Lige fra det høje kolde nord til den 
varme Persergolf og den drilske Nordsø. 
De seneste år har han sejlet som TKO på 
kommandoskibet THETIS, hvor maskinen 
og den nederste, indre del af skibet er 
hans absolutte hjemmebane. 
 

Helle Kolding 
STS SPAO 
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THETIS deltog i Non Combatant 
Evacuation (NEO) på Bornholm. 
For THETIS bød DANEX 05 på en sær-
deles spændende og udfordrende evaku-
eringsoperation af civile figuranter natten 
mellem den 21. og 22. september. Opga-
ven lød: ”Forlæg til Årsdale og evakuer 
ambassadøren og frue samt 24 lands-
mænd hurtigst muligt”. THETIS planlagde 
evakuering med helikopter og gummibå-
de.    
  

 
THETIS Shore Party 
 
Kl. 2200 forlagde THETIS to gummibåde i 
ly af mørket ind mod land, hvor 1. Opkla-
ringseskadron havde samlet ”vores” 
landsmænd ved havnen. Evakuering ske-
te hurtigt og præcist, og THETIS modtog 
de evakuerede med ”Krammehold” - 
Winning Hearts and Minds samt lægehold 
og varm suppe. Ambassadørparret blev 
evakueret af helikopteren i samarbejde 
med specialstyrker og kom under lægelig 
behandling ved ankomst. Efter øvelsen 
forlagde THETIS til Rønne, hvor figuran-
terne blev bragt i land 
 
Ny næstkommanderende på 
kommandoskibet THETIS 
Sådan ser jeg ud. Jeg blev tilkommande-

ret kommando-
skibet den 27. juni 
2005 efter 5 
spændende år 
ved Søværnets 
Operative Kom-

mando, og mødte ombord under skibets 
togt på Færøerne. Min operative bag-
grund er torpedomissilbåde af WILLE-
MOES-klassen og missilfartøjer af FLY-
VEFISKEN-klassen, hvor jeg var skibs-
chef i en årrække. Jeg glæder mig meget 
til mit nye job som næstkommanderende 
på THETIS. 
 

Thomas Bo Jeppesen 
næstkommanderende 

 
 
 
 
 
 
 
------------------------------------------------------- 
 
Af redaktionen: 
Alle udgaver af "KOMMANDO-POSTEN" 
fra kommandoskibet THETIS kan findes 
på Søværnets Operative Kommandos 
hjemmeside:  
 
http://forsvaret.dk/SOK via link "Rejse-
breve fra THETIS". 
Samt Færøernes Kommandos hjemme-
side: http://forsvaret.dk/FRK 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
KOMMANDOSKIBET THETIS 
MOTTO: 
 "WE BREAK FOR NOBODY" 
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Velkommen til endnu et nummer af ny-
hedsbrevet "KOMMANDO-POSTEN" fra 
kommandoskibet THETIS. Vi befinder os 
nord for Hebriderne og er i færd med 
årets sidste togt til Færøerne og Skot-
land. Ideen er som så ofte før, at kom-
mandoskibet af og til også gør tjeneste 
ved Færøernes Kommando (FRK), da 

byrden ikke 
kan bæres af 
de øvrige 
enheder i 
division 11 
alene. Som 
tidligere er 
THETIS af 
FRK igen 
sendt til 

øvelse 
NEPTUNE WARRIOR ved Skotland og 
Hebriderne i perioden den 20. oktober til 
den 7. november. Under NEPTUNE 
WARRIOR 053/JOINT MARITIME 
COURSE (NW/JMC 053) fungerede 
THETIS atter som kommandoskib for Sø-
værnets Taktiske Stab (STS). Nu er det 
tid at vende tilbage til FRK og den sidste 
uges patruljesejlads og fiskeriinspektion, 
inden vi afslutter togtet og dermed årets 
sejladser. 
Jeg vil derfor benytte lejligheden til at 
fremhæve besætningens storartede 
indsats i 2005. Alle har ydet en fantastisk 
indsats for at holde skibet på et højt 
operativt niveau gennem 162 sejldage. 
Teknisk division har holdt skibet sejlende 
og operativt i hele perioden. Herunder er 
bl.a. blevet udviklet den første RAS med 
THETIS-kl. Operationsdivisionen har 
trukket læsset under øvelse BRILLIANT 
MARINER, DANEX og ikke mindst under 
to gange NEPTUNE WARRIOR. 
Forvaltningsdivisionen har også ydet en 
fremragende indsats og sørget for kost og 
ydelser. Herudover har hele besætningen 
holdt skibet flot og i korrekt orlogsmæssig 

udhaling og til enhver tid været parat til at 
repræsentere Danmark efter bedste 
sømilitære traditioner. Alle divisioner har i 
2005 fastholdt det i 2004 opnåede niveau 
- det absolut bedste man kan forvente af 
et dansk orlogsskib  
De 162 sejldage er selvfølgelig en 
væsentlig faktor for enhedens høje 
niveau, men det er ikke uden afsavn for 
os alle, at være så meget væk 
hjemmefra. En særlig tak rettes derfor 
også til de af besætningen der har måttet 
holde særligt for med vagter og 
vedligeholdelse, også når vi endelig har 
været hjemme i Frederikshavn. 
Til alle hustruer, kærester, forældre, 
søskende og venner skal der derfor lyde 
en særlig tak for jeres tålmodighed og 
ekstraindsats i vores fravær, og samtidig 
mit ønske om, at I alle får særlig lejlighed 
til at nyde hjemmeperioden her til vinter. 
Det er godt nok lidt tidligt, men lad mig 
også i år få fornøjelsen af at være den 
første, der ønsker God Jul og Godt Nytår 
til læserne og besætningen. 
 
Jeg håber, at I alle må få fornøjelse af 
dette nummer af KOMMANDO-POSTEN. 
 

Peter Tolderlund 
chef  

 
 
Flysik-inspektion. 
Inden afgang fra Flådestation Frederiks-
havn den 7. oktober ankom en major med 
sit team - en seniorsergent og en orlogs-
kaptajn - alle fra Flyvertaktisk Komman-
do. Majoren var Leif Johannsen, som er 
leder af et flyvesikkerhedsinspektionshold 
på tre personer under Forsvarets Flyve-
sikkerhedsinspektør. Inspektionsholdet er 
et fast team, som "rykker ud" én gang 
årligt med alle de operative helikopterbæ-
rende skibe på flyvesikkerhedsinspektio-
ner for at identificere faktorer, som kan 
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virke uheldigt på flyvesikkerheden. Flyve-
sikkerhed skal i denne sammenhæng 
betragtes som operationssikkerhed for 
helikopteren, som skal operere sikkert 
med et minimum af uheld for såvel heli-
kopteren som besætningsmedlemmerne 
på skibene. 
 

 
FLYSIK Survey-holdet. SSG Ivar Andersen,  
OK Stanley Sørensen og MJ Leif Johannsen. 
 
 
Kommandoskib på fiskeriinspek-
tion – fin fangst. 
Turen til Færøerne giver THETIS besæt-
ning mulighed for at vedligeholde, den for 
THETIS-klassen kendte opgave – fiskeri-
inspektion, der er en meget højt prioriteret 
opgave, som en del af suverænitets-
håndhævelsen ved den nordlige del af 
kongeriget. 
Målet med fiskeriinspektionen er at for-
hindre, at ulovligt fiskeri kan foregå uop-
daget, samt at bringe dette til ophør såle-
des, at fiskeressourcerne bevares. Kon-
trolvirksomheden omfatter eftersyn af 
skibspapirer, herunder licenser, radiolog 
og fangstdagbog. Lasten optælles, dæk 
og evt. fabrik inspiceres og der tages mål 
af fiskenes størrelse. Ved fiskeri med 
not/trawl el. lign. tages endvidere ma-
skemålinger.  
Heldigvis er der langt imellem store bø-
desager, konfiskationer og fratagelse af 
licenser m.m. De fleste overtrædelser 
omfatter administrative regler, som ofte 

kan være meget komplicerede. Skibsføre-
ren vil i sådanne tilfælde oftest blive vej-
ledt om aktuelle fiskerilove- og bekendt-
gørelser.  
Men da THETIS den 11. og 12. oktober 
kastede sig ud i opgaven, blev det et par 
meget begivenhedsrige døgn. Allerede 
første eftermiddag gennemførtes to boar-
dinger på russiske skibe med helikopter. 
Samme nat gennemførtes en tredje boar-
ding, og en fjerde fulgte straks om mor-
genen. Den femte blev indledt om efter-
middagen den 12. mod trawleren VEN-
TURE (UK). Her fandt FIO ud af, at net-
maskerne i det anvendte trawl var for 
små, og at fiskeren benyttede sig af ulov-
ligt udkast af uønsket fangst. THETIS 
kontaktede myndighederne i land, og 
sidst på dagen opbragte THETIS så 
VENTURE ti l Thorshavn, hvor skibet blev 
overgivet til de lokale anklagemyndighe-
der. Sagen blev afsluttet dagen efter, 
hvor føreren accepterede et bødeforlæg 
på 40.000 kr.  
 

PL Brian Larsen & PL Hjalmer 
Traugott-Olsen 
fiskeriofficerer 

 
 

 
VENTURE ligger opbragt i Thorshavn havn. 
 
 
Kadetter på THETIS (NAO-togt). 
På trods af et kort togt med en varighed 
af tretten dage, var der ikke mange stille 
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øjeblikke ombord på kommandoskibet 
THETIS. Selvom skibet i den periode vi 
var ombord opererede ved Færøerne og 
udførte suverænitetshåndhævelse og 
fiskeriinspektion, var det tydeligt at be-
sætningen ombord var opfostret i krigs-
skibsrollen. Med dette menes, at skibet 
inden for 24 timer kunne gennemføre op 
til fem boardinger på forskellige fiskeski-
be, samtidig med at der blev trænet med 
skibets helikopter, og øvet de forskellige 
ruller for at træne besætningen.  
 

 
3 glade kadetter og deres Skoleofficer, PL 
Hjalmer Traugott-Olsen. 
 
Dette stiller store krav til organisationen 
på denne større enhed, men det var tyde-
ligt at besætningen søgte at løfte byrder-
ne i fællesskab. Dette kombineret med 
rutine og en stærk ledelse, gør det tyde-
ligt at se, hvorfor netop THETIS fungerer 
som søværnets kommandoskib. Samtidig 
med, at alt dette foregik, blev der taget 
godt imod os tre kadetter ombord, med 
bl.a. forskellige ruter omkring de færøske 
øer, "kaptajn Tolderlunds racerbaner". 
Disse var gode til at træne indekssejlads 
på radar. Især fik man øje for den vold-
somme strøm der hersker på Færøerne. 
Vi fik også prøvet sætning og bjærgning 
af gummibåd og forskellige helikopter-
øvelser. Alle sammen ting der var spæn-
dende at prøve, især med et skib af 
THETIS´ størrelse, som det tog lidt tid at 
få tryghed ved at manøvrere. I de perio-
der hvor man ikke gik brovagt ombord, 
blev der sat tid af til at se alle de andre 
arbejdsområder ombord. Her blev man 

f.eks. delagtiggjort i maskinens funktioner 
og var endda med til at gå maskinronde-
ringer. Alle skibets officerer var behjælpe-
lige, og sørgede for, at enhver tvivl man 
havde om noget, blev afklaret.  
Chefen inviterede til kaffe og fortalte om 
alle de opgaver skibet kunne løse, og det 
gik op for os, at kommandoskibet skulle 
kunne bære mange hatte, og at man ikke 
skal være tilbageholdende med at karak-
terisere skibet som en kriger med dertil 
hørende ressourcer. ORGANIC TACTI-
CAL LYNX helikopter; M/85 kanon, 
STINGER og VDS-sonar. Det eneste be-
klagelige ved dette togt var, at vi tre ka-
detter ikke nåede at opleve skibets sande 
ansigt, nemlig farvet i krigsmaling, i færd 
med JMC/NEPTUNE WARRIOR. Vi øn-
sker dog at sige tak for et lærerigt togt, og 
håber at fremtidens kadetter vælger at 
søge denne multitaskede enhed, for så vil 
deres trang til variation i arbejdsområder 
sandsynligvis blive stillet. GOD VIND. 

 
Anders Pedersen, Martin Åskar & 

Mads Meincke  
kadetter 

 
THETIS øver anti-ubåds krigsfø-
relse og kaster dybdebomber. 
Det er mandag d. 17. oktober. Klokken er 
10.04. THETIS går max fart. Vi har lige 
kastet tre dybdebomber. Det er voldsomt, 
når sådan en sprænger. Chok-virkningen 
er tydelig. Kraftigst er det ude agter, men 
overalt i skibet mærkes det som om Kong 
NEPTUN banker på skroget med en 
kæmpe hammer. Det føles som om, at 
dækket hopper et par centimeter. Agten 
for skibet løfter vandet sig, først i en pæn 
afrunding, men umiddelbart efter bliver 
vandkaskader kastet op i alverdens ret-
ninger. Vandet der kommer op er mørkt. 
Det skyldes krudtslam og det øvrige ind-
hold i bomben. Knapt er vandet faldet ned 
igen, før scenariet gentager sig med den 
anden bombe. Og så den tredje. Det hele 
har blot taget nogle få sekunder.  
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THETIS kaster dybdebomber. Billedet er taget 
fra helikopteren og viser THETIS næsten helt 
skjult bag vandsøjlen skabt af den anden dyb-
debombe. Bemærk også stedet hvor den før-
ste bombe sprang (NB - billedet er fra en tidli-
gere lejlighed, da sigten den 17. oktober var 
meget dårlig). 
 
Forud for kastet af dybdebomber gen-
nemgik THETIS en fuld angrebsprocedu-
re på en "syntetisk" ubåd. Herunder op-
bygning af "billedet" med Variabel Dybde 
Sonar (VDS), bjærgning af denne og 
overgang til angrebssonar. De tre dybde-
bomber THETIS kastede er ikke verdens 
mest avancerede antiubåds-våben, men 
det kan forsikres, at det ikke ville være 
rart at være en neddykket ubåd i nærhe-
den i den situation. 
 

KL Jan Vestergaard 
operationsofficer 

 

 
Boardinghold fra Iron Duke (UK) på THETIS. 

COMATG besøger THETIS. 
”LIMA ONE ONE er landet”. I forbindelse 
med Commander UK Amphibious Task 
Group (COMATG), Commodore George 
Zambellas besøg om bord på THETIS 
under NW/JMC 053, var det en helt an-
den type LYNX, der landede på THETIS, 
end hvad vi normalt er vant til.  Typen var 
LYNX Mk. 7 i hærudgaven med meder og 
natsigteudstyr.  
Efterårets NW/JMC 053 er en af de store 
begivenheder for THETIS. Øvelsen er 
primært tilrettelagt for Royal Navy i deres 
opkøring af enheder til internationale ope-
rationer. Øvelsen gennemføres tre gange 
årligt med mulighed for deltagelse fra 
NATOs stående styrker og øvrige natio-
ner, 
 

 
"Truly Joint and combined".  En UK hærheli-
kopter med en chef for NL/UK amphibiestyr-
ken besøger det danske søværns kommando-
skib. Forrest er det Mikkel og Tony der har sat 
stropper på ”piskeriset”. 
  
herunder Danmark. Fokus i denne øvelse 
er samarbejdet mellem de forskellige 
værn og nationer, heraf navnet ”Joint and 
Combined”. Et tydeligt bevis på at det 
reelt var joint (flerværns) operationer, var 
bl.a. besøget af COMATG, chefen for de 
amfibiske styrker i øvelsen, som før be-
skrevet. 
 
 

Thomas Bo Jeppesen 
næstkommanderende 
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Overassistenten fra SOK til søs. 
Jeg ”påmønstrede” som stabsmedarbej-
der for STS på kommandoskibet THETIS  
sammen med staben torsdag d. 20. okto-
ber i Glasgow. Jeg blev taget vel imod af 
THETIS’s besætning, der hele tiden var 
klar med svar på mine mange spørgsmål 
så som ”Hvor kan jeg finde dette og hint?" 
Eller ”Hvordan finder jeg hen til ….?" Efter 
2 dage var jeg allerede rimelig skibskendt 
om bord, i hvert fald m.h.t. de vigtigste 
rum – messen, stabsrummet, skibskonto-
ret samt mit eget lukaf. Kantinen fandt jeg 
også frem til op til flere gange, men det 

var først på dag 3, 
at jeg også ople-
vede at kunne kø-
be noget der. Jeg 
blev ved med at 
overhøre: ”kanti-
nen er åben” over 
praje- anlægget.  
Mandag morgen 
afsejlede THETIS 
fra Glasgow lige i 

kølvandet på korvetten PETER TOR-
DENSKIOLD, for at påbegynde den 14 
dage lange NW/ JMC 053 øvelse i Det 
Irske Hav. Vejret var, som det ofte er på 
denne tid af året (især i Glasgow), regn-
fuldt og blæsende. En vejrudsigt, der tru-
ede med storm og høje bølger, lød knap 
så spændende for en landkrabbe. Gud 
ske tak og lov for DOC’s søsygeplastre. 
Uden dem havde jeg nok ligget brak på 
køjen det meste af turen. En lille trøst var 
dog, at jeg ikke var den eneste, der gjor-
de flittigt brug af søsygeplastre. Vi er tre, 
der deler lukaf helt ude foran. Marianne, 
der er fra Flyvevåbnet (red. omtalt i kom-
mandoposten nr. 9), Victoria, der er prak-
tikant på denne sejlads og mig selv sagde 
hunden – civilansat på 15. år i SOK. Vi fik 
et godt stort 4-mands lukaf med eget ba-
derum. Ren luksus. Og så bliver man 
vugget i søvn hver aften. Nogle aftener 
var det lige lovligt meget – så meget at vi 
næsten faldt ud af køjen. 

 
Skafning: Bordet er dækket, maden bli-
ver serveret for èn, og bagefter kan man 
bare rejse sig og gå. Afrydning og opvask 
bliver der sørget for af 2 messegaster. 
Sådan nogle fyre vil jeg også gerne ha’ 
derhjemme. Det er en ren fornøjelse. Vi 
spiser godt om bord – så godt, at jeg nok 
kommer hjem med et par ekstra kilo. På 
Tordenskiolds fødselsdag den 28. okto-
ber 2005 fik vi kransekage. Jeg takker 
besætningen for et dejligt ophold. 
 

Susanne Graabæk 
overassistent, SOK 

 
 
Så dykker vi! 
I en tid hvor det meste af det som bliver 
skrevet omkring opgaver under vandet er 
forbundet med en vis portion vemod og 
afsavn, er denne artikel af en væsentlig 
mere positiv karakter. 
 

 
To nye dykkere – THETIS ønsker tillykke. 
 
Kommandoskibet THETIS sendte nemlig i 
slutningen af august to af skibets faste 
folk af sted for at gennemføre 6 ugers 
dykkeruddannelse ved Søværnets Dyk-
kerkursus (SDK). Den 10. november kun-
ne vi glæde os over, at de begge havde 
bestået kurset, og at THETIS nu var op-
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graderet med 2 nye skibsdykkere. Man-
dag den 29. august mødte MAKS (VB) 
Rasmus Hansen og MAKS (VB) Mikkel 
Diederichsen op i Auderød-lejren, for at 
påbegynde det, der skulle blive den mest 
spændende og udfordrende uddannelse 
de begge havde gennemgået. 
De første 3 dage var en periode, hvor der 
ikke var meget tid til at spise og sove, og 
hvor der bevidst blev kørt lidt på psyken, 
for at sikre sig at alle på holdet var klar til 
resten af kurset. Ved et hurtigt tilbageblik 
husker Mikkel og Rasmus det klart som 
den hårdeste tid på kurset, men de to 
havde dog ingen problemer med at gen-
nemføre de første dage, der usædvanligt 
nok kun bød farvel til 1 enkelt elev.  
Resten af uddannelsen foregik på SDK´s 
egne faciliteter på Holmen i København.  
Dagene gik med morgensvømning i 
Tømmergraven efterfulgt af teori, hvoref-
ter de igen trak i dykkerudrustningen for 
at gennemføre praktisk dykning ude i 
havnen om eftermiddagen. I slutningen af 
kurset var der indlagt én uges dykning i 
Øresund fra dykkerskibet Læsø, hvilket 
var med til at fuldende et, efter sigende, 
meget godt og professionelt kursus, der 
har gjort, at Rasmus og Mikkel føler sig 
godt rustede til fremtidige dykkeropgaver 
ombord på kommandoskibet THETIS. 
Rasmus og Mikkel kan nu kalde sig certi-
ficerede skibsdykkere (SCUBA let-
dykkere - indtil 30m), og der skal lyde et 
stort tillykke fra besætningen. ”Godt gå-
et”. 
 

Morten Overgaard 
Vedligeholdelsesofficer 

 
Søværnets kommunikationskon-
kurrence. 
Hvert år afholder søværnet en kommuni-
kationskonkurrence, hvor personellet fra 
radiostationer i land og til søs, konkurre-
rer i de discipliner, som man møder i det 
daglige arbejde på søværnets tjeneste-
steder. Opsætning af radiostationen, tak-

tisk kommunikation, betjening af udstyr 
og signalering med morselamper, er nog-
le af de ting deltagerne kan møde i kon-
kurrencen. Udover selve konkurrencen, 
er der mulighed for at erhverve guld-, 
sølv- eller bronzemærke på konkurren-
cens første dag, hvis færdighederne er 
helt i top.  
 

 
THETIS hold: MAKS Jonas K. Nielsen, MAKS 
Kenneth Huusmann og MOKS Lars Munk. 
 
Kommandoskibet THETIS har i år sendt 
tre deltagere til konkurrencen, der 
afholdes på Marinestation Holmen i 
perioden den 9. - 11. november, hvor 
MOKS Lars Munk, MAKS Jonas K. 
Nielsen og MAKS Kenneth Huusmann 
skal dyste mod andre deltagere. Disse tre 
deltagere har under den nyligt overståede 
NEPTUNE WARRIOR, haft rigelige mu-
ligheder for at øve alle de forskellige di-
scipliner og THETIS forventer, at de vil få 
stort udbytte af både mærkeprøven og 
signalkonkurrencen. Held og lykke med 
konkurrencen. 
 

Tom Damsgaard 
Kommunikationsofficer 

 
 
Søofficerer med stil. 
Officersmessen på kommandoskibet af-
sluttede NW/JMC 053 og weekendophold 
i Glasgow med manér. Søndag aften stod 
det på ægte skotsk Haggis og andre læk-
kerier i viktorianske omgivelser med bo-
nede gulve og bladguld i loftet. Var der 
nogle der sagde kilt? 
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An evening to remember! 
 

 
ACANTHUS Private Conference Facility & Fine 
Dining Suite, Glasgow 6. november 2005 – 
www.acanthus6.com. 

 
Thomas Bo Jeppesen 
næstkommanderende 

 
 
Vinteren og 2006. 
Når THETIS ankommer til Flådestation 
Frederikshavn den 18. november, er der 
naturligvis mange der ser frem til at 
kunne holde lidt fri. Det bliver der jo også 
lejlighed til, men rigtig mange af os vil få 
travlt inden vi kan holde fri. Nogen skal 
også holde vagt på skibet hele vinteren, 
og i de første uger efter hjemkomsten 
skal maskineriet efterses. THETIS er 
også fortsat en myndighed, der modtager 
post og skrivelser hver dag  året rundt, 
uanset, hvad besætningen ellers 
foretager sig.  
Vinteren bliver også tiden, hvor mange 
skal på kurser og seminarer. Endelig skal 
skibet vedligeholdes, så der bliver fortsat 
meget at se til. 
I 2006 åbnes skibet i uge 3, hvor vi gør 
klar til SQUADEX 5 - årets første øvelse, 
hvor THETIS skal være kommandoskib 
for Chefen for 2. Eskadre, kommandør 
Bent Fabricius . I uge 9 under øvelse 
PLAYEX skal vi være kommandoskib for 
Søværnets Taktiske Stab med flotillead-
miral Lars Rosendahl Christophersen i  

spidsen. Senere følger et togt til Færøer-
ne og deltagelse i øvelse BALTOPS, igen 
som kommandoskib. Kendetegnende for 
2006 er, at vi skal fungere som komman-
doskib i alle sejladser undtagen een. På 
sejladsen til Færøerne skal vi undtagel-
sesvist have en større gruppe værneplig-
tige med - så det bliver også et friskt pust, 
som vi ser frem til. 
 

Peter Tolderlund 
chef 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Af redaktionen: 
Alle udgaver af "KOMMANDO-POSTEN" 
fra kommandoskibet THETIS kan findes 
på Søværnets Operative Kommandos 
hjemmeside:  
 
http://forsvaret.dk/SOK via link "Rejse-
breve fra THETIS". 
Samt Færøernes Kommandos hjemme-
side: http://forsvaret.dk/FRK 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
KOMMANDOSKIBET THETIS 
MOTTO: 
 "WE BREAK FOR NOBODY" 
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Rejsebreve fra korvetten PETER TORDENSKIOLD 2005 
Rejsebrev fra PETER TORDENSKIOLD i Neptune Warrier 05 28-10-2005
PETER TORDENSKIOLD afsejlede fra Flådestation Korsør onsdag den 19. oktober kl. 
0100. Herfra gik turen nordover gennem Storebælt mod Skotland 

  

 
Rejsebrev nr. 2 fra PETER TORDENSKIOLD på øvelse DANEX 16-09-2005
Mandag morgen den 12.september lød startskuddet for den serialiserede fase af 
øvelse DANEX 2005. 

  

 
Farvel – og tak for denne gang 28-04-2005
LOYAL MARINER ’05 har nu sunget på sit sidste vers. For PETER TORDENSKIOLD 
har de sidste dage været temmelig rolige.  

  

 
Værnepligtig på øvelse med PETER TORDENSKIOLD 28-04-2005
Når man er værnepligtig på korvetten Peter Tordenskiold under øvelsen Loyal Mariner 
05, kan de mange vagter og den lange tid væk fra de vante omgivelser føles ekstra 
hårde, da man ikke selv har valgt at tage med. 

  

 
Presset stiger 28-04-2005
Søndag var vi på plads i det område, hvor vi skulle holde øje med trafikken som en del 
af den multinationale styrke, der forsøger på at holde Oakland (=Norge) og Ashland 
(=Danmark) fra at ryge i totterne på hinanden. 

  

 
På tærsklen til noget nyt 23-04-2005
I dag fredag 22 APR er vi nået til den sidste dag i den såkaldte serielle fase af øvelsen 
LOYAL MARINER 05. 

  

 
Skagerak-News nr. 2 fra PETER TORDENSKIOLD 19-04-2005
I weekenden lå vi sammen med en stor del af den internationale flådestyrke fra LOYAL 
MARINER 05 i Aalborg, hvor det danske forår viste sig fra sin bedste side, og 
søsterskibet NIELS JUEL lå på siden af os.  

  

 
Skagerrak-News fra PETER TORDENSKIOLD på øvelse LOYAL MARINER 05 14-04-2005
Som 4. enhed afgik vi tirsdag eftermiddag fra Frederikshavn. Men det var ikke ren 
rutine alt sammen, for der var lagt hindringer i vejen for afsejlingen. 

  

 
Så er Tordenskiolds soldater – igen – på krigsstien… 13-04-2005
- denne gang i danske farvande. Efter et par forhindringer er korvetten PETER 
TORDENSKIOLD nu klar til at deltage i den store øvelse LOYAL MARINER 05, som 
kører frem til 29 APR. 

  

 
Maritimt samarbejde hen over Øresund - fra korvetten PETER TORDENSKIOLD 11-03-2005
Der bliver i disse år talt meget om det dansk/svenske samarbejde hen over Øresund. 
Det danske og svenske søværn udøver det i praksis, idet man igennem de seneste år 
har haft en årligt tilbagevendende maritim øvelse under navnet BALTIC BRIDGE. 
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Maritimt samarbejde hen over Øresund - fra korvetten PETER 
TORDENSKIOLD 

Der bliver i disse år talt meget om det 
dansk/svenske samarbejde hen over 
Øresund. Det danske og svenske søværn 
udøver det i praksis, idet man igennem de 
seneste år har haft en årligt 
tilbagevendende maritim øvelse under 
navnet BALTIC BRIDGE. 
 
11-03-2005 kl. 16:18 

Øvelsen afvikles i år i perioden 08-18 MAR i 
både dansk og svensk farvand. 

Planlægningsansvaret og øvelsesområdet 
skifter hvert år, derfor er det i år 3. 
Sjöstridsflottiljen fra Karlskrona, som står for afviklingen i første uge, mens øvelsens 
anden uge afvikles under ledelse af Søværnets Taktiske Stab fra Flådestation Korsør. 

BALTIC BRIDGE 2005 startede med et rendezvous i tirsdags i Ystad havn. 
Fra dansk side deltager korvetten PETER TORDENSKIOLD, missilfartøjerne VIBEN, 
GLENTEN og RAVNEN, samt et element fra Den Mobile Logistikenhed. Alle disse 
enheder er hjemmehørende ved 2. Eskadre fra Flådestation Korsør. Desuden deltager 
Marinedistrikt Bornholm og en LYNX-helikopter. 

Fra svensk side deltager kystkorvetterne STOCKHOLM og MALMØ, missilfartøjerne 
NORRKØBING og YSTAD, patruljebådene TIRFING, KAPAREN og SPEJAREN, 
ubådsbjærgningsfartøjet BELOS, samt undervandsbåden HALLAND. 
Så selvom HALLAND og BELOS ikke kom til kaj i YSTAD, så fyldte flådestyrken da lidt i 
havnen. 

Koncepten for BALTIC BRIDGE er træning på enhedsniveau og samvirketræning for en 
mindre binational flådestyrke, hvor der trænes inden for discipliner som 
overfladekrigsførelse, artilleriskydninger, undervandskrigsførelse og eskorteringsøvelser. 
Øvelsesområdet vil indledningsvis være farvandet omkring Bornholm, men i løbet af ugen 
deployerer styrken til København for et kort weekendophold. 

I øvelsens anden uge, som primært foregår i dansk farvand, vil korvetten NIELS JUEL, 
minerydningsfartøjerne STØREN og MAKRELEN, samt THETIS slutte sig til øvelsen. 

Det er meningen, at intensiteten gradvist skal øges, derfor bliver afgjort masser af 
udfordringer for de danske og svenske besætninger i de kommende dage. 
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Indtil videre er øvelsen forløbet godt med et pænt øvelsesudbytte for begge nationer, 
selvom vejrguderne ikke har vist sig fra deres bedste side, da man kan lære en masse af 
hinandens erfaringer – og indhøste nogle i fællesskab. 

 
Enhederne til kaj i Ystad. 

 
Korvetten PETER TORDENSKIOLD langs kaj i Ystad havn. 
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Afgang fra Ystad. 

 
Klar til afgang. 
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Så er Tordenskiolds soldater – igen – på 
krigsstien… 

- denne gang i danske farvande. Efter et par 
forhindringer er korvetten PETER TORDENSKIOLD nu 
klar til at deltage i den store øvelse LOYAL MARINER 
05, som kører frem til 29 APR. 
 
13-04-2005 kl. 09:20 

Korvetten sejlede fra Korsør lørdag, den 9. april mod 
Frederikshavn. Her skulle vi først et smut omkring 
tørdokken på Ørskovs Stålskibsværft for at få installeret en ny bovpropel. Som bekendt 
handler det i krig om med list at kunne dreje modparten. Og nu kan vi i hvert fald dreje på 
en tallerken – næsten. 
Efter uddokning blev propellen behørigt rørt og prøvet, så nu skulle dén sag være klaret. 

Vi gik så som den sidste enhed ind til Flådestation Frederikshavn mandag formiddag, hvor 
vi var så heldige, at der lige var kajplads til os. De mange enheder fra ind- og udland fyldte 
ellers godt op i bassinerne på Flådestationen. 
Mange andre sager er også blevet klaret, og der har været stor aktivitet overalt i skibet. 

For Ronni Jensen fra O-rummet blev d. 12. april en speciel dag. Da blev han efter aftjent 
værnepligt udnævnt til MAKS (marinekonstabel). Et stort til lykke til ham. 

Tirsdag eftermiddag går vi så fra havnefasen ind i den del af øvelsen, hvor vi i praksis 
sammen med andre enheder skal afprøve det, som vi har forberedt os på. 
Stemningen er god ombord, og vi glæder os til at komme til havs. Det bliver ikke nogen 
lang tur i første omgang, men programmet er til gengæld tæt pakket, så det kan sagtens 
være, at vi er lidt slidte i betrækket, når vi fredag, den 15. april anløber Aalborg sammen 
med en stor del af den øvrige flådestyrke. 

HDMS PETER TORDENSKIOLD 
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Skagerrak-News fra PETER TORDENSKIOLD på øvelse LOYAL 
MARINER 05 

Som 4. enhed afgik vi tirsdag eftermiddag fra 
Frederikshavn. Men det var ikke ren rutine alt 
sammen, for der var lagt hindringer i vejen for 
afsejlingen. 
 
14-04-2005 kl. 12:52 

Det lykkedes os dog med samme snilde som ”den rigtige” 
Peter Tordenskiold at komme igennem og ud på havet. 
Hos os kalder vi det krigsmanøvrerulle, så hjelm og 
antiflash-grej var anlagt. Efter at vi havde skudt os igennem, gik skafningen i fisk. Heldigvis 

var de serveret i fad, så det var ik’ så ringe endda! 

I nattens løb deltog vi i jagten på en ubåd i Skagerrak. 
Fundet blev den – også selvom det ikke var os, der var de 
heldige. 
På morgenstunden fik vi olie ved en RAS (Replenishment 
at Sea) fra HNLMS ZUIDERKRUIS, og så var vi klar til at 
møde truslen fra både 
mindre fartøjer og fra 
luften. 

 Krig handler også om at overleve, så der var for alt nyt 
personel arrangeret en demonstration af de nye 
redningsdragter. Hele tiden handler det om at være klar 
til at være klar, så de forskellige ruller kører i skibet i 
samme takt som vi rullede i søen under nattens 
ubådsjagt. 
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Skagerak-News nr. 2 fra PETER 
TORDENSKIOLD 

I weekenden lå vi sammen med en stor del af den 
internationale flådestyrke fra LOYAL MARINER 05 i 
Aalborg, hvor det danske forår viste sig fra sin bedste 
side, og søsterskibet NIELS JUEL lå på siden af os. 
 
19-04-2005 kl. 22:16 

Ved ”Åbent Skib” arrangementer lørdag og søndag 
besøgte i alt ca. 1.500 mennesker PETER 
TORDENSKIOLD. 

Nu er vi så stukket til søs igen. Næsten som perler på en snor stævnede styrken mandag 
formiddag østover gennem Limfjorden og ud i Kattegat. 

Vel ude af fjorden afholdt vi bjærgningsrulle, og senere på eftermiddagen blev skibet udsat 
for angreb fra luften. Vi blev ’ramt’ og vand trængte ind i skibet. Samtidig opstod der brand 

og to mænd savnedes. 

Takket være en stor indsats fra både havaripatrulje og 
driftspatrulje lykkedes det at lokalisere de savnede, som 
mærkeligt nok fik det meget bedre efter at sanitten og 
hans hjælpere havde lagt deres hænder på dem på 
hospitalet, som blev tilrigget i officersmessen. 

Branden blev slukket, og det indtrængende vand 
standset ved afstivning. 

Det hele sker for at hele skibets besætning kan være klar i en skarp situation, så efter 
øvelsen blev der holdt debriefing i mandskabets cafeteria for at man kunne lære, hvad der 
kunne gøres endnu bedre, og erfaringer kunne udveksles. 

Nu kunne man naturligvis tro, at nattesøvnen til gengæld var sikret. Men for nogle blev det 
meget sent, inden de kunne falde på køjen. I løbet af 
aftenen blev HNLMS ZUIDERKRUIS – der i øvelsens 
anledning var blevet til et skib fra Panama med navnet 
RUBINO – lokaliseret. Og i en i øvrigt temmelig smuk 
nat med månelys og frisk vind blev skibet bordet for at 
øve procedurer som kan bruges når PETER 
TORDENSKIOLDS har en rolle i en embargosituation. 
Både boardinghold og gummibådsbesætning var ’tændt’, 
og der var livlig aktivitet på bro og i O-rum. 

PETER TORDENSKIOLD 
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På tærsklen til noget nyt 

I dag fredag 22 APR er vi nået til den sidste dag i den 
såkaldte serielle fase af øvelsen LOYAL MARINER 05. 
 
23-04-2005 kl. 10:53 

Vi har på PETER TORDENSKIOLD siden vi afgik fra 
Flådestation Frederikshavn 12 APR deltaget i og stået for 
forskellige øvelser med det fælles formål at køre hele 
besætningen op til højeste gear for både 
ubådsbekæmpelse, overfladekrig og luftforsvar. Der er 
øvet ruller, jaget ubåde, boardet skumle fartøjer, bekæmpet fly og skudt missiler både med 
og uden held. 

Hidtil har de forskellige øvelser været kørt efter et på forhånd udarbejdet skema, men fra i 
morgen skifter billedet, når vi går over i den såkaldte scenariedel. Så er det slut med at 
vide, hvad der sker hvornår og i hvilken rækkefølge. Pludselig er det den ene begivenhed, 
som kommer til at afgøre, hvilken der bliver den næste. Forholdene bliver fra dag til dag 
ændret til en situation, som minder meget mere om den virkelige verden, hvor den 
politiske situation og de forskellige styrkers bevægelser er afgørende for, hvad der sker. 

Samtidig kommer der ukendte aktører på banen, så det man kalder ”asymmetrisk 
krigsførelse” i højere grad end hidtil bliver en del af øvelsen. Det betyder, at truslen om 
terror og angreb fra små enheder, som f. eks. mindre både og jetski tages alvorligt og 
spiller med i de overvejelser, som må gøres for at løse opgaverne bedst muligt og 
samtidigt tage hensyn til besætningens og skibets sikkerhed.  

Men mens vi endnu har stilhed før storm, bruges tiden fornuftigt. Der repareres og 
vedligeholdes på livet løs, så PETER TORDENSKIOLD kan stå den næste uges krig 
igennem og på trods af det være i ordentlig stand ved ankomsten til Flådestation Korsør 
29 APR. 

Sidst på dagen torsdag var der CHAFF-skydning. Og hvad det så er? 
Hvis et missil bliver skudt imod os kan vi skyde CHAFF og forsøge på at danne et andet 
mål for missilet end os selv. Det er en slags ”sølvpapir”, som skydes op i luften fra skibet 
og forhåbentlig kan forvirre missilet, så det vælger at gå efter det i stedet for os. Skibet 
drejer så samtidig på en anden kurs. 
For øvelse virkede det i går. Vi overlevede i hvert fald truslen i denne omgang. 

Efter aftenskafningen (aftensmaden) blev der afholdt vedligeholdelsesskydning på 
agterdækket, inden de varme hveder kaldte på alle ombord og køjen for den vagtfri del af 
besætningen. 

PETER TORDENSKIOLD 
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Presset stiger 

Søndag var vi på plads i det område, hvor vi skulle 
holde øje med trafikken som en del af den 
multinationale styrke, der forsøger på at holde 
Oakland (=Norge) og Ashland (=Danmark) fra at ryge i 
totterne på hinanden. 
 
28-04-2005 kl. 08:52 

Skibe bliver kaldt over radioen – det kaldes at ”Haile”. 
Engang imellem sejler vi tættere på for med egne øjne at 
se skibsnavn og hjemmehavn. Er man i tvivl om, hvorvidt et skib har helt rent mel i posen 
eller ej, så sender man et boardinghold ombord for at checke papirer og last. Det kan ske 
på et hvilket som helst tidspunkt af døgnet. Spørger man boardingholdet, så vil de nok 

mene, at det mest er midt om natten… 

Mens vi lå lige nord for Skagens gren blev vi angrebet – 
for øvelse – af nogle ”terrorister” på Jetski. 
De blev nedkæmpet fra skibet med hjælp fra en helikopter. 

Mandag kom ”truslen” fra en helt anden kant. Da fik vi et 
hold af journalister ombord. De arbejder som en del af 
øvelsen på, at skibene bliver trænet i at omgås pressen på 
en hensigtsmæssig måde. Det er jo nu til dags sådan, at 
pressen i høj grad er med til at påvirke opinionen og den 
politiske verden. 

Tirsdag eftermiddag blev vi under angreb ramt – for øvelse – i Operationsrummet. To 
døde og en brand opstod. Alle fik travlt med at komme væk, bekæmpe ilden og hjælpe de 
sårede og holde skibet flydende og i gang. Teknik-divisionen var efter øvelsen rimeligt 
tilfredse, men vi håber aldrig det kommer til at ske i 
virkeligheden. 
Der var derfor ekstra gang i den om aftenen, da vi endnu 
engang lagde os ved siden af vores hollandske ven, 
HNLMS ZUIDERKRUIS for at få olie. Alt imens olien 
strømmede gennem slangen blev sjippetovet flittigt drejet. 

Jo, man kommer ud for lidt af hvert, når man er på mission 
langt fra hjemmet. 

PETER TORDENSKIOLD 
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Værnepligtig på øvelse med PETER 
TORDENSKIOLD 

Når man er værnepligtig på korvetten Peter 
Tordenskiold under øvelsen Loyal Mariner 05, kan de 
mange vagter og den lange tid væk fra de vante 
omgivelser føles ekstra hårde, da man ikke selv har 
valgt at tage med. 
 
28-04-2005 kl. 09:21 

Men samtidig kommer de mange oplevelser til at føles 
som noget ekstra positivt. 

Turen startede stille med en sejltur direkte fra Korsør til 
Frederikshavn. PETO skulle repareres, hvorfor vi de to første nætter lå i en tørdok. Her fik 
vi muligheden for at se en korvet nedefra, og det var bestemt ikke kun de værnepligtige, 
som syntes at det var spændende. Mandag blev skibet igen sat i vandet, og vi lagde til kaj 

på flådestationen. 

Et imponerende syn, da flådestationen var fyldt med 
danske, såvel som udenlandske skibe, som skulle deltage 
i LM05. Tirsdag sejlede vi atter fra Frederikshavn 
flådestation og ud mod de første øvelser. 

Når man som værnepligtig har afsluttet tiden i Auderød og 
senere sin funktionsuddannelse mønstrer man på et skib, 

og skal nu til at starte på et helt nyt arbejde, med nye mennesker og nye rutiner, som også 
er helt specielle på en korvet i den danske flåde. Men alligevel føler man hurtigt, at man er 
en del af skibets besætning og kan følge med i dagens gøremål. Dette skyldes uden tvivl 
den hjælp, som den faste besætning er venlig til at yde. 

Efter tre dage på havet med mange forskellige øvelser, sejlede vi ind gennem Limfjorden. 
På det sidste stykke ind mod Ålborg stod størstedelen af besætningen på dækket iført 
paradeuniform. Dette havneophold var ikke som det foregående i Frederikshavn. PETO 
lagde til kaj, så der kun var få minutters gang til Ålborg centrum, og kort tid efter trosserne 
var sat på pullerterne, var korvetten, samt de medfølgende orlogsskibe prydet med flag 
over top. Et flot syn, som ikke blev mindre flot, da mørket faldt på og flagene blev udskiftet 
med lys. 

Under opholdet i Ålborg var vejret flot og tiden blev blandt andet brugt på afslapning på 
agterdækket, gåture i byen og ”Åbent skib”, hvor civilbefolkningen kunne få lov til at 
komme ombord på de mange orlogsfartøjer. Lørdag var der arrangeret en bowlingtur for 
skibets besætning og om aftenen blev jeg inviteret med ud at spise og fortsatte med, som 
havde man været en del af besætningen i flere måneder. Det var meget rart, da man ellers 
ville være overladt til sig selv. Efter en god weekend i land, var vi igen klar til at sejle. 
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Fra vi lagde fra kaj i Ålborg og til vi igen skulle lægge til i Korsør, havde vi en sejlperiode 
på 12 døgn. En lang tur og jeg var meget spændt på, hvordan det ville blive at bo under de 
begrænsede forhold, som der er på en korvet. 

Vi skulle endnu engang ud og være med i en masse 
øvelser og en af de første dage skulle vi skyde et 
Seasparrowmissil af. Inden missilerne kunne skydes af 
skulle et stort område ryddes for civile skibe, så affyringen 
kunne ske forsvarligt. Det var tydeligt at mærke, at der 
skulle ske noget specielt. Da første forsøg mislykkedes 
var der da også en tydelig skuffelse hos besætningen. 
 
Ved anden affyring havde jeg fået en plads på broen og 
kunne derfra se missilet stige op fra skibet og fare ud i 
mod horisonten, inden den i en stor røgsky sprængte det fjernstyrede modelfly. Straks 
efter dronen var sprunget i luften, kunne man høre klapsalver fra hele skibet, og 
stemningen havde fået et stort løft. 

På dag 24 blev en stor del af øvelsens skibe ankret op ud for Frederikshavn. Det var for 
PETO’s vedkommende nu tid til at lave en øvelse, hvor vi skulle assistere tankeren 
Zuiderkruis, som havde en brand med både skadet og savnet personel. Vores 
redningsmandskab blev sendt med gummibåd til Zuiderkruis, hvor de skulle entre skibet 
via en lodslejder. Jeg var heldig og fik lov til at sejle med og skulle tage mig af de sårede. 
Der var gjort meget ud af øvelsen med både røgmaskine og teatersår. Det var dejligt at 
lave noget afvekslende frem for endnu en almindelig vagt. Hen på eftermiddagen hev vi 

ankeret op og sejlede videre. 

Den yderst begrænsede fritid, som ikke blev brugt på at 
spise eller sove, brugte jeg blandt andet på lidt motion på 
agterdækket. Efter mange timer indendøre, foran en 
computerskærm, var det rart at komme ud og få brugt 
kroppen. På en korvet er der ikke plads til meget fysisk 
udfoldelse, men med en vægtstang og lidt god fantasi, var 
det faktisk muligt at få brugt hele kroppen. 

En eftermiddag blev brugt på velfærdsskydning. To skydeskiver blev sat op på 
agterdækket, hvorefter besætningen kunne træne deres 
talenter med henholdsvis karabin og pistol. Hvis man 
bare havde brug for almindelig afslapning, var vi på 
næsten hele turen begunstiget med dejligt vejr, så man 
kunne nyde solen, den blå himmel og det rolige hav. 

Trods mange lange vagter og et ophold på et skib med 
meget trange forhold, har LM05 været en god og 
oplevelsesrig tur. 

VPL KI 
Mads Brinch Christensen 
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Farvel – og tak for denne gang 

LOYAL MARINER ’05 har nu sunget på sit sidste vers. 
For PETER TORDENSKIOLD har de sidste dage været 
temmelig rolige. 
 
28-04-2005 kl. 10:03 

Bortset fra et par angreb fra luften og en lille tur ind mod 
Skagen, hvor vi skulle spore, om der var gasudslip – for 
øvelse – har livet gået sin vante gang ombord med de 
nødvendige afsavn som livet til søs byder på. 

Opgaven er blevet løst. Vi har passet vores arbejde. Og det er lykkedes for os at holde de 
stridende parter fra hinanden samtidig med at vi har modstået fristelsen til at give efter 
overfor andres provokationer. 

Nu glæder vi os til at vende hjem til Flådestation Korsør, hvor friheden kalder. Fra PETER 
TORDENSKIOLD sender vi mange hilsner til alle, som har læst med. 

PETO forever! 

Hele besætningen på 
PETER TORDENSKIOL 
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Rejsebrev nr. 2 fra PETER TORDENSKIOLD på 
øvelse DANEX 

Mandag morgen den 12.september lød startskuddet 
for den serialiserede fase af øvelse DANEX 2005. 
 
16-09-2005 kl. 12:41 

12. – 23. september 2005 
Af kadet Maria Essing 

DANEX styrkens afgang fra København, hvor den havde ligget weekenden over, var 
samtidig begyndelsen på den store øvelse, hvor danske og udenlandske enheder træner 
og udbygger samarbejdet til søs. 

Opholdet i København bestod ikke blot af rent praktiske forberedelser til selve øvelsen, 
men gav mulighed for, at besætningerne på de forskellige skibe kunne møde de ”allierede” 
fra de mange deltagende lande, som de i de efterfølgende dage skulle kæmpe side om 
side med. 

Efter afskeden med København og en spændende weekend med stor interesse fra 
befolkningens side, satte to af de fem Task Groups, som de deltagende skibe var fordelt i, 
kursen mod farvandet nær Bornholm, mens de tre resterende, heriblandt korvetten PETER 
TORDENSKIOLD, gik op i Kattegat, hvor de indledte øvelsens anden fase – den 
serialiserede fase. 

Formålet med denne del af øvelsen var at træne og styrke de nødvendige operationer, der 
skulle danne grundlag for tredje og sidste fase af øvelsen 
– den scenariedrevne fase. 

Her opstilles en fiktiv, men realistisk situation, hvor en 
konflikt skiller to 
modstridende parter. De 
tre af grupperne 
samarbejder på den ene 
side og de to sidste på 
den modsatte side. Ved 

brug af de, i den serialiserede fase indøvede, 
handlemuligheder udspilles scenariet herefter. 

Men først skulle kommunikationen og de forskellige 
procedurer sammenkøres og indarbejdes.  
En af de ting der blev trænet i den serialiserede fase var 
Replenishment At Sea (RAS), som er opfyldning af 
brændstof til søs. Dette er især nødvendigt ved 
operationer i udlandet, hvor et krigsskib skal være under 
gang i længere tid, og ikke kan gå i havn for at bunkre. 
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Løsningen er så, at et andet skib sejler op og lægger sig med ca. 40 meters afstand til 
skibets side – eller i sjældnere tilfælde, ved at gå direkte på siden af et andet skib under 
gang. Herefter føres en line efterfulgt af en slange over til modsatte skibsside, og 
opfyldning af brændstof kan finde sted. Det kræver dog is i maven at sejle sit skib op på så 
lille en afstand til et andet skib – især fordi man under uddannelsen som navigatør får 
indprentet, at den primære opgave er at holde alle andre skibe på sikker afstand. 

Som afslutning på denne krævende manøvre, er det tradition om bord, at PETO efter endt 
RAS ud over højtaleranlægget på dæk spiller RAS-musik, så det kan høres på begge 
involverede skibe – i bedste Top Gun stil. Bedre bliver det ikke. 

En anden spændende begivenhed ombord på PETO var MULTEX – en skydeøvelse som 
fandt sted nordøst for Sjællands Odde. Hele skibet var i KLART SKIB under skydningen, 
hvor både M-71 kanonen og de tunge maskingeværer blev taget i brug mod en række 
forskellige mål. 

 Den civile trafik måtte pænt holde sig tæt op langs nordkysten af Sjælland, hvis de skulle 
passere området. Det gav dog lidt forsinkelser, da ikke alle var lige hurtige til at opfatte, at 
de var ved at sejle ind i et dybt alvorligt søslag, og derfor først måtte kaldes op og 

omdirigeres. 

Der blev under øvelsen, trods travlheden, også tid til lidt 
forplejning på broen, hvor overlevelseskiksene var skiftet 
ud med Marie-kiks. 

Selv om målene var tilstrækkeligt tilintetgjort, var der dog 
en anelse utilfredshed at spore hos skytterne, der ikke 
havde fået lov til at tømme deres magasin og herved sikre 
sig, at målene havde set dagens lys for sidste gang. 

Ud over skydninger og RAS, kan bording, beskyttelse og eskorte af andet skib, samt 
taktisk sejlads nævnes som nogle af de færdigheder, der trænes. 

Under taktisk sejlads sniger skibet sig i koordination med sine allierede op på målet, der 
skal nedskydes. Det gælder her om at komme så tæt på målet uden at tilkendegive, hvem 
man er og åbne ild før, der bliver fattet mistanke og før brugen af ildledelsesradaren 
registreres på skibet, der skal nedkæmpes. 

Det i sig selv kan godt være lidt af en udfordring, når man 
om natten ligger og sejler i farvand, hvor den almindelige 
trafik som hovedregel følger fastlagte ruter. Herved vil 
sejlads, der falder uden for det forventelige let registreres af 
fjenden. Som en mulighed kan man ”kamuflere” sit skib, 
ved at ændre på lanterneføringen, så skibets aspekt 
fremstår som et handelsskibs. Men det er dog kun indtil, 
det såkaldte handelsskib sender en gruppe blink i retning af 
ens skib. Så ved man at skibet ikke er et sædvanligt 
handelsskib, men et krigsskib fra DANEX styrken, der lige har sendt en salve i ens retning. 
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Rejsebrev fra PETER TORDENSKIOLD i 
Neptune Warrier 05 

PETER TORDENSKIOLD afsejlede fra Flådestation 
Korsør onsdag den 19. oktober kl. 0100. Herfra gik 
turen nordover gennem Storebælt mod Skotland 
 
28-10-2005 kl. 10:36 

Rejsebrev af kadet Anne Cathrine de Fønss og kadet 
Henrik Lund 

Det begyndte rigtigt godt, med flot efterårsvejr, koldt, men 
klart, og ikke megen blæst, så det var en besætning med godt humør, som stævnede ud. 
Der gik dog ikke mange timer, efter vi havde passeret Skagen, før vejret vendte, og vi fik 
”god” vind ind agten for tværs hele vejen over Nordsøen med rulninger til følge. Vejret blev 
heldigvis bedre, da vi nærmede os Pentland Firth nord for Skotland, så vi kun skulle 
koncentrere os om den kraftige strøm under passagen af strædet. 

Herfra fortsatte vi sydover og ind ad River Clyde til den skotske storby Glasgow. Vi ankom 
til Glasgow fredag den 21. oktober kl. 1400, og når ret skal være ret, må vi indrømme, at 
det ikke regnede, da vi ankom, men dette holdt kun nogle timer, før vi fik prøvet regn, som 
både faldt lige ned, men som sandelig også kunne komme fra siden. 

Vi skulle ligge i Glasgow til mandag, så der var god tid til at se byen samt hilse på 
besætningen om bord i det danske kommandoskib THETIS, der lå agten for os. 

Weekenden bød på flere festlige arrangementer, herunder den så sagnomspundne 
whiskysmagning. Desuden var der en tur gennem det skotske landskab, hvor der faktisk 
godt kunne drages et par paralleller til Hollywoodproduktionen Braveheart og dens smukke 
landskaber. For de fodboldinteresserede blev der arrangeret tur til en fodboldkamp mellem 
de europæiske ”storhold” Glasgow Rangers og Motherwell. Weekenden var en god 
blanding af afslapning, sightseeing og seriøse møder for det taktiske personel 
omhandlende JMC-øvelsen. Grunden til opholdet i Glasgow var nemlig primært de 
forberedende møder til øvelsen. 

PETER TORDENSKIOLD afgik fuldt kampklar Glasgow tidligt mandag morgen kl. 0630. 
Allerede ved udsejlingen fra River Clyde begyndte øvelserne. Vi skulle her afvente det 
engelske flådefartøj HMS OCEAN, som THETIS og PETER TORDENSKIOLD skulle yde 
beskyttelse. Der blev holdt skarpt udkig efter små hurtiggående fartøjer, der havde rigtig 
gode forhold i den traditionelle skotske suppe af tåge og regn. 

Natten til tirsdag forløb med ubådsjagt, hvor det skulle vise sig, at ubådene havde 
overtaget på overfladestyrken. PETER TORDENSKIOLD observerede nemlig flere grønne 
lysgranater på nattehimmelen simulerende en torpedo i vandet fra en ubåd. 

Tirsdag morgen indledtes med Replenishment at Sea (RAS), hvor vi skulle modtage olie 
fra den engelske flådetanker FORT VICTORIA. Under RAS kommer skibene med fart 
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gennem vandet meget tæt på hinanden, ca. 40 m side om side, så det er meget vigtigt, at 
alle i besætningen er ”på”. Og det var de, så PETER TORDENSKIOLD kunne forlade 
tankeren fyldt op med nyt brændstof og klar til næste øvelse. Fort Victorias tilbagemelding 
via en morselampe var da også: ”That’s the way to do it!!”. 

Formiddagen forløb med øvelser, hvor vi var under angreb fra luften af fly, som mildest talt 
blæste ind over skibene i styrken i meget lav højde under skrappe drej og bratte 
stigninger, som gav efterfølgende misundelse af piloternes kundskaber fra besætningens 
side. 

Med nattens komme startede en såkaldt SURFEX, der er en øvelse, hvor skibe øver kamp 
mod hinanden. PETER TORDENSKIOLD skulle kæmpe mod THETIS, den britiske fregat 
HMS KENT og den amerikanske fregat USS SIMPSON. PETER TORDENSKIOLD 
lokaliserede KENT og SIMPSON med elektroniske hjælpemidler, og vi kunne derefter på 
stor afstand bekæmpe dem med missiler. At vinde slaget gav naturligvis en god 
fornemmelse ombord på PETER TORDENSKIOLD. 

Onsdag eftermiddag stod på flere øvelser, og vi begyndte med en boardingøvelse, hvor vi 
i god tid havde anråbt det skib, vi skulle boarde, og boardingholdet var kampklar og 

bevæbnet til tænderne. 

Lige før vi skulle boarde, blev vi dog angrebet af to små 
hurtiggående fartøjer. 

Selvom disse flere gange var blevet advaret af en 
helikopter om, at der ville blive åbnet ild, hvis de ikke 
straks forlod området, holdt de ufortrødent på med kurser 
direkte mod os. 

Vi fik dog meget hurtigt simuleret nedkæmpning af dem, efter det viste sig, at de havde 
fjendtlige hensigter. Under deres angreb krydsede fartøjerne ofte ind foran PETER 
TORDENSKIOLD, hvor de faktisk sejlede så tæt under boven, at man kun kunne se 
antennerne på deres overbygninger. 

Herefter fortsatte de med øvelser sammen med helikopteren fra THETIS, der i meget lav 
højde skulle afvise de to små fartøjer, og alene vindtrykket fra rotorbladene på 
helikopteren kunne næsten blæse fartøjerne væk. 

Derefter var det tid til at boarde. Gummibåden med boardingholdet blev sat i vandet og 
boardingøvelsen forløb herefter som planlagt med en sikring af skibet, der blev boardet. 

Efter dette var eftermiddagens program dog stadig ikke færdigt. PETER TORDENSKIOLD 
hastede videre til næste øvelse, hvor PETER TORDENSKIOLD skulle slæbe et andet 
skib. I løbet af eftermiddagen var det blæst op, og regnen begynd at stå ned i stænger, så 
det var under udfordrende forhold, at slæbeøvelsen blev gennemført. Det lykkedes fint 
efter planen, dog med en meget våd og kold besætning til følge. Dette gjaldt de, som 
havde stået i brovingen i regnen i en time, men i særdeleshed også de, der arbejde med 
slæbet på agterdækket. Øvelsen afsluttedes, og PETER TORDENSKIOLD kunne 
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forlægge mod den næste spændende øvelse startende onsdag aften med en våd, men 
stadig kampberedt besætning. 
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Rejsebreve fra korvetten NIELS JUEL i 2005 
Rejsebrev nr. 10 fra NIELS JUEL i SNMG 1 22-11-2005
På denne årstid kan en sejlads gennem Biscayen være en blandet fornøjelse. Ofte viser 
vejrguderne sig ikke fra deres bedste side. 

  

 
Rejsebrev nr. 9 fra NIELS JUEL i SNMG 1 10-11-2005
Vi ligger nu i Kattegat sammen med styrken. Vejret er lidt hårdt, men man kan ikke vente andet 
på denne årstid og i dette farvand. 

  

 
Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL i SNMG 1 01-11-2005
Vi ligger nu i The Minch, farvandet mellem Skotland og Hebriderne.   
 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Edinburgh Castle 01-11-2005
   
 
Ekstra billeder til Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Maskinen 01-11-2005
   
 
Ekstra billeder til Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Arthurs Seat – et bjerg midt i byen 01-11-2005
   
 
Rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL i SNMG 1 25-10-2005
Bådsmandspibens morgensang synger ud i skibets prajeanlæg efterfulgt af vagtassistentens 
klare stemme: ”Rejse, rejse ud af køjerne, god morgen NIELS JUEL, klokken er 07,00,!” 

  

 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL - RAS 25-10-2005
   
 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL - Sail Past 25-10-2005
   
 
Rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL i SNMG 1 17-10-2005
Sidste rejsebrev handlede udelukkende om Terry Fox Løbet i Tallinn, og det blev skrevet, mens 
vi sejlede igennem Kielerkanalen. Med dette brev er vi tilbage i den rigtige kronologi, så vi 
begynder med at fortælle lidt om ugen, der gik op mod vores havneophold i Portsmouth. 

  

 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - Light Jack Stay FGS RHÖN 17-10-2005
   
 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - HALIFAX boarding 17-10-2005
   
 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - London 17-10-2005
   
 
Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - Kielekanalen og til søs 17-10-2005
   
 
Rejsebrev nr. 5 fra NIELS JUEL i SNMG 1 - speciel udgave 06-10-2005
Lørdag d. 1. oktober var en perfekt dag til at gennemføre et TERRY FOX LØB for alle skibene i 
styrken. 

  

 
Rejsebrev nr. 4 fra NIELS JUEL i SNMG 1 05-10-2005
Siden rejsebrev nr. 3 har vi haft to havneophold: Et i København og et i Tallinn, Estlands 
hovedstad. 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 4 NIELS JUEL i SNMG 1 05-10-2005
 
Rejsebrev nr. 3 fra NIELS JUEL i SNMG 1 22-09-2005
DANEX øvelsen – ”søkrigen” - går sin gang, og alle om bord er på dupperne og klar til at være 
klar efterhånden, som vi går op og ned i beredskab i takt med at ”truslen” mod os bliver større 
eller mindre. 

  

 
Rejsebrev nr. 2 fra korvetten NIELS JUEL i SNMG 1 19-09-2005
Så er vi ude i kampen! Efter havneopholdet i Gdynia, som I kunne læse om i rejsebrev nr. 1, har 
vi haft temmelig travlt. 

  

 
Rejsebrev nr. 1 fra NIELS JUEL i SNMG 1 og øvelse DANEX 13-09-2005
Så går det igen over bølgen blå! Her i formiddags forlod vi sammen med den øvrige SNMG1 
(STANDING NATO RESPONSE FORCE MARITIME GROUP 1) styrke Gdynia efter et på alle 
måder vellykket havneophold. 

  

 
Rejsebrev nr. 2. fra korvetten NIELS JUEL i øvelse LOYAL MARINER 05 26-04-2005
Bedre sent end aldrig! Selv om der er løbet meget vand i åen siden sidst, så synes vi alligevel, at 
I skal høre lidt om, hvad vi oplevede under havneopholdet i Aalborg – og mere til. 

  

 
Korvetten NIELS JUEL i øvelse LOYAL MARINER 05 15-04-2005
Så er NIELS JUEL (NIJU) på havet igen. Lørdag d. 9. april gik vi ud fra Korsør kl. 12 middag. Vi 
skal ud og deltage i den store øvelse LOYAL MARINER, som varer helt frem til d. 29. april.  
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Korvetten NIELS JUEL i øvelse LOYAL 
MARINER 05 

Så er NIELS JUEL (NIJU) på havet igen. Lørdag d. 9. 
april gik vi ud fra Korsør kl. 12 middag. Vi skal ud og 
deltage i den store øvelse LOYAL MARINER, som 
varer helt frem til d. 29. april. 
 
15-04-2005 kl. 10:24 

I denne stort anlagte øvelse deltager der enheder fra 
Norge, Finland, Tyskland, Frankrig, Holland, Portugal, 
USA, Canada. Fra Danmark deltager foruden NIELS JUEL også PETER 
TORDENSKIOLD, RAVNEN, VIBEN, SKADEN, MAKRELEN og STØREN. 
Resten af lørdagen og søndag formiddag gik med at forlægge til Bergen. 

Vi lagde flot ud med at fronte for vores nye flotte og meget 
store skib ABSALON, som lå umiddelbart syd for 
Storebæltsbroen. 
Så gik sejladsen op gennem Bæltet og Kattegat. Under 
en forlægning sejler vi ikke bare med og lader bro og 
maskine klare sejladsen. Vi har alle travlt med forskellige 
opgaver. Vores grej skal have et ekstra eftersyn. Navnlig 
skal alle være sikre på at sikkerhedsudstyret er i orden. 
Vores personlige redningsvest skal tjekkes osv. Ret hurtig 
efter afsejlingen kommer der da også en Bjærgningsrulle, 

så alle bliver klare over, hvor præcis det enkelte flådehold skal møde på sidedækket. 

Nord for Skagen røg NIJU lidt rundt, så det var godt at komme i læ inde i fjorden på vej ind 
til Bergen. Vi ankom til Bergen kl. 14,00 søndag i et lidt gråt og trist vejr. Og kort tid efter 
vores ankomst åbnede Vorherre for sluserne, og regnen skyllede ned over NIJU og vores 
syndige hoveder. Det blev den i øvrigt ved med, indtil vi var afgået fra Bergen mandag 
morgen. Da dagene med tørvejr er få i løbet af et år i Bergen, så kunne det ikke undre 
nogen. 

Selv om vi kun havde få timers spadseretilladelse, og selv om vejret var sådan, at det ikke 
var et vejr at jage en hund ud i, så hindrede det os ikke i at komme ud og få en på 
opleveren. Bergen er en smuk, gammel by, der emmer af historie. I middelalderen var det 
Norges hovedstad og kongeby, og heldigvis kan der stadig ses mange huse fra den tid i 
byen. Norge var under danske konger fra Margrethe I’s dage frem til 1814. Det var her 
Christian II traf sin Dyveke, et møde, der blev skæbnesvangert for Danmark. Mange af os 
nåede en tur på Fløyen, en af de mange bjergtoppe, der omgiver Bergen. Desværre var 
udsigten ikke værd at skrive hjem om p. gr. a. af det dårlige vejr. Ellers blev det til en 
spadseretur rundt i den gamle by med en enkelt, kold og dyr øl på et af de mange 
værtshuse. 
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Mandag morgen d. 11. april forlod vi Bergen. På vej ud af fjorden gennemførte vi med 
andre enheder en asymmetrisk trussel øvelse. Der var mulighed for at få afgivet skud, 
hvilket gjorde øvelsen meget realistisk. 

Mandag eftermiddag afviklede vi på åbent hav og i hårdt 
vejr en GUNEX – overfladeskydning. Mandag aften 
’RAS’ede vi med tyskeren FRANKFURT AM MAIN også i 
hårdt vejr. RAS har altid stor underholdningsværdi. At 
opleve to skibe sejle parallelt på klos hold samtidig med, 
at de er forbundet med hinanden med tykke slanger, er et 
spektakulært skue. Man fornemmer de vældige 
naturkræfter i det frådende hav og den vældige 
maskinkraft i de to skibe. Ja, det er spændende at 
overvære fodringen af NIJU’s kæmpe pose. Den ældre dame fejler intet, hvor maden skal 
ligge. 

Tirsdag d. 12. april. Vi ligger i Boknafjorden syd for 
Bergen. 

Dagens vigtigste øvelse er en boardingøvelse. Vores 
boardinghold ”indtog” det canadiske skib MONTREAL. Det 
har vort boardinghold prøvet meget ofte, og øvelse gør 
som bekendt mester, men selv om vi synes, at vi er ret 
gode, så er der altid et eller andet, som kan gøres bedre. 

Om eftermiddagen gennemførte vi atter en asymmetrisk øvelse og en for øvelse sejlads 
gennem et minefelt. Vi var i forhøjet beredskab, og det hele var en god øvelse. Alt forløb 
udmærket. 

Stadig liggende i Boknafjorden skulle vi onsdag 
gennemføre en NEO - øvelse (Non Combatant Evacuation 
Operation). Som navnet på øvelsen siger, drejer det sig 
om at evakuere mennesker – flygtninge – ud af et 
fjendtligt område. Det handler om at gå i land i et 
”fjendtligt” land og oprette et område, hvor man kan 
modtage de personer, som ønsker at blive evakueret. 

Først og fremmest skal boardingholdet sikre området inden lægehold og et WHAM-hold 
(Winning Hearts and Minds) kommer ind for at operere. 
Lægeholdets opgaver giver sig selv, men WHAM-holdet 
skal tage sig af flygtninge, give dem omsorg, forplejning – 
psykisk førstehjælp. Flygtningene skal tjekkes inden de 
kommer ind i området. Dér tager læge- og WHAM-hold 
sig af dem, hvorefter de sluses ud og bringes væk til et 
sikkert område med helikopter eller gummibåd. 

En sådan øvelse er mandskabs- og ressourcekrævende, 
så mange af øvelsens enheder var involveret. Fra NIJU 
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stillede vi med vores boardinghold og et WHAM-hold. Det blev alle tiders øvelse. God, 
spændende og lærerig. Den fandt sted på en lille ø i Boknafjorden, og heldigvis lod den 
store chef foroven sin store lampe lyse hele dagen, så vi alle vendte tilbage til NIJU, 
solbrændte, trætte, men lykkelige. 

I skrivende stund her torsdag formiddag har vi en GUNEX kørende, og til lyden af 
skrattende TMG’er taster jeg løs på computerens manual. 
I morgen ankommer hele styrken, som deltager i LOYAL MARINER, til Aalborg, hvor der 
er lagt op til et spændende og begivenhedsrigt 
havneophold i weekenden. Mere om det i vort næste 
rejsebrev. 

Med venlig hilsen 
Besætningen på Korvetten NIELS JUEL. 
Orlogspræst 
Eigil Andreasen. 
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Rejsebrev nr. 2. fra korvetten NIELS JUEL i 
øvelse LOYAL MARINER 05 

Bedre sent end aldrig! Selv om der er løbet meget 
vand i åen siden sidst, så synes vi alligevel, at I skal 
høre lidt om, hvad vi oplevede under havneopholdet i 
Aalborg – og mere til. 
 
26-04-2005 kl. 18:26 

Havneophold i Aalborg. 
Det begyndte godt, men endte hurtigt skidt. Fredag morgen d. 15. april skinnede solen flot 
fra en skyfri himmel i de tidlige morgentimer. Hele styrken lå ud for Hals Barre, klar til at gå 
ind til Aalborg. Alt var fryd og gammen, indtil vi i løbet af meget kort tid blev indhyllet i en 
tåge så tæt som ærtesuppe. Meteorologerne var bestemt ikke særlig positive. Vi skulle 
ikke regne med, at den tåge lettede den dag. 
Langsomt begyndte vi at sejle ind i Limfjorden. På et tidspunkt var tågen så tæt, at vi fra 
broen kun akkurat kunne skelne udkiggen, der var placeret ude ved gøsen. 

Med nogle timers forsinkelse nåede vi til kajs i Aalborg, og sidst på eftermiddagen var hele 
styrken nået frelst i havn. Fredag eftermiddags program blev naturligvis noget reduceret, 

men sikkerheden kan aldrig sættes over styr, så hellere 
komme for sent. 

I øvrigt fik meteorologerne ikke ret. De er nemlig ikke 
Vorherre! Han pustede tågen væk, så ved ankomsten til 
Aalborg strålede solen fra en skyfri himmel. 

Hele styrken lå meget centralt tæt på byens centrum, 
nogle enheder på Aalborg-siden, nogle på Nørre Sundby-

siden, men alle havde let til at besøge hinanden og let til at besøge byen. 

Et havneophold er altid en god blanding af tjeneste og velfærd. Der bliver holdt en masse 
faglige møder rundt om på skibene, og det er altid interessant og lærerigt at møde kolleger 
fra de andre enheder. Der er også en masse vedligeholdelsesarbejde og rengøring at gøre 

på skibet. 

Velfærden var som et kæmpe tag-selv-bord. Det er svært 
at forestille sig flere tilbud til gasterne. Der var busture, 
ture rundt i Aalborg, som navnlig har været interessante 
for vore udenlandske kolleger. 

Der var besøg på Marinemuseet - hvor der i øvrigt findes 
en flot model af det gode skib NIELS JUEL – besøg på 

Helligåndsklosteret, og så var der besøg på De danske Spritfabrikker, hvor der naturligvis 
blev budt på en lille en. 
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Der var kort sagt noget for enhver smag. Mage til 
velfærdsprogram skal man lede længe efter. Alle enheder 
følte sig særdeles velkomne i byen! Alle fik sig en ordentlig 
en på opleveren i løbet af weekenden, og Vorherre havde 
virkelig tændt for den store lampe – solskin alle dage. 

Mandag d. 18. april sejlede vi fra Aalborg i strålende 
solskin. Jamen vi måbede. Var sejladsen på Limfjorden så 
smuk! Det havde vi ligesom ikke oplevet ved indsejlingen. 
Tak til byen Aalborg for alle tiders havneophold! 

LOYAL MARINER 05 fra 18. april – 24.april. 
”Krigen” raser. De første dage efter havneopholdet i Aalborg er ”krigsskuepladsen” 
Aalborg Bugt, og det går hedt for sig. Vi får virkelig gennemprøvet, hvad en korvet som 
NIELS JUEL kan. Krigen raser jo både i luften, på overfladen og under vand, så alt udstyr 
om bord spiller med, hvilket også betyder, at ingen i besætningen ligger på den lade side. 

Onsdag eftermiddag var der dog et lille pusterum i ” krigen”. Kirkestanderen blev sat, og vi 
holdt en velbesøgt gudstjeneste i officersmessen. 

Onsdag var også MEDIA-DAG. Det betød, at styrken fik besøg af pressen. Vi havde ikke 
gæster om bord på NIELS JUEL, men vi vidste, at pressefolkene holdt skarpt øje med os 
fra de andre enheder, så vi sørgede selvfølgelig for, at vi tog os ekstra godt ud på alle 
måder. Det sørger vi selvfølgelig altid for, men sådan en dag skulle der nødig komme 
skønhedspletter på vores gode navn og rygte. 

Weekenden omkring Store Bededag var der lidt stilstand i ”krigen”, så her vi fik vi mulighed 
for at få gjort godt rent og i det hele taget at få shinet skibet op. Dette store 
rengøringsprogram blev brat afbrudt af, at vi blev sendt på patrulje langs den svenske 
vestkyst op til Oslo Fjorden. 

LOYAL MARINER 05 fra d. 25. april  - 
Her i den sidste uge af øvelsen kan alt ske. Vi opererer nu 
i Jammerbugten. Vi venter på, hvad fjenden ”Oaklandia” 
kan finde på af uhyrligheder, og dem må vi forholde os til i 
den rækkefølge, de kommer. Sådan er det. 

En af de opgaver, vi med det samme fik tildelt, var at 
passe på det gode spanske skib CASTILLA. Det var 
sandelig også nødvendigt. Fjendtlige fly truede med at 
angribe os, nogle gange var de mere tæt på end andre. 
Det gjorde, at om bord på NIELS JUEL gik vi op og ned i 
beredskabet, alt efter, hvor stor truslen var. Snart var vi i 2. 
beredskabsgrad gul, snart i 2. beredskabsgrad rød osv., 
så rullerne blev rigtig øvet igennem, og det kom til at sidde 

på rygmarven af os alle, hvad vi skulle være iklædt, hvor vi skulle være, hvad vores 
opgaver var i den pågældende rulle. 
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Boardingholdet kom også på arbejde. Mandag 
eftermiddag boardede de et islandsk skib, som var under 
”mistanke” for ikke at have rent mel i posen. Holdet fik 
prøvet hele proceduren i forbindelse med en boarding. 
Aktionen var særdeles vellykket, og vi takker det 
islandske skib, fordi vi måtte - og for godt samarbejde. 

Midt i at krigen raser, er det også nødvendigt, at vi har 
forsyningsrulle RAS. Uden mad og drikke dur helten ikke. 
Hvis ikke ”Den gamle Dame” får sin pose fyldt med den gode, fede og næringsrige olie, så 

kan hun simpelthen ikke sejle. I den forbindelse har vi fået 
gang i ras-musikken. Vi har dannet et flot mandskor, der 
synger en kraftfuld afskedssang til tankskibet med tak for 
mad. Mandskoret er blevet hyldet for deres skønsang, så 
en ny og god tradition er hermed blevet søsat. 

Ellers håber vi, at der også bliver tid til bingo-bango inden 
vi når hjem til Korsør på fredag d. 29. april, men det 
afhænger jo af krigens gang, om det kan lade sig gøre. 

Ja, vi har endnu nogle travle og indholdsrige dage foran os, inden vi på fredag vender 
tilbage til Korsør. 

Jamen, hvad med vejret!? Ja, det har vi helt glemt! Det er 
nok fordi, solen har skinnet uafbrudt fra en skyfri himmel 
og havet har været som et blankt stuegulv siden vi forlod 
Aalborg. 

Med venlig hilsen 
Besætningen på korvetten NIELS JUEL 
Orlogspræst 
Eigil Andreasen. 
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Rejsebrev nr. 1 fra NIELS JUEL i SNMG 1 og 
øvelse DANEX 

Så går det igen over bølgen blå! Her i formiddags 
forlod vi sammen med den øvrige SNMG1 (STANDING 
NATO RESPONSE FORCE MARITIME GROUP 1) 
styrke Gdynia efter et på alle måder vellykket 
havneophold. 
 
13-09-2005 kl. 17:17 

Korvetten NIELS JUEL 12. september 2005. 
Østersøen. 

Når et godt havneophold er forbi, så bliver vi alle en lille 
smule rastløse og venter kun på at få kastet trosserne, så 
vi kan sejle af sted, ud på havet for at løse nye og 
spændende opgaver. SNMG1 styrken, som vi altså er en 
del af, skal de næste par uger deltage i DANEX, som i år 
er en større anlagt øvelse, end den plejer at være. 

Ud over os selv, sagde hunden, så deltager SNMCMG1, 
den tyske flotille SEF, norske og baltiske enheder, ca. 65 
skibe fra 15 nationer. Hvordan øvelsen vil forløbe, det kan 

kun fremtiden fortælle, men vi skal nok flittigt gennem rejsebreve underrette jer derhjemme 
i Danmark om udviklingen i ”Søkrigen” – For øvelse, naturligvis. 

Men lad os nu begynde med begyndelsen. 
Onsdag 7. september var alle mand og kvinder om bord på NIELS JUEL (NIJU) klar til tre 
måneders sejlads. Alle gik vi lidt utålmodige rundt for at komme af havn. Men først skulle 
eskadrechefen tale til os. Han gav udtryk for sin tillid til, at vi nok skulle udføre et godt job, 
og som styrkens måske mindste enhed, så var det godt at tænke på det gamle ordsprog: 
”Hellere lille og vågen end stor og doven!” 

Så fulgte den store kysse-farvel rulle, og mangen en salt tåre faldt både på kajen og på 
dækket her i afskedens stund. Snart forsvandt Korsør og Storebæltsbroen ud af syne, og 
NIJU sejlede sydover gennem Langelands Bælt mod 
Østersøens vande. 

Torsdag var præget af COMSNMG1 (chefen for NATO 
permanent etablerede minerydningsstyrker. red.) besøg 
på NIJU. Admiralen ønskede at byde os velkommen i 
styrken og kom lige før frokost om bord pr. helikopter 
hoist. Der var planlagt skydning med 76 mm kanonen, så 
den oplevelse fik admiralen lige med, inden han gik fra 
borde. 
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Første døgn i søen bød også på markering af et jubilæum. Vores forvalter, Martin 
Christensen, rundede de 25 år i Søværnet, og i den anledning blev der holdt en lille 
reception i officersmessen, hvor Chefen læste Forsvarschefens lykønskningsbrev op. 

Så gik det løs med en bordingøvelse. Bordingholdet fik gennemprøvet deres udstyr og fik 
gennemført alle procedurer i forbindelse med en bording. Det var WILLEM VAN DER 
ZAAN, der blev invaderet af ”de vilde vikinger” fra NIJU. Dagen sluttede med en stor 
havariøvelse, som revl og krat om bord deltog i, så man må sige alt i alt, at vi lagde hårdt 
ud det første døgn på suppen. 

Gdynia. 

Fredag 9. september gik hele styrken ind til Gdynia i 
Polen. 

Efter at de mange faglige møder var afviklet, og skibet i 
øvrigt var klargjort til havneophold, kunne der gives frihed 
og landlov til vagtfri personel. 

Polen er et spændende land, som har en meget broget 
historie. Landet har i løbet af sin lange historie været 
underlagt nabolandene på skift. Også Danmark har haft 

sin klo i landet. Harald Blåtands berømte Jomsborg lå her i den del af Polen, som hedder 
Pommern, hvor også Gdynia ligger. 

Efter Første verdenskrig blev staten Polen oprettet. Dog forblev det meste af Pommern 
tysk. 

For at den nye stat kunne få adgang til havet, oprettede man Den polske Korridor. For 
enden af den blev Gdynia bygget som en moderne 

havneby. 

Lige syd for Gdynia ligger 
den gamle Hansestad 
Gdansk. Efter Første 
Verdenskrig blev den en 
fristad under 
Folkeforbundet og fik 
navnet Danzig. 

Befolkningen i fristaden var hovedsagelig tysk, og for at 
beskytte denne befolkning besluttede en vis tysk 
rigskansler at angribe et polsk fort uden for Gdansk. 

Det skete 1. september 1939, hvor slagskibet 
SCHLESWIG-HOLSTEIN affyrede skud mod fortet. 
Dermed begyndte Anden Verdenskrig! 
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Efter Anden Verdenskrig lå både Gdynia og Gdansk i ruiner. Man valgte at 
gennemopbygge Gdansk fuldstændig som den så ud. 

Så da vi besøgte byen her under havneopholdet, var det en smuk 1600-tals by, der mødte 
vores øjne. 

At husene i centrum faktisk kun er ca. 50 år gamle, skænkede vi ikke en tanke. 

Ud over at besøge den gamle bykerne med de mange smukke middelalderkirker og de 
fine ”gamle” gavlhuse, var det også godt samtidig at tænke lidt på byens nyere historie. 

Det var på skibsværftet i Gdansk, at Lech Walesa i 70-erne og 80-erne oprettede det 
kommunistiske Østeuropas første frie fagbevægelse Solidaritet, begyndelsen til enden på 
styret. 

Nogle af os deltog i en udflugt arrangeret for hele styrken til 
Malbork eller Marienburg. 

 Byen ligger 60 km syd for Gdynia og rummer en af Polens 
største og mest interessante seværdigheder: 
Korsridderborgen, fra hvilken byen har fået sit navn. 

Borgen er grundlagt af Den Tyske Ridderorden omkring 
1270. 

Dette mere end imponerende bygningsværk er på 
UNESCOs liste over de mest bevaringsværdige bygninger 
i denne verden og er den største bygning i verden, opført i 
mursten. 

Det var en fantastisk oplevelse at gå igennem borgens sale 
og kirker og derved få et indblik i, hvordan disse magtfulde 
tyske riddere havde levet deres liv, dels som munke og dels som Vorherres krigere. 

Rundturen varede to timer, og det var kun en brøkdel af 
borgen, vi nåede at se. 

Jo, det var et spændende havneophold fuld af gode og 
interessante oplevelser, vi begyndte vores tre måneders 
togt med. 

Men nu er det blevet hverdag om bord på NIJU, og det er i 
grunden ikke så galt. Dette hverdagsliv skal I nok komme 
til at høre om i de næste breve. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen 
Orlogspræst. 
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Rejsebrev nr. 2 fra korvetten NIELS JUEL i 
SNMG 1 

Så er vi ude i kampen! Efter havneopholdet i Gdynia, 
som I kunne læse om i rejsebrev nr. 1, har vi haft 
temmelig travlt. 
 
19-09-2005 kl. 17:25 

Vi indgik straks sammen med den øvrige SMNG1- styrke i 
øvelsen DANEX (læs rejsebrev 1), og her har vi i de 
seneste dage haft gang i en intensiv øvelsesvirksomhed. 

Det har været alle slags øvelser, hvor vi har forsvaret os 
mod ubåde, fjendtlige skibe og angreb fra luften. 

I den forbindelse har vi haft god lejlighed til at afprøve 
vores våbensystemer om bord, for hvis vores teknik ikke 
fungerer, som den skal, så kan NIJU jo ikke udføre de 
opgaver, den er bestemt til at løse. 

Samtidig har vi også 
gennemført en RAS med det tyske skib RHÖN. ”Den 
gamle dame” bliver hurtigt sulten, og vi véd alle, uden 
mad og drikke dur helten ikke; NIJU skal have sin mad, 
sin olie, i ”posen”, det er et must. Ja, vi må sige, at vi har 
rigtig fået afprøvet vore kræfter i disse dage. Ikke alene 
har vi været i kamp mod vores ”fjender”, men 
vejrguderne har også budt os modstand. Der har i de 
senere dage blæst en god vind over vores syndige 

hoveder, så der har været godt med buler på vandet. 

Hele den store DANEX styrke er delt i to grupper af 
enheder, som i vores scenarium repræsenterer to 
forskellige fiktive lande, der ikke er særlig gode venner. 

Den ene styrke lå indtil i går i Kattegat, mens vores styrke 
lå i Østersøen. I løbet af aftenen i går og natten til i dag 
skiftede vi position. Det foregik gennem Sund og Bælt, og 

ved mødet med hinanden her kom ”Krigen” i gang. 

Her på NIJU gik vi op i beredskab – op i rullerne – i takt 
med at ”truslen” mod os voksede. Der skete da også 
mange ting: vi blev f.eks. angrebet af TORNADO fly, men 
vi værgede godt for os, og overvandt alle de lurende 
farer, så det lykkedes at komme frelst op i Kattegat, op til 
Sjællands Odde sammen med de enheder, som er vores 
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venner. 

Under sejladsen op gennem Sundet var vejret stille og klart. En næsten fuld måne lyste 
ned til os gennem skyerne. 

Men så viste det sig tidligt i morges, at den hellige grav 
slet ikke var vel forvaret. Her mødte vi nemlig også 
fjendtlige skibe, og så kom vi igen ud i kampen! Det blev 
besluttet, at NIJU skulle lede slagets gang, derfor kom 
COMSNMG1, admiral W. Kalaehne, og vice admiral F. 
Ropers om bord på NIJU. Her kunne de overvære 
”søslagets” gang. 

Alle våbensystemer blev brugt mod ”fjenden”, som kom 
imod os både til søs og fra luften. Mens søkrigen rasede skete det ikke værre end bedre, 
at vi inde i skibet fik ”havari”. 

Der opstod ”brand” i kabyssen, og et par ”sårede” måtte 
bringes til forbindepladsen, så DOC og hendes 
håndgangne hjælpere kunne tage sig kærligt af dem. 
Alt sammen er det naturligvis FOR ØVELSE!! 

En sådan øvelse, som 
løb af stabelen i dag ud 
for sjællands Odde, kalder vi i vores fagsprog for en 
MULTEX. 

Det er en stort anlagt taktisk skydeøvelse på handlebane, 
og handlebanen har vi netop i farvandet ud for Sjællands 
Odde. 

Her kan vi med Søværnets enheder, uden at genere 
den civile skibstrafik, gennemføre skydeøvelser med 
skibenes våbensystemer. 

Vi kan sikkerhedsmæssigt forsvarligt skyde til måls 
efter fastforankrede mål eller droner (store modelfly), 

der bliver fjernstyret ud imod os fra land. 

Alt sammen er det meget virkelighedsnært, og derfor har 
disse øvelser naturligvis stor værdi for os. 

For at gøre øvelsen endnu mere virkelighedsnær krydrer vi 
den med en fiktiv historie – et scenarium – om to eller flere 
ikke eksisterende landes forhold til hinanden som venner 
eller fjender, og hvorfor de er det ene eller det andet. 

Det blev til en spændende øvelse i dag. 
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Alt spillede bare på NIJU. Alle mand og kvinder var på 
deres poster og udførte til punkt og prikke deres opgaver. 

Da øvelsen var slut, var det to tilfredse og glade 
admiraler, som blev sejlet tilbage til det gode skib 
BAYERN. 

  

I skrivende stund er vi allerede på vej til nye spændende 
øvelser. Dem skriver vi om i næste rejsebrev, som 
kommer om få dage. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 

Eigil Andreasen 
Orlogspræst. 
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Rejsebrev nr. 3 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

DANEX øvelsen – ”søkrigen” - går sin gang, og alle 
om bord er på dupperne og klar til at være klar 
efterhånden, som vi går op og ned i beredskab i takt 
med at ”truslen” mod os bliver større eller mindre. 
 
22-09-2005 kl. 11:39 

Korvetten NIELS JUEL. 
Onsdag d. 21. september 2005. 
Østersøen ved Bornholm. 

Men først lidt om weekenden. 
Lørdag var det nødvendigt for os at sejle igennem et område, som lige var blevet ryddet 
for miner, men faren for at en mine er blevet overset er altid til stede, så det var med den 
største forsigtighed, vi sejlede igennem sådan et område, og alle var på deres poster. Det 
gælder jo vores allesammens sikkerhed! 

Aldrig så snart var vi ude af det farlige område, før nye farer lurede forude. På vej gennem 
Sundet dukkede ”fjendtlige” skibe op. De prøvede at forhindre vores videre sejlads ved at 
sende en gummibåd med ondt i sinde imod os. Vi var lidt sen til at få øje på den, men i 
sidste øjeblik lykkedes det os at få has på den. 

Vel ankommet til Bornholm nåede vi søndag ind i smult 
vande. Truslen mod os er her var lille. Vi kastede anker ud 
for Hammershus, men de lidt store buler på suppen 
gjorde, at vi sammen med vores venner forlagde om på 
den anden side af øen til ud for Gudhjem. Her holdt vi 
togtets første gudstjeneste. Rigtig mange af besætningen 
benyttede lejligheden til at deltage i fællesskabet inde i 
officersmessen. 

Ved midnatstide søndag sejlede vi op i det område nord 
for Bornholm, hvor vi skal operere fra, og atter kom vi ud i 

kampen. 

I derhjemme kan så spørge: Hvad er det for en ”krig” vi har gang i? Ja, de to lande Islandia 
(Bornholm) og Dania (Danmark) er ikke så forfærdelig gode venner. Nord for Islandia 
ligger Selandia (Sverige) med det selvstændige ørige Northlandia (Gotland) ud for sig. 

Northlandia er bonkammerat med Islandia. På Monia (Møn), der er en provins af Dania, er 
der en stor befolkningsgruppe, som stammer fra Islandia, og som derfor sympatiserer med 
dette land. Det store problem er en voksende uro i Islandia, som bl.a. har ført til flere 
angreb fra rebeller (terrorister) fra Islandia. 
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Styrken, som deltager i DANEX, er primært delt i to, hvor 
den ene del (”de andre”) repræsenterer Northlandia, og 
den anden del (”os”) er en internationalt sammensat 
styrke, der på vegne af FN og NATO skal øve positiv 
indflydelse på området. Udover de to dele af styrkerne er 
der også til lejligheden deltagelse af bl.a. fly, 
Marinehjemmeværnet og specialoperationsstyrker, der 
bl.a. repræsenterer rebellerne, der udfører terroraktioner. 

Dette er i grove træk scenariet for DANEX, og ude i vores 
område skal vi med NIJU sikre mange ting. F.eks. at der 
ikke smugles våben til Islandia, hvilket vi gør ved at boarde 
de skibe, der er bound for havne i Islandia og Northlandia, 
så vores boardinghold har været i funktion flere gange i de 
senere dage. Endvidere er det vores opgave at sørge for, 
at konflikten mellem Dania og Islandia ikke skal eskalere 
og blive til regulær krig. Det skulle helst undgås. 
Northlandia kan måske finde på at blande sig i konflikten. 

Også det må vi tage højde for. Derfor skal vi sammen med vores venner i styrken holde 
godt øje med Northlandias ubåde og overfladeenheder og observere, hvad de i grunden 
har gang i. 

Indtil nu har vi haft rigtig travlt, også med at beskytte os selv. Hele tiden har o-rummet 
observeret nye trusler, så vi lynhurtigt har måttet gå op i beredskab, der svarer til truslens 
karakter. Bl.a. har små fly truet med at kaste kemiske kampstoffer i hovedet på os. Vi er 
også blevet truet af omkringfarende, fremmede 
gummibåde, som kan finde på hvad som helst. Faren for 
miner har også hele tiden truet os. 

Samtidig skal vi jo også se, hvordan de andre enheder i 
vores styrke har det. Her har der været brug for at overføre 
DOC og SANITTEN til andet skib i nød, hvor der, ud over 
tekniske skader, også har været mange sårede 
besætningsmedlemmer. 

Også nu i skrivende stund er vi på vores poster og parat, for vi véd ikke, hvad de andres 
næste træk er, hvad han nu kan finde på af uhyrligheder. Alt sammen er det jo for øvelse, 
som vi også skrev i sidste rejsebrev. Men sådan som hele scenariet er sat op, så bliver 
øvelsen meget virkelighedsnær. Vi får virkelig afprøvet alle vore våbensystemer, vi får 
afprøvet al den fine teknik, vi har om bord på NIJU, vi får afprøvet al vores personlige 
militære udstyr, og sidst, men ikke mindst, får vi afprøvet vore egne grænser. 

Det at skulle være parat døgnet rundt kræver en god økonomisering af de menneskelige 
kræfter, som vi råder over på NIJU. Hvornår er ”Kongens kvarter” på vagt, så 
”Dronningens kvarter” kan hvile – og omvendt? Det er hele tiden spørgsmålet. Vi er nok et 
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lille skib – også når vi tæller hoveder, men vi er gode til at hjælpe hinanden, så vi fremstår 
som en lille, men vågen og stærk enhed i styrken. 

Ja, her under DANEX er vi virkelig ude i kampen, og det vil vi blive ved med at være, indtil 
øvelsen slutter en gang i morgen; men øvelsen er spændende og lærerig, så dagene 
flyver af sted. 

Ja, dagene flyver af sted mod næste havneophold. På 
fredag kommer vi såmænd ind til vores egen, smukke 
hovedstad København. For alle de andre enheder i 
SNMG1 – styrken er det en fremmed havn med lutter 
fremmede mennesker, men for os bliver der sikkert 
lejlighed til på den ene eller anden måde, at mødes med 
jer derhjemme. 

Når vi går ind til fremmed havn, synger vi tit gamle 
sømandssange. Bl.a. kan vi finde på at stemme i med Otto Brandenburgs gamle slager: 
” Alle sømænd er glade for piger, / men min skat, du kan stole på mig, / det er fuldstændig 
sandt, når jeg siger, / at mit hjerte kun banker for dig! / og lidt for Susanne, Birgitte og 
Hanne og Tove og Anne og Lizzie og kis, / foruden Agnete, Elisa og Grethe og Anne 
Merete og Molly og Lis.” 

Men i den kommende weekend kommer vi hjem til jer piger, som vores hjerter banker for! 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen 
Orlogspræst. 
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Rejsebrev nr. 4 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

Siden rejsebrev nr. 3 har vi haft to havneophold: Et i 
København og et i Tallinn, Estlands hovedstad. 
 
05-10-2005 kl. 12:12 

Mandag d. 3. oktober 2005 
Østersøen. 

I strålende solskin sejler vi nu af sted på den blå, blå 
Østersø med skum på toppen af bølgerne. Vi er her til morgen med de øvrige enheder i 
SNMG1 sejlet fra Tallinn bound for Portsmouth. 

Siden rejsebrev nr. 3 har vi haft to havneophold: Et i 
København og et i Tallinn, Estlands hovedstad. 

København! Her var vi på hjemmebane i ordets egentlige 
forstand. Når vagten var forbi, brugte rigtig mange af os 
havneopholdet til at besøge jer derhjemme, og omvendt 
kom mange er jer på besøg på NIELS JUEL i løbet af 
weekenden. 

Men der blev også tid til at dyrke hinandens selskab. 
Mange af os gik sammen i byen. Besøgte f.eks. Nyhavn, Strøget, Danmarks Akvarium - 
you name it - eller nød en øl sammen på Bangs Bodega. 

Pateren holdt sammen med den katolske pater fra Canada en økumenisk gudstjeneste på 
HALIFAX om søndagen. Og så blev der traditionen tro udskænket Moose Milk på 
HALIFAX`s agterdæk efter gudstjenesten. 

Ja, det var dejligt med et kvikt lille weekendbesøg hjemme, men vi er jo sømænd, så snart 
trækker havet igen i os, og af sted går det over bølgen blå med korvetten. Vi sejlede ikke 
direkte til Tallinn. Først skulle vi op til Sjællands Odde med hele styrken for at få afviklet 
skydeøvelser og øvelser med TORNADO fly. 

Mandag formiddag passerede vi Kronborg om bagbord i et lidt diset vejr, så slottet stod 
som en udflydende silhuet for vores øjne. Vel ankommet til Sjællands Odde havde solen 
brændt sig igennem disen, og i flot solskin fik vi skudt 
med kanonen. 

Mandag aften gennemførte vi en ADEX, altså en øvelse, 
hvor vi bliver angrebet af fly – for øvelse. Første gang en 
TORNADO i tusmørket fløj hen over os i lav højde, havde 
den så flot en ildsøjle i halen, at vi troede, at der egentlig 
var tale om en komet, der var kommet meget tæt på 
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jorden. 

Og så sejlede vi tilbage til Østersøen, hvor tirsdagen og onsdagen gik med afvikling af 
forskellige øvelser. Bl.a. en meget livagtig havariøvelse. 
 
Det var også blevet tid til at RASSE. Atter lænsede vi det gode skib RHÖN for en portion 
brændstof, så NIJU kunne få noget at leve af. 

Torsdag d. 29. september lå vi uden for Tallinn og ventede på lods. En for en sejlede 
styrkens enheder ind i Tallinns havn. Mens vi lå og ventede på, at det skulle blive vores 
tur, kunne vi se ind til byen, der med dens mange høje tårne lå som et fatamorgana i 
morgendisen. Ved middagstid nåede vi til kajs, og straks begyndte alle de faglige møder 
rundt om på skibene. Disse faglige møder er gode ikke bare på det faglige plan, men også 
på det menneskelige. 

Så snart der var givet frihed og landlov for vagtfri personel, så gjaldt det om at komme ud 
og opleve den spændende by Tallinn, som bare ventede på vores besøg. 

Fluks man er kommet ind i byen ser man straks, at Estland 
er på vej fremad iført syvmilestøvler. Et land som netop er 
blevet medlem af både NATO og EU. 

Tallinn er en moderne by. Store, nye, vestlige biler farer af 
sted om ørerne på én, nye huse bygges og gamle 
renoveres. 

Men i udkanten af byen ser man stadig de kæmpe 
betonklodser, som russerne byggede i sovjettiden. De er 

meget forfaldne og bebos stadigvæk af den russiske del af 
den estiske befolkning. Er der tale om en ghetto, spurgte vi 
os selv? 

Midt i denne moderne by ligger middelalderbyen omgivet af 
en 2,5 km lang, stærk bymur med byporte. Pateren 
arrangerede en gåtur i den gamle by både fredag og 
søndag. Tallinn er en af de bedst bevarede 
middelalderbyer i Nordeuropa. Selve middelalderbyen 
består af en nedre og en øvre by. Den øvre by ligger på et 
kridtplateau, der rager højt op over den nedre by. 

Lad os træde indenfor. 
Gennem en af byportene træder vi ind i middelalderen, 
væk fra den brølende, moderne by. Her inden for går vi 
gennem smalle gader med toppede brosten, og gamle 
huse fra især 1500-tallet omgiver os. De vender gavlene 
ud mod gaden, og det er helt tydeligt, at tyskerne har sat deres fingeraftryk her. 
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Men det er jo ikke blot tyskerne, der har huseret i Tallinn. Også vi danske har hersket over 
Estland. I 1219 kom Valdemar Sejr til Tallinn for at gøre de hedenske estere kristne. Det 
var ikke så enkelt. De bød os trods, men da det så allerværst ud for os, dalede en rød fane 
med et hvidt kors i ned fra himlen, og under det tegn sejrede vi. Dannebrog blev straks 
symbolet på den danske nation, og således kan vi bryste os af at have verdens ældste 

flag. 

Vi herskede over Estland fra 1219 til 1346, hvor Valdemar 
Atterdag solgte landet. Når en koloni bliver en dårlig 
forretning, har vi danske været gode til at skille os af med 
den. 

Vi har efterladt os mange spor i Tallinn. I den nedre by står 
Nordeuropas ældste rådhus, bygget af os ca. år 1300, og i 
den øvre by finder vi rester af den danske borg, som vi 
byggede umiddelbart efter 1219. Lige overfor på 
slotspladsen tårner den store russiske katedral sig op med 
sine mange kupler. Et vidnesbyrd om, at 26 % af den 
estiske befolkning er russere. Ved siden af slottet knejser 
domkirken, som også er bygget af os. 

Men det allervigtigste var at besøge Den Danske Konges 
Have lige bag den russiske kirke. Her var det nemlig at 

Dannebrog faldt ned fra himlen i 1219. 

En fin mindetavle med Dannebrog på og en mindesten 
fortæller os om begivenheden. Søren Sømand havde et 
Dannebrogsflag med fra skibet, som han lod dale ned 
over stedet oppe fra en balkon. Jamen Dannebrog må jo 
ikke røre jorden! Vi var dog alle enige om, at hér hvor 
Dannebrog for første gang i denne verden rørte jorden, 
hér var det tilladt igen. 

Ja, det var meget spændende at træde ind i denne 
middelalderverden, hvor så meget dansk er bevaret! 

Hvad med lørdag i Tallinn? Jamen, der var vi alle mand af 
skib, med undtagelse af vagtholdet, ude at futte. 
HALIFAX havde arrangeret et Terry Fox Løb, og hvad det indebærer, får I beskrevet i et 
brev i morgen. Nu får I nemlig ikke mere fra os i dag. 

Vi håber, alle hjemme har det godt! Her er alt vel! 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner 
Eigil Andreasen 
Orlogspræst. 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 4 NIELS JUEL i SNMG 1 

 
NIJU´s gaster i Tallinn 

 
Byporten 
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 St. Olavs kirken 

 
Den russiske kirke 
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Flere af NIJU´s gaster 

 
Udsigt fra den øvre by 
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Dannebrog falder ned 

 
Dannebrog falder ned 
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Røde ved mindesmærket for Dannebrog 

 
NIJU´s gaster ved Rådhuset. 
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En velfortjent frokost 

HAVARIØVELSE 

 
Forbindepladsen 
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Mester på operationsbordet – for øvelse. 

 
Lægeholdet arbejder - for øvelse 



 232

 
Glade røgdykkere 

 
Der er smil på trods alt – for øvelse 



 233

 
Øvelsen er forbi 
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Rejsebrev nr. 5 fra NIELS JUEL i SNMG 1 - 
speciel udgave 

Lørdag d. 1. oktober var en perfekt dag til at 
gennemføre et TERRY FOX LØB for alle skibene i 
styrken. 
 
06-10-2005 kl. 11:23 

Onsdag d. 5. oktober 2005. 
Kielerkanalen. 

Terry Fox Løbet i Tallinn. 

I går lovede vi at skrive til jer om TERRY FOX LØBET i Tallinn. 
Lørdag d. 1. oktober, efterårets første dag, vågnede vi på vores køjer til en strålende 
solskinsdag. Det var som om sommeren ikke ville slippe sit tag i os. Det var en perfekt dag 
til at gennemføre et TERRY FOX LØB for alle skibene i styrken. 

Vi på NIJU begyndte dagen med at mønstre på agterdækket, ikke i uniform, men i fut- og 
træningstøj. 

Det var en broget skare, der mødte op til mønstring, men alle var vi klar til formiddagens 
strabadser. 

Undskyld, vi roser os selv lidt, men med 77 deltagere fra NIJU, var vi den enhed i styrken, 
som stillede med flest mænd og kvinder (de tilbageblevne 20 var på vagt - alle forlader jo 
ikke bare et krigsskib). 

Kl. 10,00 var alle klar til at løbe. Den estiske flåde leverede 
en god gang messingsuppe. Hornmusik er godt at varme 
op til, så vores syndige kroppe kunne være klar til løbet. 
Man kunne vælge imellem at løbe 5 eller 10 km, og det 
skal kraftigt understreges, at i dette løb var der ingen 
vindere og ingen tabere. Her gjaldt det bare om at være 
med. 

Men hvem var denne Terry Fox? Han var født i 1959 i 
Canada og voksede op i en ganske almindelig familie. Han var i en alder af 18 år begyndt 
at studere kinesiologi (læren om kroppens bevægelser) på universitetet, så det kan ikke 
undre nogen, at han elskede at dyrke sport. Her var han virkelig en vinder, en, der altid var 
blandt de første. 

Da han en dag fik ondt i sit knæ troede han, det var en sportsskade, men hos lægen fik 
han den frygtelige dom, at han led af en sjælden knoglecancer. Det var nødvendigt at 
amputere hans højre ben. Det, at miste det ene ben, var for Terry en ny udfordring. Han 
ville ikke give op overfor sygdommen! 
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Han lærte at bruge sin protese, som om han stadig havde sit ben. Han begyndte at spille 
golf, mens han blev behandlet med en kemokur, og da kuren var gennemført, begyndte 
han at løbe. Han trænede og trænede, og samtidig opstod ideen hos ham om at løbe 
tværs over Canada ved at løbe 42 km hver dag, altså et Maratonløb hver dag. 

Under løbet ville han samle penge ind til kræftens 
bekæmpelse. 
D. 12. april 1980 dyppede Terry sit kunstige ben i havnens 
vand i St. John´s, New Foundland, og dermed begyndte 
han sit løb tværs over Canada. Han var overbevist om, at 
den videnskab, der arbejdede med at bekæmpe 
kræftsygdomme, havde reddet hans liv. Derfor ønskede 
han med sit løb at rejse penge til fordel for denne 
videnskab. Langs ruten stoppede han ofte op, talte med 
alle, han mødte, børn som voksne, talte med journalister, 
ja, selv premierministeren fik han talt med. Jo, længere han 
kom frem, des flere mennesker ønskede at møde ham, og mange begyndte at kalde ham 
en helt. 

I sommeren 1980 løb Terry 5.374 km på 143 dage. Han havde planlagt at løbe 8.530 km, 
men uden for Thunder Bay i Ontario fik han stærke smerter i brystet, og dermed stoppede 
The Marathon of Hope. Canceren var vendt tilbage, denne gang i hans bryst. D. 28. juni 
1981 døde Terry Fox. 

Han er siden blevet hædret i Canada og over hele jorden. Han nåede med sit løb at 
indsamle 1,7 mil. Canadiske dollars, men inden han døde blev det til 24,17 mil. Dollars – 1 
dollar pr. canadier. 

Siden har The Terry Fox Foundation organiseret Terry Fox Løb over hele jorden, og der 
bliver selvfølgelig hvert år i september arrangeret et løb 
tværs over Canada. 

Det var et godt initiativ fra HALIFAX at stå bag et Terry 
Fox Løb for hele styrken, og de indsamlede midler gik til 
kræftens bekæmpelse i Estland. Fra NIELS JUEL blev der 
givet 5 EURO pr. deltager til det gode formål. 

Det 5 / 10 km lange løb blev afviklet på en smuk 
strandpromenade uden for Tallinn, og alle løb, jokkede, 
gik, distancen i det smukke sensommervejr helt i eget 
tempo, men det gode humør var ens for alle deltagere. 

Tilbage ved skibene var HALIFAX vært ved en barbecue 
på kajen, så det gode fællesskab på tværs af alle 
enhedernes besætninger fortsatte her. 

I skrivende stund befinder vi os i Kielerkanalen på vej til 
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Portsmouth. Her vil vi være at finde i den kommende weekend. Det må I høre nærmere 
om i næste rejsebrev. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst. 
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Så spilles der op til Terry Fox Løb. 

 
En Terry Fox T-shirt må man da have 



 238

 
Så er NIJU´s gaster ved at være klar. 

 
Så er vi klar til start. 
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Løbet er i gang. 

 
Ude på Strandpromenaden. 
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NIJU´s gaster i mål. 

 
NIJU´s gaster i mål. 
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De fleste deltagere fra NIJU linet op 

 
Barbecue på kajen 



 242

 
Barbecue på kajen 
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Rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

Sidste rejsebrev handlede udelukkende om Terry Fox 
Løbet i Tallinn, og det blev skrevet, mens vi sejlede 
igennem Kielerkanalen. Med dette brev er vi tilbage i 
den rigtige kronologi, så vi begynder med at fortælle 
lidt om ugen, der gik op mod vores havneophold i 
Portsmouth. 
 
17-10-2005 kl. 12:04 

Vi forlod Tallinn mandag d. 3. oktober i strålende solskin. Efter et spændende 
havneophold er det altid godt at komme på havet igen. Frihed og landlov i fremmed havn 
nyder vi meget, men det er i grunden heller ikke så galt at komme tilbage til hverdagen 
ude på havet, hvor det handler om at løse de operative opgaver, vi er sat til at løse, så 
godt som vi overhovedet kan. Det gælder om at være klar til at være klar, det gælder om 
at få skibets våbensystemer og teknik til at ”spille”, det gælder om hele tiden at få øvet de 
ruller, der drejer sig om sikkerheden om bord. 

Og så fik vi to gæster om bord: en fra det canadiske skib HALIFAX og en fra det tyske skib 
BAYERN. Til gengæld sendte vi en mand over på hvert af de to skibe. Det kalder vi 
XPOLL. Det er spændende og lærerigt at få mulighed for at besøge de andre enheder 
nogle dage, og omvendt at få besøg på NIJU af gaster fra andre enheder. At møde 
hinanden på den måde giver et godt indblik i livet på de andre enheder, og man får 
lejlighed til at udveksle erfaringer både på et fagligt og et alment menneskeligt plan. 

Dagene op til vores ankomst til Portsmouth var præget af smukt vejr. I kan ikke forestille 
jer, hvor smuk solnedgangen er over en blank Østersø, for slet ikke at tale om 
stjernehimlen over NIJU. At gå en aftentur på agterdækket og se op mod den begsorte 
nattehimmel med myriader af lysende stjerner er en fantastisk oplevelse! 

Blandt andre øvelser tirsdag lavede vi sammen med de andre enheder en 
formationssejlads. Det så flot ud fra agterdæk og bro i det klare vejr. 

Onsdag sejlede vi igennem Kielerkanalen. 
Gennemsejlingen har altid stor underholdingsværdi, og 
navnlig når vejret er så flot, som det var. 

Så snart vi var off duty, blev fritiden brugt på agterdækket 
til at opleve det omgivende landskab og betragte alle de 
modgående skibe. 

Der er egentlig tale om en motorvej til søs, blot er farten 
knap så høj. Gennemsejlingen tager ca. 8 timer. 
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Torsdag bød på mange ting. Forskellige øvelser blev 
afviklet. 

Marinekonstablerne Sathaporn Tjustrup og Jacob 
Rasmussen blev begge udnævnt til marineoverkonstabler. 
Udnævnelsen blev markeret ved en lille sammenkomst i 
CHEFENS salon. 

Det noget tågede vejr gjorde, at en øvelse med fly, der 
skulle ”angribe” os, blev aflyst, til gengæld var vi guard-skib i forbindelse med, at andre 
enheder rassede med RHÖN. Det betød, at vores gummibåd var tilrigget og mandskabet 
klar til udrykning. Vi fik også brevstemt til kommunevalget med marinespecialist Christian 
Røde Frederiksen og præsten som valgtilforordnede. Alt i alt en i positiv forstand broget 
dag. 

Så gik vi i havn fredag eftermiddag i Portsmouth. En spændende by, der har spillet en stor 
rolle i den stolte, engelske flådes historie. I flere hundrede år har flådebasen her været 
udgangspunkt for Royal Navy´s operationer på de store verdenshave. 

Derfor er det også naturligt, at flådebasen rummer flere museumsskibe. Det smukkeste af 
dem er nok HMS VICTORY, admiral Nelsons skib. Admiralen døde om bord på VICTORY 
under slaget ved Trafalgar i 1805 – altså for præcis 200 år siden. VICTORY er fuldstændig 

tilrigget dels med originalt grej dels med rekonstrueret. 
Man skulle næsten tro, at det lige var klar til sejlads, men 
nu ligger det i al sin pragt i tørdok, altid klar til at modtage 
besøgende. Det var et ”must” for os at aflægge VICTORY 
et besøg, så rigtig mange deltog i præstens rundvisninger 
både lørdag og søndag. 

Ellers drog vi ud i byen for at shoppe, for at spise sammen 
eller bare for at få en pint af det gode engelske øl på en 
pub, hvor vi mødte englænderne i et festligt og folkeligt 

lag. 

Styrken havde stillet to busser til rådighed både lørdag og søndag til gratis transport frem 
og tilbage til London. Et så godt tilbud siger vi ikke nej til, så mange af os tog turen op til 
London og fik sig en ordentlig en på opleveren i den store 
metropol. 

Så var vi på havet igen. Mandag forlod vi Portsmouth i det 
dejligste efterårsvejr. Nu var det tid til at høre et Guds ord, 
så præsten holdt gudstjeneste i officersmessen. 

I denne uge ligger vi i det område, hvor FOST afvikles. 
FOST (Flag Officer Sea Training) er et britisk øvelsessetup 
med forskellige kvalifikationsprogrammer lige fra 
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overhøring af vagtchefen i navigationsregler til egentlig krigsmæssigt virke under stort pres 
med kort tid til opgaveløsning. Den engelske carrier ILLUSTRIOUS, engelske fregatter 
samt forskellige udenlandske enheder deltager. SNMG1 deltager ikke direkte, men ind 
imellem bliver vi inddraget i deres øvelser, så vi må hele tiden være klar til at være med i 

øvelsen. 

I går kom vores boardinghold i aktion. Først boardede vi 
HALIFAX om formiddagen, og efter middag var det vores 
tur til at blive boardet. Begge aktioner lykkedes fint. 

Om eftermiddagen kunne vi opleve de canadiske soldater i 
fuldt sving med at undersøge NIJU på kryds og tværs. 

De af os, der var figuranter, blev visiteret, ja, proceduren 
ved en sådan boarding blev fulgt til punkt og prikke. 

Kort tid efter var det tid til en øvelse i luftforsvar. En sådan 
øvelse medfører altid slingerage i skibet, fordi man laver 
nogle hurtige undvigelsesmanøvrer, så det gjaldt om at 
holde på hat og briller, mens øvelsen kørte. 

Så er vi nået til skrivende stund i dag onsdag. I dag har 
boardingholdet igen været på banen. For øvelse boardede 
de NIJU, som var det et fremmed skib. Samtidig fik holdet 
øvet sig i skydning både med M-96 og pistol. Hver enkelt 

mand blev prøvet grundigt, blev stresset, i procedurerne. Det var bare med at blive ét med 
skottet, når boardingholdet øvede ned gennem skibet. 

Vi må lige have med, at vi her i eftermiddag havde en 
LIGHTJACK STAY øvelse med RHÖN. Øvelsen går ud på 
at kunne overføre genstande eller personer mellem 
enhederne, f.eks. i en der til indrettet stol at få overført en 
mand fra det ene skib til det andet. I dag nøjedes vi nu 
med at overføre en gave. Ligesom når vi rasser skydes en 
line over til det andet skib. Når stolen er bemandet og 
kører ud på linen, er det naturligvis af største vigtighed, at 
de to skibe holder samme kurs og fart, ellers kan manden i 
stolen nemt få et problem. Ja, der er rigtig mange 
sikkerhedshensyn at tage under denne øvelse. Det er længe siden, at man i NATO-regi 
har gennemført den type øvelse, så det var særlig spændende i dag, og det gik fint. Alle 
procedurer blev gennemført flot og korrekt. 

Nu får I altså ikke mere denne gang, for der er ikke mere at skrive om. Men når vi har 
oplevet mere, hører I naturligvis fra os igen. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst. 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - Kielekanalen og til søs 

 
NIELS JUEL i slusen 

 
OPO i brovingen 
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NIELS JUEL på Kanalen 

 
TAO – U arbejder 



 248

 
Der arbejdes i O-rummet 

 
Der arbejdes i kabyssen 
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Så tæt må vi sejle på hinanden i Kanalen 

 
I kontrolrummet arbejdes der på højtryk 

 
Dannebrog over NIELS JUEL 
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To glade NIELS JUEL gaster 

 
Stor koncentration på broen 

 
Gennemsejlingen nydes på agterdækket 
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Gennemsejlingen nydes på agterdækket 

 
Travlhed på fordækket 

 
 CHEFEN ønsker de to nye marineoverkonstabler til lykke 
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 CHEFEN ønsker de to nye marineoverkonstabler til lykke 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - London 

 
Glade NIELS JUEL gaster i London 

 
Maskinens gaster foran Buckingham Palace 
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Maskinens gaster ved Covent Garden 

 
Maskinens gaster sammen med de flinke bobbier 
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Besøg på HMS VICTORY 

 
Besøg på HMS VICTORY 
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Besøg på HMS VICTORY 

 
Besøg på HMS VICTORY 
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Besøg på HMS VICTORY 

 
Besøg på HMS VICTORY 
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Besøg på HMS VICTORY 

 
Besøg på HMS VICTORY 
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Besøg på HMS VICTORY 

 
Vi sejler fra Portsmouth 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - HALIFAX boarding 

 
Canadierne kommer 



 261

 
Canadierne i aktion på NIELS JUEL 

 
Canadierne i aktion på NIELS JUEL 



 262

 
Canadierne i aktion på NIELS JUEL 

 
Aktionen er slut 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 6 fra NIELS JUEL - Light Jack Stay FGS 
RHÖN 

 
Der gøres forberedelser 

 
Der gøres forberedelser 



 264

 
”Stolen” er på vej over 

 
Travlhed på fordækket 



 265

 
Farvel til RHÖN 
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Rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

Bådsmandspibens morgensang synger ud i skibets 
prajeanlæg efterfulgt af vagtassistentens klare 
stemme: ”Rejse, rejse ud af køjerne, god morgen 
NIELS JUEL, klokken er 07,00,!” 
 
25-10-2005 kl. 19:11 

Torsdag d. 20. oktober 2005 
Nordsøen ud for Skotland. 

Det er verdens mest effektive vækkeur. Alle, der har haft 
vagtfri og har kunnet sove på deres køje, bliver vækket 
med brask og bram af den prajning og myldrer op af 
hullerne klar til en ny dag om bord på NIJU. Det er 
torsdag d. 13. oktober. NIJU ligger i Den engelske Kanal. Et nyt havneophold vinker forude 
senere den dag. 

Men først var der den dag mange planlagte aktiviteter, der skulle afvikles. En taktisk 
øvelse med andre enheder begyndte lige på morgenstunden, en øvelse, som medførte, at 
vi måtte gå i et højere beredskab. 

Lige efter frokostskafningen skulle der være SAIL PAST 
for CORTE REAL, det portugisiske skib. Når en enhed 
forlader styrken for at sejle ud til andre opgaver, må 
styrken jo sige farvel med manér. Styrkens enheder liner 
op ude på havet, og det skib, vi skal sige farvel til, sejler 
forbi enhederne, der ligger i søen som perler på en snor. 
Nu gælder det om for hver enhed at stable et show på 
benene, som en slags afskedsgave til det afgående skib. 
På NIJU begyndte vi allerede et par dage før SAIL 
PAST´en at lægge hovederne i blød. Hvad skulle vi nu 
finde på? 

Da CORTE REAL sejlede forbi NIJU, var der rigeligt at se 
på og more sig over for den portugisiske besætning. 
CHEFEN stod i tjenestefrakke og sabel og saluterede med 

sablen. På agterdækket var DOC i sving med at hjælpe ”sårede” gaster. Vi havde en 
levende ”sprællemand”, 378 Jeppe Nielsen, i kranen, som også kunne sprøjte vand på 
CORTE REAL. 

NIJU’s mandskor under paterens ledelse sang en vemodig afskedssang. Der var hængt 
transparenter op i masten: ”See you in Lissabon!” stod der på en af dem. 
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Det hele blev gennemført til akkompagnement af skibets 
signalhorn og blålyn. Grønne og hvide lyskugler lyste op 
som fyrværkeri. Det var et stort og spektakulært show, 
der blev leveret fra vores side til ære for CORTE REAL. 

I signalet senere, hvor CORTE REAL takkede styrken for 
SAIL PAST´en, fremhævede portugiserne NIJU for at 
særligt flot show. Ja, en gang imellem må vi vel rose os 
selv lidt! 

Sidst på eftermiddagen gik vi så ind til Plymouth. Det var 
en meget smuk indsejling. De græsklædte klipper var 
stærkt grønne, og vandet var blåt i det strålende solskin. 
Mange af os kom til at tænke på Færøerne. 

Plymouth er en by på størrelse med Århus, meget 
præget af den store flådebase, der ligger her. Byen blev 
grundlagt i middelalderen rundt om den store naturhavn. 
Det var herfra søhelten sir Francis Drake sejlede ud og 
besejrede Den spanske Armada i 1588, og det var herfra 
det gode skib MAYFLOWER i 1620 sejlede til Det forjættede Land, Amerika, med en 
lastfuld af udvandrere. Det blev begyndelsen til det vi i dag kender som USA. Tyskerne 
bombede byen sønder og sammen under Anden Verdenskrig, så i dag fremstår den som 
en ny, moderne by. 

Alle fik vi en god weekend i Plymouth. Der var god tid til at shoppe, til at nyde et måltid 
mad i hinandens gode selskab eller blot at få sig en pint øl i en af de mange pubber. Nogle 
af os tog på udflugt til bl.a. Land´s End. Her hører England op. Her slår det frådende hav 
uanfægtet løs på de nøgne klipper ved Englands vestligste punkt. Det var en stor 
naturoplevelse at besøge dette sted. Det blev til en dejlig weekend i Plymouth. 

Mandag eftermiddag sejlede vi fra Plymouth ud til nye opgaver. Straks vi lå i Den engelske 
Kanal gennemførte vi en MISCEX, en slæbeøvelse. NIJU skulle slæbe HALIFAX for 
øvelse. Under sådan en øvelse er der stor travlhed på bro og på dæk. Det er bare med at 
holde tungen lige i munden begge steder.´ 

De sidste par dage har vi sejlet op gennem Nordsøen, og for første gang på dette togt har 
vi oplevet lidt buler på suppen. Det måtte jo komme. Dagene har været præget af forskellig 
øvelsesaktivitet både internt i skibet og med de andre enheder i styrken. Men der blev 
også tid til bingo, banko tirsdag aften 

I skrivende stund ligger vi i indsejlingen til Leith/ Edinburgh. Vi har udsigt til den 
klippefyldte skotske kyst og et nyt havneophold. Det må I hører om i næste rejsebrev. 
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Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst. 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL - Sail Past 

 
NIELS JUEL set fra gummibåden 

 
NIELS JUEL set fra gummibåden 



 270

 
NIELS JUELs gummibåd 

 
NIELS JUELs gummibåd med enhederne i baggrunden 

 
NIELS JUEL 



 271

 
NIELS JUEL med bannere 

 
NIELS JUEL med banner og "sprællemand" 

 
NIELS JUEL med banner 



 272

 

 
Et af bannerne hænges op 



 273

 
Chefen på vej til Sail Past 

 
Klargøring til Sail Past 



 274

 
Klar til at optræde for CORTE REAL 

 
Optræden i fuld gang 



 275

 
"Sprællemanden" er klar 

 
En pause skal der også være plads til 



 276

 
Chefen er klar 

 
Traditionen tro sprøjtes der med vand 
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Traditionen tro sprøjtes der med vand 

 
CORTE REAL 
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NIELS JUELs mandskor synger for CORTE REAL 

 
NIELS JUELs mandskor synger for CORTE REAL 
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"Sprællemanden" sprøjtede også med vand 

 
NIELS JUELs gummibåd 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 7 fra NIELS JUEL - RAS 

RAS (genforsyning) med FGS RHÖN 
 

 
NIELS JUEL på vej mod RHÖN 

 
RHÖN 
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Besætningen er klar 

 
og venter 

 
Klar med materiellet 
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Klar 

 
Så er RHÖN tæt på 

 



 283

 
RHÖN 

 
Det er en kold fornøjelse 

 
Linen er fanget 



 284

 
og fastgøres 

 
Der skal arbejdes hurtigt 
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Slangen trækkes over 

 
Tankning er i gang 

 
Tankning er i gang 
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Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

Vi ligger nu i The Minch, farvandet mellem Skotland 
og Hebriderne. 
 
01-11-2005 kl. 14:30 

Søndag d. 30. oktober 2005. 

Vi er i fuld gang med øvelsen eller kurset, som nogle 
kalder det, NEPTUNE WARRIOR / JOINT MARITIME 
COURSE (JMC), og det går bare derudaf – også 
vejrmæssig, for resterne af ”Wilma”, en caribisk orkan, blæser over vore syndige hoveder, 
så det gælder om at have alt i skibet søsurret og altid at have en hånd til skibet, når vi 
bevæger os rundt, så sikkerheden er helt i orden i den noget urolige sø. 

Men inden vi fortæller om, hvad der sker under JMC-øvelsen, så lad os gå tilbage i tiden 
til, hvor sidste rejsebrev sluttede. 

Torsdag d. 20. oktober vågnede vi op til en smuk dag. Letskyet med solskin ind imellem. 
Vi kunne se Skotlands bjerge i en blålig dis. Vi sejlede ind til Leith/Edinburgh. Leith har 
altid været havneby for Edinburgh, men i dag er de to byer vokset sammen til én by. 

Edinburgh er en elegant, monumental, dynamisk og romantisk by, så der skulle være 
rigelig lejlighed til at få mange spændende oplevelser for os på NIJU under dette 

havneophold. 

Edinburgh domineres af sin borg, Edinburgh Castle, som 
ligger på en 134 m høj vulkansk klippe midt i byen. Borgen 
har knejset på denne klippe siden den tidlige middelalder. I 
1437 blev byen hovedstad for Skotland, og den har 
gennem historien været skueplads for mange af de utallige 
krige, der har været udkæmpet mellem England og 
Skotland. Navne på historiske personer svirrer igennem 
luften: Braveheart, Mary Stuart, Bonnie Prince Charlie og 
mange, mange flere. 

Ja, Edinburgh var en spændende by at gå på opdagelse 
i. Spændende var det at gå igennem middelalderbyen ad 
Royal Mile fra The Castle ned til Palace of 
Holyroodhouse (dronningens residens, når hun er i 
Edinburgh). Spændende var det at spadsere ad Princes 
Street, hovedgaden i New Town, anlagt i 1700-tallet. Her 
var der et overflødighedshorn af elegante butikker, der 
falbød varer i tusindvis, alt, hvad hjertet kunne begære, 
og så til indkøbspris! Der er kun en ulempe ved 
Edinburgh, og det er vejret. Det siges, at man kan opleve 



 287

samtlige fire årstider her – inden frokost. 

Samtidig siger man, at der kun findes tre slags vejr: Det regner, det begynder snart at 
regne og det har lige regnet. Vi kan kun bekræfte, at det er sandt. Men en smule regn 
holder ikke os fra NIJU tilbage; vi er jo ikke lavet af sukker! 

Ud over at gå på opdagelse i byen og i dens omegn på egen hånd eller i små grupper, så 
var der mange, der deltog i præstens rundvisning på borgen. Og vore smagsløg kom rigtig 
på arbejde, når vi spiste et måltid eller tog en pint af den skotske øl på en af de utallige 
pubber i Rose Street i New Town eller på Royal Mile. 

Efter således at have vederkvæget alle vore sanser, så var det tid at komme på havet 
igen. Nu skulle JMC løbe af stablen, og alle glædede sig til at komme i gang med de 
opgaver, som NIJU skulle løse under denne øvelse. Men desværre, det går ikke altid som 
præsten prædiker. Det viste sig, at en pumpe i maskinen ikke havde det så godt, ja, den 
skulle faktisk skiftes ud. 

Det er ikke sådan noget man lige gør fra det ene øjeblik til det andet. Der skal sendes en 
ny pumpe ud til os hjemmefra, og så skal der tid til at montere den nye pumpe. Så ufrivilligt 
fik vi et par dage mere i Edinburgh. Den tid udnyttede vi godt. Fedtet fra weekendens gode 
mad kunne vi så passende komme af med, idet vi arrangerede fælles løb både mandag og 
tirsdag. Edinburghs borgere kiggede noget, da alle vi gaster fra NIJU kom løbende 
gennem gaderne det bedste, vi havde lært. 

Ellers var der nok at tage fat på i skibet. Bl.a. var det vigtigt, at vi fik alt på skibet godt 
søsurret, for vejrudsigterne talte om hårdt vejr. 
Onsdag kom vi af sted. Det var i øvrigt dagen, hvor vi var midtvejs i togtet. I den anledning 
bakkede bageren ud med den lækreste lagkage. Vi sejlede nord på langs Skotlands kyst. 
Vejret var mod alle forventninger godt. Inden vi gik på køjen oplevede vi en fantastisk 
stjernehimmel over NIJU, og inde på kysten lyste myriader af lys fra Aberdeen op i den 

begsorte nat. 

Næste morgen vågende vi til et morgengry, der ledte 
tankerne hen på Iliadens begyndelse med det 
rosenfingrede daggry. Den opgående sol farvede 
lammeskyerne rosenrøde, og morgenfriske delfiner legede 
med deres unger rundt om NIJU. Men idyllen blev brudt af, 
at vi opdagede, at der endnu var ting i maskinen, der 
skulle repareres. 

Vi måtte gå til ankers i bugten ud for Stornoway, 
hovedstaden på Hebriderne. Igen skulle vi have 
reservedele fra Danmark. Det var travle dage for 
maskinens folk. Vi udnyttede tiden her til bl.a. at afholde 
en velbesøgt gudstjeneste i Officersmessen. 

Men altså: Vi ligger dags dato i farvandet mellem 
Hebriderne og Skotland, nærmere betegnet ud for øen 
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Skye (Skotland). Når vi ser ind mod land er det ren Færøerne. Regn og sol afløser 
hinanden, og der blæser en god vind. Men efter omstændighederne er det egentlig 
forbavsende lunt. Golfstrømmen må gøre sin varme indflydelse gældende her. 

Nu er vi inde i kampen, den del af JMC-øvelsen, som er operationsfasen, hvor alt kan ske. 
Det gælder bare om at være klar og at være hurtig på aftrækkeren, når en situation 
pludselig opstår. Det store forberedelsesarbejde, der er gjort i alle divisioner, skal nu 
afprøves. 

Scenariet i JMC er, at det tidligere land Britannica er blevet opdelt i en række mindre 
republikker. Vi (SNMG1 Inklusiv NIJU) er fra republikken Brownia, og vi er ikke helt enige 
med naborepublikken Mustardia om en række forhold i området. Der er ikke tale om, at 
der er åben krig mellem de to lande, men lige nu afholder begge lande store flådeøvelser 
på klos hold af hinanden og spiller med musklerne. 

Samtidig er der en tiltagende terroristvirksomhed i området, som begge lande er 
interesseret i at bekæmpe. Det er altså alt sammen for øvelse, men når man laver sådan 
en fiktiv historie, som baggrund for en øvelse, så bliver øvelsen så realistisk for os, som 
den overhovedet kan blive, og det gør løsningen af vores opgaver spændende, 
nærværende og ikke mindst særdeles lærerig. 

Inden vi rigtig kom ud i øvelsen i går, RASSEDE vi med RHÖN, så den gamle dame var 
velforsynet med mad i posen – med brændstof. Straks derefter kom boardingholdet på 
arbejde. Vi opbragte en mistænkelig fiskerbåd og boardede den. Det viste sig, at den for 
øvelse havde bomber om bord og kort, der viste, at bomberne skulle bruges mod mål i 
Brownia - for øvelse naturligvis. 

Lige nu, hvor der skal sættes punktum for dette brev, er vi gået i det beredskab, der 
hedder ”nærforsvar til søs”. Vi skal sejle op igennem det smalle og meget naturskønne 
sund mellem øen Skye og det skotske fastland. De høje, grønne fjelde tårner sig op på 
begge sider af sundet, og det hele bliver belyst af den sene eftermiddagssol. Der er meget 
”revolutionær aktivitet” i dette område – for øvelse, og derfor er det ”farligt” for os at sejle 
igennem. Det gælder om at være klar til at være klar. Om vi på nogen måde bliver 
”forulempet” – for øvelse – under denne gennemsejling, må I høre om i næste rejsebrev. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst. 
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Ekstra billeder til Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Arthurs Seat – et 
bjerg midt i byen 

 
 Bjerget midt i byen 

 
Jacob på bjerget 
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Arthurs Seat 

 
Jens på bjerget 
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Det regner 

 
Holyroodhouse by night 
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Ekstra billeder til Rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Maskinen 

 
NIELS JUEL sammen med BRITTANIA 

 
Der arbejdes i maskinen 



 293

 
 Mester i verdens største udstødningsrør 

 
Der skal gode kræfter til 



 294

 
 VLO og maskinen 

 
En faglig snak i maskinen 



 295

 
DRO fuld af fortrøstning 
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Ekstra billeder til rejsebrev nr. 8 fra NIELS JUEL - Edinburgh Castle 

 
Afgang til The Castle fra NIELS JUEL 

 
NIELS JUELs gaster på Royal Mile 
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Ved hovedindgangen til The Castle 

 
Udsigten fra The Castle 
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Præsten, DRO og DROA 

 
Tatoo-pladsen – Farvel til The Castle 
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Gaster lytter til præsten 

 
Damen med uglen. 
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The Royal Mile 

 
En velfortjent øl efter besøget på The Castle 
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Edinburgh Castle 
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Rejsebrev nr. 9 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

Vi ligger nu i Kattegat sammen med styrken. Vejret er 
lidt hårdt, men man kan ikke vente andet på denne 
årstid og i dette farvand. 
 
10-11-2005 kl. 10:05 

Kattegat 
Onsdag d. 9. november 2005 

I dag skal vi gennemføre en SAIL PAST både for det polske skib PULASKI og for det tyske 
skib BAYERN. Så denne formiddag er der travlhed i skibet med at finde på gode ideer til 
SAIL PASTEN. Hvordan det kommer til at spænde af, må I høre om i næste brev. 

Da vi sluttede sidste brev, sejlede vi op gennem det smalle sund mellem øen Skye og det 
skotske fastland. Vi var i forhøjet beredskab, fordi der var meget ”revolutionær 
virksomhed” i området – for øvelse. Vi slap heldigvis godt igennem sundet uden 
skræmmer. Mandag d. 31. oktober vågnede vi til en smuk dag. Solen skinnede fra en 
skyfri himmel, og der var næsten ingen vind. Dejligt, at samles på skibets torv – 
agterdækket - til en lille morgensnak. 

Dagen gik i øvrigt med forskellige øvelsesaktiviteter. Men tirsdag måtte vi gå til ankers i en 
lille bugt ud for øen Skye. Et rør i hovedmotoren var sprunget læk og skulle repareres. For 
at gøre en lang historie kort, så blev det besluttet, at vi sejlede tilbage til Danmark, til 
Frederikshavn, for at få skibet repareret. 

Torsdag var vi tilbage i Frederikshavn, og nu gjaldt det om at få den gamle dame op at stå 
igen så hurtigt som muligt, så vi atter kunne joine styrken for at løse vores opgaver her. 
Lørdag blev vi så dokket ind. Det var interessant at se NIJU ”nøgen”, stående på et dertil 
indrettet stativ på bunden af dokken. En mindre hær af arbejdere og teknikere gik i gang 
med at se NIJU ´s ædlere dele efter i sømmene. 

Nu vi var her, var der andre ting ved skibet, der samtidig kunne repareres. Alle gik til 
opgaven med krum hals, og da lørdagen var omme, var NIJU atter kampklar. For at kunne 
komme i dok måtte vi af med missiler, ammunition mv., og i den forbindelse blev der ydet 
en kæmpeindsats – ikke bare af vores egen besætning, men også af de eksterne kræfter, 
der skal til for at løse så stor en opgave på kort tid. 

Som tidligere sagt: Det går ikke altid, som præsten prædiker. I stedet for et 
weekendophold i Glasgow, kom vi altså til Frederikshavn. Var der nogen, der kom til at 
tænke på ”Husk lige tandbørsten!”? Det havde nu den klare fordel, at det var meget 
nemmere på den ene eller den anden måde, at få kontakt med jer derhjemme. Den 
mulighed udnyttede vi selvfølgelig så godt, det lod sig gøre. Der skal jo også i den 
situation være et beredskab om bord! 

Det blev til en god weekend i Frederikshavn, men det er dejligt at være på søen igen. NIJU 
er inde i kampen igen, hverdagen er vendt tilbage om bord, og hverdagen med dens 



 303

opgaver til os alle, den kan vi nu godt lide. Efter endt arbejde, nyder man nemlig 
havneopholdenes fritid meget bedre. 

Ja, det næste havneophold dukker allerede op i horisonten. I morgen skal vi gå til Kiel, 
hvor vi skal ligge i den kommende weekend. Mange aktiviteter er på forhånd planlagt her, 
så vi synes, vi har meget at glæde os til. Efter opholdet i Kiel går det sydpå ud i den store 
verden, men det må I høre nærmere om i de kommende breve. 
Vi håber, I alle har det godt. Her på NIJU er alt vel. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst 
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Rejsebrev nr. 10 fra NIELS JUEL i SNMG 1 

På denne årstid kan en sejlads gennem Biscayen være en blandet fornøjelse. Ofte 
viser vejrguderne sig ikke fra deres bedste side. 
 
22-11-2005 kl. 14:46 

Mandag d. 21. november 2005 
Ferrol, Spanien 

Så ligger vi i Ferrol i det nordlige Spanien, som vi er gået ind til af logistiske grunde. På 
denne årstid kan en sejlads gennem Biscayen være en blandet fornøjelse. Ofte viser 
vejrguderne sig ikke fra deres bedste side, men vi var heldige, vejret var dejligt, sol det 
meste af tiden med kun lidt vind. 

Nå, men hvor var det vi sluttede i sidste brev? Det er jo længe siden, I har hørt fra os, så vi 
skal lige skrue tiden tilbage. Sidste brev sluttede lige inden, vi gik ind til Kiel. Det blev til et 
godt havneophold fra torsdag 10. november til mandag morgen 14. november. Der er ikke 
mange timers kørsel mellem Danmark og Kiel, så rigtig mange af os udnyttede den korte 
afstand til at have samvær med vores pårørende, enten i Kiel eller hjemme i Danmark. Det 
var rigtig rart at få mulighed for det, inden vi skulle sejle sydover – væk fra danske 
farvande. 

Store dele af Kiel blev ødelagt under Anden Verdenskrig. Derfor fremstår byen i dag som 
en moderne by. Den har satset meget på, at forretningslivet skulle samles i store 
overdækkede centrer i midten af byen, så strøg med en broget samling af forretninger er 
der ikke meget af. En enkelt gågade er der da. Men det kan jo også være en fordel at 
shoppe i et overdækket center, når vejret ikke er helt i top. 

Kiel er hovedstaden i delstaten Slesvig-Holsten, og mens den danske konge endnu var 
hertug af Slesvig-Holsten, var den simpelthen hovedstad nr. 2 i det danske monarki. 
Dengang var der et statsministerium for kongeriget og et for hertugdømmerne i 
København, og når kongen udstedte love for hertugdømmerne blev de via ministeriet i 
København sendt til Kiel, så de kunne blive sat i værk derfra. Når danskere rejste ud i den 
store verden dengang, så foregik første del af turen ofte med skib direkte fra København til 
Kiel. Læs H.C. Andersens rejsebeskrivelser. Han har ofte lidt søsygens kvaler på den 
sejlads. For os på NIJU og for jer pårørende viste det sig, at i dag er rejsen mellem 
Danmark og Kiel ikke så enkel endda, selvom afstanden er kort! 

I fornemmer nok, at Kiel er måske  ikke den by i verden, der byder på flest spændende 
oplevelser, derfor var det fristende at tage en tur til nogle af nabobyerne, f.eks. Lübeck og 
Hamburg, hvilket vi så gjorde. Men et solidt nordtysk måltid mad skulle vi da nyde i Kiel 
med den gode tyske øl til. Det lå tungt i vores poser, men det var slet ikke så ringe endda! 

Efter en rigtig god weekend i Kiel var der så afgang sidste mandag. Det handlede om, at få 
sejlet NIJU ud i fjorden og så lige ind i slusen ved Holtenau, for at begynde den 100 km 
lange sejlads gennem Kielerkanalen. Gennemsejlingen tager ca. 8 timer, og det har altid 
en stor underholdningsværdi at sejle gennem kanalen. Den sparer skibstrafikken mellem 
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Østersøen og Nordsøen for turen rundt om Skagen. Kanalen blev bygget i 1887 – 1895 og 
udvidet allerede i 1907 – 1914. Kielerkanalen er i dag den mest befærdede kanal i verden; 
50.000 skibe sejler igennem om året. 

Vel ude af Kanalen mandag aften 14. november sejlede vi ud på Nordsøen. Den syntes 
åbenbart ikke så godt om os. I hvert fald viste den tænder, og natten til tirsdag ”røg vi 
rundt”. Det gjaldt om at have slingrebrættet sat på køjen. Det gør ikke godt at falde på 
dørken fra køjen – slet ikke fra den mellemste eller den øverste. 

I løbet af tirsdagen lagde vinden sig og øvelsesaktiviteten steg i takt med det. Vi er jo på 
vej til Middelhavet. Forlægningen derned er en god lejlighed til at få øvet rullerne, få øvet 
de forskellige beredskaber, som kan være vigtige for løsningen af opgaverne i 
Middelhavet. I den forbindelse er sikkerheden om bord i fokus. Alle blev trænet i 
udlægning af brandslanger og i ”slangedisciplin”. Slangedisciplin er, at sørge for at 
brandslangerne ikke vikler sig ind i hinanden og gør fremrykningen af røgdykkere umulig, 
og derfor meget vigtig. ”slangetæmmeriet” kørte over nogle dage. Ligeledes har vi 
gennemført øvelser i røgdykning, hvor røgdykkerne har trænet i at klatre op og ned 
igennem alle skibets nødluger med blændede masker. Disse øvelser var meget 
vellykkede. Alle fik ros for en særdeles god indsats! 

Vi gennemførte også øvelser med helikopteren fra det amerikanske skib KLAKRING, vi 
RASSEDE med RHÖN, boardingholdet gennemførte en skydeøvelse, og vi trænede det 
beredskab, der hedder ”nærforsvarsrulle til søs”. 

Men der er dog også noget fritid om bord, mens vi sejler. Den bruger vi bl.a. til interne 
turneringer. To og to spiller vi mod hinanden i skak, kampludo, trivial pursuit og mange 
andre spil. Det giver et godt fællesskab mellem messer og cafeteria. Alle tre steder kan 
man i øvrigt også lade sig underholde af ”Aftenens film” kl. 20,00. 

Besætningen på NIELS JUEL sender hjertelige hilsner. 
Eigil Andreasen. 
Orlogspræst 
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Rejsebreve fra MAKRELEN 2005 

 
Rejsebrev nr. 4 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 12-06-2005
MAKRELEN skulle egentlig deltage i øvelsen SANDY COAST ud for Holland, 
men nogle fiskere fik fisket en bombe op for få uger siden, der eksploderede 
på deres dæk og dermed dræbte nogle og sårede andre ombord. 

  

 
Rejsebrev nr. 3 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 12-06-2005
Det hele startede så godt, men endte med at blive så skidt. MAKRELEN skulle 
til Vejle og have skiftet hovedmotor, og vi glædede os til at komme i 
weekendhavn i Vejle.  

  

 
Rejsebrev nr. 2 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 12-06-2005
Alle forberedelserne har været med det formål, at MAKRELEN og dens 
besætning var klar til at repræsentere Danmark i NATOs ene af to stående 
minerydningsstyrker – SNMCMG1 (Standing NATO response force Mine 
Counter Measures Group 1). 

  

 
Rejsebrev nr. 1 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 10-05-2005
Onsdag den 6. april afgik MAKRELEN sammen med MSF1 mod Bergen, for at 
møde resten af den NATO-styrke, vi skulle sejle sammen med de næste 2½ 
måned. 
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Rejsebrev nr. 1 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 

Onsdag den 6. april afgik MAKRELEN sammen med 
MSF1 mod Bergen, for at møde resten af den NATO-
styrke, vi skulle sejle sammen med de næste 2½ 
måned. 
 
10-05-2005 kl. 06:06 

MSå kom det, MAKRELENs første rejsebrev. 

Indledning 
 Styrken, der før hed Mine Countermeasure Force North, hedder nu ”Standing NATO 
response force Mine Countermeasure Group 1” (SNMCMG1), men formålet er det samme 
- nemlig at udgøre en multinational maritim styrke, der kontinuert er klar til operation i 
såvel fredstid, spændingssituationer og under konflikter samt være i stand til at vise NATO 
tilstedeværelse, solidaritet og styrke. 

Vi vil gennem nyhedsbreve og billeder fortælle lidt om det liv og de opgaver, vi som 
besætningsmedlemmer kan komme ud for, når vi er samlet i 2½ måned. På denne måde 
håber vi at kunne underholde og informere såvel familie, venner og kollegaer samt skabe 
en interesse for minerydningssamfundet. 

Hvem er vi? 
 
Vi er Besætningen på MAKRELEN og MSF1. Vi er 29 
mænd/kvinder, der de næste 12 uger deltager i 
SNMCMG1´s øvelser og opgaver i Danmark, Norge, 
Holland og Skotland. 

Vores opgave er at vise dansk minerydningskapacitet for 
såvel NATO som for de lande, vi kommer til. Vores 
opgave er også at etablere/videreudvikle et venskab 
indenfor den forholdsvis lille verden, som 
minerydningssamfundet udgør. Begge dele gøres ved at 
deltage i øvelser og i havneophold, hvor vi kan besøge de 
andre skibe, og hvor vi får besøg af 
besætninger/besætningsmedlemmer fra de øvrige lande. 

Der er normalt 6 officerer, 7 sergenter/oversergenter og 
16 konstabler/overkonstabler i en besætning, men af 
forskellige årsager består MAKRELENs besætning på 

denne tur af 8 officerer, 6 sergenter/oversergenter og 17 konstabler/overkonstabler. 
MAKRELEN har udover den faste besætning også et par elever, der i løbet af turen vil 
beskrive MAKRELEN som uddannelsesplatform. 
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Nyhedsbrevene, der vil komme med svingende mellemrum, vil blive forfattet af de enkelte 
besætningsmedlemmer for på denne måde at skabe en varians i såvel indhold som 
holdninger. Der skal for god ordens skyld gøres opmærksom på, at de holdninger, der 
gøres udtryk for i disse rejsebreve, ikke nødvendigvis deles af Søværnet, forsvaret eller af 
hele besætningen. 

Vi vil i fremtiden bestræbe os på at afsende ét nyhedsbrev hver søndag. 

Dansk minerydning. 
MAKRELEN er et af den danske flådes 3 
minerydningsfartøjer (snart 4) og som 
minerydningssystem består det af et moderfartøj – 
MAKRELEN – (StandardFlex 300 (SF300)) og 1-2 
droner (MSF). 

En StandardFlex er 54m lang, er bygget af glasfiber og 
vejer 450t. Danmark har 14 næsten ens skibe, der er 
indgået i flådens tal i begyndelsen af 90’erne. Disse 
skibe er udstyret med 4 containerpositioner og en hovedcomputer. 

Formålet med disse containerpositioner er at gøre hele systemet fleksibelt, da de enkelte 
våbensystemer bliver indbygget i en ”standard” container, der så kan monteres i én af de 4 
positioner og blive tilsluttet hovedcomputeren. 

Danmark har i øjeblikket mulighed for at udruste en 
StandardFlex med Harpoon-missiler til nedkæmpelse af 
fjendtlige skibe på lang afstand, Seasparrow missiler til 
nedkæmpelse af fjendtlige fly og/eller missiler, en 76mm 
kanon til brug mod såvel fly, missiler og skibe. 

Af de lidt mere fredelige våbensystemer kan nævnes 
MCM-container til brug når vi skal finde miner, en sonar 
der kan sættes i forskellig dybde (Variable Depth Sonar 
(VDS) og som bruges til at finde ubåde med samt udstyr 
der bruges til søopmåling. 

Endvidere kan SF300 udrustes med en miljøcontainer, hvis der skal lægges flydespærring 
ud ved en olieforurening. Alle SF300 er udstyret med en container, som indeholder en 
kran, der bruges, når vores gummibåd skal sættes og bjærges. 

MAKRELEN er udrustet til minerydning, hvilket vil sige, at vi har en 76mm kanon på 
fordækket til selvforsvar mod såvel skibe som fly. Vi har en MCM-container, kran og en 
container til opbevaring af DAMDIC’s (forklaring følger). 

Operationen 
Når et dansk minerydningsfartøj indsættes i et område med miner, sker det ved at vi først 
sætter en sonar fra MSF’en, dernæst henter vi de folk som har sat sonaren ombord på 
MSF’en og sejler derefter MSF’en (ubemandet) ind i det minefarlige område. Her sejler 
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den så rundt i nogle tracks samtidig med at den sender billeder af havbunden over på 
moderenheden (SF 300). 

På moderenheden vurderer man hvorvidt de objekter der ses på havbunden er miner, 
sten, olietønder eller andet. De interessante objekter udpeges og man har nu to 
muligheder. Den ene består i at sende sine dykkere hen på positionen hvor de så dykker 
ned og ser om der skulle være tale om en mine. Den anden mulighed er at bruge en 
kabelstyret mini-ubåd kaldet SUTEC. 

Såfremt der er tale om en mine vil man efterfølgende neutraliserer denne. Det foregår ved 
at placerer en sprængladning/bombe (DAMDIC) ved siden af mine og derved sprænge 
minen i luften ved hjælp af en sympatidetonation. 

Klargøring 
Året 2005 startede med, at vi skulle forberede os på at deployere af sted med SNMCMG1 i 
april måned. Årets første sejlads gik en tur til Tyskland, hvor vi skulle have målt vores 
magnetiske udstråling. Herefter kunne vi så indstille 
skibets degaussing anlæg, der har til formål at gøre 
skibets magnetiske signatur så lille som mulig, så vi kan 
sejle rundt i minerede områder uden at aktivere minerne. 

Første øvelse 
Ugen efter var så årets første øvelse ”SQUADEX 5”. Det 
var en øvelse, hvor vi skulle teste alle vores systemer. 
Mest vores MCM system, men også alle vore andre 
systemer til både overfladekrig og luftkrig - det er nemlig 
også noget vi kan og er ret gode til. 

I uge 6 var det så tid til et værft ophold. Det er nu meget 
sjovt at se skibet nede fra, for det er jo normalt kun 
dykkerne, som kommer under skibet. 
Vi fik kigget på de sensorer, som sidder under vand, 
såsom vores undervandstelefon, sonar og vores skruer. 
Der er mange flere ting under et skib, end de fleste 
tænker over, når de sejler. 

Systemtest 
Vores test af MCM-system i uge 5 gik ikke så godt, som vi 

havde regnet med, pga. defekter ved vores materiel. Så derfor skulle vi også på vandet i 
uge 8, så vi kunne prøve igen, efter værkstedet havde været i gang. 
Efter uge 8 må man sige, at vores system kører, som det skal. 

Inspektion 
I uge 9 skulle vi have inspektion om torsdagen, og det gik som det skulle. Det er en 
inspektion, som skal vise, om skibet er klar til at indgå i en international styrke. 

Testen foregår ved, at der kommer et inspektionshold ombord for at se, om alt går effektivt 
og forsvarligt til. De har så planlagt et program, som skibet ikke kender til. MAKR skulle 
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naturligvis finde miner, men vi blev bl.a. også udsat for terrorangreb, flyangreb og en 
brandøvelse. Alt sammen kun for øvelse – naturligvis. 

Skydning 
Når MAKR under sin deployering ligger i havn, har vi bevæbnet vagt ved landgangen. Det 
har vi for at forhindre terrorhandlinger, hærværk og for at forhindre fjendtlige handlinger 
generelt. Desuden har en bevæbnet vagt også en præventiv virkning. 
Det er derfor også vigtigt, at alle ombord er fortrolige med det våben, der anvendes. 

I uge 10 tog MAKR besætning derfor på skydebanen for at gennemføre uddannelse og 
vedligeholdende uddannelse i M/96 gevær.  

Se videoklip fra skydningen 

Playex 
Uge 11 brugte vi på endnu en mindre øvelse. Denne 
gang virkede vores system som nævnt tidligere. Og det 
udmøntede sig bl.a. i, at vi fandt en mine tilbage fra 2. 
Verdenskrig. 
Minen indeholdt, hvad der svarer til 377 kg TNT. Det er 
en lille mine. De fleste bundminer indeholder 800-1000 
kg. Det gav dog et fint brag alligevel. 

Se videoklip fra sprængningen 

Fysisk træning 
Uge 13 var ugen, hvor MAKR besætnings fysiske form 
skulle testes. 
Først skulle vi gennem den årlige uddannelse i 
personlige redningsmidler (redningsflåde, redningsvest 
og overlevelsesdragt). Den er opdelt i en teoretisk og en praktisk del, hvoraf den praktiske 
naturligvis er den mest udfordrende. 

Den praktiske del består blandt andet i at springe i havnen iført dragt og vest for derefter at 
svømme i kæde mod redningsflåderne, som i dagens anledning var placeret i den anden 
ende af havnebassinet. Dernæst skulle vi padle redningsflåderne tilbage til skibet for til 
sidst at kravle ombord. Det skal her bemærkes, at det er væsentlig hårdere en det 
umiddelbart lyder… 

Dagen efter var det den årlige FUT (Fysisk Uddannelse og Træning) test som stod for tur. 
Testen består af en løbetur på 3 km samt nogle armstrækninger og mavebøjninger. Det 
gik fint, om end det ikke var et kønt syn over hele linien. 

Næste rejsebrev 
Næste rejsebrev kommer til at indeholde turen til/fra Norge samt øvelse Loyal Mariner, 
som MAKR deltog i sammen med en masse NATO enheder. 
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Mange hilsner fra 
MAKRELENs besætning 

Uge 4: Sluse ved Kielerkanalen 

  

  

  

  

  

Uge 5: STUD-SØ elever instrueres før røgdykning af 
Maskinregnskabsføreren 

  

  

  

  

  

Uge 5: STUD-SØ elever røgdykker i diskoteksrøg. 

  

  

  

  

  

  

Uge 5: STUD-SØ elever lægger skum på agterdækket 

  

  



 312

 

  

  

 
 
Uge 6: MAKR i dok på Fåborg værft 

  

  

  

  
 

Uge 6: Ror og skruer efterses på værft 

  

  

  

  

  

Uge 11: Fødselsdagslagkage for Chefen for Søværnets 
Operative Kommando under tjenestestedsbesøg 

  

  

  

  

Uge 11: Parade for Chefen for Søværnets Operative 
Kommando ved afslutning af besøget ombord 
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Rejsebrev nr. 2 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 

Alle forberedelserne har været med det formål, at MAKRELEN og dens besætning 
var klar til at repræsentere Danmark i NATOs ene af to stående minerydningsstyrker 
– SNMCMG1 (Standing NATO response force Mine Counter Measures Group 1). 
 
12-06-2005 kl. 13:26 

Tur til Norge  
Den 5. april skulle vi afgå fra Flådestation Frederikshavn for at indgå i styrken og være en 
del af den frem til slutningen af juni. Pga. nogle fejl på den ene motor skulle vi have tre folk 
med fra MLOG, der er en enhed fra 2. eskadre, der er specialiseret i at reparere og 
vedligeholde udstyr på skibene og herunder FLYVEFISKEN-klassen. 

Inden MAKRELEN kom af sted gik aircondition anlægget i stykker og vi kunne derfor ikke 
sejle, før det var repareret. Det er ikke fordi, besætningen ikke kan tåle varmen i skibet, 
men alt elektronikken er kølet for ikke at bryde sammen, så afgangstidspunktet blev 
udskudt på ubestemt tid. Efter at dele af T-DIV, dem fra MLOG, nogle fra Flådestation 
Frederikshavn og en ekstern køletekniker havde arbejdet hele aftenen, noget af natten og 
fra onsdag morgen tidlig igen, blev problemet løst ved 10-tiden, og MAKRELEN var atter 
klar til afgang. 

Kl. 1159 afgik MAKRELEN og satte kurs mod Bergen. MSF1 var sendt i forvejen og havde 
ligget natten over i Skagen, da den ikke kan sejle mere end 10-11 knob. Da MAKRELEN 
kom ud i Skagerrak var det et ret dårligt vejr, så alt der ikke var ordentligt søsurret blev ret 
hurtigt selvsurret på dørken, hvor det ikke kunne falde længere. Den eneste del af 
besætningen, der var oppe, var de få, der havde vagten, resten lå enten på køjen på 
lukaf’erne eller i messerne, både pga. søsyge eller for at undgå det samt fordi det kan 
være farligt at bevæge sig rundt i skibet uden grund, når skibet ruller fra side til side og 
banker pæle. Enkelte ignorerede dette og en enkelt slog sin albue, fordi han gled. 

Torsdag morgen lå MAKRELEN roligt igen. MSF1 var gået ind til Kristianssand pga., at 
vejret havde været så dårligt. De ville ankomme lidt senere. Formiddagen og 
eftermiddagen blev brugt på bl.a. at fejlfinde på motoren og MLOG fandt en mulig fejl på 
motoren, som ville kunne rettes i Danmark ugen efter. På den samme motor fandt de 
desværre også et andet problem, der kunne være langt alvorligere og som senere skulle 
ændre vores sejlprogram en del. 

Bergen: 
MAKRELEN ankom torsdag aften til Bergen for her at slutte sig til SNMCMG1. Alle var 
udmattede efter den hårde medfart vejret havde budt os og alle glædede sig til den rolige 
aften til kaj. Traditionen tro er der altid en del ting der skal ordnes de første par dage efter 
man har tilsluttet sig styrken. MAKRELENs 2 MCM-officerer ankom fredag morgen efter at 
have været i Tyskland for at deltage i planlægningen af skibets deltagelse i efterårets 
OPEN SPIRIT i Letland. Det er en årligt tilbagevendende operation for at hjælpe balterne 
med at rydde miner der blev smidt i området efter 2. Verdenskrig. 
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Ellers startede fredag morgen kl. 0800 med diverse møder for officerernes vedkommende 
– møder der skulle vise sig at forsætte det meste af weekenden. For den vagtfrie del af 
besætningen var der til gengæld rigelig med mulighed for at slippe lidt væk. Lørdag var der 
arrangeret skitur og ellers er Bergen, om end en smule dyr, en god by at shoppe og gå i 
byen i. 

Dykkerne var traditionen tro også helt oppe på dupperne heroppe, for de vil nemlig gerne 
dykke i det kolde, men rigtig klare vand. Så der blev sendt en gummibåd af sted både 
lørdag og søndag fuld af dykkergrej og folk i gummidragter. Lørdag dykkede vi omkring en 
lille klippeø, hvor der var en god skråning, man kunne følge ned til de tilladte 24 meter (30 
meter med blandingsgas), og herfra kunne man tydeligt se meget længere ud og dybere 
ned. Der var masser af planter og en pokkers masse skaller over hele bunden. Enkelte 
taskekrabber gemte sig imellem stenene og store søstjerner lå rundt om på bunden. 

Om søndagen blev der dykket på en næsten lodret klippevæg og man kunne næsten føle 
sig helt vægtløs, når man lå og kiggede ned i det mørkeblå dyb, hvor fisk svømmede rundt 
omkring i det klare vand og der næsten ingen lyde var udover ens åndedræt. 

Transit til Frederikshavn: 
Styrken afgik mandag formiddag fra Bergen mod Frederikshavn sammen med nogle af de 
større skibe, som også skulle deltage i den kommende øvelse LOYAL MARINER. Turen til 
Frederikshavn er kun på små 330 sm så der var indlagt en masse øvelser undervejs. 
Enkelte af disse blev dog aflyst på grund af den stadig tiltagende vind. Det meste af 
transitten foregik indenskærs og der findes ikke mange steder smukkere at sejle end netop 
her, hvor kontrasten mellem det brusende hav og de hårde klipper er størst. 

Under den første del af forlægningen blev der trænet i selvforsvar i forbindelse med 
asymmetriske trusler, dvs. angreb fra små ”civile” både og fly. Den form for trusler 
fokuseres der meget på for tiden, da det er den meste sandsynlige og sværest 
håndterbare trussel for styrken, såfremt den bliver deployeret til fremmede himmelstrøg. 

Derudover blev der gennemført øvelse i ”assistance til andet skib”, hvor et stort tysk 
forsyningsskib var kollideret med et stort engelsk forsyningsskib. MAKRELEN blev 
sammen med et portugisisk og belgisk skib sat på opgaven at hjælpe det tyske skib, hvor 
der var tilskadekomne og brand ombord på. Det portugisiske skib skulle styre hjælpen og 
fra MAKRELEN blev der sendt en havaripatrulje med udstyr til at assistere med lænsning, 
hvis der kom vand ind i skibet samt med avanceret førstehjælp ved tilskadekomst. 

Øvelsen var glimrende og fysisk meget krævende, da det tyske skib er ret stort og udstyret 
er tungt at skulle hive op med håndkraft. Desuden var det en stor opgave at kommunikere, 
både mellem den indsatte havaripatrulje og MAKRELEN, men også at skulle kommunikere 
med portugiserne på det store tyske forsyningsskib og via radio, så alle lærte en masse. 

Lead through var en anden disciplin der blev øvet. Her gælder det om at guide en 
flådestyrke igennem et minefelt vha. så lidt kommunikation som muligt og helst så hurtigt 
som muligt. 
Derefter skulle de store skibe øve sig i at beskytte os, mens vi rydder miner, så under den 
øvelse testede vi vores udstyr. SUTEC’en, vores ubemandede undervandsdrone, blev 
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dykket til 190 meter, hvor vandet var klart, og der var masser af fisk. Dykkerne testede 
deres udstyr og trænede sikkerhedsøvelser under vand for en sidste gang i norsk vand i 
denne omgang. Og tilfældigvis var det lige, hvor der var masser af kammuslinger på en fin 
sandbund. Så da gummibåden returnerede til MAKRELEN, havde vi både forret til dagen 
derpå samt en troldkrabbe til Trikkeren (Elektrikeren), som 1.MCMO havde fanget. 
Trikkeren var lykkelig for sin nye ven, der også var rød, men efter at han havde indset at 
den ikke brød sig om temperaturen, når de skulle gå tur i maskinrummet, blev hans nye 
ven sat ud igen. 

Hjemme i danske farvande – nærmere betegnet Tannisbugten blev MCM systemet testet 
sammen med MSF1 og dykkerne fik en kold tyrker, da vi atter var tilbage i vand med 
dårligt sigt, strøm og masser af kedelig sandbund - business as usual. 

Fredag morgen fik vi endelig landkending med Skagen om end kun for en kort 
bemærkning. Vejrguderne havde nemlig besluttet at vi skulle have tåge og sigten faldt 
hurtig til under 50 m. Nu var gode råd dyre – de gummibåde der var planlagt til at angribe 
styrken kunne nemlig ikke sejle ud fra Flådestation Frederikshavn. Men med sædvanlig 
sømilitær snarrådighed besluttede MAKRELEN og HNoMS VIDAR at sætte deres 
gummibåde for derved at lade dem angribe styrken. Ydermere blev vores drone (MSF1) 
udstyret med et LMG (let maskingevær) og for en kort tid udnævnt til TERROR DRONE. 
Alt i alt et glimrende tiltag der kom bag på mange af vores kolleger. 

I løbet af fredagen klarede det efterhånden op og styrken kom vel til kaj ved Flådestation 
Frederikshavn. Her ventede endnu en weekend med diverse møder, middage og 
cocktailparties. 

LOYAL MARINER: 
Dette års store ”danske” øvelse benævntes LOYAL MARINER og foregik for vores 
vedkommende primært i Jammer Bugt. Øvelsen havde til formål at styrke det 
internationale samarbejde NATO og PFP landene imellem. 56 skibe deltog fra 12 
forskellige lande så der var lagt op til 14 meget ambitiøse dage.  

Under afgang fra Frederikshavn, blev der igen trænet asymmetrisk trussel, og styrken blev 
angrebet af engelske specialstyrker i små både og på vandski. 

Efter forlægning til vores operationsområde i Jammer Bugt påbegyndte vi 
minerydningsøvelsen i vores tildelte område. De efterfølgende 10 dage foregik med at 
træne vores primære warfare, minerydning, kun afbrudt af når vi skulle forsvare os i 
forbindelse med luftangreb, og angreb fra mindre fartøjer. 

Bundforholdene under øvelsen var meget vanskelige. Der var mange store sten, og da 
vores Side Scan Sonar og ser dem som mulige miner, var der rigtig mange objekter, der 
skulle undersøges med SUTEC. Desværre fandt vi ingen miner, kun en masse sten. 

Det var også under denne øvelse at vores chefelev, Martin, skulle op til sin første prøve. 
Hans prøve i MCM. Vi fik Eskadrechefen og Chefen for Division 33 ombord ud for 
Hirtshals og så gik prøven i gang. Prøven varede i 24 timer, og gik ud på hvordan Martin 
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ville organisere sådan en MCM-operation. Prøven gik fint og Martin bestod, selvfølgelig 
med nogle ting der kan gøres bedre, men sådan er det altid. 

Under øvelsen fik vi 2 områder vi skulle undersøge for miner. Det ene område lå lige uden 
for Hirtshals og det andet område lå lige ud for Hanstholm. Begge områder blev undersøgt 
grundigt, men desværre ikke grundigt nok, da vi som tidligere nævnt ikke fandt nogle 
miner. Dog viste det sig bagefter, at der kun lå en mine i vores områder, så det var ikke så 
slemt som vi troede. 

Da øvelsen var slut skulle vi i gang med mineindbjærgning. Der var nogle problemer med 
nogle forankrede miner, som de minestrygere der var med i øvelse havde strøget. Når 
minestrygerne stryger miner, er det kun selv mineskallen, der kommer til overfladen, men 
det anker som minen står fast med på bunden bliver stående, forhåbentlig. Der havde 
været nogle komplikationer, så nogle af ankrene var blevet trukket hen over havbunden, 
og var derfor ikke hvor det var forventet. MAKRELEN blev derfor sat til at lede efter disse 
ankre. I starten var der 3 vi skulle finde, men efter lidt skriveri og ringeri frem og tilbage, 
blev det klart, at det faktisk kun var 1 anker, der manglede. Vi ledte og ledte og ledte, og til 
sidst fandt vi det. Men det var også mærket med en bøje, der lå pænt i overfladen. Hvorfor 
de andre ikke kunne finde den forbliver en gåde. 

Efter dette blev vi released, altså vi fik lov at sejle væk fra området, for vi skulle jo til Vejle 
og have skiftet hovedmotor. Eller det troede vi da vi skulle, men det kan i læse mere om i 
næste rejsebrev. 

Mange hilsner 
Besætningen på MAKR. 
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Rejsebrev nr. 3 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 

Det hele startede så godt, men endte med at blive så skidt. MAKRELEN skulle til 
Vejle og have skiftet hovedmotor, og vi glædede os til at komme i weekendhavn i 
Vejle. 
 
12-06-2005 kl. 13:34 

MAKRELEN til Korsør: 
Der havde været mange skriverier frem og tilbage mellem myndighederne om vi nu skulle 
til Vejle eller Korsør, men det blev besluttet, at det skulle ske i Vejle, for der skulle resten 
af SNMCMG1 ligge. Så alle var glade. Glæden var dog kort, for da vi var ca. 2 timer fra 
Vejle, kom der et signal at det hele var ændret og vi skulle til Korsør i stedet. Stor undren 
bredte sig på MAKRELEN, men det viste sig at det var sandt så kursen blev lagt om og vi 
stævnede mod Korsør for motorskift. 

Opholdet i Korsør var tamt. Næsten alle forlod skibet og det var stort set kun vagtholdet, 
der var tilbage. Det meste af arbejdet ved motorskift bliver udført af MLOG, der er en mobil 
logistisk enhed, som kan assistere skibene med fejlfinding, reparationer, vedligeholdelse 
og lign. uanset, hvor skibet er i verden. Denne gang var det dog hjemme ved MLOGs egen 
base på Flådestation Korsør. 

I løbet af fredag og lørdag formiddag var både en hovedmotor og et generatorsæt blevet 
afmonteret og løftet ud af skibet, og inden vi fik set os om sad der nye i stedet for. Det er 
imponerende at se, hvor hurtigt og smidigt, det kan lade sig gøre at skifte motorer i en 
FLEX, selvom det kan virke overdrevet, at man skifter en motor i stedet for at reparere den 
på skibet. Koncepten for skibsklassen er dog lavet, så det kan foretages forholdsvis nemt, 
og har man været ombord, vil de fleste kunne se at pladsen er trang, så det er begrænset, 
hvor meget, man kan skille ad, mens motoren er monteret i skibet. 

Resten af weekenden gik med at MLOG arbejdede med montering, afprøvning og 
indstilling af de nye motorer samt nogle små reparationer og eftersyn. Alt var klart til at 
MLOG kunne sejle med os på prøvesejlads tirsdag morgen, så vi kunne sikre os at 
installationen var i orden – hvilket den var. 

Transit til Den Helder: 
Efter motorskift i weekenden skulle der foretages motorprøver tirsdag formiddag. Det 
foregik i farvandet nord for Langeland. Mens MAKRELEN lå og sejlede frem og tilbage 
foretog dykkerne rutinedyk mellem pylonerne på den østlige del af storebæltsbroen. Det 
gav træning i strømdykning under for danske farvande god undervandssigt (ca. 15m). Her 
kunne der observeres relativt mange fladfisk, som lå på sandbankerne og nød godt af 
hvad strømmen bragte forbi. 

Efter tilfredsstillende resultater på prøvesejladsen kunne vi tirsdag aften sejle ud fra Korsør 
med kurs mod Kiel, hvor vi skulle igennem Kielerkanalen onsdag morgen. Vejret på vej 
igennem kanalen var med en del regnbyger, ellers er det en flot tur, som tager ca. 9 timer. 
Fra slusen i vestenden af Kielerkanalen havde vi ca. 22 timers sejlads til Den Helder med 
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10 kn. Turen var med en del vippen, da vinden kom fra nord og med en styrke 14-18 m/s. 
Torsdag eftermiddag ankom vi til Flådehavnen i Den Helder 

Den Helder: 
Det var med lange udsigter til at komme til søs igen, at vi lagde til i Den Helder. Med vi var 
alle ved frisk mod, og synes det var ganske godt. Folk glædede sig til at komme til 
Amsterdam, som kun ligger 5 kvarters rejse med tog fra Den Helder. Programmet i løbet af 
dagene i Den Helder var sparsomt. Det eneste der var programsat var en sportsdag, hvor 
besætningerne skulle kæmpe om et trofæ og en OHC (Operational Handover Ceremony), 
som kort fortalt er en parade til ære for styrkechefen. 

Der var ingen der kendte noget til sportsgrenene på sportsdagen tirsdag den 10.maj, men 
MAKRELEN deltog med to hold, ligesom de fleste andre skibe. Dagen skulle foregå 
udendørs og vejret var forholdsvis køligt og kedeligt med mange skyer og noget vind fra 
morgenstunden, så de fleste var lidt betænkelige ved, at arrangørerne sagde vi kunne 
forvente at alle blev våde i løbet af dagen. Hele formiddagen gik med at vi kæmpede mod 
de andre hold to og to i en masse små sportslege. Vi skulle både køre slalomkørsel i 
trillebør, hvor ham, der kørte trillebøren ikke kunne se noget, rulle en kæmpebold med en 
mand på toppen af den, transportere vand ved stafetløb med våde svampe gennem en 
bane, flytte gruppen og to gymnastikmadrasser over en distance, hvor jorden var giftig og 
et par discipliner mere. 

Ganske underholdende, men også lidt køligt, så vores besætning lavede to gange i løbet 
af dagen ”egen træning” til de andre besætningers forundring og morskab. Vi legede den 
gamle stoleleg, hvor alle løber rundt om stolene og skal sætte sig når musikken stopper, 
og trods protester om snyd, humbug, svindel og meget mere lykkedes det TKO at 
erhverve sig titlen som dobbelt-stolelegs-mester. 

Under frokosten så deltagerne skeptisk til, mens et stort havebassin blev fyldt med vand. 
Vi kunne nemlig forvente at skulle i det kolde vand. Heldigvis blev vejret bedre, skyerne 
blev færre, så resten af dagen tittede solen til tider frem, så det ikke føltes så koldt. 

Eftermiddagens discipliner var volleyball med presenning for nettet (så vi fik kodyle stryg af 
dem vi mødte), fodbold med små hockeymål og kamp over bassinet, hvor man sad overfor 
en modstander overskrævs på et stort metalrør og med en oppustelig kænguru bold med 
to håndtag, som små børn hopper rundt på. Kampen gik på at slå den anden af pinden 
med gummibolden o sådan fortsatte man, indtil et af holdene havde fået alle deres 
deltagere slået af pinden. Det ene af MAKRELENs hold havde en hård fight med det 
engelske skib RAMSEY, før den sejr kom i hus. 

Sidste disciplin var tovtrækning, som tyskerne fra DILLINGEN vandt suverænt ved at have 
begge deres hold i finalen mod hinanden. 

Bagefter var der grill-aften, hvor Simon og Dennis fra kabyssen diskede op med det 
bedste af det bedste, der var marineret og bagt, så de andre blev grønne af misundelse. 
Og der var overdragelse af styrkens trofæ, hvor skibet, der vinder det, så får skrevet sit 
navn på. 
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Trofæet er af ældre dato og har eksisteret, mens styrken hed MCMFORCENORTH og 
STANAVFORCHANNEL, og der er flere danske skibsnavne på. Da trofæet blev overrakt til 
HMS RAMSEY kunne vi dog glæde os over, at vi ikke skulle finde plads til trofæet på 
skottet, for det er enormt og tungt. 

Handover ceremonien skulle foretages, fordi vi skulle skifte styrke chef og skifte 
kommandoskib. Vores nye chef er en hollænder ved navn Nico Vasseur, som har 
overtaget efter den norske styrkechef. Dette bliver fejret med en parade, hvor der er taler 
af begge to, og så får den tidligere styrkechef overrakt SNMCMG1 kommandostander som 
har vejret på HNoMS VIDAR, der var kommandoskib. Således skulle der også skiftes 
kommandoskib, og da hollænderne ikke har noget passende skib selv, har de simpelthen 
”lejet” en af Estland. Så det estiske skib ENS ADMIRAL PITKA er nu kommandoskib. 
ADMIRAL PITKA er tidligere dansk inspektionsskib af BESKYTTEREN-klassen. Så for os 
på MAKRELEN var det jo et herligt gensyn. Desuden er der ombord på ADMIRAL PITKA 
en navigationsofficer, som har gået på officersskole i Danmark. 

En stor del af besætningen brugte vagtfri dage på at tage enten på Marinemuseet i Den 
Helder, over til øen Texel, der ligger lige nord for Den Helder eller ind til Amsterdam, for at 
sejle på kanalerne, se på butikker, besøge museer og se det berømte Red Light District. 

Efter paraden torsdag den 12. maj, var det næste på programmet en Force Protection 
øvelse. Det er en øvelse, der skal træne skibene i at beskytte sig selv og hinanden i havn. 
Øvelsen var et stort set-up fra hollændernes side. Der var mange figuranter med i øvelsen, 
som spillede demonstranter. Denne øvelse startede onsdag den 18. maj, og startede med 
en fredelig demonstration. Der kom også gummibåde sejlende tæt på skibene, men de var 
alle venlig stemte, selv om de sejlede tæt på skibet. Det er det sværeste at forsvare et skib 
mod, en gummibåd der kommer sejlende og sejler tæt på, for den kan være ganske 
fredelig, hvilket de jo normalt er. Men de kan jo også være fuldt med sprængstof som kan 
sejle ind i siden på os. Det var heldigvis ikke tilfældet. 

Undervejs som øvelsen skred frem, blev demonstranterne mere og mere fjendtlige. Nogle 
forsøgte at komme ombord, men vi var forberedte. Til sådanne folk har vi brandslanger, 
som er ganske effektive mod demonstrationer. Det er de færreste der holder ud ret længe, 
når de er helt gennemblødte. Og så er det noget sværere at bevæge sig, når man bliver 
spulet på hele tiden. 

Som dagen skred frem og aftenen nærmede sig løjet ”angrebene” lidt af. Der var dog 
enkelte stik ind i mellem, for lige at sikre at vi nu også var helt vågne. Natten forløb 
forholdsvis roligt, der var ikke de store angreb, men de var der hele tiden. 

Det store angreb kom næste dag. Der var demonstranterne bevæbnede og var meget 
aggressive. Der kom også aggressive gummibåde sejlende, og vi affyrede varselsskud 
mod dem. Under denne øvelse blev vi også angrebet af en Low Slow Flyer (LSF), som er 
betegnelsen for et lille fly der flyver langt nede og meget langsomt, og som formodentlig 
kun har til hensigt at kigge lidt på os, men som jo også kan være en nymodens kamikaze 
pilot. Når sådan en kommer mod skibet, laver man warning off. Dvs. man advarer flyet 
mod at komme nærmere, for ellers vil det blive skudt ned. Lidt barskt måske, men det er 



 320

den eneste måde hvorpå vi kan forsvare os mod sådan et fly. Men vi fik ham skudt ned, da 
han ikke reagerede på vores advarsler, så det angreb fik vi også afværget. 

Hele øvelsen sluttede torsdag kl. 1500 med et stort havari på det hollandske skib URK og 
det belgiske skib NARCIS. Alle skibe blev bedt om at stille med røgdykkere og førstehjælp. 
Der var mange sårede, og det var en rigtig stor øvelse, der var godt arrangeret. Det endte 
med at vi, for øvelse, måtte efterlade det hollandske skib, fordi det havde fået så slemme 
skadet, at det ikke kunne sejle. 

Øvelsen var rigtig god, og var godt arrangeret, og meget livagtig. Figuranterne levede sig 
godt ind i rollerne. 

Om fredagen var der noget undervisning for nogle af os i Rules Of Engagement, som er 
de regler vi handler ud fra når vi er i krig. Hvornår må vi det ene og hvornår må vi det 
andet. Der var også undervisning i amfibiekrig og i luftforsvar. Det var generelt meget 
spændende, men det kunne ikke undgås, at når det er fredag eftermiddag, så glæder man 
sig til at komme væk fra et klasselokale. 
Weekenden bød ikke på mange udfordringer, ud over klargøring til Øvelse Sandy Coast, 
som der kommer mere om i vores næste rejsebrev. 

Mange hilsner 
Besætningen på MAKR. 
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Rejsebrev nr. 4 fra MAKRELEN i SNMCMG 1 

MAKRELEN skulle egentlig deltage i øvelsen SANDY COAST ud for Holland, men 
nogle fiskere fik fisket en bombe op for få uger siden, der eksploderede på deres 
dæk og dermed dræbte nogle og sårede andre ombord. 
 
12-06-2005 kl. 13:41 

Derfor er der i stedet for lavet en Operation, der hedder BENEFICIAL COOPERATION, 
der skal flytte og bortsprænge en masse objekter, der er blevet fisket op af fiskere og 
indrapporteret til de hollandske myndigheder, som eksplosiver (flybomber, miner eller 
lign.). 

Mandag gik hele styrken på havet, undtagen MSF1, og MAKRELEN kunne bortsprænge 
det ene objekt, vi havde fået tildelt, inden vi gik i læ pga. vejret i området. Operationen er 
besværliggjort af, at man ikke bare kan bortsprænge det hele, der hvor det ligger lige nu, 
men at mange af bomber først skal flyttes for ikke at beskadige el- og tele-kabler samt 
olierør og lignende, der befinder sig på havbunden i området. MAKRELENs besætning har 
derfor tirsdag øvet sig på, hvorledes dykkerne kan hæve en bombe fra havbunden med en 
stor ballon, så den kan flyttes til en position, hvor den kan bortsprænges. 

Vi har også øvet RAS-APPROACH med det estiske skib ADMIRAL PITKA, der er det 
gamle danske inspektionsskib BESKYTTEREN. RAS er en måde hvorpå skibene kan 
modtage forsyninger af forskellig slags til søs; det kan være brændstof, vand, mad, post 
eller lignende. Vi øvede dog kun, hvorledes skibene positionere sig i forholde til hinanden, 
da man skal sejle meget tæt parallelt med hinanden under forløbet, og så sendte vi den 
første line over, så forbindelsen mellem skibene var etableret. 

Onsdag og torsdag den 25.-26. maj gik MAKRELEN an på opgaverne. For første gang 
skulle besætningen og herunder særligt MCM-dykkerne lave noget nyt. De skulle flytte et 
objekt, så det kunne blive bortsprængt på en anden position, hvilket normalt kun bliver 
foretaget af Søværnets Minørkorps, mens MCM-dykkerne ”nøjes” med at sætte en 
standard sprængsæk på en mine eller bombe, hvor den allerede ligger. 

Vi havde fået udleveret en hæveballon af det hollandske minørkorps og alle dykkerne 
havde deltaget i en briefing om hvorledes udstyret skulle anvendes, så det foregik 
sikkerhedsmæssigt forsvarligt. Et er dog at se en skitse og få det forklaret, noget andet er 
virkeligheden med strøm, vind, bølger, dybde og dykketid, så opgaverne tog længere tid 
end forventet. 

Før dykkerne måtte gå an, skulle bomben være identificeret, så men kunne sikre sig at det 
var sikkert nok for dykkerne. Det var derfor nødvendigt at MAKRELEN dykkede SUTEC’en 
ned og så bomben først, for at vide hvilken bombe det var og hvilke mekanismer den kan 
indeholde. MCM-dykkeren svømmede ned til bomben og bandt den fast med to stykker 
tovværk og et bjærgetov til overfladen. 

Bjærgetovet gik så via hæveballonen op til MAKRELEN, der trak i det. Hermed blev 
bomben løftet fra bunden og MAKRELEN trak den hen til et sted, der opfyldte 
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sikkerhedsafstandene. Her fjernede vi bjærgetovet og hæveballonen og MAKRELEN 
bortsprængte bomben med en DAMDIC vha. SUTEC’en. I det hele taget var det en 
operation, der krævede meget dykketid, for næsten alle objekterne skulle flyttes og nogle 
af dem lå temmelig dybt. Dykkerne fik meget at lave i disse dage og det blev også til nogle 
dybe dyk, hvor vi havde det tyske skib DILLINGEN til at være klar med et dykkerkammer i 
umiddelbar nærhed af MAKRELEN. 

Opgaverne var rigtig gode og gav udfordringer for hele skibet – og det kan vi li’. 
Hollænderne virkede også glade for styrkens deltagelse i operationen, for det betød at de 
selv skulle klare at flytte og bortsprænge færre bomber, og der er rigeligt af dem. 

Desværre skulle vi afbryde operationen fordi styrken skulle til Rotterdam. Weekenden gik 
forrygende og vi var klar igen. Styrken fik lov til at fortsætte operationen mandag-tirsdag 
den 30.-31. maj, men desværre fandt vi ikke nogle bomber her. 

Tirsdag fortsatte styrken sejlads mod Skotland, undervejs kørte der en hel masse små 
øvelser både med de andre skibe og internt, hvor MAKRELEN kørte uddannelse i de 
forskellige måder, man kan styre skibet på. Torsdag aften inden, vi lagde os for anker, 
skulle hele styrken lave en stor øvelse i at assistere, når et andet skib havarerer. 
MAKRELEN havde lavet et set-up (lånt lidt fra opkøringsfasen under turen fra Bergen), 
hvor ADMIRAL PITKA og DILLINGEN stødte sammen, hvorefter de andre skibe skulle 
hjælpe, hvilket de gjorde i stor stil, trods de få mennesker, der er i besætningerne. 

Fredag gik vi ind til Leith, der er havnebyen ved Edinburgh i Skotland. MLOG stod klar på 
kajen, da vi kom ind, for vi havde nogle eftersyn, der skulle laves og nogle enkelte fejl, der 
skulle rettes på motorer og elektronik. Om aftenen skulle chefen til cocktailparty hos 
styrkechefen og der var inviteret til dykkermøde på det belgiske skib NARCIS, hvor alle 
dykkerne stod og fortalte dykkerhistorier om, hvor seje de er, mens de nød en øl. 

Resten af weekenden gik med møder og briefinger og klargøring til JMC (Joint Maritime 
Course), der er en stor øvelse/kursus, som MAKRELEN skulle deltage i de følgende to 
uger. Der skulle desuden være tre søsterskibe til MAKRELEN med i øvelsen, nemlig 
GLENTEN, RAVNEN og VIBEN fra 2. eskadre – dog ville de være på fjendens side, samt 
inspektionsskibet THETIS, der som MAKRELEN hører til i Frederikshavn. 

Mange fra besætningen var også oppe at se Edinburgh Castle, der ligger utroligt flot med 
udsugter over hele byen og med museer om det engelske forsvar og de skotske 
kronjuveler. Desuden skulle nogle ud og erhverve sig en flaske whisky, til at tage med 
hjem. Ikke fordi det er særligt billigt, men der er flere slags, som ikke kan opdrives normalt 
hjemme i Danmark. 

Mandag den 6. juni gik MAKRELEN atter på havet med henblik på at deltage i JMC, som 
vi vil skrive om i det næste rejsebrev. 

Sø-hilsner fra 
Besætningen på MAKR 
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Rejsebreve fra patruljefartøjet SØLØVEN i 2005 
 
 
SØLØVEN på SAREX 2005 16-04-2005
Fra den 11. til den 18. april afholdtes SAREX 2005 på Bornholm og i 
farvandene omkring. SAREX står for Search And Rescue Exercise, og er en 
øvelse i eftersøgning til søs. 
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SØLØVEN på SAREX 2005 

Fra den 11. til den 18. april afholdtes SAREX 2005 på 
Bornholm og i farvandene omkring. SAREX står for 
Search And Rescue Exercise, og er en øvelse i 
eftersøgning til søs. 
 
16-04-2005 kl. 16:21 

Men ud over dette hovedtema, så indeholdt ugen også 
elementer af skadesbekæmpelse, sømandskab, 
formationssejlads, kommunikationsøvelser, rundvisning 
på Bornholms Marinedistrikt (BHM), samt ikke mindst ”friendship through sport” mellem 
besætningerne på de forskellige deltagende skibe. 

Netop forskelligheden mellem deltagerne var kendetegnende for SAREX 2005. Ud over 
patruljefartøjet SØLØVEN (SLOV) og orlogskutteren FARØE fra det danske søværn, så 
deltog der også 5 enheder fra Marinehjemmeværnet, enheder fra den svenske 
Kustbevaktning, enheder fra det svenske og danske lodseri, svenske og danske 
redningsfartøjer, fartøjer fra henholdsvis Litauen og Polen, samt danske og svenske 
redningshelikoptere og fly. 

Over vandende svævede BHM, som sørgede for at holde gang i øvelserne ved at tilføje 
momenter til de igangværende øvelser, så snart On Scene Coordinator (OSC) begyndte at 
få fod på tingene. Netop rollen som OSC tilfaldt ofte SLOV på grund af skibets størrelse, 
bemanding og indsatsmuligheder. SLOV fik dermed øvet hele havariorganisationen ud i 
krogene. Lige fra brandbekæmpelse, behandling af tilskadekomne samt kunsten at holde 
gang i kommunikationen både internt og mellem skibe, fly og landorganisationer. 
Alt i alt var SAREX 2005 en udbytterig øvelse, der gav SLOV’s besætning god træning i en 
af Søværnets kernekompetencer. 

LT-R T. Schwartz, kadet 

 

 




